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Αθήνα, σήµερα στις 4 Μαΐου 2020, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
11.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας: «Εκσυγχρονισµός περιβαλλοντικής νοµοθε-
σίας, ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών
2018/844 και 2019/692 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου και λοιπές διατάξεις». 

Επίσης, οι Υπουργοί Μετανάστευσης και Ασύλου, Οικονοµι-
κών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του
Πολίτη, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού και Επικρατείας
καθώς και ο Υφυπουργός Αθλητισµού και Πολιτισµού, κατέθεσαν
στις 30.4.2020 σχέδιο νόµου: «Βελτίωση της µεταναστευτικής νο-
µοθεσίας, τροποποίηση διατάξεων των νόµων 4636/2019 (Α’
169), 4375/2016 (Α’ 51), 4251/2014 (Α’ 80) και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριες συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια

διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Εκσυγχρονισµός περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, εν-
σωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών 2018/844 και
2019/692 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου και
λοιπές διατάξεις». 

Σας ενηµερώνω εξαρχής ότι έχει κατατεθεί εκ µέρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Θα πούµε τα διαδικαστικά
από τη Διάσκεψη των Προέδρων και αµέσως µετά θα συζητή-
σουµε τη διαδικασία για την ένσταση της αντισυνταγµατικότη-
τας. Θα τη δώσω να φωτοτυπηθεί, γιατί είναι πολυσέλιδη, για να
την έχει και ένας εκπρόσωπος από κάθε κόµµα. Αφού υπάρχουν
οι υπογραφές, θα τη δώσω να φωτοτυπηθεί από τώρα για να κερ-
δίσουµε χρόνο. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
τής 24ης Απριλίου 2020, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο
συνεδριάσεις µε την κανονική διαδικασία. Δηλαδή, στη σηµερινή

συνεδρίαση θα συζητηθεί και θα ψηφιστεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής. Στην αυριανή συνεδρίαση θα συζητηθούν και θα ψηφι-
στούν τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενό-
τητα, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Στη σηµερινή συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου θα το-
ποθετηθούν οι εισηγητές και ειδικοί αγορητές επί δεκαπέντε
λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι επί δώδεκα λεπτά, οι
οµιλητές του καταλόγου επί επτά λεπτά και ο αρµόδιος Υπουρ-
γός επί δεκαοκτώ λεπτά, σύµφωνα µε τα άρθρα 64, 96 και 97 του
Κανονισµού της Βουλής.

Συνεπώς, προτείνω τα κόµµατα να εκπροσωπηθούν κατ’ ανα-
λογία της κοινοβουλευτικής τους δύναµης, µε έναν κύκλο είκοσι
πέντε οµιλητών ως εξής: Δεκατρείς οµιλητές από τη Νέα Δηµο-
κρατία, επτά οµιλητές από τον ΣΥΡΙΖΑ, δύο οµιλητές από το Κί-
νηµα Αλλαγής και από ένας οµιλητής από το ΚΚΕ, την Ελληνική
Λύση και το ΜέΡΑ25 αντίστοιχα. Ο χρόνος οµιλίας θα είναι επτά
λεπτά. Επειδή το νοµοσχέδιο είναι µεγάλο, θα υπάρχει µια ανοχή
και στους εισηγητές και στους οµιλητές. Το λέω εκ προοιµίου
αυτό. 

Εποµένως, θέλω την έγκρισή σας επί του διαδικαστικού. Μην
το µπλέξετε µε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Γι’ αυτό θα
µιλήσουµε αµέσως τώρα. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς, έχω τη σύµ-

φωνη γνώµη. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Διαφωνούµε µε τη διαδικασία. Το

λέµε για τα Πρακτικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η απόφαση της Διά-

σκεψης είναι κατά πλειοψηφία. Μιλάω για την Αίθουσα εγώ τώρα.
Δεν µιλάω για την απόφαση. 

Παρ’ότι η ένσταση της αντισυνταγµατικότητας, σύµφωνα µε
το άρθρο 100 του Κανονισµού της Βουλής, είναι στη δικαιοδοσία
του Προέδρου να αποφασίσει πότε θα συζητηθεί, για λόγους fair
play και για να πάµε ήσυχα, πείτε µου εσείς του ΣΥΡΙΖΑ  -όχι επί
της ουσίας, για τη διαδικασία µιλάµε τώρα- ή ο κ. Τζανακόπουλος
ή ο κ. Φάµελλος- αν θέλετε να συζητηθεί τώρα ή θέλετε να συ-
ζητηθεί κάποια άλλη στιγµή.

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, για τρία λεπτά. Όχι επί της ουσίας, επί
της διαδικασίας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα το τηρήσω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

η αίτηση αντισυνταγµατικότητας  κατατίθεται σύµφωνα µε τον
Κανονισµό της Βουλής και ζητούµε να συζητηθεί, σύµφωνα µε
τον Κανονισµό, πριν από τη διαδικασία των τοποθετήσεων. 

Ο λόγος για τον οποίο το ζητούµε αυτό, είναι ότι έχουµε πα-
ρατηρήσει -και όχι µόνο εµείς αλλά και οι φορείς οι οποίοι συµ-
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µετείχαν στη διαβούλευση εντός της Επιτροπής Παραγωγής και
Εµπορίου- αρκετές παραβιάσεις. Αναφέροµαι σε αρκετά άρθρα,
όπως στα άρθρα 44, 48, 92 και 99, αλλά και σε άρθρα που αφο-
ρούν τη διαδικασία της συζήτησης στη Βουλή, την οποία δεν τη
θέτουµε στο έγγραφό µας. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, θεωρούµε υποχρεωτικό οι εισηγητές και
οι αγορητές να λάβουν υπ’όψιν των ζητηµάτων αυτών της αντι-
συνταγµατικότητας πριν από την τοποθέτησή τους, διότι είναι
ουσιαστικό ζήτηµα επί των τοποθετήσεων των κοµµάτων, και της
Συµπολίτευσης και της Αντιπολίτευσης, και δεν πρέπει να στε-
ρήσουµε την κοινοβουλευτική διαδικασία απ’ αυτή τη συζήτηση. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, είναι ουσιώδες και δηµοκρατικό, µε
βάση τον Κανονισµό, δικαίωµα να τεθεί πριν από τη συζήτηση
των άρθρων και επί της γενικής αρχής του νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Των άρθρων ή τώρα; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πριν από τη γενική συζήτηση και τη

συζήτηση των άρθρων. Άρα, ζητούµε να προηγηθεί της διαδικα-
σίας, σύµφωνα µε τον Κανονισµό. Γι’ αυτό και κατατέθηκε µε
πλήρες κείµενο και µε όλες τις υπογραφές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συµφωνώ µε τον συνάδελφο. Τώρα

πρέπει να τεθεί και νοµίζω ότι αυτό θα κάνετε. Όµως, θέλω να
διευκρινίσετε, κύριε Πρόεδρε, πώς θα ψηφίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό θα έλεγα µόλις
τώρα. 

Εποµένως, κατ’ αρχήν, συµφωνούµε να γίνει η συζήτηση τώρα.
Η διαδικασία είναι γνωστή. Θα το ξεκινήσουµε από τον λέγοντα,
τον αντιλέγοντα και µετά ανάστροφα από τα κόµµατα, για να
κλείσει η Κυβέρνηση. 

Σύµφωνα µε την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων, που
ήταν οµόφωνη, η ψηφοφορία µπορεί να γίνει ψηφίζοντας οι έξι
εισηγητές. Ο κάθε εισηγητής εκπροσωπεί το σύνολο της κοινο-
βουλευτικής του δύναµης. 

Συµφωνούµε επ’ αυτού; Γιατί αυτό είναι οµόφωνη απόφαση.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Φά-

µελλε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν προκύπτει από

πουθενά µια τέτοια συµφωνία. Η συµφωνία αυτή -µια συµφωνία
λειτουργίας της Βουλής που κάναµε όλα τα κόµµατα- αφορούσε
την αντιµετώπιση των συνεπειών και την αντιµετώπιση του προ-
βλήµατος της πανδηµίας. 

Είχαµε συνηγορήσει όλοι -αναφέροµαι στους εκπρόσωπους
του ΣΥΡΙΖΑ- παρ’ ότι διατυπώσαµε ότι αυτή η διαδικασία νοµο-
θέτησης εκ των υστέρων των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου είναι προβληµατική και η Βουλή πρέπει να διακόψει αυτή την
εκ των υστέρων νοµοθέτηση. Όµως, έχουµε καταθέσει ήδη στην
αρµόδια επιτροπή ότι πρώτον, αυτή η ουσιαστική συµφωνία έχει
διαρρηχθεί εκ µέρους της Συµπολίτευσης και εκ µέρους του
Προεδρείου, διότι µπήκε ένα νοµοσχέδιο άσχετο µε τα ζητήµατα
της πανδηµίας. Δεύτερον, έχουµε καταθέσει την άποψη ότι δεν
πρέπει να στερηθεί κανένας Βουλευτής το δικαίωµα συµµετοχής
και δεν πρέπει να γίνει παραβίαση του Κανονισµού. 

Ως εκ τούτου, δεν υπάρχει ειδική ρύθµιση και ειδική διάταξη,
ούτε µπορεί η Διάσκεψη των Προέδρων να θέσει ειδικές ρυθµί-
σεις, παρ’ ότι, αν θέλετε, µπορούµε να καλέσουµε εδώ τη Διά-
σκεψη των Προέδρων να το συζητήσει. 

Ως εκ τούτου, θα συζητηθεί ορθώς µε ανέγερση των Βουλευ-
τών, µε βάση την παρουσία τους στην Αίθουσα της Βουλής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο συνάδελφος, ο κ. Φάµελλος, έχει

θέσει δύο θέµατα. 
Το ένα είναι γενικότερο. Δεν νοµίζω ότι πρέπει να χάσουµε

χρόνο. Έχει υπάρξει µια απόφαση. Στο γενικότερο θέµα δεν
θέλω να προσθέσω επιχειρήµατα, αν και έχω πολλά, κύριε Πρό-

εδρε. Γιατί συζητάµε σε ένα πλαίσιο συνολικό, λειτουργικών πε-
ριορισµών. Τι θα κάνουµε τώρα; Αυτό δεν αλλάζει. Η σταδιακή
του αλλαγή είναι µια θετική ενέργεια. Αυτά τα είπατε στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. 

Πάµε τώρα για την ψηφοφορία. Πώς ψηφίζουµε; Ψηφίζουµε
δι’ εγέρσεως. Ποια είναι η πρακτική σας, κύριε Πρόεδρε; Είστε
τόσα χρόνια στο Προεδρείο της Βουλής. Μετράτε; Δεν µετράτε.
Διαπιστώνετε µετά την έγερση εάν εγείρονται οι περισσότεροι ή
οι λιγότεροι. Δεν θυµάµαι στα χρόνια που είµαι στην Αίθουσα
αυτή να έχει γίνει η καταµέτρηση η αριθµητική των ψήφων που
εκφράζονται από τους Βουλευτές δι’ εγέρσεως. 

Μία φορά θυµάµαι ότι υπήρχαν αντιρρήσεις -ή από εµάς ή από
τη Νέα Δηµοκρατία, δεν το έχω πρόχειρο τώρα- οπότε το Προ-
εδρείο διέκοψε την ψηφοφορία και την οργάνωσε κάποιες ώρες
µετά. Δεν νοµίζω ότι είναι ωραία πράγµατα αυτά. Θεωρώ ότι η
ψηφοφορία µέσω των εισηγητών µας, που φωτογραφίζει το τεκ-
µήριο της Πλειοψηφίας στη Βουλή, είναι µια καλή πρόταση. Συµ-
φωνώ µε αυτό που είπατε, δηλαδή, και θεωρώ ότι χρόνο δεν
πρέπει να χάσουµε γι’ αυτά αλλά να µπούµε στην ουσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µπούµε στην
ουσία, κύριε Λοβέρδο. Το είπαµε αυτό. Το κλείσαµε. Θα συζητη-
θεί τώρα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να µπούµε στην ουσία του προβλη-
µατισµού για την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Διότι τόσο µε-
γάλη έκθεση επιστηµονικής υπηρεσίας της Βουλής, δεν νοµίζω
να έχω ξαναδεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για την ουσία το εί-
παµε, ούτως ή άλλως, ότι θα γίνει τώρα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζανακόπουλε,
ακούστε. Θα σας δώσω µεν τον λόγο, αλλά για θέµατα τέτοια
είπα ότι θα µιλάει ένας από σας. Μίλησε ο κ. Φάµελλος. Παρά
ταύτα, µιλήστε για δύο λεπτά. Απλά να ξέρουµε ότι θα µιλάει
ένας. Ορίστε, έχετε τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω -και
δεν είναι διαδικαστικό αυτό- πως βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή
ενώπιον των αδιεξόδων και των αντιφάσεων οι οποίες προκλή-
θηκαν από την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία και από τη Διάσκεψη
των Προέδρων της Βουλής, η οποία δεν αποδέχθηκε τις δικές
µας προτάσεις, µία εκ των οποίων ήταν να µπει η Βουλή σε δια-
δικασία Θερινών Τµηµάτων για τους µήνες Μάιο και Ιούνιο ή δια-
φορετικά να λειτουργήσει η Ολοµέλεια κανονικά και χωρίς άλλου
τύπου περιορισµούς, έτσι ώστε να µπορούν να ψηφίζονται, χωρίς
θεσµικές παρακάµψεις και νοµικές παρεκκλίσεις, νοµοσχέδια τα
οποία η Κυβέρνηση θεωρεί κρίσιµα.

Η παράκαµψη η οποία συµβαίνει αυτή τη στιγµή εδώ έχει να
κάνει µε το εξής. Η διαδικασία την οποία ακολουθούµε δεν βασί-
ζεται σε κανένα άρθρο του Κανονισµού της Βουλής, αλλά αντι-
θέτως γίνεται στη βάση αποφάσεων οι οποίες δεν βρίσκουν
κανένα έρεισµα στον νόµο. Αποφασίζετε και διατάσσετε.

Εποµένως, εµείς λέµε ότι δεν υπάρχει καν αρµοδιότητα της
Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής να αλλάξει τον τρόπο µε
τον οποίο γίνεται η ψηφοφορία για την αίτηση αντισυνταγµατι-
κότητας που καταθέτουν Βουλευτές. Δεν µπορείτε να το κάνετε.
Δεν έχετε κανένα έρεισµα στο κείµενο του Κανονισµού της Βου-
λής για να µπορείτε µε απόφασή σας να αλλάξετε κάτι το οποίο
ρητώς προβλέπεται στον Κανονισµό της Βουλής. Η αίτηση αντι-
συνταγµατικότητας, η ένσταση αντισυνταγµατικότητας ψηφίζε-
ται δι’ εγέρσεως και δι’ εγέρσεως πρέπει να ψηφιστεί και τώρα.
Βρίσκεστε ενώπιον, ξαναλέω, των δικών σας αντιφάσεων, της πα-
ραθεσµικής συµπεριφοράς του Προεδρείου της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, όµως.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο

εµείς δεν υπάρχει περίπτωση να συναινέσουµε σε αλλαγή της
διαδικασίας, κατά παράβαση του Κανονισµού της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε. Δεν θέλω
να διαβάσω τα Πρακτικά από τη Διάσκεψη των Προέδρων δύο
φορές, γιατί έγινε και προχθές. Ξέρετε ότι ήταν οµόφωνες οι
αποφάσεις.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ουδέποτε συµφωνήσαµε!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οµόφωνες ήταν. Εδώ
είναι τα Πρακτικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Οικονόµου,
σας είδα. Μη σηκώνετε συνέχεια το χέρι σας. 

Οι αποφάσεις ήταν οµόφωνες. Δεν υπάρχει καµµία παράβαση
του Κανονισµού σχετικά µε τους έξι.

Υπάρχει και η δεύτερη λύση -για την οποία, όµως, το Προ-
εδρείο θα αποφασίσει τότε πότε θα γίνει η ψηφοφορία- µε τους
εξήντα, όπου, όπως ξέρετε, θα γίνει δι’ εγέρσεως, αλλά θα είναι
κατ’ αναλογίαν. Δηλαδή, τριάντα δύο Βουλευτές από τη Νέα Δη-
µοκρατία, δεκαεπτά από τον ΣΥΡΙΖΑ, τέσσερις, δύο, δύο κ.λπ..
Αυτό, όµως, θα γίνει τότε στο πέρας της συζήτησης, αφού έχει
ολοκληρωθεί. Πριν ψηφίσουµε επί της αρχής, θα ψηφίσουν οι
εξήντα δι’ εγέρσεως.

Αυτή είναι η απόφαση του Προεδρείου. Και για τους έξι µπορώ
να πάρω απόφαση Πλειοψηφίας µετά την τοποθέτηση του κ. Λο-
βέρδου. Άρα, η Ολοµέλεια της Βουλής διά Πλειοψηφίας κάνει
δεκτή την εισήγηση του Προεδρείου να ψηφίσουν οι έξι και κα-
τόπιν τούτου, το θέµα λήγει εδώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κατεγράφη η διαφωνία σας. Και

είστε µειοψηφία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατεγράφη η διαµαρ-

τυρία. Εντάξει. Η Ολοµέλεια µε Πλειοψηφία αποφάσισε να υιο-
θετήσει την οµόφωνη απόφαση του Προεδρείου µε το σκεπτικό
του κ. Λοβέρδου που όλοι το ασπαζόµεθα, δεν το αρνούµεθα. 

Ξεκινάµε τη διαδικασία µε τον πρώτο εισηγητή από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ
θέλω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας είδα, κύριε
Καραθανασόπουλε. Έχετε ένα λεπτό.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Αριστερά δεν κοιτάτε, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εσάς, ειδικά, κυρία
Μανωλάκου, ξέρετε ότι σας κοιτώ πάντα. Μπορεί να παραπονε-
θεί ο κ. Καραθανασόπουλος, αλλά εσάς, λόγω µακρόχρονης φι-
λίας, σας κοιτώ πάντα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανα-
φερθήκατε σε µια οµόφωνη απόφαση του Προεδρείου. Μόνο
που θα σας θυµίσω ότι αυτή η οµόφωνη απόφαση αφορούσε τις
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και τα ζητήµατα που αφο-
ρούσαν την πανδηµία. Όταν ήρθε στη Διάσκεψη των Προέδρων
η συζήτηση ότι θα µπούµε σε τακτικές κανονικές συνεδριάσεις
µε νοµοσχέδια που είναι πέρα από τις πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, εµείς τονίσαµε ότι δεν πρέπει να κατατεθούν τώρα.
Δεν πρέπει να συζητήσουµε τόσο σοβαρά νοµοσχέδια σε συν-
θήκες όπου δεν µπορεί να συνεδριάσει η Ολοµέλεια σε πλήρες
Σώµα και µε βάση τις αντιφάσεις και τις δυσκολίες που υπάρχουν
και µε τον Κανονισµό. Γιατί, σκεφτείτε, είναι πρόταση περί αντι-
συνταγµατικότητας. Άµα κατατεθεί αίτηµα για ονοµαστική ψη-
φοφορία, τι θα γίνει, κύριε Πρόεδρε; 

Γι’ αυτό τονίσαµε τις ευθύνες που έχει η Κυβέρνηση και η Πλει-
οψηφία, όταν υπάρχουν αυτές οι έκτακτες συνθήκες και παρ’
όλα αυτά, φέρνει στη Βουλή τόσο σοβαρά νοµοσχέδια, στα
οποία εγείρονται πολύ σηµαντικές αποφάσεις.

Από αυτή την άποψη, η οµοφωνία έγκειται σε αυτό το πράγµα
µόνο, στις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου κι όχι στα υπό-
λοιπα νοµοσχέδια. Δεν είναι µια οµοφωνία α λα καρτ για όλα τα
νοµοσχέδια, κύριε Πρόεδρε, και ξέρετε πολύ καλά τη στάση που
κρατήσαµε και για το νοµοσχέδιο για το περιβάλλον και για του
Υπουργείου Παιδείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικητας Κακλαµανης): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, εσείς µιλάτε για την διαδικασία τη σηµερινή που, πράγ-
µατι, βάλατε τις ενστάσεις αυτές τις οποίες είπατε, γι’ αυτό και
είπα ότι είναι κατά πλειοψηφία που συζητιέται το νοµοσχέδιο. Το
είπα εξαρχής, απλά δεν είπα ποια κόµµατα διαφώνησαν. Βε-
βαίως, διαφωνήσατε και για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας. Το επιβεβαιώνω κι εγώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όσον αφορά τους έξι ει-
σηγητές, αυτό το «οµόφωνα» αφορούσε τις πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, έγινε κουβέντα
και στην τελευταία συνεδρίαση, όπως ενθυµείστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: …που αφορούσαν ζητή-
µατα σε σχέση µε την πανδηµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, εντάξει.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
Δεν βάζω χρόνο σε κανέναν, διότι εµπιστεύοµαι την αυτοπει-

θαρχία όλων σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Συµφωνώ απόλυτα µε τους προλαλήσαντες. Και το ΜέΡΑ25

έβαλε ενστάσεις στην τελευταία διαδικασία σε όλα αυτά τα ζη-
τήµατα. Δεν υπήρχε καµµία οµόφωνη συµφωνία και στήριξη της
διαδικασίας που βιώνουµε αυτή τη στιγµή. Ίσα-ίσα, υπήρξε κα-
ταγγελία της διαδικασίας και αυτό πρέπει να επισηµανθεί.

Τώρα, δεν είµαι νοµικός, αλλά ως άνθρωπος µε κοινή λογική,
µπορώ να πω ότι ο Κανονισµός της Βουλής δεν αλλάζει µέσα από
τις αποφάσεις της Διάσκεψης των Προέδρων. Αλλάζει µέσα από
ξεκάθαρη διαδικασία η οποία είναι ρητή. Δεν είδα να έχει προ-
χωρήσει σε αλλαγή ο Κανονισµός της Βουλής. Άρα, ισχύει όπως
είναι γραµµένος, οπότε τα άρθρα που επικαλούνται οποιοιδή-
ποτε συνάδελφοι πραγµατικά είναι ενεργά. Δεν µπορούν να ανα-
σταλούν, παρά µόνο µε τη ρητή διαδικασία, η οποία και δεν έχει
χρησιµοποιηθεί για να αλλάξει κάτι. Υπάρχει ο Κανονισµός της
Βουλής όπως είναι γραµµένος και παρακαλώ να εφαρµοστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κλείσει ο κ. Οικο-
νόµου. Ρωτώ, όµως, τον κ. Χήτα ή τον κ. Βιλιάρδο, αν θέλουν να
κάνουν τοποθέτηση. Επίσης δεν βάζω χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ένα λεπτό θέλω, κύριε Πρόεδρε. 
Η ουσία είναι ότι πρέπει να προχωρήσουµε στην ουσία. Ούτως

ή άλλως, το νοµοσχέδιο αυτό είναι απαράδεκτο, το έχουµε πει
και στις επιτροπές. Τώρα να κοιτάξουµε την ουσία της υπόθεσης.
Ούτως ή άλλως, η Νέα Δηµοκρατία έχει την Πλειοψηφία. Είτε δι’
ανατάσεως είτε όχι είτε εφαρµοστεί αυτό που λένε οι συνάδελ-
φοι των υπολοίπων κοµµάτων είτε κάνουµε τελικά αυτό που απο-
φασίσατε εσείς, η ουσία είναι ίδια.

Άρα, να προχωρήσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ίδια ακριβώς τακτική ακολουθήθηκε και κατά τη διάρκεια της

συνεδρίασης των επιτροπών. Εκεί, µάλιστα, έφτασαν στο σηµείο
οι συνάδελφοι από την Αντιπολίτευση, να ζητήσουν σε επιτροπή
η οποία ήταν ακριβώς ορισµένη -δύο Βουλευτές από κάθε
κόµµα- να ψηφίσουµε δι’ ανατάσεως της χειρός εάν θα συνεχί-
σουµε το νοµοσχέδιο ή όχι. Και εκείνη η τακτική και αυτή η τα-
κτική είναι, στην ουσία, µια ευθεία αµφισβήτηση της αρχής της
δεδηλωµένης, σαν να αµφισβητούµε, δηλαδή, τους βασικούς κα-
νόνες λειτουργίας και τις συστάσεις και τις πλειοψηφίες των κοµ-
µάτων. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για αντισυνταγµατικότητα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Βρισκόµαστε εδώ µε βάση απόφαση

της Διάσκεψης των Προέδρων, το Κοινοβούλιο και η δηµοκρατία
λειτουργούν όχι σε κενό περιεχοµένου, αλλά σε κανόνες και µε
βάση την πρόταση και του Προεδρείου εµείς καλούµε να προ-
χωρήσει η διαδικασία όπως ορίσατε και στην εισήγησή σας,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ για
τις τοποθετήσεις και για το ήρεµον. 

Όπως ξέρετε, το κυρίαρχο Σώµα είναι η Ολοµέλεια. Η Ολοµέ-
λεια, απ’ ό,τι διαπίστωσα και διαπιστώσατε -τρία κόµµατα- προ-
κρίνει την εισήγηση του Προεδρείου, ψηφοφορία διά των έξι,
άρα κατά πλειοψηφία. 

Τον λόγο τώρα θα λάβει ο κ. Φάµελλος για πέντε λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε

να διατυπώσω, µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο, περιληπτικά από
το κείµενο που έχετε λάβει, ακριβώς τα ζητήµατα αντισυνταγµα-
τικότητας. Μπορεί να υπερβώ τα πέντε λεπτά. Πιστεύω ότι είναι
ουσιαστικό ζήτηµα τάξης ως προς το Κοινοβούλιο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, δια-
νεµήθηκε το κείµενο της αντισυνταγµατικότητας;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εκτιµώ πως ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για αυτό θα το πω περιληπτικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τα ζητήµατα τα

οποία τίθενται στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας, τα οποία
θα διεκδικήσουµε να συζητηθούν και να ψηφιστούν µε βάση τον
Κανονισµό µετά τη συζήτηση και όχι µε βάση οποιαδήποτε αυ-
θαίρετη απόφαση του Προεδρείου, περιλαµβάνουν τα άρθρα 44,
48 και 92 και 99. 

Όµως, υποχρεούµαι να θέσω, για λόγους κοινοβουλευτικής
τάξης, υπ’ όψιν όλου του Κοινοβουλίου το ότι η ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας θα έπρεπε να αφορά και τη διαδικασία συζήτη-
σης και ψήφισης του νοµοσχεδίου. Θα έπρεπε! Δεν το θέτω,
όµως, επί του συγκεκριµένου της ψηφοφορίας. Και αυτό, διότι
παραβιάζεται και το άρθρο 72 του Συντάγµατος όσον αφορά τη
συζήτηση στην Ολοµέλεια µε πλήρη σύνθεση, µε δικαίωµα όλων
των Βουλευτών, για ένα ζήτηµα το οποίο αφορά ατοµικό, κοινω-
νικό και πολιτικό δικαίωµα όπως είναι το περιβάλλον.

Υπάρχει σχετική νοµολογία για το άρθρο 24. Δεν αµφισβητεί-
ται ότι ζητήµατα δικαιωµάτων συζητούνται εν συνόλω στην Ολο-
µέλεια και όχι µε περιορισµένη σύνθεση. Τα νοµοσχέδια που
αφορούν ή επηρεάζουν την προστασία και άσκηση θεµελιωδών
ατοµικών δικαιωµάτων, εισάγονται για ψήφιση στην Ολοµέλεια.
Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει πληθώρα διατάξεων που επη-
ρεάζουν και τροποποιούν την περιβαλλοντική νοµοθεσία εις
βάρος του περιβάλλοντος, εις βάρος των προστατευόµενων πε-
ριοχών, εις βάρος των δασών. Άρα, υπάρχει ουσιαστικό ζήτηµα
και ως προς το άρθρο 72 του Συντάγµατος. Δεν τίθεται τυπικά
αλλά ουσιαστικά και πρέπει να κατατεθεί στη διαδικασία. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ οφείλει να τηρεί κάθε λέξη του Συντάγµατος.

Η λειτουργία της Βουλής, όµως, εν µέσω πανδηµίας και εκτά-
κτων µέτρων που έχουν επιβληθεί στο σύνολο του πολιτικού και
κοινωνικού βίου, δεν επιτρέπει -και αυτή τη στιγµή δεν έχουµε
τους Βουλευτές εντός της Βουλής- και θεωρούµε ότι δεν παρέχει
τα εχέγγυα για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου όπως προβλέπει
το Σύνταγµα. Ως εκ τούτου, δεν υπάρχουν συνθήκες κανονικό-
τητας και η προτεινόµενη ρύθµιση και διαδικασία αντίκειται στο
άρθρο 72.

Όµως, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να σας θέσω και κάτι άλλο που
θα ήθελα και προσωπικά, αλλά και θεσµικά ως Προεδρείο, την
απάντησή σας. Υπάρχει έλλειµµα νοµιµότητας στη συζήτηση ως
προς τη µη τήρηση κανόνων καλής νοµοθέτησης που θέσαµε
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Και αυτό συγκεκρι-
µένα αφορά τη µη εφαρµογή του ν.4622 του επιτελικού κράτους.
Δεν εφαρµόζεται ούτε το άρθρο 58 ούτε οι ορισµοί του άρθρου
61, διότι δεν έχει συνεδριάσει η επιτροπή και δεν έχει συγκροτη-
θεί η επιτροπή για την αξιολόγηση του νοµοθετικού έργου. Άρα,
δεν υπάρχει η διαµόρφωση αρχών και µέσων για τη βελτίωση
της ποιότητας του παραγόµενου κοινοβουλευτικού έργου, κάτι
που αφορά επί της ουσίας την Κυβέρνηση, αλλά και το Προ-
εδρείο της Βουλής.

Ρωτούµε, λοιπόν, για ποιον λόγο παραβιάζονται οι διατάξεις
του νόµου περί επιτελικού κράτους -αν αυτοί δεν ήταν υποκριτι-
κοί, κύριε Πρόεδρε- για ποιον λόγο δεν υπάρχει έκθεση αξιολό-
γησης και για ποιον λόγο δεν εφαρµόστηκε η διαβούλευση για
το σύνολο των άρθρων, κάτι που υποχρεώνει ο νόµος περί επι-
τελικού κράτους; 

Εκ τούτου, λοιπόν, οι Βουλευτές δεν γνωρίζουν πολλά ζητή-
µατα που αφορούν τη συνταγµατικότητα, τη συµβατότητα µε το
δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου και πάρα πολλά που θα µας έδινε τη
δυνατότητα να έχουµε είτε η παλαιότερη ΚΕΝΕ είτε τώρα η επι-
τροπή αυτή.

Όσον αφορά τα ζητήµατα της ουσίας, τα οποία και εγγράφον-
ται στην αίτησή µας: 

Το πρώτο επί του οποίου υπάρχει σαφέστατη παραβίαση είναι
το άρθρο 44 που τροποποιεί όλο το προεδρικό διάταγµα χρή-
σεων γης, το 59/2018. Και αυτό γιατί το άρθρο 24 ξεκάθαρα ορί-

ζει -είναι δεκατέσσερις σελίδες το άρθρο, δεν σας διαβάζω, θα
τα πω περιληπτικά όπως προανέφερα- ότι οι σχετικές τεχνικές
επιλογές και σταθµίσεις γίνονται κατά τους κανόνες της επιστή-
µης. Και αυτό δεν το λέει µόνο το Σύνταγµα. Υπάρχει νοµολογία
του Συµβουλίου της Επικρατείας και στην ολοµέλειά του, που
λέει ότι οι τεχνικές επιλογές και σταθµίσεις γίνονται µε τους κα-
νόνες της επιστήµης, κάτι που δεσµεύει όλα τα κρατικά όργανα,
συµπεριλαµβανοµένου του νοµοθέτη. 

Πολύ απλά, λοιπόν, όπως και η απόφαση 3135/2002 λέει, αλλά
από εκεί και µετά και άλλες αποφάσεις, ο νοµοθέτης υποχρεούται
µε βάση τους κανόνες της επιστήµης -άρα µε µελέτη, µε επεξερ-
γασία και έγκριση της µελέτης, µε τη βάσανο της επεξεργασίας
αυτής από τις δηµόσιες υπηρεσίες- να έρθει να καταθέσει την
πρόταση σχετικά µε το άρθρο αυτό. Αιτιολογία που παρατίθεται
µόνο στην αιτιολογική έκθεση, όπως λέει η απόφαση 123/2007,
δεν αποτελεί επαρκή τεκµηρίωση. Άρα, ούτε η ελλιπής, κατά την
άποψή µας, περιγραφή της αιτιολογικής δεν καλύπτει αυτό το µε-
γάλο έλλειµµα. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, είναι φανερό ότι η προτεινόµενη ρύθ-
µιση -και το λέω περιληπτικά- αντίκειται στο άρθρο 24, διότι πα-
ραβιάζεται συνταγµατικά κατοχυρωµένη αρχή, οι τεχνικές
επιλογές και οι σταθµίσεις της χωροταξικής διαµόρφωσης και
του πολεοδοµικού σχεδιασµού να ακολουθούν τους κανόνες
επεξεργασιών της επιστήµης. 

Από εκεί και µετά, υπάρχουν ζητήµατα όσον αφορά το άρθρο
48. Και το άρθρο 48 είναι αρκετά κωµικό, κύριε Πρόεδρε. Το εί-
παµε στον κύριο Υπουργό. Θεωρώ ότι είναι αµέλεια και υποτί-
µηση του ρόλου του Υπουργού να µην το έχει προσέξει αυτό. Το
άρθρο 48, λοιπόν, που τροποποιεί τη διαδικασία ανάρτησης και
κύρωσης των δασικών χαρτών, εµπεριέχει τα εξής προβλήµατα,
τα οποία τα έχουµε διατυπώσει στην επιτροπή, κύριε Πρόεδρε.
Τα προβλήµατα αυτά έχουν να κάνουν µε την υποχρεωτική τρο-
ποποίηση των κυρωµένων µε νέο νόµο, µε νέες προδιαγραφές,
µε την εξαίρεση εκ του δασικού χάρτη των αρχείων του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και πολλών ρυθµίσεων άλλων που
νοµιµοποιούν µη νόµιµες, κατά το Συµβούλιο της Επικρατείας,
πράξεις, οι οποίες νοµιµοποιούνται µέσα από το δικό σας νοµο-
σχέδιο, υποτιµώντας και το θεσµό του ανώτατου δικαστηρίου.

Βέβαια, προκύπτει και το εξής ζήτηµα: Εφόσον νόµος ορίζει
τα σχετικά µε την προστασία των δασών και µε τη σύνταξη δα-
σολογίου, το οποίο είναι υποχρέωση του κράτους, από τις δια-
τάξεις αυτές, παρ’ ότι τα δάση προκύπτουν ως φυσικά αγαθά και
παρ’ ότι υπάρχει η απόφαση 2153/2015, ο συνταγµατικός νοµο-
θέτης δεν µπορεί να εγγυηθεί την αποτελεσµατική προστασία.
Ο συνταγµατικός νοµοθέτης γνωρίζοντας ότι πρέπει να εγγυηθεί
την αποτελεσµατική προστασία µε τον έγκυρο εντοπισµό, ζήτησε
δασολόγιο. Και τώρα η διάταξη ζητάει να µην αποτυπώνονται τα
δάση και οι δασικές εκτάσεις, να εξαιρούνται και να τροποποι-
ηθούν οι κυρωµένοι δασικοί χάρτες, παρ’ ότι υπάρχει νοµοθεσία,
κύριε Πρόεδρε, µε βάση προϋφιστάµενους νόµους κριθέντες ως
συνταγµατικούς, για την επικαιροποίηση και την ενσωµάτωση
πράξεων του δηµοσίου στους δασικούς χάρτες. 

Άρα, µε την προτεινόµενη διάταξη αναµορφώνονται υποχρε-
ωτικά οι χάρτες και εξαιρούνται περιοχές από την τήρηση του
δασολογίου, κάτι που δεν έχει αρµοδιότητα η δική µας Βουλή να
κάνει, µιας και υπερβαίνει το Σύνταγµα. Επίσης, δηµιουργείται
και ένα σοβαρό πρόβληµα χρονοδιαγράµµατος, το οποίο κατά
το άρθρο δεν ισχύει, κατά τη δήλωση των φορέων, όµως, ισχύει,
διότι δεν θα τηρηθούν οι δύο µήνες που προτείνετε.

Βέβαια, το ψηφιακό αρχείο που ζητάτε να αξιοποιηθεί από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, πρέπει να σας πω ότι δεν θα
ελεγχθεί από τις υπηρεσίες µε βάση τις υφιστάµενες διατάξεις,
αλλά µε κατ’ εξαίρεση διατάξεις, κάτι που δηµιουργεί σοβαρό
πρόβληµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, αυτά
θα τα πείτε στην οµιλία σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επαναλαµβάνω, κύριε Πρόεδρε, ότι
η προτεινόµενη διάταξη δεν αντίκειται µόνο στο άρθρο 24, αλλά
η αφαίρεση της υποχρέωσης χαρακτηρισµού από περιοχές του
αγροτικού χώρου, δηµιουργεί δευτερογενώς ζητήµατα σχετικά
µε την ιδιοκτησία και του δηµοσίου και των ιδιωτών που ανοίγουν
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και, βέβαια, µε τη σύνταξη του κτηµατολογίου.
Όσον αφορά το άρθρο 92, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό παρα-

καλώ να κλείσετε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Υπάρχει στο άρθρο 92 µια πληθώρα

άρθρων που τακτοποιεί, αδειοδοτεί και νοµιµοποιεί δράσεις δια-
χείρισης στερεών αποβλήτων σε πάρα πολλές περιοχές, ιδιαί-
τερα της Αττικής, ενώ το άρθρο 24, κατά τα ίδια, όπως σας είπα
και στην πρώτη τεκµηρίωση, επιβάλλει οι επιλογές και οι σταθµί-
σεις της χωροταξικής διαµόρφωσης να γίνονται µε τους κανόνες
της επιστήµης. Όµως, εδώ δεν υπάρχει καµµία εισήγηση της Επι-
στηµονικής Επιτροπής, καµµία µελέτη, κανένα κείµενο της επι-
στήµης που να δίνει τη δυνατότητα αδειοδότησης, χωροταξικών
ρυθµίσεων και περιβαλλοντικών επιπτώσεων, παρ’ ότι οι δραστη-
ριότητες αυτές κατατάσσονται στις οχλούσες και σε αυτές για
τις οποίες απαιτείται απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων.

Ως εκ τούτου, παραβιάζεται το άρθρο 24, διότι προτείνεται να
µην τηρούνται οι διαδικασίες περιβαλλοντικής αδειοδότησης και
χωροταξικού σχεδιασµού και νοµοθετείται εις βάρος αυτών µε
την αιτιολογία της…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η ίδια ακριβώς ρύθµιση, κύριε Πρό-
εδρε….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με ακούτε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εάν µε ακούτε, τελει-

ώστε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η ίδια ακριβώς παραβίαση υπάρχει

στο άρθρο 99, όπου παραβιάζονται τρία προεδρικά διατάγµατα
για το κέντρο της Αθήνας, χωρίς να υπάρχει επεξεργασία του
Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας, η απαραίτητη διαβούλευση, οι επι-
στηµονικές µελέτες και η γνώµη των αυτοδιοικητικών οργάνων.
Άρα, παραβιάζονται οι κανόνες της χωροταξικής διαµόρφωσης,
που δεσµεύουν όλα τα κρατικά όργανα.

Σας επισηµαίνουµε, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, ότι για
όλα αυτά που σας λέµε θα υπάρχει πρόβληµα στο Συµβούλιο της
Επικρατείας. Ως εκ τούτου, η νοµοθέτηση θα έχει σοβαρά προ-
βλήµατα και η εξυπηρέτηση της κοινωνίας, αν σε αυτό στο-
χεύετε, γιατί δεν γνωρίζουµε ποιοι ακριβώς είναι οι σκοποί σας.
Έπρεπε να γνωρίζετε τη νοµοθεσία. Εφόσον, λοιπόν, οι παρά-
γραφοι 7, 8 και 9 τροποποιούν ειδικά προεδρικά διατάγµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κλείστε παρα-
καλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …υπάρχει σοβαρό θέµα και για το
άρθρο αυτό.

Βέβαια τροποποιείται και ο χαρακτήρας της περιοχής, που επί-
σης είναι θέµα του άρθρου 24. Τέλος, θα µου επιτρέψετε, κύριε
Πρόεδρε, να βάλω µία γνώµη της επιστηµονικής υπηρεσίας.
Διότι, πρέπει να σας πω ότι όλα αυτά είναι αποσπάσµατα από
την έκθεση της επιστηµονικής υπηρεσίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά ο χρόνος
έχει περάσει και παρακαλώ κλείστε. Έδειξα ανοχή αλλά δεν θα
το παρατρατραβήξουµε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Βλέπετε ότι είµαι πολύ περιληπτι-
κός. Είµαι στην τελευταία παράγραφο.

Επισηµαίνω, λοιπόν, στους κυρίους Υπουργούς και στην Ολο-
µέλεια ότι όσον αφορά το άρθρο 99 -για το οποίο σας βάλαµε
ζητήµατα εντός του νοµοσχεδίου για την ευελιξία του χωροταξι-
κού σχεδιασµού- και η επιστηµονική υπηρεσίας της Βουλής λέει
ότι δεν µπορεί να υπάρχει υπέρβαση της συνταγµατικής απαίτη-
σης ορθολογικού χωροταξικού σχεδιασµού, διότι διαπιστώνει ότι
δηµιουργούνται «παραθυράκια» µε τους όρους «ευελιξία» και
«ανάδραση». Μιλάω απλά για να είµαι κατανοητός.

Για τον λόγο, λοιπόν, αυτό το άρθρο 24 προτείνει µόνο ιεραρ-
χηµένες θεσµοθετήσεις...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, θα
κλείσουν το µικρόφωνο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άρα, υπάρχει ζήτηµα και στο
άρθρο...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με ακούτε; Παρα-

καλώ κλείστε τώρα!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Στον λίγο χρόνο που είχαµε, περι-

γράψαµε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είχατε λίγο. Είναι

ο χρόνος που λέει ο Κανονισµός, τον οποίο πριν επικαλεστήκατε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Περιγράψαµε, λοιπόν, µέσα σε ένα

Σαββατοκύριακο το πλήθος των αντισυνταγµατικών παραβιά-
σεων που έχει αυτό το νοµοθέτηµα.

Πρέπει να αποσυρθεί, κύριε Πρόεδρε, λόγω των αντισυνταγ-
µατικών ρυθµίσεων που έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο
στον αντιλέγοντα από τη Νέα Δηµοκρατία -που θα είναι ο κ. Συ-
ρίγος- θα σας απαντήσω σε αυτά που ζητήσατε, κύριε Φάµελλε. 

Σας διαβάζω επί λέξει την τελευταία τροποποίηση του Κανο-
νισµού της Βουλής: «Οι ανωτέρω από 1 έως 3 τροποποιήσεις»,
είναι αυτά που αναφερθήκατε και µου είπατε να τοποθετηθώ,
«του Κανονισµού της Βουλής τίθενται σε ισχύ το αργότερο κατά
την έναρξη της β’ Συνόδου της ΙΗ’ Περιόδου της Προεδρευοµέ-
νης Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας µέχρι το τέλος».

Εποµένως, δεν υπάρχει καµµία παράβαση και ορθώς έγινε
έτσι. Και ταυτόχρονα για τους maximum εξήντα συναδέλφους
που έχουµε πει να µπορούν να µαζεύονται, σας υπενθυµίζω ότι
έχουµε προσαρµοστεί στις –δεν θα πω «επιταγές»- συµβουλές
της επιστηµονικής κοινότητας. Και δεν είναι και καθόλου αντι-
συνταγµατικό. Διότι εδώ έχω το άρθρο 2 του Συντάγµατος, που
λέει ότι η προστασία της αξίας του ανθρώπου είναι η πρωταρχική
και κυρίαρχη υποχρέωση της πολιτείας. Εποµένως, είναι και απο-
λύτως συνταγµατικό και αυτό.

Κύριε Συρίγο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. Ξεκινώ µε την πρώτη ένσταση αντισυνταγµατικότητας
για το άρθρο 44 µε τίτλο «Τροποποίηση του π. δ.59/2018».

Ο ισχυρισµός περί αντισυνταγµατικότητας στηρίζεται σε ένα
εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 24 του Συντάγµατος, που
αφορά στον χωροταξικό σχεδιασµό και την πολεοδόµηση. Εκεί
αναφέρεται ρητώς ότι σύµφωνα µε το Σύνταγµα οι σχετικές επι-
λογές και σταθµίσεις γίνονται κατά τους κανόνες της επιστήµης.
Το βλέπουµε και παρακάτω στην τέταρτη ένσταση -αν δεν κάνω
λάθος- του ΣΥΡΙΖΑ επί του θέµατος. Επικαλείται η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση νοµολογία του Σ.τ.Ε., που είναι, πράγµατι, παγιω-
µένη και ειδικά της αποφάσεως της ολοµέλειας µε αριθµό
123/2007.

Το Σ.τ.Ε. λέει, πράγµατι, ότι ο καθορισµός χρήσεως γης είτε
γίνεται µε προεδρικό διάταγµα είτε µε νόµο. Πρέπει, όµως, να
συνοδεύεται από µελέτη. Μόνο που στην προκειµένη περίπτωση,
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε καθο-
ρισµό χρήσεων γης. Καθορισµό χρήσεων γης θα είχαµε, εάν σε
µία συγκεκριµένη περιοχή ορίζαµε ποιες είναι οι επιτρεπόµενες
χρήσεις. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στην απόφαση 123 της ολοµέ-
λειας του Σ.τ.Ε., η οποία µιλάει συγκεκριµένα για τον Δήµο Βού-
λας και το εγκεκριµένο σχέδιο του Δήµου Βούλας. Και λέει ότι
στα οικόπεδα «Χ» είναι γενική κατοικία, στα οικόπεδα «Υ» που
έχουν πρόσωπο στη λεωφόρο Βάρης - Κορωπίου υπάρχει αµιγής
κατοικία και τα λοιπά. Αυτή ήταν η ρύθµιση που κρίθηκε αντισυν-
ταγµατική.

Στην προκειµένη περίπτωση δεν έχει καµµία σχέση µε το π.
δ.59/2018, διότι το διάταγµα δεν καθορίζει χρήσεις γης. Ορίζει
το περιεχόµενο και τις κατηγορίες των χρήσεων γης. Θέτει, δη-
λαδή, το πλαίσιο.

Θα µου πείτε: «Δεν χρειάζεται κάποια µελέτη αυτό το πλαί-
σιο;». Η απάντηση προέρχεται πάλι από την επεξεργασία του
π.δ.59/2018. Υπενθυµίζω ότι τα προεδρικά διατάγµατα περνούν
υποχρεωτικώς από την επεξεργασία του Σ.τ.Ε.. Το Σ.τ.Ε. στη σχε-
τική του απόφαση, στο πρακτικό επεξεργασίας δεν έχει βάλει κά-
ποια µελέτη. Γιατί δεν έχει βάλει κάποια µελέτη; Διότι, απλώς
καθορίζει το πλαίσιο. Αυτό έρχεται τώρα να αλλάξει ο συγκεκρι-
µένος νόµος. 

Εποµένως, δεν υπάρχει κάποια αντινοµία ή αντίφαση µε τη νο-
µολογία του Σ.τ.Ε.. Άλλο πράγµα ο ορισµός των κατηγοριών και
του περιεχοµένου των χρήσεων γης και άλλο πράγµα ο καθορι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 4 ΜΑΪΟΥ (ΠΡΩΙ) 2020 12095



σµός των χρήσεων γης σε συγκεκριµένη έκταση, σε συγκεκρι-
µένη περιοχή. Αυτό είναι φυσιολογικό ότι γίνεται προφανώς κα-
τόπιν µελέτης. Το ορίζει και ο παρών νόµος. 

Συµπερασµατικά ως προς την πρώτη ένσταση: Καθορισµός
χρήσεων γης είναι αυτός που γίνεται µε τα επιµέρους προεδρικά
διατάγµατα, όχι µε το π.δ.59/2018, που τροποποιείται. Ούτε για
την έκδοση και για την τροποποίηση του π.δ.59/2018 απαιτείται
κάποια µελέτη. Ο καθορισµός χρήσεων γης για τις προστατευό-
µενες περιοχές γίνεται κατόπιν µελέτης, η οποία σύµφωνα µε τη
νοµολογία του Σ.τ.Ε. έχει τα χαρακτηριστικά της στρατηγικής πε-
ριβαλλοντικής εκτίµησης. Αυτά ως προς την πρώτη ένσταση.

Για λόγους συντοµίας πάω στην τρίτη ένσταση -θα έρθω στην
δεύτερη- για την αντισυνταγµατικότητα του άρθρου 92. Εδώ
προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε ένα πρόβληµα, το οποίο πα-
ρελήφθη από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Τι είναι αυτό; Οι σταθµοί
µεταφόρτωσης απορριµµάτων στην Αττική, οι οποίοι δεν είναι
χωροθετηµένοι, διέπονται από ένα ιδιότυπο καθεστώς, δεν µπο-
ρείς να βελτιώσεις τον εξοπλισµό τους, δεν µπορείς να προστα-
τεύσεις την υγεία των εργαζοµένων σε αυτούς. Και έχουµε εδώ
πέρα µία εξέχουσα συνταγµατική υποχρέωση σύµφωνα µε το
άρθρο 5 παράγραφος 5 του Συντάγµατος για προστασία της
υγείας των πολιτών.

Στόχος, λοιπόν, της προτεινόµενης ρύθµισης, είναι να δοθεί η
δυνατότητα στους δήµους εντός πενταετίας να κάνουν τις απα-
ραίτητες πολεοδοµικές µελέτες, για να θεσµοθετηθούν επισή-
µως οι σταθµοί µεταφόρτωσης απορριµµάτων. Είναι δε
πρωτίστως υγειονοµικό πρόβληµα. Οπότε θεωρούµε ότι υποχω-
ρεί το αίτηµα για σχεδιασµό. Γι’ αυτό άλλωστε και η σχετική ρύθ-
µιση έχει προσωρινό χαρακτήρα.

Σε περίπτωση που κάποιος από τους σταθµούς που προσω-
ρινά θεσµοθετείται τώρα, δεν λάβει εντός πενταετίας τις κατάλ-
ληλες εγκρίσεις, τότε προβλέπεται ρητώς ότι διακόπτεται η
λειτουργία του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω την ανοχή σας για δύο λεπτά;
Ευχαριστώ.

Πρόκειται εποµένως για µία νοµοθετική ρύθµιση προσωρινού
χαρακτήρα, η οποία εξυπηρετεί τους προαναφερόµενους λό-
γους δηµοσίου συµφέροντος, πρωτίστως επιτακτικούς λόγους
δηµόσιας υγείας, από τους σταθµούς µεταφόρτωσης, που –επα-
ναλαµβάνω- κληρονοµήσαµε σε µία άθλια κατάσταση. Η διάταξη
είναι σύµφωνη µε την παράγραφο 5, άρθρο 5 του Συντάγµατος.

Έχουµε και ένσταση για το άρθρο 48. Το άρθρο 48, αναφέρε-
ται στο π.δ.59/2018. Σηµειώνουµε ότι σήµερα δεν υπάρχει καµ-
µία πρόνοια για το επιτρεπτό περιεχόµενο χρήσεων εντός
προστατευµένων περιοχών, µε την εξαίρεση των περιοχών ορ-
γανωµένης τουριστικής αναπτύξεως που απαγορεύονται, και των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας που επιτρέπονται. 

Όλες οι παρατηρήσεις που έχουν γίνει ή µπορεί να γίνουν σε
σχέση µε την συνταγµατικότητα των διατάξεων για τις προστα-
τευόµενες περιοχές, πρέπει να ειδωθούν µέσα από αυτό το πρί-
σµα. Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις περιορίζουν, δεν επεκτείνουν
τις επιτρεπόµενες δραστηριότητες εντός προστατευόµενων πε-
ριοχών σε σχέση µε τη σηµερινή κατάσταση. Πρέπει να έχουµε
κατά νου τί ακριβώς αλλάζουµε σήµερα. 

Έχουµε και µία τελευταία ένσταση για το άρθρο 99. Πάλι ανα-
φερόµαστε στους κανόνες της επιστήµης. Για λόγους συντοµίας,
κύριε Πρόεδρε, ισχύουν αυτά τα οποία προανέφερα σε σχέση
µε την υποχρέωση για τις µελέτες που ανέφερα σε σχέση µε την
πρώτη ένσταση συνταγµατικότητας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε Συ-

ρίγο.
Ξεκινάµε ανάποδα τώρα. Από το ΜέΡΑ25 ποιος θα µιλήσει για

την αντισυνταγµατικότητα;
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δικαιούται κάθε

κόµµα, αν θέλει, να µιλήσει και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Θα µιλήσει ένας, εσείς;

ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Εγώ µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η αντισυνταγµατικότητα αυτού του νοµοσχεδίου είναι ξεκά-

θαρη και δεν είναι θέµα το τι κρίνουµε οι Βουλευτές. Ήρθε και
το δήλωσε στην επιτροπή, στην ακρόαση ο Συνήγορος του Πο-
λίτη. Ο Συνήγορος του Πολίτη, ένα θεµελιώδες όργανο της πο-
λιτείας, ήρθε και δήλωσε ότι αυτό το νοµοσχέδιο βρίθει
αντισυνταγµατικών διατάξεων, διατάξεων που παραβιάζουν το
Ευρωπαϊκό Δίκαιο, διατάξεων που είναι απέναντι στις αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Είναι προφανές ότι τα συγκεκριµένα άρθρα έχουν θέµατα αν-
τισυνταγµατικότητας και θα πρέπει να αποσυρθούν και αυτά τα
άρθρα όπως και το σύνολο του νοµοσχεδίου, το οποίο έρχεται
να συζητηθεί σε µια κλειστή, όπως βλέπουµε όλοι µας, Βουλή,
όπου είµαστε λιγότεροι από ό,τι σε ένα θερινό τµήµα, όπου εί-
µαστε λιγότεροι από το 13% των Βουλευτών του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου. Αυτό είναι ντροπή και από µόνο του συνιστά
αντισυνταγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστώ πολύ
και για το ότι ήσασταν συντοµότατος.

Πάµε στην Ελληνική Λύση. Μπορεί να µιλήσει και ο κ. Χήτας
και ο κ. Βιλιάρδος. Ποιος θέλετε; Μπορείτε και οι δύο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και οι δύο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα ξεφύγει πάρα πολύ η τοπο-

θέτησή µας, κύριε Πρόεδρε, από την πρώτη τοποθέτηση. 
Υπάρχουν ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας στο συγκεκριµένο

νοµοσχέδιο το οποίο εκτός από τα συγκεκριµένα ζητήµατα αντι-
συνταγµατικότητας, όπως έχουµε αναφέρει και στις επιτροπές
και θα τα πούµε και θα το αναλύσουµε και εδώ, είναι και ένα απα-
ράδεκτο νοµοσχέδιο. 

Άρα, λοιπόν, είναι ένα απαράδεκτο νοµοσχέδιο το οποίο έχει
πολλές φωτογραφικές διατάξεις µέσα. Λυπάµαι που το λέω, γιατί
αυτή ήταν κοινή µας διαπίστωση, κάνει αρκετά στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας, «υπηρέτες» του ειδικού συµφέροντος µε αυτές τις
διατάξεις που βλέπουµε.

Και το 44, που αναφέρεται στη χρήση γης, και το 48, που είναι
οι δασικοί χάρτες, για να το πω απλά στον κόσµο που ακούει, το
92, που είναι η προσωρινή λειτουργία σταθµών µεταφόρτωσης
απορριµµάτων, και το 99, που είναι αυτό το εµπορικό τρίγωνο
που θέλουν να κάνουν, και τα τέσσερα αυτά, οι τέσσερις αυτές
πρωτοβουλίες που έχετε αναλάβει είναι απαράδεκτες. 

Γίνεται µία βίαιη και ωµή παρέµβαση-επέµβαση στο περιβάλ-
λον και είναι ένα νοµοσχέδιο, το έχετε καταλάβει και εσείς εκτός
αν εµείς είµαστε «αλλού», που έχετε όλη την κοινωνία απέναντί
σας. Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όλη η κοινωνία είναι απέναντί
σας και συν τοις άλλοις παραβιάζονται ένας σωρός διατάξεις.

Το λυπηρό –δεν ξέρω αν είναι λυπηρό, αυτή είναι η διαδικασία
της δηµοκρατίας- είναι ότι εδώ εκφραζόµαστε, λέµε τις απόψεις,
αλλά τελικά αυτό το νοµοσχέδιο θα περάσει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βιλιάρδο, θέ-
λετε τον λόγο;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ λίγο στην πρώτη επιτροπή, στην οποία αφιερώ-

θηκε πάνω από µιάµιση ώρα για τη συζήτηση σχετικά µε το αν η
διαδικασία αυτή είναι αυτή που πρέπει ή αν δεν είναι. Αφού έγινε
µιάµιση ώρα συζήτηση, ρώτησα τον Πρόεδρο της Βουλής οποίος
µου είπε ότι στη Διάσκεψη των Προέδρων δεν υπήρξε καµµία
διαφορετική άποψη των κοµµάτων, οπότε λογικά έπρεπε να συ-
νεχιστεί όλη η διαδικασία της Επιτροπής και στη συνέχεια η Ολο-
µέλεια.

Όσον αφορά την αντισυνταγµατικότητα των άρθρων ασφαλώς
υπάρχουν πολλά προβλήµατα µέσα στο νοµοσχέδιο. Τα άρθρα
που ανέφερε ο κύριος συνάδελφος είναι πράγµατι αντισυνταγ-
µατικά αλλά δεν είναι µόνο αυτά. Θεωρούµε, όµως, ότι θα ανα-
φερθούµε σε ένα προς ένα άρθρο κατά τη διάρκεια της
Ολοµέλειας και ανάλογα θα τοποθετηθούµε όσον αφορά γενι-
κότερα το νοµοσχέδιο. 

Αρκεί να πω ότι από το σύνολο των άρθρων του νοµοσχεδίου
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εµείς δεν συµφωνούµε µε τα περισσότερα και προφανώς όχι επί
της αρχής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

ραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι φα-

νερό ότι συνολικά το νοµοσχέδιο είναι αντισυνταγµατικό και µάλι-
στα όχι µόνο αντισυνταγµατικό αλλά και βαθύτατα αντιλαϊκό. Εµάς
αυτό µας αφορά πάνω απ’ όλα και πρώτα απ’ όλα από τη στιγµή
που το Σύνταγµα το προσαρµόζετε µε βάση τις απαιτήσεις και τις
ανάγκες που έχουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι και η εκάστοτε δια-
δικασία αναπαραγωγής του κεφαλαίου και οι απαιτήσεις.

Όµως, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση τι επιδιώ-
κει; Επιδιώκει επί της ουσίας πολύ συγκεκριµένα να υποτάξει το
περιβάλλον και την προστασία του στις προτεραιότητες που
έχουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, για να µπορέσουν να το αξιοποι-
ήσουν µε σκοπό το κέρδος και όχι στην περίπτωση της προστα-
σίας, αλλά και της αναβάθµισης της ποιότητας ζωής των λαϊκών
οικογενειών. 

Από αυτή την άποψη οι διατάξεις οι οποίες συνολικά περιλαµ-
βάνονται µέσα έχουν αυτό ακριβώς το αποτύπωµα, δηλαδή υλο-
ποιούν το σύνολο των επιλογών, το σύνολο των απαιτήσεων του
Συνδέσµου Βιοµηχανιών και Επιχειρήσεων, του ΣΕΒ και υπολοί-
πων επιχειρηµατικών οµίλων. 

Έτσι, λοιπόν, από αυτή την άποψη και στα τέσσερα άρθρα που
ο ΣΥΡΙΖΑ θέτει περί αντισυνταγµατικότητας θα µπορούσαν να
είναι και άλλα τόσα και πολύ περισσότερα ακόµη. 

Στο άρθρο 44, στο όνοµα της προστασίας καθορίζει ακόµα και
σε απόλυτα προστατευόµενες ζώνες χρήσεις που επιτρέπονται
µια σειρά δραστηριότητες που θεωρούνται επικερδείς για τα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα. 

Στο άρθρο 48, επανακαθορίζει τους δασικούς χάρτες µε απο-
τέλεσµα να νοµιµοποιούνται κάθε είδους αλλαγές χρήσεις οι
οποίες έχουν γίνει στο παρελθόν, αλλά και καταπατήσεις δασι-
κών εκτάσεων. 

Με το άρθρο 92, στη λογική ότι η Κυβέρνηση αποφασίζει και
οι υπόλοιποι είναι υποχρεωµένοι να αποδεχθούν, καθορίζει αυ-
θαίρετα είκοσι πέντε σταθµούς µεταφόρτωσης απορριµµάτων,
µία πράξη η οποία έχει ξεσηκώσει όχι µόνο τους δηµάρχους
αλλά και συνολικότερα τα λαϊκά στρώµατα. Ήδη αυτή τη στιγµή
στο Πέραµα διενεργείται κινητοποίηση απέναντι σε αυτή την κυ-
βερνητική απόφαση για την έγκριση σταθµού µεταφόρτωσης
στο συγκεκριµένο σηµείο στο Πέραµα. 

Το δε άρθρο 99, αποτελεί και την κορωνίδα, θα λέγαµε, των
κυβερνητικών επιδιώξεων ότι «υλοποιούµε αυτά τα οποία απαι-
τούν σήµερα οι επιχειρηµατικοί όµιλοι» και ιδιαίτερα στο ιστορικό
κέντρο αλλάζοντας τις χρήσεις γης, αλλάζοντας τη χωροταξία
στη συγκεκριµένη περίπτωση, επιτρέποντας τις µεγάλης κλίµα-
κας επενδύσεις ιδιαίτερα στον τοµέα του τουρισµού.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία,
κύριε Πρόεδρε, ότι όλες αυτές οι διατάξεις είναι κατ’ εξοχήν αν-
τιλαϊκές, εξυπηρετούν τις ανάγκες του κεφαλαίου και από αυτή
την άποψη παραβιάζουν έστω και αυτό το αστικό Σύνταγµα που
προβλέπει την προστασία του περιβάλλοντος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε Κα-
ραθανασόπουλε.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο από το Κίνηµα Αλλαγής ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ξεκινήσω τη σύντοµη αυτή παρέµβασή µου από το

πρώτο θέµα που έθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ διά του κ. Φάµελλου: Οι διαδι-
κασίες µας εδώ εν όψει των συνταγµατικών προβλέψεων για τα
θεµελιώδη δικαιώµατα µεταξύ των οποίων είναι και τα περιβαλ-
λοντικά.

Κοιτάξτε, το θέµα των δικαιωµάτων µας απασχόλησε από τις
αρχές του Μαρτίου, και τη Βουλή, αλλά και την επιστήµη.
Έχουµε στο Σύνταγµά µας µία διάταξη, κύριε Πρόεδρε, η οποία
τις αποφάσεις της Διάσκεψης των Προέδρων τις νοµιµοποιεί
παρ’ ότι µιλάµε για interna corporis κατά µείζονα λόγο, αλλά εν
τούτοις δεν µπορεί να το εκµεταλλευτούµε αυτό προσβάλλοντας
ευθέως το Σύνταγµα.

Το άρθρο 5 του Συντάγµατος στην ερµηνευτική του δήλωση
ορίζει ότι για λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας µπορούν
να λαµβάνονται απαγορευτικά µέτρα. Τι πιο απαγορευτικό από
την ελευθερία της κίνησης που αποδεχτήκαµε να υποστούµε την
απαγόρευσή της επί τόσες πολλές εβδοµάδες; 

Οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που κυρώσαµε, κύριε
Πρόεδρε, µε συµφωνία σε αυτή τη διαδικασία εµπεριείχαν πάρα
πολλούς περιορισµούς δικαιωµάτων. Ουδείς έθεσε τέτοιο θέµα. 

Αν η Ολοµέλεια είχε ένα ζήτηµα να αντιµετωπίσει µέχρι σή-
µερα, ήταν οι σκέψεις που εξέφρασαν δύο πολιτικά κόµµατα να
κλείσει η Βουλή, κάτι που απορρίψαµε οι υπόλοιποι τέσσερις, λέ-
γοντας ότι δεν κλείνει ποτέ η Βουλή ούτε και µε πόλεµο θα κλεί-
σει η Βουλή. Την κρατάµε ανοικτή για συµβολικούς λόγους, αλλά
και για λόγους ελέγχου της Κυβέρνησης ή υιοθέτησης πράξεων
νοµοθετικού περιεχοµένου, επειδή οι ηµέρες της ισχύος τους
έληγαν. 

Άρα, λοιπόν, θέλω να πω ότι σωστά προχωράµε µε τέτοιες
αποφάσεις λειτουργικής φύσης που εντάσσονται µέσα στο πλαί-
σιο που προανέφερα. 

Έτσι, κύριε Πρόεδρε, προτείναµε και ως Κίνηµα Αλλαγής, δη-
λαδή ως ένα σοβαρό κόµµα, την αποδοχή της πρότασης που
κάνει το Προεδρείο για να ψηφίζουµε και επί των ενστάσεων αν-
τισυνταγµατικότητας που κατατίθενται σήµερα και που θα κατα-
τεθούν.

Όταν διδάσκεις φοιτητές της Νοµικής, τους λες ότι µε το πτυ-
χίο της Νοµικής µπορείς να κάνεις πάρα πολλά πράγµατα. Το πε-
ριθώριο να ασκήσεις επαγγέλµατα είναι µεγάλο. Επίσης, και η
µόρφωσή σου περί του δέοντος είναι σοβαρή. 

Το µόνο που δεν µπορεί να κάνει η νοµική επιστήµη είναι να
υποκαταστήσει την πολιτική ή να αποτελέσει υποκατάστατο πο-
λιτικής, γιατί, κύριε Πρόεδρε, όταν δεν έχεις πολιτική και κατα-
φεύγεις στα νοµικά, δρόµος δεν υπάρχει µπροστά σου. Θα
βαρέσεις σε τοίχο και ο κόσµος θα σε καταλάβει.

Αυτή είναι µια θέση αρχής για µένα προσωπικά, αλλά και για
το κόµµα στο οποίο έχω την τιµή να ανήκω και για αυτό και στην
πενταετία του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τώρα, στον πρώτο χρόνο της δια-
κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, είµαστε πολύ φειδωλοί. Με
αυτή τη φειδώ, που νοµίζω ότι είναι ένα τεκµήριο σοβαρότητας,
αντιµετωπίζουµε και την παρούσα πρόταση, από την οποία δε-
χόµαστε την ουσία της ένστασης για το άρθρο 44 και όχι όλα τα
υπόλοιπα.

Ξέρετε πόσες παρατηρήσεις µπορεί να κάνει ένας νοµικός σε
αυτό το σχέδιο νόµου; Συνάδελφοι που έχουν κάµποσα χρόνια
στη Βουλή ή που είχαν για θέµατα περιβάλλοντος, θέµατα χω-
ροταξίας ειδικά και πολεοδοµίας µέσα στη Βουλή έχουνε αγο-
ρεύσει επί πολλές ώρες. Η νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας είναι πολύ πλούσια. Είπα στην πρώτη µου παρέµ-
βαση, σήµερα, ότι σπανίως βλέπεις από την Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής τόσες πολλές σελίδες καταγραφής νοµικών
και συνταγµατικών δεδοµένων.

Κρατάω, κύριε Πρόεδρε, το πολύ βασικό. Το πολύ βασικό είναι
η θέση της αρχής, την οποία εξέφρασα και για τον περιορισµό
της λειτουργίας µας, αλλά και για το πώς αντιµετωπίζει κανείς
το παρόν σχέδιο νόµου.

Έχω αντιρρήσεις για το άρθρο 93, σχετικά µε τα Ιόνια νησιά
και κάποια νησιά του Αιγαίου αντιρρήσεις σοβαρές. Δεν θα τις
µετατρέψω σε νοµικό διάλογο και συνταγµατικό διάλογο, αλλά
στην οµιλία µου και ο εισηγητής, ο κ. Αρβανιτίδης, και εγώ και
όσοι συνάδελφοι από εµάς πάρουν τον λόγο, θα αναφερθούν
στις νησιωτικές περιοχές.

Όµως, σε ό,τι αφορά τις χρήσεις γης, παρ’ ότι παρακολουθώ
τον συνάδελφο, τον κ. Συρίγο, τον οποίον και εκτιµώ, θέλω να
του πω ότι δεν έχει δίκιο. Έχουµε τροποποιήσεις χρήσεων γης,
εάν διαβάσετε τι λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Η
ανάγνωση της έκθεσης της Επιστηµονικής Υπηρεσίας ανοίγει τον
διάλογο. Πάντα η Επιστηµονική Υπηρεσία δεν εκφράζεται µε
τρόπο που να δηµιουργεί πολιτικά προβλήµατα, αλλά καταλα-
βαίνεις τι θέλει να πει.

Εδώ µε την τροποποίηση των χρήσεων γης, µε διευρύνσεις,
µε προσθέσεις, θέτει θέµατα και, όπως σωστά είπε ο κ. Συρίγος
αλλά δεν τον παρακολούθησα µετά, η πολιτική ακολουθεί την
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επιστήµη και αυτό είναι νοµολογηµένο, κύριε Πρόεδρε.
Οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας στο άρθρο 24

αυτό το επικαλούνται συνεχώς, όπως, επίσης, και κάτι ακόµη, το
οποίο έχει αποτελέσει αφορµή για σειρά αποφάσεων του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας. Όταν αλλάζεις όρους, όταν αλλάζεις
χρήσεις, πρέπει να παρακολουθήσεις την αρχή της αλλαγής µε
σκοπό τη βελτίωση και, άρα, την περαιτέρω προστασία του δι-
καιώµατος. Δεν είναι αυτή η λογική του άρθρου 44. Συνεπώς, δεν
µπορούµε να αρνηθούµε την ουσία µιας ένστασης αντισυνταγ-
µατικότητας πάνω σε αυτό.

Όµως, εδώ σταµατάµε. Πληθωρισµός, πληθωρικές πολιτικές
µε βάση τα νοµικά εµάς δεν µας εκφράζουν και εµένα προσω-
πικά δεν µε εκφράζουν καθόλου.

Άρα, κύριε Πρόεδρε, στο διαδικαστικό θέµα, που σε λίγο θα
χρειαστεί εσείς να µας πείτε, συµφωνούµε ότι η ψηφοφορία να
γίνει διά των αντιπροσώπων, όπως είπατε, αλλά εµείς, που δεν
θέλουµε να δεχτούµε πλήρη την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, πώς θα
φερθούµε; Θα ψηφίσουµε µια φορά ή θα ψηφίσουµε τέσσερις
φορές; Αυτό θα µας το λύσετε, όταν θα έρθει η ώρα της ψηφο-
φορίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μία είναι η αίτηση. Τι
µε ρωτάτε; Εγώ πρέπει να ρωτήσω εσάς, άσχετα που είµαι στο
Προεδρείο. Η αίτηση είναι µία. Άρα, µία φορά θα γίνει η ψηφο-
φορία

Πάµε τώρα στα δύο κόµµατα, στο ένα που έκανε την πρόταση,
που έχει δικαίωµα ο κ. Τζανακόπουλος να µιλήσει, και µετά στη
Νέα Δηµοκρατία, που έχει ο κ. Μπουκώρος και µετά στην Κυβέρ-
νηση.

Κύριε Τζανακόπουλε, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα συµφωνήσω απολύτως ότι η πολιτική προηγείται της

Νοµικής και ποτέ δεν πρέπει να κάνεις πολιτική επικαλούµενος
κατ’ αρχάς νοµικά επιχειρήµατα. Όµως, υπάρχει ένα ζήτηµα. Οι
πολιτικές επιλογές και οι πολιτικές αποφάσεις σε ένα κράτος δι-
καίου τελικά καταλήγουν να αποτυπώνονται στον νόµο.

Τι έχει συµβεί εδώ; Για να καταλάβουµε ακριβώς το µέγεθος
της θεσµικής παρέκκλισης και της αντιθεσµικής συµπεριφοράς
της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, έχουµε να κάνουµε µε το
εξής, κύριε Πρόεδρε. Μια πολιτική επιλογή, να λειτουργήσει η
Βουλή µε όρους που αποφάσισε η Διάσκεψη των Προέδρων και
οι οποίοι στην πραγµατικότητα τροποποιούν το κοινό κείµενο
που ορίζει τους όρους της συνεννόησης και του δηµοκρατικού
παιχνιδιού, δεν αποτυπώθηκαν ποτέ σε αυτό το κείµενο.

Με τι έχουµε να κάνουµε, λοιπόν, εδώ; Έχουµε να κάνουµε µε
µια αυθαίρετη απόφαση, η οποία θέλει να τροποποιεί τον Κανο-
νισµό της Βουλής, χωρίς, όµως, να αλλάζει τις ειδικές του δια-
τάξεις. 

Αυτό ξέρετε τι είναι, κύριε Πρόεδρε; Δεν θέλω να πω τη λέξη.
Το αντιθεσµική συµπεριφορά είναι το πιο επιεικές, µε το οποίο
µπορούµε να χαρακτηρίσουµε αυτή την κίνηση.

Αντιλαµβάνεστε τι προηγούµενο δηµιουργείται µε ευθύνη της
κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας; Ανά πάσα στιγµή στο εξής η Διά-
σκεψη των Προέδρων -και αυτό δεν είναι νοµικό, είναι πολιτικό
επιχείρηµα, διότι δηµιουργείται τεράστιο πολιτικό προηγούµενο-
µε απόφασή της θα µπορεί κατά το δοκούν να αλλάζει τον Κανο-
νισµό της Βουλής και να εισηγείται τη λειτουργία της Βουλής,
όπως της «καπνίσει».

Αυτό είναι το κράτος δικαίου, αυτοί είναι οι όροι θεσµικής απο-
κατάστασης, τους οποίους υποτίθεται ότι η Νέα Δηµοκρατία
υπηρετούσε; Αυτή η κίνηση, δηλαδή η αλλαγή των όρων λειτουρ-
γίας της Ολοµέλειας µε το «αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν» της
Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής είναι πρωτοφανές στα µε-
ταπολιτευτικά χρονικά. Δεν έχει γίνει ξανά ποτέ.

Επιλέξατε να αλλάξετε τους όρους λειτουργίας της Ολοµέ-
λειας, τους όρους συνεννόησης µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων
πέρα από κάθε επιταγή της δικαιοκρατίας. Αλλάζετε το νόµο µε
απόφαση. Ξέρετε τι θα πει αυτό; Αυτή είναι αυτοκρατορική πο-
λιτική και επικίνδυνη για τη δηµοκρατία.

Εποµένως, όλη αυτή η διαδικασία είναι απολύτως στον αέρα.
Δεν βρίσκει κανένα έρεισµα στον νόµο. Δεν βρίσκει κανένα έρει-
σµα στον Κανονισµό της Βουλής. Δεν βρίσκει κανένα έρεισµα

στο Σύνταγµα. Είστε στον αέρα αυτή τη στιγµή.
Επί του νοµοσχεδίου πάρα πολύ γρήγορα τρία σηµεία θα ανα-

φέρω. Για το άρθρο 44, ακόµα και αν δεχτούµε το επιχείρηµα
του κ. Συρίγου, του αντιλέγοντος της Νέας Δηµοκρατίας, ότι, δη-
λαδή, δεν αλλάζουν οι χρήσεις γης, αλλά αλλάζουν οι όροι στη
βάση των οποίων καθορίζονται οι χρήσεις γης, πράγµα το οποίο
αποδείχθηκε προηγουµένως ότι δεν ισχύει, αλλά εγώ για χάρη
του διαλόγου και της συζήτησης θα αποδεχτώ το επιχείρηµά
σας, ακόµα, όµως, και αυτοί οι όροι καθορισµού των χρήσεων
γης επιβάλλουν την ύπαρξη προηγούµενης µελέτης και γίνονται
στη βάση των πορισµάτων της επιστήµης.

Ως προς αυτό σας διαβάζω τη σχετική παράγραφο από την
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, που λέει ότι: «Οι τεχνικές
επιλογές και σταθµίσεις της χωροταξικής διαµόρφωσης και του
πολεοδοµικού σχεδιασµού γίνονται κατά τους κανόνες της επι-
στήµης». Όχι µόνο, δηλαδή, οι χρήσεις γης, αλλά και οι όροι και
οι προϋποθέσεις καθορισµού των χρήσεων γης προϋποθέτουν
µελέτη, η οποία δεν υπάρχει. Εποµένως, όπερ έδει δείξαι το
άρθρο είναι αντισυνταγµατικό.

Όσον αφορά το δεύτερο ζήτηµα, παρατηρώ, κύριε Συρίγο, ότι
στην τοποθέτησή σας δεν είπατε ούτε µισή λέξη για το άρθρο
48 που αφορούσε τους δασικούς χάρτες. Δεν υπερασπιστήκατε
τη συνταγµατικότητά του. Εποµένως, µπορώ να υποθέσω ότι είτε
συµφωνείτε µε το ότι είναι αντισυνταγµατικό ή ότι δεν έχετε επι-
χείρηµα για να υποστηρίξετε τους λόγους για τους οποίους αλ-
λάζετε τους δασικούς χάρτες µε νόµο, χωρίς µελέτη και χωρίς
επί της ουσίας να χρησιµοποιείτε και να αξιοποιείτε τις ήδη δια-
µορφωµένες διοικητικές διαδικασίες που προβλέπονται στον
νόµο του 2010.

Για ποιον λόγο το κάνετε αυτό; Προφανώς κάτι θέλετε να εξυ-
πηρετήσετε, για να µην περάσετε από τη βάσανο των αρµόδιων
αρχών που θα ελέγξουν τις επιµέρους τεχνικές λεπτοµέρειες.

Και τέλος, επικαλούµενος πάλι το επιχείρηµά σας ότι η αλλαγή
των χρήσεων γης είναι µεν αντισυνταγµατική αλλά στο άρθρο 44
δεν έχουµε αλλαγή χρήσης γης -εφόσον δεν υπάρχει µελέτη
είναι αντισυνταγµατική- τι έχετε να πείτε για το άρθρο 99, το
οποίο τροποποιεί χρήσεις γης άνευ αµφιβολίας, χωρίς κανένας
να το αµφισβητεί; Και το κάνει, όπως και το άρθρο 92, χωρίς να
υπάρχουν σχετικές µελέτες. 

Εποµένως, για την ταυτότητα του λόγου θα έπρεπε να πείτε
ότι ναι, το άρθρο 44 δεν είναι αντισυνταγµατικό, όµως, για τον
ίδιο ακριβώς λόγο το άρθρο 99 και το άρθρο 92 είναι, αλλά δεν
το είπατε. Διότι στην πραγµατικότητα εσείς χρησιµοποιείτε τα
νοµικά για να υποστηρίξετε πολιτικές επιλογές, εµείς κάνουµε
πολιτικές επιλογές και τις υποστηρίζουµε µε όσο το δυνατόν πιο
τεκµηριωµένο νοµικό τρόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε

Τζανακόπουλε. 
Όπως είδατε, ακουστήκατε µε θρησκευτική ευλάβεια, δεν σας

διέκοψε κανείς. Εγώ δεν µπορώ να µιµηθώ την πολύ συµπαθή σε
εµένα κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου που έκανε αγορεύσεις από
Έδρας, χωρίς να κατεβαίνει από κάτω, διότι θα µπορούσα να αν-
τιλέξω σε όλα αυτά που είπατε. Δεν θα το κάνω. Κάποια στιγµή
που θα είµαι κάτω, θα σας απαντήσω, αλλά τώρα δεν µου επι-
τρέπεται να παραβώ τον ρόλο µου εδώ.

Και θα ήθελα να παρακαλέσω αυτό που είπαµε κατ’ ιδίαν να
εφαρµοστεί, κύριε Τζανακόπουλε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μπουκώρος. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αναφερθώ και σε ζητήµατα ουσίας του νοµοσχεδίου αλλά

και στα θέµατα των διαδικασιών που µε την κατάθεση της πρό-
τασης αντισυνταγµατικότητας θέτει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
γιατί πράγµατι προκύπτουν προβλήµατα σαν και αυτά που πε-
ριέγραψε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής,  ο κ. Λοβέρδος, από τη στιγµή που η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση επέλεξε να καταθέσει µια αίτηση αντισυνταγµατικό-
τητας στο γραπτό κείµενο, να αναφερθεί στην ουσία του
νοµοσχεδίου µε τη δική της οπτική γωνία και σύµφωνα µε τις
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δικές της ερµηνείες. Και στη συζήτηση εδώ στη Βουλή έκανε την
επιλογή να αναφερθεί στα διαδικαστικά ζητήµατα µε τα οποία ει-
σάγεται αυτό το νοµοσχέδιο.

Νοµίζω ότι ο αντιλέγων από πλευράς της κυβερνητικής παρά-
ταξης, ο κ. Συρίγος, µε τρόπο σαφή και ξεκάθαρο κατέδειξε στην
Αίθουσα ότι δεν πρόκειται, αναφορικά µε το π.δ.58/2018, για αλ-
λαγή χρήσεων γης, αλλά πρόκειται για διεύρυνση του πλαισίου.
Άλλωστε, στον καθορισµό των χρήσεων γης όλη η ιεραρχία των
διοικητικών οργάνων εµπλέκεται και τις καθορίζει επακριβώς.

Από εκεί και πέρα, για τα επί της ουσίας ζητήµατα, κύριε Πρό-
εδρε, όταν αντιµετωπίζονται επείγοντα θέµατα δηµόσιας υγείας
και το Σύνταγµά µας µε το άρθρο 5 και την ερµηνεία αυτού δίνει
αυτή τη δυνατότητα στον νοµοθέτη. 

Τέθηκε ζήτηµα για το άρθρο 48 και τους δασικούς χάρτες και
ετέθη από µια πολιτική δύναµη που πράγµατι έφερε τον νόµο
περί κύρωσης των δασικών χαρτών, δηµιουργώντας πλείστα όσα
προβλήµατα, αλλά πρωτίστως είδε το ίδιο της το νοµοθέτηµα να
καταρρέει κοµµάτι-κοµµάτι στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Ο
νόµος περί ανάρτησης των δασικών χαρτών του ΣΥΡΙΖΑ είχε τε-
ράστια προβλήµατα και αποδείχθηκε στην πράξη αυτό. 

Αποδείχτηκε και σε δικαστικό επίπεδο στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας µε την κατάρρευση των προβλέψεων περί οικιστικών
πυκνώσεων, µε την κατάρρευση του µηχανισµού εξαγοράς, αλλά
αποδείχθηκε η προβληµατικότητα του νόµου και µε το γεγονός
ότι έχουν κατατεθεί εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες αντιρρήσεις.
Εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες συµπολίτες µας µε τον νόµο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ψάχνουν να βρουν το δίκιο τους.

Και ναι µεν µπορούµε να συµφωνήσουµε όλοι σε αυτή την Αί-
θουσα, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, ότι το άρθρο 24 του Συντάγµα-
τος, εξαιτίας της αδυναµίας των πολιτικών δυνάµεων των
τελευταίων δεκαετιών να συµφωνήσουν σε µια ουσιαστική συν-
ταγµατική µεταρρύθµιση, φαντάζει σήµερα να είναι γραµµένο σε
πέτρα, δεν είναι γραµµένοι σε πέτρα, όµως, οι περιβαλλοντικοί
νόµοι. Και δίνει το ίδιο το Σύνταγµα, αναφέροντας ότι µε νόµο
ρυθµίζονται αυτά τα ζητήµατα, καθ’ ολοκληρίαν το δικαίωµα
στον νοµοθέτη να αποφασίσει, και, βεβαίως, η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση έχει το δικαίωµα να καταθέσει αίτηση αντισυνταγµα-
τικότητας. Δεν βλέπουµε όλοι τα πράγµατα από την ίδια οπτική
γωνία.

Νοµίζω ότι η µεστή τοποθέτηση του κ. Συρίγου πρέπει να µας
καλύψει όλους.

Από εκεί και πέρα, για τα ζητήµατα της διαδικασίας, κύριε
Πρόεδρε, ένα νοµοσχέδιο το οποίο έγινε αντικείµενο επεξεργα-
σίας στην αρµόδια επιτροπή κάτω από µη κανονικές συνθήκες,
κατόπιν αποφάσεως της Διάσκεψης των Προέδρων -και εκεί συµ-
µετείχαν όλα τα κόµµατα, βεβαίως, εξέφρασαν τις αντιρρήσεις
τους, αλλά συµµετείχαν- θα εισαχθεί µε άλλο τρόπο στην Ολο-
µέλεια; Θα αναιρεθεί η απόφαση και η συµφωνία; Ένα ζήτηµα
είναι αυτό.

Το δεύτερο ζήτηµα το σχολιάσατε ο ίδιος προηγουµένως,
άρθρο 2 του Συντάγµατος, ύψιστη προτεραιότητα η προστασία
του αγαθού της ανθρώπινης ζωής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι εθελοτυφλούν
όσοι νοµίζουν ότι σήµερα -Δευτέρα πρωί, 4 Μαΐου- η χώρα και οι
λειτουργίες της επέστρεψαν στην απόλυτη κανονικότητα. Δεν
είναι έτσι. Ειδικές συνθήκες επικρατούν ακόµη. Δεν χρειάζεται
να το εξηγήσω. Είναι αυτονόητο όταν ο κόσµος κυκλοφορεί µε
µάσκες έξω. Και η Βουλή πρέπει να εκπέµπει το µήνυµα ότι αυτή
η επαναφορά στην κανονικότητα είναι σταδιακή και προσεκτική,
για να µην θέσουµε σε κίνδυνο όσα όλοι µαζί πετύχαµε στη µάχη
της πανδηµίας.

Επιπλέον, αν ήθελα να υπερθεµατίσω, κύριε Πρόεδρε, πέρα
από τη σταδιακή επαναφορά των εργασιών της Βουλής, το οποίο
-αν θέλετε- το επιβάλλει η κοινή λογική, θα έλεγα ότι ο ίδιος ο
Υπουργός µιλώντας στις επιτροπές συνδέει αυτή την ψήφιση του
νοµοσχεδίου µε την επανεκκίνηση της οικονοµίας. Είναι διττός ο
στόχος του νοµοσχεδίου, προστασία του περιβάλλοντος και επα-
νεκκίνηση της οικονοµίας. Δεν είναι το πλήγµα στην οικονοµία
αποτέλεσµα της πανδηµίας και των πόρων που το ελληνικό κρά-

τος δαπάνησε η οποία είναι πρωτόγνωρη αυτό το διάστηµα; Δεν
αρνείται, δηλαδή, ο επισπεύδων Υπουργός ότι αυτό το νοµοσχέ-
διο στοχεύει και στην οικονοµική επανεκκίνηση.

Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε και για ζητήµατα ουσίας και για
ζητήµατα διαδικασιών ζητούµε να καταψηφιστεί η αίτηση αντι-
συνταγµατικότητας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Και κλείνουµε µε την τοποθέτηση εκ µέρους της Κυβέρνησης

του Υπουργού κ. Χατζηδάκη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα πω δυο λόγια εισαγωγικά και θα περάσω αµέσως στην αίτηση
αντισυνταγµατικότητας σε σχέση µε τη διαδικασία. Η διαβού-
λευση για αυτό το νοµοσχέδιο ξεκίνησε ουσιαστικά από τον πε-
ρασµένο Οκτώβριο. Κάθε δύο µήνες εγώ προσωπικά -και είµαι ο
πρώτος που καθιέρωσε αυτή τη διαδικασία- βλέπω τις περιβαλ-
λοντικές οργανώσεις. Έγινε η προβλεπόµενη -από τον νόµο φυ-
σικά- διαβούλευση. Μετά τη διαβούλευση αυτή είχα χωριστή
συνάντηση-συζήτηση-τηλεδιάσκεψη τρεισήµισι ωρών µε τις πε-
ριβαλλοντικές οργανώσεις και µετά κάναµε ακρόαση εδώ στην
επιτροπή της Βουλής είκοσι πέντε φορέων για εφτάµισι ώρες.
Δεκαεπτά από τους είκοσι πέντε φορείς είχαν προταθεί από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά τα λέω για λόγους τάξεως. 

Επίσης, στη συζήτηση µια σειρά από φορείς τοποθετήθηκαν
ξεκάθαρα υπέρ του νοµοσχεδίου, η Ένωση Περιφερειών, η Κεν-
τρική Ένωση Δήµων Ελλάδος, το ΤΕΕ, το ΓΕΩΤΕΕ. Και υπήρξαν
µια σειρά φορείς της επιχειρηµατικής κοινότητας που έκαναν
κριτική στην Κυβέρνηση, γιατί δεν προχωρεί περισσότερο από
όσο προχωρεί σε αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτό για να έχουµε µια
εικόνα σε σχέση µε τη διαδικασία.

Επίσης να σας πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι επείγον να ψη-
φιστεί, διότι υπάρχουν µια σειρά από διατάξεις οι οποίες πράγ-
µατι δεν µπορούν να περιµένουν, η διαχείριση των αποβλήτων
στα νησιά, η ρύθµιση του θέµατος της αποκοµιδής των µπάζων
-όπου δεν θα εκδίδεται πια οικοδοµική άδεια, αν δεν ρυθµίσεις
τη σύννοµη αποκοµιδή των µπάζων σου- η ρύθµιση µε τις πλα-
στικές σακούλες για να τελειώσουν τα κόλπα µε τα σούπερ-µάρ-
κετ και τις επιχειρήσεις του κλάδου, το επείγον θέµα των
δασικών χαρτών, γιατί έχουµε εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες αντιρ-
ρήσεις σε όλη την Ελλάδα, µε τους αγρότες να είναι σε οµηρία
εδώ και πάρα πολύ καιρό. 

Και φυσικά είναι επείγον να ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο για
την επανεκκίνηση της οικονοµίας, διότι έχουµε περιβαλλοντικές
αδειοδοτήσεις οι οποίες διαρκούν έξι έως οκτώ χρόνια και ο
µέσος όρος στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες είναι εκατό µε εκατόν
πενήντα µέρες. 

Τι θέλετε, δηλαδή; Να αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες της ύφε-
σης µε την Ελλάδα να διώχνει συνέχεια τους Έλληνες και ξένους
επενδυτές; Τι θα απαντήσουµε στα παιδιά τα οποία αγωνιούν να
βρουν δουλειά, αλλά και σε όλη την οικονοµία που αυτή την ώρα
βλέπει µπροστά της τις συνέπειες της ύφεσης λόγω του κορω-
νοϊού; Αυτά ήθελα να πω εισαγωγικά. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της συνταγµατικότητας. 
Πρώτα από όλα, θέλω να σας πω ότι ευχαριστώ την Επιστη-

µονική Επιτροπή της Βουλής για τις παρατηρήσεις τις οποίες
έκανε, τις οποίες, όπως θα δείτε -και θα το δείτε- θα λάβουµε σε
µεγάλο βαθµό υπ’ όψιν, διότι δεν είµαστε αλαζόνες ούτε θεω-
ρούµε ότι έχουµε την εξ αποκαλύψεως αλήθεια ούτε ότι ερχό-
µαστε εδώ πέρα µε δογµατικές εµµονές πιστεύοντας ότι θα
πρέπει να αγνοήσουµε προτάσεις που έρχονται από την επι-
στήµη, ειδικότερα όταν αυτές προέρχονται από την Επιστηµο-
νική Επιτροπή της Βουλής.

Επίσης, θέλω να ευχαριστήσω την Αντιπολίτευση για την έν-
σταση συνταγµατικότητας, διότι προφανώς ασκώντας ένα ανα-
φαίρετο συνταγµατικό της δικαίωµα φωτίζει αρκετές πτυχές
αυτού του νοµοσχεδίου.

Σε αυτό το πνεύµα θα τοποθετηθώ στις τέσσερις επιµέρους
ενστάσεις, συνεχίζοντας την άριστη τοποθέτηση του συναδέλ-
φου και παλιού συµφοιτητή Άγγελου Συρίγου.

Πρώτον, σε σχέση µε το άρθρο 44. Το άρθρο λέει στα του άρ-
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θρου 24 «Σταθµίσεις κατά τους κανόνες της επιστήµης». Μάλι-
στα. Τι κάνουµε εδώ; Ερχόµαστε και ορίζουµε, άραγε, χρήσεις
γης στο άρθρο 44; Όχι. Ερχόµαστε και θέτουµε ένα γενικό πλαί-
σιο. Γιατί θέτουµε το γενικό πλαίσιο; Διότι µέχρι τώρα έχουµε τη
δηµοκρατία των µελετητών, δηλαδή στο 30% της ελληνικής επι-
κράτειας δεν νοµοθετεί η Βουλή, αλλά υπάρχει µία αδιαφάνεια
η οποία δίνει το δικαίωµα στους µελετητές και στους όποιους εν-
δεχοµένως εµπλεκόµενους από τη δηµόσια διοίκηση να καταλή-
ξουν σε ad hoc ρυθµίσεις, οι οποίες τελικά δεν εξυπηρετούν την
προστασία του περιβάλλοντος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και επειδή υπάρχει ένας µύθος ότι στις περιοχές «NATURA»
τάχα µου µέχρι τώρα δεν γινόντουσαν αδειοδοτήσεις, θα ήθελα
να σας πω ότι κατ’ επανάληψη γινόντουσαν και όχι µόνο λατο-
µείων και µεταλλείων, αλλά και υδρογονανθράκων. Και γινόταν
και από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Εάν λέω κάτι το οποίο είναι
ανακριβές, να το διορθώσετε.

Πάµε τώρα να βάλουµε ένα πλαίσιο µε τέσσερις ζώνες, τέσ-
σερις βαθµίδες απόλυτης και λιγότερο απόλυτης προστασίας.
Και µετά από αυτό το γενικό πλαίσιο που θα τεθεί, προκειµένου
οι µελετητές να κινούνται, επαναλαµβάνω, µέσα σε ένα πλαίσιο,
θα έχουµε τα εξής τρία στοιχεία, τα οποία αγνοήθηκαν πλήρως
απ’ όσους µίλησαν για την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

Το πρώτο, θα είναι µε βάση τις σταθµίσεις της επιστήµης,
όπως σωστά είπατε. Θα έχουµε ειδικές µελέτες οι οποίες θα εκ-
πονηθούν από επιστήµονες γι’ αυτόν τον λόγο. Πρόκειται για έν-
τεκα, δώδεκα µελέτες σε όλη τη χώρα. Αυτό είναι το ένα. 

Δεύτερον, στη συνέχεια οι µελέτες αυτές θα ακολουθηθούν
από ένα ειδικό διαχειριστικό σχέδιο ανά επιµέρους περιοχή. Με
αυτό θα ήµασταν εντάξει και µε τις υποχρεώσεις µας απέναντι
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως, εµείς προχωρούµε και ένα στά-
διο παραπέρα πάλι µε βάση τους κανόνες της επιστήµης και δί-
νουµε τον τελικό λόγο στο Συµβούλιο της Επικρατείας µε ένα
προεδρικό διάταγµα για κάθε επιµέρους περιοχή. Άρα, έχουµε
ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες, διαχειριστικό σχέδιο και προ-
εδρικό διάταγµα. Τι άλλο παραπάνω θα έπρεπε να κάνουµε για
να είµαστε σύµφωνοι µε τις επιταγές του Συντάγµατος; 

Και όλες αυτές οι διατάξεις δεν ήρθαν επειδή κατέβηκαν από
την κούτρα µας. Ήρθαν έχοντας µιλήσει προηγουµένως µε εξέ-
χοντες επιστήµονες του Συνταγµατικού και Διοικητικού Δικαίου
και έχοντας, αν θέλετε -και εδώ µπορώ να πω και όνοµα- ως νο-
µική σύµβουλο στο δικό µας Υπουργείο την ίδια την Αντιπρόεδρο
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Δεν είναι ένα νοµοσχέδιο
πρόχειρα φτιαγµένο. Δέχοµαι ότι µπορεί να είναι τολµηρό, αλλά
δεν είναι πρόχειρο. 

Τώρα προχωρώ πέραν του άρθρου 44, στο άρθρο 48.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θα

ήθελα να σας παρακαλέσω να έχετε τον νου σας και στον χρόνο.
Έχουµε χάσει ήδη µιάµιση ώρα από την αρχή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά απαντώ σε όλους
µαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας είπα να µη
συνεχίσετε. Απλά είναι εις βάρος του νοµοσχεδίου πλέον. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Όσον αφορά τα δασικά, λοιπόν, κατηγορούµα-
στε από την Αντιπολίτευση και στο πλαίσιο της αίτησης αντισυν-
ταγµατικότητας ότι στέλνουµε στις καλένδες το δασολόγιο και
την εκπόνηση των δασικών χαρτών. Ακριβώς το αντίθετο. Στις
καλένδες πήγαινε µέχρι τώρα, διότι µε τις εκατόν εβδοµήντα χι-
λιάδες ενστάσεις και τον ρυθµό εκδικάσεώς τους θα χρειαζόµα-
σταν είκοσι επτά χρόνια µετρηµένα για την ολοκλήρωση της
εξέτασης των ενστάσεων για τη µισή Ελλάδα! Αν βάλετε και την
άλλη µισή, θα πηγαίναµε στα πενήντα τέσσερα χρόνια! Δεν
υπάρχει πιο κλασικός ορισµός για τις καλένδες σε σχέση µε αυτό
που συνέβαινε µέχρι τώρα. 

Εµείς, λοιπόν, ερχόµαστε και επιταχύνουµε την εξέταση, αυ-
ξάνουµε τις επιτροπές, συνδέουµε την αµοιβή τους µε το απο-
τέλεσµα της δουλειάς τους και για κάποια χωράφια για τα οποία
υπάρχει η πράξη της διοίκησης προ του 1975, προ της ενάρξεως

ισχύος του Συντάγµατος και υπάρχει η απόφαση του νοµάρχη,
υπάρχει η απόφαση για αναδασµούς, για απαλλοτριώσεις και τα
λοιπά, και τα οποία καλλιεργούνται και σήµερα και δηλώνονται
στον ΟΠΕΚΕΠΕ και πας και βλέπεις ρύζι, στάρια, κριθάρια, για
όλα αυτά τα πράγµατα τερµατίζουµε την οµηρία χιλιάδων συµ-
πολιτών µας και ορίζουµε ρητά, κατά τη νοµολογία του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, ότι δεν πρέπει να έχει αλλάξει η χρήση και
µέχρι σήµερα. Αν δηλαδή κάποιος πήρε από τον Ελευθέριο Βε-
νιζέλο κάτι στο πλαίσιο, για παράδειγµα, ρυθµίσεως για τους
πρόσφυγες και µετά δασώθηκε και είναι δάσος, προφανώς εκεί
θα παραµείνει δάσος. Εννοείται! Αυτό λέει το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας και δεν καταλαβαίνω γιατί γίνεται αυτός ο θόρυβος ει-
δικά από τον ΣΥΡΙΖΑ που είναι τελείως ανοιχτός, ιδιαίτερα
απέναντι στον αγροτικό κόσµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, συν-
τοµεύστε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Έρχοµαι στην τρίτη και προτελευταία παρατήρηση σε σχέση
µε το άρθρο 92 που αφορά τους σταθµούς µεταφόρτωσης.
Έχουµε είκοσι πέντε ρυθµίσεις για αντίστοιχους δήµους, οι
οποίοι αντιµετωπίζουν πρόβληµα όχι µόνο συµµόρφωσης στο
ενωσιακό δίκαιο, αλλά και πρόβληµα δηµόσιας υγείας. Πρέπει
να κάνουµε τους σταθµούς µεταφόρτωσης. Το καταλαβαίνετε
και δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να το εξηγήσω παραπάνω. Υπάρχει
το άρθρο 5 παράγραφος 5 του Συντάγµατος, που προβλέπει
ρητά τι γίνεται σε αυτή την περίπτωση -διαβάστε το-, όπως υπάρ-
χει επίσης και η απόφαση 965/2007, παράγραφος 15, του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας -την οποία έχω εδώ- που προβλέπει
ρητώς εξαιρέσεις για ΧΥΤΑ για λόγους δηµόσιας υγείας. Είµαστε
απολύτως µε τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Τέλος, όσον αφορά τη συνταγµατικότητα του άρθρου 99, πάλι
επιχειρηµατολόγησε ο κ. Συρίγος -αν κατάλαβα καλά και ο κ. Λο-
βέρδος, ο οποίος µίλησε µόνο για το άρθρο 44- που αφορά χρή-
σεις γης στο κέντρο της Αθήνας. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι! Και εµείς προφανώς πιστεύουµε
ότι είναι ένα άρθρο απολύτως συνταγµατικό, αλλά και ένα άρθρο
που τυχαίνει της αποδοχής του Δήµου Αθηναίων. Όµως, για να
µην υπάρχει η παραµικρή αµφιβολία ότι δεν θέλουµε να νοµοθε-
τήσουµε βεβιασµένα και επειδή έτσι κι αλλιώς προετοιµάζουµε
ένα χωροταξικό-πολεοδοµικό νοµοσχέδιο που θα κατατεθεί στο
επόµενο δίµηνο, αυτή τη διάταξη, για να γίνονται και κάποια ξε-
νοδοχεία στο κέντρο της Αθήνας και να µην είναι έρηµη η Στα-
δίου, έρηµη η Πειραιώς και τα λοιπά -αυτό ήταν το µεγάλο
έγκληµα και γι’ αυτό κουβεντιάζουµε- θα την αποσύρουµε προ-
σωρινά και θα την ξαναφέρουµε στο πολεοδοµικό νοµοσχέδιο,
για να είναι ενταγµένη στον ευρύτερο σχεδιασµό µας.

Άρα, αυτή είναι η τοποθέτησή µας και νοµίζω ότι από αυτή την
τοποθέτηση προκύπτει ότι έχουµε µελετήσει πολύ σαφώς το
θέµα. Μπορεί να διαφωνούµε πολιτικά αλλά νοµικά έχουµε προ-
σπαθήσει να είµαστε σε πολύ σταθερό έδαφος και είµαι σίγου-
ρος ότι θα γίνει µια σηµαντική τοµή µε την ψήφιση αυτού του
νοµοσχεδίου. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα εργαλείο πράσινης
ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, τελείωσε η

διαδικασία.
Σύµφωνα, λοιπόν, µε όσα διηµείφθησαν στην έναρξη της ση-

µερινής συνεδρίασης –µε λίγο ένταση, αλλά αναλυτικά- καταλή-
ξαµε ότι ψηφίζουν οι έξι εισηγητές. 

Κατόπιν τούτου, το Προεδρείο…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε

µια δήλωση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σε αυτό καταλήξαµε,

κύριε Φάµελλε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατόπιν τούτου, το

Προεδρείο διαπιστώνει ότι η πρόταση αντισυνταγµατικότητας
κατά πλειοψηφία απορρίπτεται. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μια δήλωση τουλάχιστον επιτρέψτε
µου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε,
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ακούστε. Σας άφησα και µιλήσατε δέκα λεπτά. Τη δήλωσή σας
κάντε την στην οµιλία σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Παρακαλώ µια δήλωση µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο για δύο λεπτά, για µια δήλωση δύο λεπτών. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επί του άρθρου 100 του Κανονισµού

και µόνο…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν γίνεται αυτό το πράγµα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι µε απόφαση του Κα-

νονισµού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζανακόπουλε,

σας ακούσαµε µε τόσο προσοχή. Δεν χρειάζεται. 
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για τη δήλωσή

σας. 
Η διαδικασία για την αντισυνταγµατικότητα έχει κλείσει πάν-

τως. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να πω.

Επί της διαδικασίας κατά της συνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου
και την τοποθέτηση της Ολοµέλειας επ’ αυτού, επικαλούµαι -αν
δεν κάνω λάθος- την ακροτελεύτια φράση του άρθρου 100 –πα-
ρακαλώ πολύ µπορείτε να την διαβάσετε στην Ολοµέλεια- που
λέει ότι µε έγερση ή ανάταση τοποθετούνται οι Βουλευτές. 

Παρακαλώ πολύ, δηλώνουµε τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ ότι µόνο έτσι
µπορεί να τοποθετηθεί η Ολοµέλεια. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορείτε να παραβαίνετε τον Κανονισµό.
Αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Το είπατε και
στην αρχή. Απερρίφθη αυτό το θέµα. Τελείωσε!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Από ποιον απερρίφθη; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με πλειοψηφία της

Βουλής απερρίφθη. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πείτε µας από πού απερρίφθη για

να καταγραφεί στα Πρακτικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απερρίφθη µε το ότι

η Νέα Δηµοκρατία έχει την Πλειοψηφία, ο κ. Λοβέρδος συµφώ-
νησε και απ’ ό,τι κατάλαβα και µε τις ενστάσεις που είχε και η
Ελληνική Λύση. Άρα, ήταν τα τρία από τα έξι κόµµατα και τελεί-
ωσε. Τι µου λέτε τώρα; 

Κύριε Φάµελλε, τελείωσε. Δεν έχετε τον λόγο. Κάνατε τη δή-
λωσή σας και τελείωσε. 

Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Ιωάννης Οικονόµου. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συµφώνησαν τα τρία κόµµατα να πα-
ραβιαστεί ο Κανονισµός! Με παραβίαση του Κανονισµού ξεκι-
νάµε; Για τον Κανονισµό µιλάµε! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυθαιρέτως λειτουργή-
σατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ! Ανέχ-
θηκα αρκετές προσβολές γιατί µου είπατε ότι αυθαιρέτως λει-
τούργησα και έκανα ότι δεν το άκουσα! Για να µη γυρίσω στο
πρόσφατο παρελθόν! 

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο για µία δήλωση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, µετά. 
Επίσης, σας κάνω και µια άλλη πρόταση κατά παράβαση τώρα,

δική µου, του Κανονισµού, αλλά µάλλον οµόφωνα θα την κάνετε
δεκτή. Ήταν κάτι που µου του είχε συµβουλεύσει ο κ. Βούτσης,
να µην είµαι τόσο άτεγκτος στους χρόνους όταν είναι µεγάλα τα
νοµοσχέδια. Επειδή, λοιπόν, το νοµοσχέδιο είναι πολύ µεγάλο
και αντί να τσακωνόµαστε, προτείνω οι εισηγητές και οι αγορη-
τές αντί για δεκαπέντε λεπτά -που είναι το ανώτατο που δώσαµε-
να πάρουν δεκαοκτώ λεπτά, αλλά να τα τηρήσουµε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Και κάτι παραπάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, κύριε Οικονό-

µου, δεν θα το πάµε «κολοκυθιά».
Βεβαίως οι Βουλευτές που έχουν δυστυχώς µόνο επτά λεπτά,

να µπορούν και αυτοί να µιλήσουν εννέα έως δέκα λεπτά για ένα
τόσο µεγάλο νοµοσχέδιο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχω
ήδη καλέσει οµιλητή στο Βήµα. Μετά τον κ. Οικονόµου και πριν
ανέβει ο κ. Φάµελλος θα σας δώσω τον λόγο. Μην ανησυχείτε. 

Ξεκινήστε, κύριε Οικονόµου. Έχετε δεκαοκτώ λεπτά, και αν
βάλει τις φωνές ο Τασούλας, θα φωνάξω τον Βούτση να µε υπε-
ρασπιστεί!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αποτελεσµα-

τική αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού εκτός από το
προφανές, δηλαδή τη σωστή αντιµετώπιση που είχαµε µε όρους
προστασίας της ανθρώπινης ζωής, αποκατέστησε ταυτόχρονα
το κύρος της πολιτικής αλλά και την εµπιστοσύνη της κοινωνίας
στους µηχανισµούς λειτουργίας του κράτους.

Αποφασιστικότητα και σχέδιο, γνώση των πόρων που µπορού-
σαµε να αξιοποιήσουµε αλλά και των αδυναµιών που είχαµε να
διαχειριστούµε, εµπιστοσύνη στην επιστήµη και πρωταγωνιστι-
κός ρόλος στους ειδικούς αλλά και θαρραλέα αναγνώριση των
λαθών όπου υπήρξαν, αυτά ήταν τα χαρακτηριστικά της ηγεσίας
του Πρωθυπουργού, της Κυβέρνησης, αυτά ήταν που οδήγησαν
στην εκπληκτική ανταπόκριση των δηµόσιων λειτουργών αλλά
και στην απόλυτα υπεύθυνη στάση της ελληνικής κοινωνίας και
όλα αυτά µαζί οδήγησαν στα αποτελέσµατα για τα οποία µιλά
σήµερα ολόκληρος ο κόσµος.

Τόσο όµως οι προσδοκίες από τη διαχείριση αυτής της πρώ-
της φάσης της πανδηµίας όσο και τα πολύ δύσκολα που έχουµε
µπροστά µας, σε ό,τι αφορά την αντιµετώπισή της δύσκολης οι-
κονοµικής κατάστασης που µας περιµένει, καθιστούν αναγκαίο
–υποχρεωτικό, θα έλεγα- για την Κυβέρνηση να µη σπαταλήσει
πολύτιµο αναπτυξιακό χρόνο.

Η επιλογή µας να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο, η διαβούλευση και η προετοιµασία του οποίου ξεκίνη-
σαν τον περασµένο Οκτώβριο, όπως επεσήµανε και ο κύριος
Υπουργός, τη συγκεκριµένη χρονική στιγµή βρίσκεται ακριβώς
σε αυτό το µήκος κύµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διασύνδεση του περιβάλλον-
τος και της ανάπτυξης βρίσκεται στον πυρήνα του νοµοσχεδίου
που συζητάµε σήµερα. Με τις αλλαγές, µε τις τοµές, µε τη νο-
µοθεσία που αλλάζουµε και προσαρµόζουµε καθιστούµε την πε-
ριβαλλοντική πολιτική επικερδή για το περιβάλλον, καθιστούµε
τις οποιεσδήποτε πρακτικές το υποβάθµιζαν µη επικερδείς και
παράνοµες.

Γνωρίζουµε καλά ότι το περιβάλλον υπήρξε διαχρονικά στη
χώρα µας θύµα του τρόπου, µε τον οποίο αναπτύχθηκε η χώρα.
Γνωρίζουµε ότι η υποβάθµιση του περιβάλλοντος δηµιουργεί δυ-
στυχία, δηµιουργεί φτώχεια και λειτουργεί αποτρεπτικά για την
ανάπτυξη.

Έτσι, λοιπόν, στα δέκα κεφάλαια και τις λοιπές διατάξεις, στα
130 άρθρα από τα οποία απαρτίζεται, το νοµοσχέδιο αυτό εισά-
γει µία σειρά από αποτελεσµατικές και τολµηρές ρυθµίσεις που
ξεπερνούν την παλιά αντίληψη, η οποία φέρνει σε αντίθεση την
προστασία του περιβάλλοντος, την ανάπτυξη και την ποιότητα
ζωής και δείχνουν πόσο αλληλοεξαρτώµενες αλλά και αλληλοε-
νισχυόµενες είναι οι παράµετροι αυτές στην εποχή µας.

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και πριν µπω
στην περιγραφή των βασικών προνοιών και άρθρων του νοµο-
σχεδίου, θέλω να κάνω κάτι το οποίο το θεωρώ πολύ σηµαντικό.
Όταν µιλάµε για το περιβάλλον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
παρατηρείται συχνά µια πλειοδοσία για το ποιος έχει τη µεγαλύ-
τερη περιβαλλοντική ευαισθησία και δεν είναι λίγες οι φορές που
ορισµένοι επικαλούνται για τον εαυτό τους το αποκλειστικό δι-
καίωµα υπεράσπισης του περιβάλλοντος.

Ας δούµε, λοιπόν, τι συνιστά στην εποχή µας αλλά και στην αλη-
θινή ζωή µία πολιτική που σέβεται, αναδεικνύει και αξιοποιεί το πε-
ριβάλλον. Μία τέτοια πολιτική είναι προφανώς ένας χωροταξικός
σχεδιασµός µε σεβασµό στη βιοποικιλότητα. Μία τέτοια πολιτική
είναι η όλο και µεγαλύτερη χρησιµοποίηση της καθαρής ενέργειας
τόσο από την επιχειρηµατικότητα όσο και από τους πολίτες στην
καθηµερινότητά τους. Μία τέτοια πολιτική είναι η ενεργειακή ανα-
βάθµιση των σπιτιών και των κτηρίων, είναι η ανακύκλωση στην
πηγή και η επαναχρησιµοποίηση των υλικών, είναι η αποτελεσµα-
τική διαχείριση των προστατευόµενων περιοχών, ώστε να συνδυά-
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ζουν αρµονικά και την προστασία τους αλλά και την ορθολογική
αξιοποίηση και ανάπτυξή τους. Μία τέτοια πολιτική είναι η βελ-
τίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών µέσα από τη διαχείριση
των αποβλήτων και των απορριµµάτων και τελικώς µία τέτοια πο-
λιτική είναι η προσέλκυση πράσινων επενδύσεων και η δηµιουρ-
γία πολλών και καλά αµειβόµενων θέσεων εργασίας.

Αν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνούµε σε αυτές τις
παραδοχές, αν πραγµατικά θέλουµε µία τέτοια ανάπτυξη για τη
χώρα µας, τότε πρέπει να πάµε στο επόµενο βήµα, να αναλογι-
στούµε αν µε το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο και κυρίως αν µε την
ακινησία υποστηρίζουµε τη λογική αυτή, αν δηλαδή τα τέσσερα
χρόνια που χρειάζονται για τις άδειες για φωτοβολταϊκά και τα
οκτώ για αιολικά βοηθούν τη γρήγορη ανάπτυξη των καθαρών
µορφών ενέργειας, αν τα οκτώ χρόνια που χρειάζονται για τις
περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις προσέθεσαν τίποτα παραπάνω
στην προστασία του περιβάλλοντος, την ώρα που οδήγησαν σε
ναυάγιο εκατοντάδες -µην πω παραπάνω- επενδυτικές προσπά-
θειες, αν τα µπάζα στα πεζοδρόµια και τα ρέµατα και οι λόφοι
µε σκουπίδια στα νησιά συνιστούν ποιότητα ζωής, αν οι προσω-
ποκεντρικές και χαριστικές ρυθµίσεις για χρήσεις γης σε προ-
στατευόµενες περιοχές τούς παρέχουν την προστασία που τους
αξίζει.

Κυρίες και κύριοι, για την Κυβέρνηση, για τον Πρωθυπουργό,
για την ηγεσία του Υπουργείου αλλά και για την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας η απάντηση σε αυτά και πολλά
ακόµα αν είναι ο δείκτης της δικής µας αγωνίας για το περιβάλ-
λον. Η αντιµετώπιση των στρεβλώσεων που τα προκαλούν και
όχι οι ιδεοληψίες, οι αγκυλώσεις ή και οι φόβοι για τις αλλαγές
είναι το µέτρο της δικής µας έγνοιας για το πώς θα προχωρή-
σουµε µπροστά, για το πώς θα διαµορφώσουµε ένα περιβάλλον,
για το πώς θα διαφυλάξουµε τον δικό µας πλούτο για εµάς και
για τα παιδιά µας και αυτή ακριβώς την αντίληψη, κυρίες και κύ-
ριοι, υπηρετεί το νοµοσχέδιο.

Συγκεκριµένα, στο πρώτο κεφάλαιο απλοποιούµε και επιταχύ-
νουµε τόσο την έκδοση νέων όσο και την τροποποίηση και την
ανανέωση παλαιών αδειοδοτήσεων για το περιβάλλον. Μει-
ώνουµε τον χρόνο περιβαλλοντικής αδειοδότησης από οκτώ
χρόνια που ήταν µέχρι σήµερα σε έξι µήνες. 

Πώς το καταφέρνουµε αυτό; Το καταφέρνουµε γιατί µει-
ώνουµε τις προθεσµίες, µειώνουµε τα στάδια, απαλλάσσουµε
από περιττό φόρτο τις υπηρεσίες, εισάγοντας τον αδιάβλητο
θεσµό του ιδιώτη αξιολογητή. Το πετυχαίνουµε καθιστώντας
πολύ λειτουργικό και αποτελεσµατικό τον ρόλο του ΚΕΣΠΑ. Το
πετυχαίνουµε ζητώντας γνωµοδοτήσεις µόνο από εκείνες τις
υπηρεσίες, των οποίων το αντικείµενο εµπλέκεται µε την υπό εξέ-
ταση επένδυση. Το πετυχαίνουµε µέσα από συνθήκες διαφά-
νειας, εισάγοντας τον θεσµό του ηλεκτρονικού µητρώου
περιβαλλοντικών µελετών, το Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό Μη-
τρώο, όπου θα είναι διάφανο και προσβάσιµο στον οποιοδήποτε
το κάθε στάδιο της αδειοδότησης.

Μείωση του χρόνου πετυχαίνουµε και στις ρυθµίσεις στο δεύ-
τερο κεφάλαιο που αφορούν τις ΑΠΕ. Σήµερα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στη ΡΑΕ εκκρεµούν χίλιες πεντακόσιες αιτήσεις,
πολλές από αυτές από το 2016. Αυτή τη στρέβλωση και αυτή την
καθυστέρηση ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε, αντικαθιστώντας
την αδειοδότηση της πρώτης φάσης µε τη θέσπιση της βεβαί-
ωσης παραγωγής. Αντί για δύο χρόνια, θα είναι έτοιµη και προ-
σιτή και δυνατή η βεβαίωση παραγωγής για τις ΑΠΕ σε δύο
µήνες, αφού για την έκδοσή της θα εξετάζονται µόνο εκείνα τα
κριτήρια που θεωρούνται βασικά στην πρώτη φάση και θα εξαι-
ρούνται όλα όσα έτσι κι αλλιώς εξετάζονται στο επόµενο διά-
στηµα.

Παράλληλα µπαίνουν αυστηρά χρονικά ορόσηµα για τους
επενδυτές έτσι ώστε η αδειοδότηση που θα παίρνουν στην αρχή
να τους οδηγεί γρήγορα στα επόµενα στάδια της αδειοδοτικής
διαδικασίας για να φτάσουν γρήγορα στην ωρίµανση της επέν-
δυσής τους. 

Τέλος, καθιερώνεται το Ηλεκτρονικό Μητρώο Παραγωγής
Ηλεκτρικής Ενέργειας από ΑΠΕ όπου κάθε αίτηµα θα αποκτά
συγκεκριµένη ταυτότητα και θα είναι και αυτό προσβάσιµο στον
οποιονδήποτε. 

Έρχοµαι τώρα στους φορείς διαχείρισης των προστατευόµε-
νων περιοχών. Οι προστατευόµενες περιοχές στη χώρα µας
µέχρι αυτή τη στιγµή εποπτεύονται από φορείς διαχείρισης οι
οποίοι, πράγµατι, προσπαθούν µε τα µέσα που έχουν να επιτε-
λέσουν ένα έργο. Σε πολλές περιπτώσεις το έργο αυτό είναι ση-
µαντικό, το αναγνωρίζουµε και σεβόµαστε τη δουλειά τους.
Είχαµε την τύχη, και ο Υπουργός και εγώ, να επισκεφτούµε αρ-
κετούς φορείς και να το διαπιστώσουµε από κοντά. Όµως, δεν
µπορούµε να αγνοήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
υπάρχουν τεράστια κενά, όπως κενά σε ανθρώπινο δυναµικό,
κενά σε υλικοτεχνική υποδοµή, κενά σε διαχειριστική και διοικη-
τική ανεπάρκεια που εµποδίζουν τους φορείς αυτούς να συµµε-
τάσχουν σε προγράµµατα µε όποιο όφελος θα είχε η συµµετοχή
αυτή, οικονοµικό όφελος αλλά και όφελος για την περιβαλλον-
τική πολιτική στη χώρα µας. Είναι κενά που έχουν να κάνουν µε
κατακερµατισµό των δράσεων, κενά που δεν τους επιτρέπουν να
προσελκύσουν «πράσινες» επενδύσεις, έτσι ώστε οι τοπικές κοι-
νωνίες να µπορούν να επωφεληθούν από δραστηριότητες, όπως
ο οικοτουρισµός και η βιολογική γεωργία. 

Το κερασάκι στην τούρτα; Πολλοί από τους φορείς αυτούς –
µην πω όλοι- είναι αδύνατο να λειτουργήσουν τα Σαββατοκύ-
ριακα, λειτουργούν µόνο τις καθηµερινές. Εκεί, δηλαδή, που θα
έπρεπε να είναι πόλοι έλξης τουριστικού ενδιαφέροντος και επι-
σκεπτών δεν καθίσταται δυνατόν να συµβαίνει κάτι τέτοιο. 

Πώς αντιµετωπίζουµε αυτές τις στρεβλώσεις; Στη θέση του
κατακερµατισµού που υπάρχει εισάγουµε έναν ενιαίο κεντρικό
σχεδιασµό. Με την εισαγωγή του ΟΦΥΠΕΚΑ, ενός νοµικού προ-
σώπου ιδιωτικού δικαίου οι δράσεις αυτές ενοποιούνται. Θα
υπάρχει µια κεντρική εποπτεία από αυτόν τον οργανισµό. Θα
υπάρχουν πρόσωπα εγνωσµένου κύρους, αρµοδιότητας, επιστη-
µονικής συνάφειας που θα τον διοικούν. Θα µπορούν οι εργαζό-
µενοι να απορροφηθούν και να δουλεύουν µε όρους
µονιµότητας µετά από αξιολόγηση από το ΑΣΕΠ. Θα υπάρχουν
δυνατότητες πολύ µεγαλύτερης οικονοµικής ενίσχυσης έτσι
ώστε να γίνεται σπουδαιότερη δουλειά, αυτή που αρµόζει τις
προστατευόµενες περιοχές.

Στο τέταρτο κεφάλαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις προ-
στατευόµενες περιοχές του δικτύου «NATURA», περιοχές που
καλύπτουν το 30% της ελληνικής επικράτειας, διαµορφώνουµε
ένα πλαίσιο µε καθαρούς όρους και στέρεες βάσεις για ήπια και
βιώσιµη οικονοµική ανάπτυξη. 

Θέλω να πω δυο λόγια εδώ για τις περιοχές «NATURA». Εδώ
είτε από άγνοια είτε από ηθεληµένη σύγχυση που συνήθως προ-
έρχεται από µεγάλες και πολλές περιβαλλοντικές κορώνες δηµι-
ουργείται η λαθεµένη εντύπωση ότι στις περιοχές αυτές σήµερα
δεν επιτρέπεται τίποτα και ερχόµαστε εµείς οι εγκληµατίες να
βάλουµε δράσεις χρήσης γης και δραστηριότητες. Κάτι τέτοιο
φυσικά και δεν ισχύει. Αλίµονο αν ίσχυε κάτι τέτοιο για το 30%
της χώρας! Αντίθετα επιτρέπονται ξενοδοχεία, επιτρέπονται
εστιατόρια, επιτρέπονται δραστηριότητες, επιτρέπονται δρόµοι,
επιτρέπονται διάφορα έργα υποδοµής, όπως για παράδειγµα,
γράφει το προεδρικό διάταγµα για τον κυπαρισσιακό, το οποίο
καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Ιωάννης Οικονόµου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εκτός απ’ αυτά επιτρέπονται και άλλα. Επιτρέπονται και αι-
ολικά πάρκα -σήµερα που µιλάµε- όπως στο Βέρµιο σύµφωνα και
µε τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας. Επιτρέπονται
και εξορύξεις που, πάλι µε έγκριση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, διενεργούνται στην περιοχή της Γκιώνας στη Στερεά Ελ-
λάδα. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Οικονόµου καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ποιο είναι, λοιπόν, το έγκληµα που κάνει η σηµερινή Κυβέρ-
νηση όσον αφορά στις προστατευόµενες περιοχές; Σε ένα χαώ-
δες και άναρχο πλαίσιο που επέτρεπε προσωποκεντρικές
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εξατοµικευµένες ρυθµίσεις έρχεται και διαµορφώνει έναν κατά-
λογο σε συνέχεια του καταλόγου που υπήρχε από το προεδρικό
διάταγµα µε πολύ σαφείς χρήσης γης και δραστηριότητες που
θα επιτρέπονται στις τέσσερις ζώνες που οριοθετούµε στις προ-
στατευόµενες αυτές περιοχές. Εξασφαλίζουµε ότι καµµία απ’
αυτές δεν θα οδηγήσει σε υποβάθµιση του περιβάλλοντος µέσα
από τον οδικό χάρτη, καθώς και την ανάγκη διενέργειας περι-
βαλλοντικής µελέτης, αφήνοντας πάντοτε στο Συµβούλιο της
Επικρατείας τον ρόλο της τελικής έγκρισης, πριν καταστεί εφαρ-
µόσιµο το οποιοδήποτε διαχειριστικό σχέδιο, του οποίου κανείς
δεν αµφισβητεί την εγνωσµένη περιβαλλοντική ευαισθησία. 

Στο πέµπτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου αντιµετωπίζουµε την
υπόθεση µε τους δασικούς χάρτες. Αναφέρθηκε διεξοδικά και
στην αίτηση αντισυνταγµατικότητας, οπότε εγώ θέλω µόνο δυο
στοιχεία να προσθέσω, κύριε Πρόεδρε. Σήµερα που µιλάµε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα εκατοµµύριο στρέµµατα γης βρί-
σκονται σε καθεστώς αµφισβήτησης, ότι δήθεν είναι δασικά,
διότι δεν έχει η ίδια η διοίκηση εντάξει αποφάσεις της ίδιας της
διοίκησης που τα αποχαρακτηρίζει µε προηγούµενες πράξεις. 

Καταθέτω στα Πρακτικά και τα σχετικά δηµοσιεύµατα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Οικονόµου καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσιεύµα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αποτέλεσµα αυτής της ιστορίας είναι εκατοντάδες, χιλιάδες
αγρότες να στερούνται τη δυνατότητα καταβολής της συνδεδε-
µένης αποζηµίωσης από τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Το πιο ωραίο πιο είναι;
Αν δεν κάναµε, δηλαδή, αυτά που κάνουµε σ’ αυτό το νοµοσχέ-
διο τι θα έπρεπε να κάνουν οι αγρότες; Ή θα έπρεπε να πάνε
στις επιτροπές αντιρρήσεων και να περιµένουν το δίκιο τους -λο-
γικά σε είκοσι εφτά χρόνια, διότι αυτή τη στιγµή εκατόν εβδο-
µήντα χιλιάδες ενστάσεις εκκρεµούν- ή θα έπρεπε –ακούστε!-
σύµφωνα µε τις οδηγίες που είναι αναρτηµένες από τον ίδιο τον
ΟΠΕΚΕ –θα το καταθέσω κι αυτό στα Πρακτικά- να εξαγοράζουν
τη γη από τον εαυτό τους εικονικά µέσα από µια ολόκληρη δια-
δικασία προκειµένου να λύσουν και να ξεπεράσουν τον σκόπελο
για να πάρουν τις επιδοτήσεις αυτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Οικονόµου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς µε τις ρυθµίσεις που εισάγουµε δίνουµε µια λύση στο
πρόβληµα αυτό -είναι µια λύση η οποία ενσωµατώνει παλιότερες
αποφάσεις του δηµοσίου- και ταυτόχρονα κάνουµε πιο λειτουρ-
γικές και τις επιτροπές εξέτασης αντιρρήσεων. 

Έρχοµαι στο έκτο κεφάλαιο για τις οικιστικές πυκνώσεις. Εδώ
συµµορφούµενοι πλήρως µε το πνεύµα και το γράµµα του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας και µε κατάρτιση πλήρως επιστηµονικά
τεκµηριωµένων κριτηρίων ορίζουµε καλύτερα ποιες είναι οι οικι-
στικές πυκνώσεις. Επίσης, δικαιολογούµε, ή -εν πάση περιπτώ-
σει- δηµιουργούµε ένα πλαίσιο στο οποίο θα µπορεί να βγει το
συµπέρασµα ότι η διατήρηση κάποιων απ’ αυτών είναι προς όφε-
λος του περιβάλλοντος σε σχέση µε την ενδεχόµενη κατάρρευσή
τους και, βεβαίως, επιστρέφουµε στο Συµβούλιο της Επικρατείας
τον τελικό λόγο σε ό,τι αφορά στη νοµιµότητα εφαρµογής αφού
το προεδρικό διάταγµα θα είναι εκείνο που θα κριθεί από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. 

Πολύ σηµαντικές είναι οι ρυθµίσεις και στο δέκατο κεφάλαιο
που αφορούν στη διαχείριση των αποβλήτων στις οποίες ανα-
φέρθηκε και ο Υπουργός νωρίτερα: Ρυθµίσεις όπως το να µην
καταλήγουν τα µπάζα στα πεζοδρόµια και στα ρέµατα, αφού
πλέον για να εκδοθεί οικοδοµική άδεια θα πρέπει να επισυνάπτε-
ται συµφωνία διαχείρισης των µπαζών από εγκεκριµένο σύστηµα
διαχείρισης αποβλήτων εκσκαφών, κατασκευών και κατεδαφί-
σεων. Ρυθµίσεις που αφορούν στην απλοποίηση για τα εθνικά
και τα περιφερειακά σχέδια διαχείρισης απορριµµάτων. Ρυθµί-
σεις που αφορούν στην επεξεργασία των βιοαποβλήτων και κυ-
ρίως, ρυθµίσεις που βάζουν σε µια καλύτερη τάξη και
αντιµετωπίζουν ζητήµατα µε τα απορρίµµατα στα νησιά του νο-
τίου Αιγαίου και του Ιονίου. Είναι ρυθµίσεις οι οποίες προφανώς
είναι σε µια κατεύθυνση βελτίωσης της ποιότητας ζωής και προ-

στασίας του οικοσυστήµατος στις περιοχές αυτές. 
Τι γινόταν στα νησιά αυτά; Τα νησιά αυτά είναι τα νησιά που

αντιµετωπίζουν τα µεγαλύτερα προβλήµατα. Οι τρεις από τις
τέσσερις περιοχές για τις οποίες είµαστε υποψήφιοι για νέα πρό-
στιµα βρίσκονται στις περιοχές αυτές. Είναι η Κέρκυρα, η Ζάκυν-
θος και η Μύκονος. Στα νησιά αυτά έχουµε τους περισσότερους
ΧΑΔΑ από οποιαδήποτε άλλη περιοχή της χώρας. Εξαιτίας της
λογικής ότι σε κάθε νησί θα είχαµε κι ένα ΦΟΔΣΑ υπάρχει λόγω
έλλειψης δυναµικού, λόγω διοικητικής και διαχειριστικής ανεπάρ-
κειας πρόβληµα στη σωστή διαχείριση των αποβλήτων. Τα ξέ-
ρουµε, τα ζούµε, τα παρακολουθούµε κι από τις τηλεοράσεις. 

Τι ερχόµαστε και κάνουµε; Κάνουµε κάτι το οποίο δεν είναι δο-
κιµασµένο; Το βγάλαµε από το κεφάλι µας; Ερχόµαστε να εφαρ-
µόσουµε και στα νησιά αυτά δοµές που λειτουργούν και στην
υπόλοιπη χώρα, στην Περιφέρεια της Αττικής, στην δυτική Μα-
κεδονία. Δηµιουργούµε υπό την µορφή ανώνυµης εταιρείας ένα
ΦΟΔΣΑ στον οποίο συµµετέχει κατά 40% η περιφέρεια και κατά
το 60% οι υπόλοιποι δήµοι. 

Πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε, και στα
υπόλοιπα κεφάλαια του νοµοσχεδίου. Η επιτάχυνση της κτηµα-
τογράφησης της χώρας, οι προβλέψεις για την αύξηση της ενερ-
γειακής απόδοσης των κτηρίων, οι προβλέψεις για να κλείσουµε
τα παραθυράκια στην πλαστική σακούλα, προβλέψεις για τη χρη-
µατοδότηση από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για τη
σύνδεση ακινήτων µε κεντρικά δίκτυα αποχέτευσης και, βεβαίως,
η αύξηση της αποζηµίωσης των κατά κύριο επάγγελµα αγροτών
για φωτοβολταϊκά. Η αποζηµίωση αυτή είχε περιοριστεί δραµα-
τικά από το 2014 και µετά. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας µίλησα για
τις αλλαγές που επιφέρει σε κρίσιµους τοµείς, αλλά και τις προ-
οπτικές αειφόρου ανάπτυξης που διαµορφώνει το νοµοσχέδιο
που συζητάµε. Θέλω τώρα προς το κλείσιµο να πω δυο µόνο
λόγια για την κριτική που δεχόµαστε. 

Πρώτα απ’ όλα, για την κριτική που δεχόµαστε από φορείς και
από τις περιβαλλοντικές οργανώσεις: Να ξεκαθαρίσω ότι εµείς
στη Νέα Δηµοκρατία σεβόµαστε πλήρως τις γνώσεις, την ευαι-
σθησία, την προσφορά, την εµπειρία τους, το έργο που έχουν
κάνει σε σχέση µε το περιβάλλον. Το έχουµε έµπρακτα αποδείξει
και µε τις συναντήσεις που καθιέρωσε ο Υπουργός Περιβάλλον-
τος. 

Δεν είναι µυστικό ότι σε µια σειρά από ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε την αξιοποίηση του φυσικού µας πλούτου, που έχουν
να κάνουν µε αναπτυξιακές δραστηριότητες γύρω από το περι-
βάλλον έχουµε µια διαφορετική αντίληψη. Δεν το κρύψαµε. Δεν
είναι µυστικό. Θέλω, όµως, µε ειλικρίνεια να τους πω ότι η Κυβέρ-
νηση νοµοθετεί πάντοτε θωρακίζοντας την οποιαδήποτε επιλογή
ανάπτυξης ενάντια σε οποιαδήποτε πιθανότητα υποβάθµισης του
περιβάλλοντος, έχοντας το Συµβούλιο της Επικρατείας σε κεν-
τρικό ρόλο να λαµβάνει τις κρίσιµες και τις τελικές αποφάσεις και
περιγράφοντας µε πολύ µεγάλη σαφήνεια έναν οδικό χάρτη περι-
βαλλοντικών µελετών µε υψηλά στάνταρς για την προστασία του
περιβάλλοντος. Δεν θα πρέπει να το αρνούνται αυτό και δεν θα
πρέπει ναι είναι τόσο εύκολοι και τόσο –θα έλεγα- χαλαροί σε χα-
ρακτηρισµούς και εκφράσεις τύπου εγκληµατικότητας κ. ο. κ..

Τώρα για την κριτική του ΣΥΡΙΖΑ τι να πω; Όπως διαπιστώσαµε
από τον δηµόσιο λόγο, από την επιτροπή και από τις τοποθετή-
σεις για τα διαδικαστικά είναι µια κριτική, κυρίες και κύριοι, που
παλινδροµεί ανάµεσα στην άρνηση της πραγµατικότητας -πολ-
λές φορές µου δηµιουργείται η αίσθηση ότι διαβάζουν άλλο νο-
µοσχέδιο- αλλά και στην ακραία υποκρισία, αφού αρνείται
πλήρως την πολιτική, τους νόµους, τις υπογραφές και τις απο-
φάσεις που πήραν για τα ζητήµατα που µας καταγγέλλουν την
περίοδο 2015 - 2019.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι εξηγείται το θράσος και η έπαρση που έχουν, όταν κατη-

γορούν εµάς για αλλοίωση του χαρακτήρα των προστατευόµε-
νων περιοχών, εκείνοι που για τέσσερα χρόνια έβγαλαν µόνο ένα
προεδρικό διάταγµα για τις προστατευόµενες περιοχές. Έτσι
εξηγείται το θράσος που έχουν, όταν µας κατηγορούν ότι εγ-
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κληµατούµε για το περιβάλλον, γιατί δήθεν επιτρέπουµε τις εξο-
ρύξεις για έρευνες για υδρογονάνθρακες ενώ εκείνοι έκαναν
ακριβώς το ίδιο. Και καταθέτω στα Πρακτικά τα δηµοσιεύµατα,
τις αποφάσεις και τη δήλωση Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Δη-
µαρά η οποία λέει «Οι περιοχές «NATURA 2000» δεν εξαιρούνται
από τις έρευνες για εξορύξεις, κατέθεσα σχέδιο τροπολογίας ζη-
τώντας από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας να εξαι-
ρέσει αυτές τις προστατευόµενες περιοχές από τις έρευνες για
υδρογονάνθρακες. Η απάντηση του Υπουργείου ήταν αρνητική».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Οικονόµου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε ό,τι αφορά στην καραµέλα των συµφερόντων και των φω-
τογραφικών ρυθµίσεων, τι να πω; Οι αποστοµωτικές απαντήσεις
που δόθηκαν από τους Υπουργούς στην επιτροπή, αναδεικνύουν
το µέγεθος της παραφροσύνης. Επίσης, τι να πω για τους φορείς
προστατευόµενων περιοχών, όπου η ίδια η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν κατάφερε να υποστηρίξει το µοντέλο που αυτή δηµι-
ούργησε. Στους οκτώ νέους φορείς που έκαναν δεν έχουν
υπαλλήλους, δεν έχουν προσωπικό, δεν έχουν καν βασικές υπο-
δοµές.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αντικατοπτρίζει πλήρως τη
φιλοσοφία µας. Γι’ αυτό κι εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, δεν
έχουµε απλά ικανοποίηση αλλά είµαστε υπερήφανοι και για τα
ζητήµατα που λύνουµε και για τους ορίζοντες που ανοίγουµε,
για τις συνθήκες ασφάλειας, νοµιµότητας, λογοδοσίας και δια-
φάνειας που δηµιουργούµε για το περιβάλλον, την κοινωνία και
την επιχειρηµατικότητα.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης είχε πει ότι η µόνη έξυπνη αναπτυ-
ξιακή πολιτική για την Ελλάδα είναι αυτή που σέβεται το
περιβάλλον και την ποιότητα ζωής και αυτό δεν είναι µόνο υπο-
χρέωσή µας απέναντι στις επόµενες γενιές αλλά και µια µονα-
δική ευκαιρία για να κάνουµε τη ζωή µας καλύτερη. Το
νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ένα µεγάλο και σταθερό
βήµα προς την κατεύθυνση αυτή, γι’ αυτό και σας καλώ να το
υπερψηφίσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει για δύο
λεπτά ο κ. Αρσένης, ο οποίος είχε ζητήσει νωρίτερα τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό που θα ήθελα να πω, βέβαια, είναι λίγο εκτός συζήτησης

αυτή τη στιγµή. Θα ήθελα να µου δώσετε τον λόγο όπως κάνατε
στον κ. Φάµελλο, για να κάνω κι εγώ τη δική µου δήλωση. Είναι
πάρα πολύ απλό το ζήτηµα, το έθεσα και προηγουµένως. Δεν
είναι δυνατόν, είναι παράλογο και αντισυνταγµατικό να αλλάζουν
οι κανόνες που λειτουργεί αυτό το Κοινοβούλιο µε βάση αποφά-
σεις οι οποίες ξεπερνούν τη διαδικασία που προβλέπεται. Υπάρ-
χει διαδικασία για το πώς αλλάζει ο Κανονισµός. Ωσότου να
τηρηθούν αυτές οι διαδικασίες δεν µπορούµε να αλλάζουµε και
να αποφασίζουµε εµείς να λαµβάνονται οι αποφάσεις µε τρόπο
αντικανονικό, γιατί αυτό είναι που βιώνουµε. Ούτε η Διάσκεψη
των Προέδρων ούτε κανένα άλλο όργανο δεν µπορεί να αντικα-
ταστήσει τις διαδικασίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά τη συζή-

τηση που έγινε σχετικά µε τα ζητήµατα της συνταγµατικότητας,
οφείλω να ξεκινήσω δηλώνοντας εκ µέρους και της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ ότι σήµερα ζούµε µια ηµέρα απα-
ξίωσης της ελληνικής Βουλής και των κοινοβουλευτικών
κανόνων, των διαδικασιών αλλά και δυστυχώς µια µέρα απαξίω-
σης των πολιτικών του περιβάλλοντος και του ίδιου του περιβάλ-
λοντος της χώρας µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ)

Σήµερα ζούµε µια µέρα -και αύριο αν τυχόν συνεχίσει να επι-
µένει ο κύριος Υπουργός να ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο- η
οποία θα χαρακτηριστεί ανεξίτηλη ρετσινιά στο πρόσωπο του
Πρωθυπουργού και του Υπουργού Περιβάλλοντος, διότι υπάρχει
η πολιτική επιλογή του κ. Μητσοτάκη να εισάγει αυτό το νοµο-
σχέδιο µε περιορισµένη συµµετοχή Βουλευτών, για να περάσει
στη ζούλα σοβαρότατες ρυθµίσεις εις βάρος της ελληνικής
φύσης και των ελληνικών δηµόσιων πολιτικών περιβάλλοντος.
Και όλα αυτά, ενώ η κοινωνία µας δίνει µια µάχη ζωής. Άρα, είναι
µια δεύτερη προσβολή σε όλους τους ανθρώπους που αγωνίζον-
ται, στις υγειονοµικές υπηρεσίες, στην καθαριότητα, στην πολι-
τική προστασία, διότι στην πλάτη τους και ενώ όλοι τηρούµε τους
κανόνες της επιστήµης για την προστασία της ανθρώπινης ζωής,
ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Μητσοτάκης προσπαθούν να νοµοθετή-
σουν εις βάρος του ελληνικού περιβάλλοντος, σε αντίθεση µε
πολλές αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, το ίδιο το
Σύνταγµα και πολλές ευρωπαϊκές οδηγίες. 

Προφανώς επιχειρούν για πρώτη φορά να αποδοµήσουν και
τη συµφωνία που έχουµε κάνει εδώ στη Βουλή και να νοµοθετή-
σουν για ζητήµατα άσχετα της πανδηµίας, άρα να ανατρέψουν
µια συµφωνία που έχει γίνει για την τήρηση των κανόνων της επι-
στήµης και να νοµοθετήσουν σε αντίθεση µε τους κανόνες της
επιστήµης και για το περιβάλλον. Για τον λόγο αυτόν, το σύνολο
των περιβαλλοντικών οργανώσεων είναι απέναντί τους. Δεκάδες
χιλιάδες πολίτες υπογράφουν ψηφίσµατα και παρ’ ότι δεν επι-
τρέπονται οι συναθροίσεις, οι συνελεύσεις, οι εκδηλώσεις, υπάρ-
χει ογκούµενη, µεγάλη λαϊκή αντίδραση. 

Η Κυβέρνηση µας ζήτησε να µείνουµε σπίτι; Όχι, οι επιστήµο-
νες µας ζήτησαν να µείνουµε σπίτι. Ο πολιτικός κόσµος συνηγό-
ρησε. Όσο µένουµε σπίτι, όµως, φαίνεται ότι ο κ. Χατζηδάκης
επέλεξε να µας κλείσει σπίτι, για να κάνει τη βρώµικη δουλειά.
Αυτό οφείλουµε να το καταθέσουµε στην ελληνική αντιπροσω-
πεία, καθώς και την προσβολή της δηµοκρατίας αλλά και την
απαξίωση των πολιτικών περιβάλλοντος. 

Είναι µια «µαύρη» µέρα για το Υπουργείο Περιβάλλοντος να
εισάγεται ως πρώτο νοµοσχέδιο µε περιορισµένη συζήτηση στην
ελληνική Βουλή νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος -και
δεν ξέρω αν έχει υπάρξει στα ιστορικά της ελληνικής Βουλής τέ-
τοια διαδικασία περιορισµού και της συµµετοχής αλλά και παρα-
βίασης του Κανονισµού- και να φέρνει τη ρετσινιά αυτή.

Σε µια περίοδο που πρέπει να κάνουµε το ακριβώς αντίθετο,
να υποστηρίξουµε την ισορροπία µε τη βιοποικιλότητα, να υπο-
στηρίξουµε τη βιώσιµη ανάπτυξη, να στηρίξουµε στο δηµόσιο
τοµέα και στις δηµόσιες πολιτικές την ανάκαµψη -γιατί µόνος του
ο ιδιωτικός τοµέας δεν µπορεί να δώσει απαντήσεις-, να έρχεται
ο κ. Χατζηδάκης -σε αντίθεση µε όλα αυτά που ισχύουν παγκο-
σµίως σήµερα, που προσπαθούµε να κάνουµε την επανεκκίνηση
οικονοµιών και κοινωνικών λειτουργιών- να διαψεύσει και την επι-
στήµη και την πολιτική παγκόσµια ηγεσία και να επιλέξει ο κ. Μη-
τσοτάκης εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος και εις βάρος
του περιβάλλοντος να γίνει αυτή η επανεκκίνηση. 

Το είπαν, εξάλλου, το είπε και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας, ότι πρέπει να επανεκκινήσει η οικονοµία
και αυτό είναι το καλύτερο µήνυµα. Θέλουν να επανεκκινήσει η
οικονοµία τάχατες -γιατί δεν θα επανακκινήσει έτσι- εις βάρος
του ελληνικού περιβάλλοντος και αυτό το λένε όλοι, δεν το λέει
µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ. Το λένε όλα τα κόµµατα τα οποία είναι όλα απέ-
ναντι, το λένε όλες οι περιβαλλοντικές οργανώσεις. Θέλουν να
πλήξουν ανεπανόρθωτα το ελληνικό περιβάλλον µέσα από την
περιορισµένη συµµετοχή στη δική µας τη συζήτηση και αυτό
αποκαλύφθηκε και στις επιτροπές της Βουλής, αλλά και στις τρο-
πολογίες των πενήντα τριών σελίδων που µπήκαν το βράδυ της
Πέµπτης. Το είπαν όλες οι ΜΚΟ, το είπαν όλοι οι επιστηµονικοί
φορείς, το λένε και οι εργαζόµενοι τους οποίους απέτρεψαν να
έρθουν στη Βουλή να µιλήσουν. 

Η επιλογή αυτή υποδηλώνει ότι η Κυβέρνηση δεν θέλει να
κάνει ουσιαστική συζήτηση. Άφησε µόνο δύο Βουλευτές από
κάθε κόµµα στις επιτροπές, ασχέτως του ωραρίου των επιτρο-
πών, και οι Βουλευτές δεν µπόρεσαν να ασκήσουν το δηµοκρα-
τικό τους δικαίωµα. Και αυτό δεν το αποφάσισε καµµία Διάσκεψη
των Προέδρων και είναι οξύτατη παραβίαση του Κανονισµού της
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Βουλής. Αναδείξαµε τουλάχιστον τέσσερα άρθρα που είναι βα-
θύτατα αντισυνταγµατικά, όπως και η διαδικασία είναι αντισυν-
ταγµατική και παραβιάζει το άρθρο 72.

Δεν πλήττεται µόνο η δηµόσια λειτουργία του περιβάλλοντος,
όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν
φωτογραφικές διατάξεις για εξυπηρέτηση ηµετέρων και τακτο-
ποίηση ρουσφετιών της Νέας Δηµοκρατίας. Ενώ η κοινωνία κάνει
αυτή την επιστηµονική συµφωνία και τη συµφωνία υγείας, εσείς
έρχεστε εδώ και αποδεικνύετε ότι δεν σέβεστε ούτε τους επιστή-
µονες ούτε τους ανθρώπους. Δεν είναι λάθος ότι οι περιβαλλον-
τικές οργανώσεις µιλάνε για περιβαλλοντικό έγκληµα. Έχουν
δίκιο και αυτό θα παραµείνει για πάντα στην πολιτική συζήτηση.

Εµείς ζητήσαµε και ζητάµε και σήµερα -και αυτή είναι η ουσία
της τοποθέτησης µας- να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο και όχι µόνο
το άρθρο 99 ή τµήµα του, που όπως αποδείχθηκε ήταν ασυµβί-
βαστο συνταγµατικά αλλά και νοµοθετικά. Πολλά άλλα άρθρα
είναι έτσι. Και η πρώτη υποχώρηση του κ. Χατζηδάκη αποδεικνύει
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δίκιο, ότι οι µη κυβερνητικές οργανώσεις είχαν
δίκιο, ότι η κοινωνία έχει δίκιο. Το νοµοσχέδιο αυτό είναι αντιπε-
ριβαλλοντικό, αντισυνταγµατικό και πρέπει να αποσυρθεί. Εµείς
δεν θα νοµιµοποιήσουµε την ψήφισή του σε οποιαδήποτε στιγµή
διαδικασιών. Η κοινωνία θα το ανατρέψει, η Ευρωπαϊκή Ένωση
θα το ανατρέψει και το Συµβούλιο της Επικρατείας θα το ανα-
τρέψει.

Βέβαια, για ποιον λόγο όλα αυτά επιχειρούνται τώρα; Διότι
έχει προσπαθήσει η Κυβέρνηση να παίξει το τελευταίο σενάριο
πολιτικής εξαπάτησης. Είκοσι εκατοµµύρια στα µέσα ενηµέρω-
σης, παράταση πληρωµών και δεσµεύσεων στους καναλάρχες,
αναβολή πληρωµής, µείωση της αµοιβής στη «DIGEA». Και όλα
αυτά για ποιον λόγο; Για να κρύψουν την αλήθεια, για να µην παί-
ξει το θέµα πρώτο θέµα στα δελτία ειδήσεων, παρ’ ότι αφορά τη
ζωή των παιδιών µας, που υποκριτικά αναφέρει ο κ. Χατζηδάκης.

O κ. Μητσοτάκης τη Μεγάλη Εβδοµάδα ανέφερε ότι κάθε
εξουσία οφείλει να εγκαταλείψει το απυρόβλητο της ανάγκης δυ-
ναµώνοντας τη λογοδοσία, γιατί καµµία έκτακτη ανάγκη δεν µπο-
ρεί να τους αµφισβητήσει τη δηµοκρατική ευαισθησία. Τώρα
ποια ανάγκη αµφισβητεί τη συµµετοχή των Βουλευτών στην κοι-
νοβουλευτική συζήτηση; Ποια ανάγκη αµφισβητεί το δικαίωµα
της πολιτείας και της κοινωνίας να συµµετέχει στον διάλογο; Από
ό,τι φαίνεται η δηµοκρατική και περιβαλλοντική ευαισθησία και
του κ. Χατζηδάκη και του κ. Μητσοτάκη είναι προσχηµατική. Χρη-
σιµοποιούν την οικολογία µόνο για να κάνουν διαφηµίσεις, όχι
όµως για να ασκήσουν περιβαλλοντικές πολιτικές

Γνωρίζουµε για ποιον λόγο ο κ. Χατζηδάκης θέλει να περάσει
στα κρυφά αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί εκποιεί δηµόσια περιουσία
χωρίς λόγο και υποχρέωση, γιατί εξυπηρετεί τη διαπλοκή και τις
εξυπηρετήσεις ηµετέρων, γιατί εξυπηρετεί οχλούσες και κατα-
στροφικές δραστηριότητες εις βάρος του περιβάλλοντος µει-
ώνοντας τις περιβαλλοντικές απαιτήσεις, ακόµα και της
υφιστάµενης νοµοθεσίας και γιατί κλείνει δηµόσιους φορείς πε-
ριβάλλοντος.

Είναι τραγικό το ότι ακόµα και οι τροπολογίες οι οποίες ήρθαν
την Πέµπτη το βράδυ -πενήντα τρεις σελίδες- αποτελούν ουσια-
στικά δυο νέα νοµοσχέδια που παραβιάζουν και τους κανόνες
της διαβούλευσης και τους κανόνες της διαφάνειας, και περιέ-
χουν εντονότατη σύγκρουση συµφερόντων. Επίσης, είναι εις
βάρος του εθνικού συµφέροντος όσον αφορά τους υδρογονάν-
θρακες και το φυσικό αέριο, πέρα από το ότι ανακατεύουν τα
πάντα πρόχειρα και παραβιάζουν και ευρωπαϊκές οδηγίες ως
προς την περιβαλλοντική.

Είναι ξεκάθαρο για εµάς ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι µια Κυ-
βέρνηση πολιτικής εξαπάτησης η οποία δεν έχει ούτε ιερό ούτε
όσιο και επέλεξε σε περίοδο πανδηµίας να προσβάλλει το ελλη-
νικό περιβάλλον. Παράλληλα µε τα σκάνδαλα των vouchers και
της τηλεκατάρτισης και παράλληλα µε την αποδόµηση του κα-
τώτατου µισθού και των υποχρεώσεων που έχουµε απέναντι στην
εργασία, που αυτή την περίοδο κάνει η Κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη, ο κ. Χατζιδάκης δεν ασχολήθηκε ως όφειλε µε τις δια-
κοπές ρεύµατος που γινόντουσαν σε επαγγελµατίες που
τήρησαν το «Μένουµε στο σπίτι» την προηγούµενη περίοδο,
αλλά ασχολείται µε το πώς θα πλήξει ανεπανόρθωτα το ελληνικό

περιβάλλον, διότι δεν υπάρχει ούτε µία έκτακτη ανάγκη που να
επιβάλλει τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου. 

Το Προεδρείο και στην περίπτωση της Ολοµέλειας και στην
περίπτωση των επιτροπών αποφάσισε να παραβιάσει τον Κανο-
νισµό της Βουλής. Τι σηµαίνει όταν και το Προεδρείο και ο Πρό-
εδρος της επιτροπής αποφασίζουν την παραβίαση του
Κανονισµού και τη διεξαγωγή σε µία συνεδρίαση; Μήπως ότι κάτι
θέλετε να κρύψετε περαιτέρω, κύριε Χατζηδάκη; Μήπως ότι είναι
σχεδιασµένη επιλογή της Κυβέρνησης να µην επιτρέψει τη συ-
ζήτηση αυτή και να µην επιτρέψει ούτε την καταµέτρηση των
Βουλευτών για την αίτηση της αντισυνταγµατικότητας, όπως και
για τη διαδικασία της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου;

Είναι σχεδιασµένη και η φίµωση του ελληνικού Κοινοβουλίου
έναντι των κινδύνων για το ελληνικό περιβάλλον, για την ποι-
ότητα ζωής και για τον Έλληνα και την Ελληνίδα, που κρύβει
αυτό το νοµοσχέδιο.

Επιπλέον, αποδεικνύεται ότι και το επιτελικό κράτος µια εξα-
πάτηση ήταν, διότι δεν υπάρχει πλέον επιτροπή αξιολόγησης κοι-
νοβουλευτικού εργου -καταργήθηκε και η πρώην ΚΕΝΕ- και δεν
έχουµε βασικά νοµικά εργαλεία και αξιολόγηση και τεκµηρίωση
πριν τη διαδικασία των επιτροπών. Έπρεπε να περιµένουµε τον
Συνήγορο του Πολίτη και την Επιστηµονική Επιτροπή να έρθουν
και να συνηγορήσουν σε αυτά που ο ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα
κόµµατα έλεγαν, ότι δηλαδή το νοµοσχέδιο αυτό είναι σε αντί-
θεση και µε το Σύνταγµα και µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας.

Όλες οι περιβαλλοντικές οργανώσεις στις 14 Μαρτίου ζήτη-
σαν από τον κ. Χατζηδάκη αναβολή και επανάληψη διαβούλευ-
σης. Ο ΣΥΡΙΖΑ θεσµικά το ζήτησε αυτό 17 Μαρτίου και
ερχόµαστε να επιβεβαιωθούµε σήµερα, διότι ενώ δεσµεύτηκε σε
εµένα προσωπικά ότι θα υπάρχει πλούσιος δηµοκρατικός διάλο-
γος µε συµµετοχή και χρόνο, ερχόµαστε σήµερα σε συνθήκες
εργαστηρίου να λειτουργούµε µε περιορισµένη συµµετοχή Βου-
λευτών. Αυτή είναι η µέγιστη ασυνέπεια επί της δηµοκρατίας και
της Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Χατζηδάκη. Και όλα αυτά γιατί
δεν αντέχει τον διάλογο για τη δηµοκρατία. Εργαλειοποιεί την
κατάσταση έκτακτης ανάγκης για να περάσει ό,τι δεν θα µπο-
ρούσε να περάσει σε κανονικές συνθήκες, γιατί κάνει την κρίση
ευκαιρία απαξίωσης της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Γι’ αυτό
και µείνατε µόνοι ως Κοινοβουλευτική Οµάδα σε αυτή τη συζή-
τηση. Έχετε κρύψει και τους Βουλευτές σας! Να σας πω και κά-
ποια µηνύµατα που ήρθαν από το Ιόνιο; Έχετε κρύψει και τους
Βουλευτές των Ιονίων, διότι το σύνολο των Ιονίων νήσων ζητούν
από τους Βουλευτές να πάρουν θέση. 

Γιατί µειώνεται η περιουσία της αυτοδιοίκησης, γιατί µειώνον-
ται τα δικαιώµατα των πολιτών και των δήµων να αποφασίζουν
για τα ανταποδοτικά τέλη; Γιατί µειώνεται η δυνατότητα των
δήµων να επιλέγει τις συνθήκες ανάθεσης και δηµοπρασίας των
έργων; Ποιοι θέλουν να κάνουν παιχνίδι µε τις αναθέσεις και τα
έργα στα στερεά απορρίµµατα στο Αιγαίο, στο νότιο Αιγαίο και
στο Ιόνιο; Και για ποιον λόγο απουσιάζει το βόρειο Αιγαίο από
αυτή τη ρύθµιση; Δεν έχουν ανάγκες; Ή µήπως η Κέρκυρα είναι
πιο µικρή και πιο αδύναµη από ό,τι είναι η Λέσβος;

Για όλα αυτά πρέπει να απαντήσετε, κύριε Χαζηδάκη, γιατί η
κοινωνία ζητάει απαντήσεις. Να έρθουν οι Βουλευτές σας από
τα Ιόνια να τοποθετηθούν εδώ µέσα στην Ολοµέλεια. Όµως, δεν
έχετε ούτε πολιτική αξιοπρέπεια για να κάνετε αυτόν τον πολιτικό
διάλογο.

Το σχέδιο νόµου δεν είναι απλώς πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως
ερριµµένοι και ας σας φαίνεται ότι είναι δεκαπέντε διαφορετικά
κεφάλαια. Έχει µια στρατηγική. Να αποδοµήσει το ελληνικό πε-
ριβάλλον. Υπάρχει µια συστηµατική προσπάθεια αποδόµησης
όλων των λειτουργιών για το περιβάλλον. Υποβαθµίζει την περι-
βαλλοντική αδειοδότηση, µειώνει τον ρόλο των υπηρεσιών στις
γνωµοδοτήσεις, µεταφέρει σε πολιτικά πρόσωπα τη δυνατότητα
αδειοδοτήσεων. Ο Συνήγορος του Πολίτη είπε ότι έτσι µειώνεται
η αξιοπιστία των επεξεργασιών. Καταργεί τους φορείς του δι-
κτύου «NATURA 2000» σε όλη την Ελλάδα. Καταργεί τη συµµε-
τοχική και αποκεντρωµένη δοµή τους, τα παίρνει σε µια
υπηρεσία στο Υπουργείο εκτός της Γενικής Διεύθυνσης Περιβάλ-
λοντος και της Διεύθυνση Βιοποικιλότητας µε ιδιώτες µέσα στη
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λειτουργία της. Ακυρώνει τους δασικούς χάρτες και αποδοµεί το
κράτος δικαίου όσον αφορά τα γεωχωρικά δεδοµένα, διότι κα-
ταργεί οποιαδήποτε ρύθµιση µέχρι τώρα είχαµε καταφέρει να
κάνουµε στη µεταρρύθµιση των δασικών χαρτών. Αφαιρεί αρµο-
διότητες των ΟΤΑ το οποίο επίσης έχει θέµα και επί της ουσίας
και αντισυνταγµατικότητας. Ξεπουλάει το δίκτυο µεταφοράς ηλε-
κτρικής ενέργειας στη χώρα, ένα βασικό δηµόσιο αγαθό που εί-
χαµε κατακτήσει εντός χρεοκοπίας και µνηµονίου να κρατήσουµε
στην Ελλάδα. Άλλαζε µέχρι πρότινος τις χρήσεις γης της Αθή-
νας. Το πήρε πίσω, αλλά και άλλα θα παρθούν πίσω στην πορεία
-εµείς θα επιµείνουµε να µην ψηφιστεί το νοµοσχέδιο- και τακτο-
ποιεί ηµέτερους µε πληθώρα φωτογραφικών διατάξεων. Είναι
ένα οργανωµένο σχέδιο εξυπηρέτησης συµφερόντων. Δεν είναι
τυχαίο. Είναι οργανωµένη διαδικασία µείωσης των συµφερόντων
του δηµοσίου.

Εκκαθαριστής είναι ο κ. Χατζηδάκης, ο οποίος έχει λάβει αυτή
την εντολή. Περηφανεύτηκε ότι θα πουλήσει τις περισσότερες
υπηρεσίες του δηµοσίου σε πρόσφατη επίσκεψη του Πρωθυ-
πουργού. Προφανώς τις ενέκρινε αυτές ο κ. Μητσοτάκης. Αυτοί
είναι οι εκκαθαριστές. Έτσι εκκαθαρίζουν, όπως διαλύουν επι-
χειρήσεις και πουλάνε την περιουσία τους, το ίδιο θέλουν να κά-
νουν και στο ελληνικό δηµόσιο.

Παραβιάζει ευρωπαϊκές οδηγίες και στη βιοποικιλότητα και
στα προστατευόµενα είδη, αλλά και όσον αφορά την περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση, την αξιολόγηση της οικολογικής κατάστα-
σης, αλλά και τις διαδικασίες πρόσβασης στην πληροφορία του
κοινού και τη Σύµβαση του Άαρχους. Επίσης, επαναφέρει µνη-
µονιακές ρυθµίσεις του 2013 - 2014.

Έφυγαν οι θεσµοί, έφυγαν τα µνηµόνια µε τον αγώνα των Ελ-
λήνων πολιτών και του ΣΥΡΙΖΑ και έρχεται τώρα από την πίσω
πόρτα ο κ. Χατζηδάκης να φέρει νέο µνηµόνιο. Διότι η κατάρ-
γηση των φορέων «NATURA», όπως και η πώληση του ΑΔΜΗΕ,
ήταν µνηµονιακή υποχρέωση και τις ξαναφέρνουν από την πίσω
πόρτα. Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς δεν θα νοµιµοποιήσουµε αυτό
το νοµοσχέδιο.

Τι περιλαµβάνει µε µεγάλους άξονες αυτό το νοµοσχέδιο; Την
πλήρη αποκάλυψη του τι είναι η Νέα Δηµοκρατία. Τι έχει µέσα;
Απέχθεια για τη δηµοκρατία, τη διαβούλευση και τη συµµετοχή.
Υποτίµηση αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρατείας. Προ-
σβολή του περιβάλλοντος και καθυστέρηση της βιώσιµης ανά-
πτυξης στην Ελλάδα. Ξεπούληµα της περιουσίας του δηµοσίου.
Απαξίωση δηµόσιων λειτουργιών και δηµόσιων πολιτικών. Εξυ-
πηρέτηση συµφερόντων και τακτοποίηση ηµετέρων και όλα αυτά
µέσα σε µια φούσκα fake news και πολιτικής εξαπάτησης. Αυτή
είναι η δηµοκρατία σήµερα. Όλα αυτά σε όλες τις πολιτικές.

Και ας ξεκινήσουµε. Υποτίµηση της πανδηµίας, της διαβούλευ-
σης, άρθρα εκτός διαβούλευσης, χωρίς συµµετοχή Βουλευτών,
µε προσχηµατική συζήτηση, όπως λένε οι εργαζόµενοι στους φο-
ρείς. Διότι λένε ότι τάχα έκαναν συναντήσεις µε τις ΜΚΟ. Μα,
όλες οι ΜΚΟ είναι αντίθετες στην ουσία του νοµοσχεδίου. Πώς
γίνεται αυτό; Προσχηµατική η διαβούλευση. Βρισκόµαστε για να
κουραστούµε στον διάλογο; Ταυτόχρονα απαξίωση και του συµ-
µετοχικού µοντέλου των φορέων και του αποκεντρωµένου µον-
τέλου και των αρµοδιοτήτων της αυτοδιοίκησης, όπως φαίνεται
σε άλλο άρθρο, ενώ υπήρχαν αποφάσεις επί όλων αυτών.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, ως βασική υποχρέωση απέ-
ναντι στην αυτοδιοίκηση να καταθέσω την απόφαση την Περιφε-
ρειακής Ένωσης Δήµων Ιονίου που διαψεύδει τον κ. Χατζηδάκη,
σχετικά µε αίτηµα των ΟΤΑ περί της παραχώρησης αρµοδιότη-
τάς τους. Άρα, µας είπε ψέµατα στην επιτροπή ο κ. Χατζηδάκης.
Αυτό αφορά την αξιοπιστία του εισηγούντος τη νοµοθέτηση. Έγ-
γραφο των Δηµάρχων Τήνου, Μήλου, Θύρας, Λέρου, Κόκκινης
Σύρου που επίσης διαφωνούν. Απόφαση της Κεντρικής Ένωσης
Δήµων που λέει ότι σήµερα και αύριο είµαστε κάθετοι µε την επι-
λογή των περιφερειών στη διαχείριση απορριµµάτων. Έγγραφο
του Δηµάρχου Τήνου που λέει ότι πρέπει να γίνει ΠΕΔ, διότι αυτό
το έγγραφο που µας είπε ψευδώς ότι υπάρχει απόφαση της Πε-
ριφερειακής Ένωσης Δήµων, δεν υπάρχει απόφαση της Περιφε-
ρειακής Ένωσης Δήµων στο νότιο Αιγαίο και τώρα οι δήµαρχοι
αντιδρούν από µία επιστολή προσωπικής του γνώµης, του Προ-
έδρου της ΠΕΔ, και ζητούν συνεδρίαση της ΠΕΔ στο νότιο Αι-

γαίο. Έγγραφο του Δηµάρχου Πάρου που λέει ότι ποτέ δεν έγινε
συνεδρίαση της ΠΕΔ και ποτέ δεν κλήθηκε. Δηµοσίευµα του Δη-
µάρχου Λέρου που λέει ότι διαφωνεί µε όλα αυτά που έχουν
γίνει. Έχω ενηµερωθεί ότι υπάρχει και άλλο έγγραφο σήµερα,
που δεν µπόρεσα να το φέρω, του Δηµάρχου της Κω που λέει:
«Εµείς µπορούµε να διαχειριστούµε µόνοι µας τα απορρίµµατά
µας». Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. 

Γιατί, κύριε Χατζηδάκη, τόσα ψέµατα; Εσείς ή ο κ. Γραφάκος
είστε υπεύθυνος για τη διασπορά ψευδών ειδήσεων στο Κοινο-
βούλιο;

Μας είπαν ψέµατα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Δεν ζητάνε
οι δήµοι, λοιπόν, κάτι τέτοιο. Υπάρχουν, δυστυχώς, πιέσεις πολι-
τικών προσώπων για να παρθούν αποφάσεις εις βάρος της δη-
µοκρατικής βούλησης και της ανάγκης των πολιτών για να
παραχωρήσουν αρµοδιότητα και περιουσία οι δήµοι. Αυτή είναι
η Νέα Δηµοκρατία. Αυτό το Σαββατοκύριακο έγιναν πάρα πολλές
πιέσεις για να υποχωρήσουν οι δήµαρχοι. Όµως, οι αποφάσεις
είναι γραµµένες και θα τις καταθέτω στη Βουλή.

Όµως, δεν αφορά µόνο το ζήτηµα του περιβάλλοντος και το
ζήτηµα της δηµοκρατίας αυτό το νοµοσχέδιο. Αφορά και την
υποτίµηση θεσµών όπως, παραβίαση αποφάσεων του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, το προεδρικό διάταγµα χρήσεων γης του
2018, τα προεδρικά διατάγµατα και τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε. για
τους ΣΜΑ. Παραβιάζουν την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας για τα πληροφοριακά έντυπα δασικών χαρτών, ουσια-
στικό σηµείο, όσον αφορά τους χαρακτηρισµούς. Παραβιάζουν
απόφαση του Σ.τ.Ε. για τους δασολόγους σε επιτροπές αντιρ-
ρήσεων και παραβιάζουν προφανώς και το Ρυθµιστικό Σχέδιο
της Αθήνας. Το απέσυραν αυτό.

Όσον αφορά τα περιβαλλοντικά, γιατί αλήθεια γίνεται τόσο µε-
γάλη φασαρία; Θα σας πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές: Γίνεται
µεγάλη φασαρία, διότι το περιβάλλον και οι πολιτικές για το πε-
ριβάλλον είναι εµπόδιο στο σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν
λέω στην ανάπτυξη, διότι δεν επικαλούνται ούτε µπορούν να πε-
τύχουν ανάπτυξη, διότι και η επιχειρηµατικότητα θα έχει σοβαρά
προβλήµατα µε την αποδόµηση του κράτους δικαίου και των κα-
νόνων του περιβάλλοντος. Διότι διάφοροι αεριτζήδες θα κάνουν
µόνο δουλειές, όχι σοβαρές επιχειρήσεις και σοβαροί επαγγελ-
µατίες.

Το νοµοσχέδιο είναι, λοιπόν, ένα συγκροτηµένο σχέδιο χωρίς
στρατηγική για το περιβάλλον. Είναι, πράγµατι, παρεµβάσεις σε
όλους τους τοµείς. Δεν έχουν στρατηγική, δεν έχουν οικολογικό
όραµα. Έχουν, όµως, στόχο, να µην υπάρχει πολιτική περιβάλ-
λοντος στην Ελλάδα. Το χαρακτηρίζει «περιβαλλοντικό έγκληµα»
η «GREENPEACE» και η WWF και αποκαλύπτει ότι όλα τα τάχα-
τες stories που ακούσαµε εδώ για τον πράσινο Πρωθυπουργό,
είναι ψέµατα. Δεν υπάρχει πράσινος Πρωθυπουργός που υλο-
ποιεί περιβαλλοντικό έγκληµα και όχι επειδή το λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και
όλα τα κόµµατα, αλλά γιατί το λένε και όλες οι περιβαλλοντικές
οργανώσεις.

Τι κάνει ο κ. Χατζηδάκης, όµως; Αδυνατίζει υπηρεσίες, βάζει
βρόχους σε φορείς, δεν εγκρίνει κανονισµούς και προϋπολογι-
σµούς εδώ και έναν χρόνο τώρα, αφήνει να δουλεύουν εθελον-
τές στους φορείς προστασίας περιβάλλοντος της χώρας και
έρχεται µετά µε αυτή τη δικαιολογία και τους κλείνει. Το ίδιο,
όµως, κάνει σε πολλές υπηρεσίες περιβάλλοντος. Κλείνει και πε-
ριορίζει την περιβαλλοντική αδειοδότηση, τις δασικές υπηρεσίες,
τις υπηρεσίες βιοποικιλότητας, τους αξιολογητές των ΜΠΕ, που
χρησιµοποιεί ιδιώτες, χωρίς ταυτόχρονα να δυναµώνει το δηµό-
σιο, χωρίς να κάνει προσλήψεις για να έχουµε αξιοπιστία και ενί-
σχυση όλων των λειτουργιών αυτών. Και αυτό το κάνει
καταργώντας και ένα στοιχείο, ένα σήµα κατατεθέν της Ελλάδας:
Δεν θα υπάρχει πλέον φορέας στο Φαράγγι της Σαµαριάς. Δεν
θα υπάρχει φορέας µε τη χελώνα στη Ζάκυνθο και στον κυπα-
ρισσιακό. Δεν θα υπάρχει φορέας στη Βάλια Κάλντα. Δεν θα
υπάρχει φορέας στη Δαδιά, στο πάρκο της Αλοννήσου. Δεν θα
υπάρχει φορέας στον Σχοινιά. Ναι, γιατί ακόµα και εκεί ο ΣΥΡΙΖΑ
κατόρθωσε να βρει πόρους για να γίνουν ειδικές περιβαλλοντι-
κές µελέτες παντού, να οριοθετήσει για πρώτη φορά -που είναι
ζήτηµα εθνικού συµφέροντος- τις περιοχές «NATURA», τον Δε-
κέµβρη του 2017, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να δηµιουργήσει φο-
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ρείς µε αποκεντρωµένη συµµετοχή, να χρηµατοδοτήσει, λοιπόν,
ώστε να έχουµε προεδρικά διατάγµατα παντού. Και έρχονται όλα
αυτά να τα αποδοµήσουν και µε το Γ’ Κεφάλαιο και µε το Δ’, µε
την κορνιοτοποίηση που δηµιουργεί το σχέδιο των χρήσεων γης
στις περιοχές «NATURA» και έτσι να χάσει η χώρα µας ένα αντα-
γωνιστικό πλεονέκτηµα.

Γιατί αναρωτιέµαι, όλοι αυτοί οι τόποι ξέρουν ότι θα χάσουν
τα σήµα κατατεθέν; Διότι, όλα αυτά θα έρθουν στο Υπουργείο
και σε άλλη γεωγραφική δοµή από αυτή που είναι τώρα, άρα θα
υπάρχουν συνενώσεις και συντµήσεις και θα υπάρχει βέβαια ταυ-
τόχρονα κατάργηση της αλληλουχίας σχεδιασµού στη χωροτα-
ξία –το λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής-, κατάργηση
των δασικών χαρτών, διότι εξαιρεί περιοχές χωρίς την τεκµη-
ρίωση που απαιτείται για το δασολόγιο και δηµιουργεί διατάξεις
που υποχρεώνουν την επανεξέταση και των κυρωµένων, διότι σή-
µερα είναι κυρωµένα το 44%. 

Όλα αυτά που λένε για τις χιλιάδες των αντιρρήσεων αφορούν
το µη κυρωµένο τµήµα. Οι κυρωµένοι για ποιον λόγο να ακυρω-
θούν; Το 44% της Ελλάδας έχει κυρωµένους δασικούς χάρτες.
Και για ποιον λόγο δεν προχωράνε οι προσλήψεις πεντακοσίων
πενήντα δασολόγων που είχε προγραµµατίσει η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, για να λειτουργήσουν οι επιτροπές κατά τις διατάξεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας; Όχι, δεν θέλει αυτό. Θέλει να
βάλει ιδιώτες στις επιτροπές αντιρρήσεων, να ακυρώσει και τους
κυρωµένους, να εξαιρέσει περιοχές που δεν έχουν περάσει από
έλεγχο χρήσεων γης και από πράξη χαρακτηρισµού, ενώ -να το
πούµε ξεκάθαρα στην Ολοµέλεια- ψευδώς λέει ότι ο νόµος δεν
προβλέπει και πώς τροποποιούνται οι κυρωµένοι και πώς εισά-
γονται οι πράξεις του δηµοσίου. Πολύ ξεκάθαρα το λέει. Στελέχη
χρειάζονται στις υπηρεσίες. Δεν τα στέλνει εδώ και έναν χρόνο,
για να έρθει τώρα να πει ότι δεν µπορούν να λειτουργήσουν οι
υπηρεσίες.

Ρωτάµε απλά: Οι πεντακόσιοι πενήντα δασολόγοι εγκεκριµένοι
και προγραµµατισµένοι από τον ΣΥΡΙΖΑ για ποιόν λόγο δεν προ-
κηρύχθηκαν; Οι τετρακόσιοι εργαζόµενοι στους φορείς
«NATURA» για ποιόν λόγο δεν προκηρύχθηκαν; Για να έρθει να
τους κλείσει και να κλείσει και τις λειτουργίες του περιβάλλον-
τος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πράγµατι, ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Θα συνεχίσω στη δευτεροµιλία µου αύριο.

Να καταργήσει και τη διάρκεια των ΑΕΠΟ -προσέξτε το- σε αν-
τίθεση µε ό,τι συζητάει η Ευρώπη. Και ενώ η Ευρώπη όπου έχει
απεριόριστη και αόριστη ισχύ των ιδρύσεων των ελληνικών όρων
–κύριε Χατζηδάκη, να σας πουν οι συνεργάτες σας- κάνει ανά
πέντε ή έξι χρόνια αξιολόγηση. Δεν είναι αόριστη η ισχύς των πε-
ριβαλλοντικών αδειών στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μη λέτε ψέµατα
στην επιτροπή. Και έτσι να απαξιώσει τη χώρα και σε άλλα πράγ-
µατα. Οδηγία για τα βιοαπόβλητα, πιο πίσω από ό,τι έχει νοµο-
θετήσει η ελληνική Κυβέρνηση µέχρι τώρα, οδηγία για την
ενεργειακή απόδοση, πιο πίσω από ό,τι έχουµε νοµοθετήσει
µέχρι τώρα. 

Βέβαια να µας πει εδώ ορισµένα καινοφανή και πρωτάκουστα,
ότι ο ίδιος επιλέγει ότι θα πάει κάτι σε προεδρικό διάταγµα. Το
είπα και στον εισηγητή από τη µεριά του Κινήµατος Αλλαγής. Ο
ν.1650/1986 και ο ν.3937/2011 υποχρεώνουν χωρίς καµµιά δυνα-
τότητα άλλης επιλογής να πάει για προεδρικό διάταγµα τις πε-
ριοχές αυτές, όπως και τα πολεοδοµικά σχέδια. Τι καινοφανή
είναι αυτά που µας λέτε, κύριε Χατζηδάκη; Μας κάνετε και χάρη
για κάτι το οποίο έχει λυθεί εδώ και δέκα χρόνια, τελεσίδικα, ότι
είναι µόνο µε προεδρικό διάταγµα; Και γιατί παραβιάζετε όλες
τις άλλες αποφάσεις του Σ.τ.Ε., όπως αναδείξαµε και στην αί-
τηση αντισυνταγµατικότητας;

Στα ζητήµατα των δασικών κάνετε µεγάλο λάθος. Διότι, έτσι
αµφισβητείτε και τις επιδοτήσεις των αγροτών, διότι θα έρθει
έλεγχος και ο δευτερογενής έλεγχος θα διαπιστώσει ότι δεν είναι
στην ενιαία βάση των γεωχωρικών δεδοµένων που πρέπει να τη-
ρούµε, ελέγχοντας τους κανόνες του κράτους δικαίου της Ευ-
ρώπης. Δεν κάνετε χατίρι. Ζηµιά θα κάνετε, εκτός αν κάνετε
ρουσφέτι για µερικούς µήνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, πρέπει να ολοκληρώσω. Με
συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.

Ταυτόχρονα, όλα αυτά και για τους ΣΜΑ τα έβαλε και ο Συνή-
γορος του Πολίτη και πρέπει να ακουστούν. Αλλά το ξεπούληµα
της δηµόσιας περιουσίας µε τον ΑΔΜΗΕ που δεν προκύπτει από
πουθενά, που είναι εθνική ανάγκη να τον έχουµε µε δηµόσιο
έλεγχο, που έχει τις ηλεκτρικές διασυνδέσεις µε τα νησιά, εκα-
τοντάδες εκατοµµυρίων πρότζεκτ και που σώθηκε από τον
αγώνα της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ να έχουµε τον δηµόσιο
έλεγχο για να πηγαίνει στο αεροδρόµιο και να βγάζει φωτογρα-
φίες όταν ο ΑΔΜΗΕ παραδίδει υγειονοµικό υλικό στο Υπουργείο
Υγείας, τότε έχουµε συµµετοχή στις αποφάσεις του ΑΔΜΗΕ και
τώρα δεν έχουµε και πρέπει να τον πουλήσουµε; Γιατί επικαλέ-
στηκαν ότι είναι ελλιπές το 51% στον ΑΔΜΗΕ για να ελέγχουµε,
όταν ακυρώσαµε δικό τους διαγωνισµό που ήθελαν να πουλή-
σουν –αν θυµάµαι καλά, κύριε Σκουρλέτη- το 60%. Και επειδή
ακυρώθηκαν όλα αυτά, έρχονται και εκδικούνται το ελληνικό
κράτος, ξεπουλώντας ένα στοιχείο περιουσίας κρίσιµο για την
ανάπτυξη του τόπου. Και το ίδιο είχε γίνει σε όλες τις υπηρεσίες.

Όµως, το ότι εξυπηρετείτε συµφέροντα, παρατείνοντας άδειες
χωρίς διαβούλευση, εξυπηρετείτε την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ»,
που ξέραµε µέχρι τώρα ότι ήσασταν το γραφείο τύπου της «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», όταν ήµασταν κυβέρνηση και τώρα έχετε
γίνει το γραφείο νοµικών συµβουλών, επιστηµονικών συµβουλών
και ο ειδικός σύµβουλος. Δίνετε παράταση και εξαίρεση από
αδειοδοτήσεις που µέχρι τη δική µας κυβέρνηση επιβάλλονταν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, µιλάτε πέντε λεπτά παραπάνω.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όλα αυτά είναι συµφέρονται τα
οποία εξυπηρετείτε και µε την κορνιοτοποίηση των ειδικών περι-
βαλλοντικών µελετών και µε τα αυθαίρετα που ρυθµίστηκαν και
µε τους δασικούς χάρτες.

Τακτοποιείτε υµέτερους, golden boys στην ΕΔΕΥ µε παχυλούς
µισθούς, ενώ ακυρώνεται η αύξηση του κατώτατου. Στο ΔΑΠΕ
συγγενείς, οι µονάδες άνω των 150 MW χωρίς να πληρώνουν τα
245.000 ευρώ που χρειάζεται και βέβαια τα golden boys και στον
ΥΠΕΚΑ ιδιώτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε και τη δευτερολογία σας αύριο. Σας παρακαλώ.
Το λέω προς όλους. Έχετε φτάσει τα είκοσι τρία λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έχετε δίκιο.
Όλα αυτά έρχεται να τα βάλει µε το ότι φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ. Ναι,

κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι το επίπεδο της δικής σας πολιτικής
επάρκειας. Δεν ασχολείστε να υπερασπιστείτε το δικό σας έργο,
αλλά για όλα φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ. Έβγαλαν βίντεο για το ότι φταίει
ο ΣΥΡΙΖΑ για το νοµοσχέδιο αυτό, ότι τάχατες φταίει η Ρένα η
Δούρου για τα σκουπίδια στην Αθήνα. Τους πείραξε που πέντε
χρόνια δεν βρέθηκαν σκουπίδια στους δρόµους της Αθήνας και
δεν γίνονταν απεργίες και λειτουργούσαν ορθώς τα έργα. Τους
πείραξε που η Ρένα η Δούρου έσπασε το έργο ΣΔΙΤ που είχε
συµφωνηθεί στην Αττική και µε συµµετοχή του κ. Χατζηδάκη για
όλη την Ελλάδα που είχαν µοιράσει τα έργα ΣΔΙΤ και εµείς κα-
τορθώσαµε και ακυρώσαµε τα περισσότερα και µειώσαµε το δυ-
ναµικό σε ορισµένα από αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, δεν βοηθάτε τη διαδικασία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, -γιατί
ήθελα να το καταθέσω αυτό στα Πρακτικά- και την έκθεση του
Ελληνικού Κέντρου Θαλασσίων Ερευνών που αποδεικνύει ότι και
για το «ΑΓΙΑ ΖΩΝΗ» ψέµατα λένε. Η οικολογική κατάσταση στον
Σαρωνικό έχει ελεγχθεί. 

Και ξέρετε, χρησιµοποιούν τα πρόστιµα, αλλά θα µιλήσουµε
αύριο για τα πρόστιµα, τη διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
τις αστοχίες και τις προχειρότητες.

Ξεκάθαρα λέµε ότι είναι απαράδεκτο σήµερα να υπάρχει ένα
νοµοσχέδιο εις βάρος της βιοποικιλότητας και εις βάρος του δη-
µοσίου συµφέροντος. Σήµερα, µετά την πανδηµία, δεν πρέπει να
διαλέξουµε να πάµε µε τη διαπλοκή και τα συµφέροντα, αλλά
πρέπει να πάµε µε τις δηµόσιες πολιτικές και την ισορροπία της
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φύσης. Αυτό υποστηρίζει ο ΣΥΡΙΖΑ, γι’ αυτό και επαναλαµβά-
νουµε: Αποσύρετε το νοµοσχέδιο. Δεν νοµιµοποιούµε την ψή-
φισή του. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Γιώργος Αρβανιτίδης από το Κίνηµα Αλλαγής, για
δεκαοκτώ λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
Κυβέρνηση αποφάσισε να ανοίξει την αυλαία της νοµοθέτησης
αυτή τη νέα περίοδο µε ένα νοµοσχέδιο που ξεκίνησε µε εξήντα
έξι άρθρα και κατέληξε να είναι ένα πολυνοµοσχέδιο «σκούπα»
µε εκατόν τριάντα άρθρα, µε πολλές και κρίσιµες περιβαλλοντι-
κές και ενεργειακές διατάξεις να µην έχουν δοθεί και τεθεί ποτέ
σε διαβούλευση, παραβιάζοντας έτσι κατά την προσφιλή τακτική
της τις αρχές και τις διαδικασίες της καλής νοµοθέτησης που
τόσο επένδυσε στην αρχή µε το επιτελικό κράτος και όλα αυτά
τα όµορφα αφηγήµατα, µε τη γάγγραινα των τροπολογιών να πα-
ραµένει και µε το έργο των πολλών άρθρων σε µια τροπολογία
πολλών σελίδων χωρίς διαβούλευση να συνεχίζεται ως φαρσο-
κωµωδία και όλα αυτά εν µέσω πανδηµίας και µε το Κοινοβούλιο
να λειτουργεί σε νέες ηµικανονικές συνθήκες, όπως σε σταδιακή
ηµικανονικότητα µπαίνει και όλη η χώρα από σήµερα.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι νέες συνθήκες
της περιόδου της πανδηµίας µας καλούν να ξεπεράσουµε όλοι
τους εαυτούς µας και όχι να ακολουθούµε την πεπατηµένη µε
παλαιά κοινοβουλευτικά τερτίπια, όπως επιλέγει η Κυβέρνηση ή
να υπερβάλλουµε στην κριτική µας και τους τακτικισµούς µας
για τη διαδικασία, όπως κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Και ήταν καθοριστική πιστεύω η συµβολή του Κινήµατος Αλ-
λαγής, όπου και κατόπιν δικής µας εισήγησης αποφασίστηκε τε-
λικά η διαδικασία αυτού του νοµοσχεδίου µε την τηλεδιάσκεψη,
µε τους φορείς και τη συµµετοχή τελικά των Βουλευτών και στις
επιτροπές και στην Ολοµέλεια. Έτσι, αντιλαµβανόµαστε τον
ρόλο µας ως υπεύθυνη Αντιπολίτευση, έτσι θα συνεχίσουµε την
παρουσία µας στη Βουλή.

Θέλω να θυµίσω σε όλους και σε όλες ότι η τηλεργασία που
µπήκε µε τόσο ορµή ως κάτι καινοτόµο στις ζωές µας στις ηµέ-
ρες της πανδηµίας είχε νοµοθετηθεί ήδη από το 2010 από την
κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε το άρθρο 5 του ν.3846/2010 που συµ-
πλήρωσε και επικαιροποίησε παλαιότερες ευρωπαϊκές οδηγίες,
ενώ ακόµα πιο παλιά µε το άρθρο 6, παράγραφος 7 του
ν.3242/2004 είχε προστεθεί στο άρθρο 14 του Κώδικα Διοικητι-
κής Διαδικασίας η δυνατότητα τηλεδιάσκεψης για τις συνεδριά-
σεις των συλλογικών οργάνων.

Κλείνω την παρένθεση αυτή για την καινοτόµο πρωτοπορία
της παράταξής µας και τα αφηγήµατα τώρα της Νέας Δηµοκρα-
τίας στην ψηφιοποίηση της Ελλάδας µε µια αναφορά στην ηλε-
κτρονική υπογραφή και θα µπορούσα να πω για την ηλεκτρονική
συνταγογράφηση και όλες τις µεταρρυθµίσεις, οι οποίες είχαν
προηγηθεί. Επειδή είδα τον Υπουργό Ανάπτυξης περιχαρή να
κάνει επίδειξη της ηλεκτρονικής του υπογραφής και να υπογρά-
φει από το σπίτι του υπουργικές αποφάσεις και πράξεις νοµοθε-
τικού περιεχοµένου, γι’ αυτό το κάνω. 

Θέλω να θυµίσω ότι από την περίοδο ’11 - ’14, όταν ο ίδιος για
ένα διάστηµα ήταν τότε Περιφερειακός Σύµβουλος Αττικής επί
θητείας του Γιάννη Σγουρού και του Αντιπεριφερειάρχη Ψηφια-
κής Πολιτικής, Νίκου Ανδρουλακάκη, πεντακόσιοι υπάλληλοι της
Περιφέρειας Αττικής, καθώς και όλα τα αιρετά όργανα της εκτε-
λεστικής επιτροπής απέκτησαν ψηφιακή υπογραφή το 2012 και
από το 2015 τόσο η διοίκηση όσο και όλα τα στελέχη του οργα-
νισµού του πάλαι ποτέ ΙΓΜΕ, νυν ΕΑΓΜΕ, που τώρα εκκαθαρίζε-
ται. Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε να βλέπετε το
θέµα πώς θα ρυθµιστούν τα θέµατα του προσωπικού που έχει
παραµείνει πια στον ΕΑΓΜΕ.

Αυτά τα λέω για την ιστορία, για να µη νοµίζει ο κόσµος ότι η
ψηφιακή υπογραφή ήρθε στην Ελλάδα το 2020 λόγω των ιδιαί-

τερων συνθηκών της πανδηµίας. Φροντίστε να επεκτείνετε, βέ-
βαια, τάχιστα το µέτρο αυτό τόσο στο δηµόσιο όσο και αλλού,
όπως για παράδειγµα στους δικηγόρους, αυτό θα πει µεταρρύθ-
µιση που πάει µε ρυθµούς χελώνας η παράδοση ηλεκτρονικών
υπογραφών και αφήστε όλα αυτά τα αφηγήµατα για τα καινούρ-
για και πρωτοπόρα, τα οποία εισάγετε στην οικονοµική και κοι-
νωνική ζωή της χώρας.

Αυτό που έχουµε ανάγκη τώρα είναι η συνειδητοποίηση των
νέων δεδοµένων και η γρήγορη και έξυπνη προσαρµογή στις
νέες συνθήκες, γιατί όπως ανέφερα και στις τοποθετήσεις µου
στις επιτροπές, οι κρίσεις δυστυχώς ακολουθούν η µια την άλλη
και οι κοινωνίες και οι οικονοµίες θα πρέπει να προσαρµοστούν
ανάλογα, ώστε να γίνουν πιο ανθεκτικές. Και καθώς αυτή η συ-
ναστρία των πολλαπλών κρίσεων της δηµοσιονοµικής, της υγει-
ονοµικής, της αναπτυξιακής, της κλιµατικής κρίσης επιταχύνει
το τέλος των σταθερών και των µοντέλων µε τα οποία πορευό-
µασταν µέχρι σήµερα, οδηγούµαστε και προκύπτει ανάγκη να
υπάρξει µια νέα αρχή. Μια νέα αρχή, όµως, σε ποια κατεύθυνση;
Τι είδους επόµενη µέρα θέλουµε; Πάνω σε ποιους άξονες, σε
ποιες αξίες θα βασιστούµε; Ποιους θέλουµε να στηρίξουµε, µε
ποια εργαλεία και ποιες προτεραιότητες; 

Εδώ, λοιπόν, έρχεται η πολιτική και αυτοί που ασκούν την πο-
λιτική να κάνουν τις επιλογές τους και να δώσουν απαντήσεις
στα παραπάνω ερωτήµατα. Στις απαντήσεις αυτές θα κρίνονται
και οι διαφορές µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων από εδώ και
πέρα τόσο στην Ευρώπη όσο και στην χώρα µας, σε όλο τον
κόσµο. 

Και εµείς, ο προοδευτικός χώρος και το Κίνηµα Αλλαγής δί-
νουµε διαφορετικές απαντήσεις από εσάς, κύριε Υπουργέ, σε
αυτά τα ερωτήµατα που προβάλλουν ξεκάθαρα πια, ιδιαίτερα
µέσα από το νοµοσχέδιο σας και γι’ αυτό το καταψηφίζουµε επί
της αρχής. Δίνουµε διαφορετικές απαντήσεις, βάζουµε άλλες
προτεραιότητες, κάνουµε άλλες επιλογές από εσάς στα ενεργει-
ακά και περιβαλλοντικά ζητήµατα, γι’ αυτό και θα έλεγα ότι το
παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα συµβολικό νοµοσχέδιο που βάζει
ταυτόχρονα όλα αυτά τα ερωτήµατα που προανέφερα. Είναι,
όµως, ένα νοµοσχέδιο κατώτερο των περιστάσεων και των απαι-
τήσεων της ενεργειακής οικονοµίας και της ελληνικής φύσης και
το καταψηφίζουµε για δύο βασικούς λόγους.

Το καταψηφίζουµε, πρώτον, γιατί δεν προωθεί την ενεργειακή
δηµοκρατία στην πράξη. Ενεργειακή δηµοκρατία στην πράξη ση-
µαίνει, κύριε Υπουργέ, ότι σε σχέση µε την παραγωγή ενέργειας
από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας πρέπει να δώσετε λίγα σε
πολλούς και όχι πολλά σε λίγους. Στις διατάξεις του νοµοσχεδίου
είναι ξεκάθαρη η προτίµηση της Κυβέρνησής σας στους µεγά-
λους παραγωγούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας σε βάρος των
µικρών και µεσαίων παραγωγών. Δηµιουργούνται αδικίες και αλ-
λάζετε τις προτεραιότητες στη σύνδεση έργων, όπως αυτό που
έχετε ήδη δροµολογήσει µε τον παραγκωνισµό των ενεργειακών
κοινοτήτων.

Ενεργειακή δηµοκρατία στην πράξη σηµαίνει διεύρυνση της
βάσης της παραγωγής ενέργειας και όχι συγκέντρωση σε µεγά-
λους παίχτες µόνο. Ενεργειακή δηµοκρατία στην πράξη σηµαίνει
να εφαρµόσετε τις βέλτιστες πρακτικές άλλων χωρών που τόσο
σας αρέσει να επικαλείστε, κύριε Υπουργέ, όπως το παράδειγµα
της Γερµανίας. Στην Γερµανία το 42% της εγκατεστηµένης
ισχύος ανανεώσιµων πηγών ενέργειας ανήκει σε νοικοκυριά και
αγρότες. Εδώ µόνο το 5,4% ανήκει στις τέσσερις µεγάλες ενερ-
γειακές επιχειρήσεις της χώρας.

Ενεργειακή δηµοκρατία στην πράξη σηµαίνει, λοιπόν, στην πε-
ρίπτωση της Ελλάδας στήριξη για να µπορέσει να υλοποιήσει
γρήγορα και λειτουργικά ενεργειακά έργα ο αγρότης της Θεσ-
σαλίας, ο µικρός παραγωγός της Πελοποννήσου, οι ενεργειακές
κοινότητες στη Μακεδονία, οι οµάδες παραγωγών µε µικρές ανε-
µογεννήτριες και µικρά υδροηλεκτρικά στην Ήπειρο ή όπου
αλλού υπάρχουν συνθήκες ανάπτυξης από το σύνολο των αν-
θρώπων που επιλέγουν να συµπληρώσουν το εισόδηµά τους, να
συµµετέχουν στην προσπάθεια αυτή στο να αναµοχλευτεί η ελ-
ληνική οικονοµία.

Το ανέφερε άλλωστε και ο Πρόεδρος του ΤΕΕ, ο κ. Στασινός,
που είπε χαρακτηριστικά ότι χρειάζονται κάποιες ακόµα βελτιώ-
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σεις κατά τη διατύπωσή του. Για παράδειγµα, δεν ενισχύονται
µικρά υδροηλεκτρικά και φωτοβολταϊκά έργα. Θα µπορούσαν τα
φωτοβολταϊκά και τα µικρά υδροηλεκτρικά έργα µέχρι 5 MW να
υπάγονται στη διαδικασία για τις πρότυπες περιβαλλοντικές δε-
σµεύσεις, όπως τα αιολικά.

Ενεργειακή δηµοκρατία στην πράξη, κύριε Υπουργέ, σηµαίνει
ότι όλοι έχουν δικαίωµα στις επενδύσεις ΑΠΕ και όχι µόνο οι µε-
γάλες επιχειρήσεις, αλλά και ότι οι µικρές επενδύσεις πρέπει να
γίνουν κατά προτεραιότητα και να διευκολύνονται. Θέλουµε πολ-
λές µικρές και µεσαίες ενεργειακές επιχειρήσεις και όχι µόνο
ενεργειακά mall.

Έτσι, λοιπόν, µε τον ν.3851/2010, τον νόµο του ΠΑΣΟΚ, δό-
θηκε η ευκαιρία σε περίπου είκοσι χιλιάδες µικροεπενδυτές να
υλοποιήσουν τέτοια έργα που σε διαφορετική περίπτωση, εάν
δηλαδή επαναπροωθηθούν διαδικασίες πολύπλοκες και κοστο-
βόρες όσον αφορά την αδειοδότησή τους δεν θα είχαν υλοποι-
ηθεί ποτέ.

Και ήταν µόνο αυτό το κέρδος; Όχι. Η ελληνική κοινωνία κα-
τάλαβε τι σηµαίνει πράσινη ανάπτυξη, κατάλαβε και συµµετείχε
στις ΑΠΕ, γι’ αυτό υπάρχει αυτό το κλίµα σήµερα πάνω στο οποίο
χτίζουµε την νέα πράσινη επιλογή παραγωγής ενέργειας. Έκτοτε
όλοι αναγνωρίζουν ότι ο ν.3851/2010 ήταν ο κινητήριος µοχλός
που εν µέσω οικονοµικής κρίσης έδωσε ώθηση στην οικονοµία
µε την έκρηξη των µικρών επενδύσεων που υλοποιήθηκαν από
αγρότες και µικροεπενδυτές. Σήµερα, δέκα χρόνια µετά έχουµε
χρέος να πάµε τον νόµο ένα βήµα παραπέρα και όχι να συζητάµε
για το εάν θα σύρουµε ξανά τα µικρά έργα σε καθεστώς πολύ-
πλοκης αδειοδότησης.

Ενεργειακή δηµοκρατία στην πράξη σηµαίνει, βεβαίως, και
απλοποιηµένες αδειοδοτήσεις -και συµφωνούµε- που έχουν
αρχή, µέση και τέλος και όχι να αναθέτουµε τώρα, κύριε
Υπουργέ, στη ΡΑΕ την πρώτη φάση, να στείλουµε ένα ηλεκτρο-
νικό δηλαδή µητρώο, να αναβαθµίζουµε το πληροφοριακό της
σύστηµα και µετά µε υπουργική απόφαση να αναθέτουµε αλλού
και να τα παραδίδουµε όλα αυτά σε ποια επιλογή; Δεν έχετε ξε-
καθαρίσει το τι επιλέγετε να κάνετε.

Ενεργειακή δηµοκρατία στην πράξη σηµαίνει διαφανείς και
ισότιµοι κανόνες για όλους µε ένα ισχυρό σύστηµα µε δικλίδες
ασφαλείας και ελέγχους και όχι µε τον παροπλισµό, όπως είπα,
της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας.

Ενεργειακή δηµοκρατία στην πράξη σηµαίνει, επίσης, ότι όλες
οι χρηµατοδοτήσεις για τα προγράµµατα στήριξης της ελληνικής
οικονοµίας θα πρέπει να είναι προσανατολισµένα σε ένα green
deal, ένα πράσινο κοινωνικό συµβόλαιο και αν δεν το κάνουµε
εµείς θα µας υποχρεώσουν οι κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
γιατί περιµένουµε σε στήριξη της οικονοµίας µας το επόµενο διά-
στηµα, αλλά να δούµε µε ποιους κανόνες και σε ποιους άξονες
αυτή θα κατευθυνθεί, ένα πράσινο κοινωνικό συµβόλαιο για τους
πολίτες µε στόχο τη βιώσιµη ανάπτυξη για όλους, µε προσαρ-
µογή στην κλιµατική αλλαγή. Αυτά είναι θέµατα για τα οποία
έχουµε µιλήσει πρώτοι από όλους στην Ελλάδα εδώ και χρόνια
και που τώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επικαλείται,
θεωρώ προσχηµατικά και µε άλλες διαθέσεις.

Είναι µια πολύ ωραία ιστορία για αφήγηση, αλλά θα δούµε τα
αποτελέσµατα και θα παρακολουθούµε στενά από εδώ και πέρα
πώς υλοποιούνται όλα αυτά.

Τέλος, ενεργειακή δηµοκρατία στην πράξη δεν είναι βέβαια να
φέρνετε παραµονή Πρωτοµαγιάς την αύξηση, τον διπλασιασµό
του µισθού στα στελέχη της Ελληνικής Διαχειριστικής Εταιρείας
Υδρογονανθράκων. Ας βάλουµε ένα ερωτηµατικό στο τι σηµαί-
νουν από εδώ και πέρα εξορύξεις και υδρογονάνθρακες λόγω
των παγκόσµιων εξελίξεων που υπάρχουν, την ίδια ώρα που ανα-
βάλλετε τη διαδικασία αύξησης του βασικού µισθού.

Για να κάνω «γέφυρα» ανάµεσα στις περιβαλλοντολογικές
ρυθµίσεις και στον δεύτερο λόγο που καταψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιο, θα ήθελα να πω ότι η επιτάχυνση της ανάπτυξης των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας πρέπει να διενεργηθεί µε απόλυτη
προστασία της φύσης, µέσα από ορθή βέβαια χωροθέτηση. Εί-
µαστε σε µία µεταβατική φάση, πριν την αναθεώρηση του χωρο-
ταξικού σχεδίου, µε την εκπόνηση των ειδικών
περιβαλλοντολογικών µελετών. Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο θα

έπρεπε να είχε δοθεί στο νοµοσχέδιο αυτή η έµφαση για τη µέ-
ριµνα των ιδιαίτερων στοιχείων της φύσης στις επιµέρους περιο-
χές. Αντ’ αυτού, εσείς θέτετε σε κίνδυνο την προστασία των
περιοχών «NATURA» και δεν λαµβάνετε υπ’όψιν σας τις τοπικές
ιδιαιτερότητες για τη νησιωτικότητα τέτοιων περιοχών.

Με δυο λόγια, ο δεύτερος λόγος που καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο είναι ο υδροκεφαλισµός που επιβάλλετε µε τον ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ και η διακινδύνευση των περιοχών «NATURA» και του
φυσικού πλούτου της χώρας. Με την ίδρυση του συγκεκριµένου
φορέα καταστρατηγείτε την αποκέντρωση και αποδυναµώνετε
τη δυνατότητα συµµετοχής των τοπικών κοινωνιών σε αποφάσεις
που αφορούν τον τόπο τους. Η κοινωνία σήµερα είναι περισσό-
τερο ευαισθητοποιηµένη, απαιτεί λογοδοσία και οι πολίτες δίκαια
ζητούν µεγαλύτερο έλεγχο για περιβαλλοντική συµµόρφωση του
επιχειρείν σε κάθε βήµα και αυξηµένο κοινωνικό και περιβαλλον-
τολογικό µέρισµα.

Αυτό που βλέπουµε, όµως, σε αρκετές διατάξεις του νοµοσχε-
δίου της Κυβέρνησής σας είναι ότι αφαιρείται ο αποφασιστικός
λόγος των τοπικών κοινωνιών, όπως µε το άρθρο 110, που πα-
ρέχει τη δυνατότητα στις εξορυκτικές εταιρείες υδρογονανθρά-
κων να χρησιµοποιούν εκτάσεις που ανήκουν στο δηµόσιο και
τους ΟΤΑ και τα νοµικά τους πρόσωπα, χωρίς να απαιτείται καµ-
µία συναίνεση, καµµία κρίση, καµµία παρατήρηση απ’ αυτούς
τους φορείς.

Η ίδρυση, λοιπόν, του φορέα µε την αλόγιστη συγχώνευση,
χωρίς καµµία µελέτη των φορέων διαχείρισης των προστατευό-
µενων περιοχών, µόνο ως αχρείαστος υδροκεφαλισµός µπορεί
να χαρακτηριστεί. 

Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, δεν αντιλαµβάνοµαι τι κάνετε στην
περιοχή µου, στην κεντρική Μακεδονία. Είχαµε τους φορείς δια-
χείρισης των λιµνών, της Κερκίνης, της Βόλβης, της λίµνης Λαγ-
καδά και από την άλλη µεριά το δέλτα των ποταµών -ήµουν και
δήµαρχος στην περιοχή-, του Αξιού, του Γαλλικού, του Λουδία
και του Θερµαϊκού Κόλπου. Πώς όλο αυτό, µε ποια µελέτη, µε
ποιον τρόπο, θα λειτουργήσει και γιατί το επιλέξατε; Γεωγρα-
φικά; Δεν στέκει. Για νέες επιδιώξεις; Δεν στέκεται. 

Πέρα από τα προβλήµατα που ανέφερε ο κ. Φάµελλος του
brand των περιοχών, κάναµε rebranding στη χώρα και για δεκαε-
τίες οι περιοχές πάλεψαν, η Κερκίνη για την ανάπτυξη του οικο-
τουρισµού, εµείς για την προστασία των περιοχών κάτω, ο
σχεδιασµός για την ανάπλαση του παραλιακού µετώπου της
Θεσσαλονίκης. Πώς θα γίνουν όλα αυτά; Από το Υπουργείο;
Πολύ δύσκολα.

Αυτός ο υδροκεφαλισµός µπορεί να καταλήξει σ’ έναν συγκεν-
τρωτικό γραφειοκρατικό µηχανισµό, µε τον φόβο των κινδύνων
της πελατειακής διαχείρισης. Υδροκεφαλισµός, που µπορεί επί-
σης να καταλήξει στην αδυναµία να προστατευτούν αποτελεσµα-
τικά αυτές οι περιοχές, οι περιοχές «NATURA».

Οι φορείς διαχείρισης που σήµερα λειτουργούν στους προ-
στατευόµενους πυρήνες της βιοποικιλότητας της Ελλάδας µπο-
ρεί να αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα και σε κάποιες
περιπτώσεις να υπολειτουργούν. Πραγµατικό είναι αυτό. Όµως,
αναµφίβολα έχουν προσφέρει σηµαντικό έργο και πολλές φορές
έχουν αντιµετωπίσει σοβαρά προβλήµατα, έχουν σώσει περιοχές
από περιβαλλοντολογικούς κινδύνους όλα αυτά τα χρόνια, που
µε τη µοναξιά οι άνθρωποι της περιφέρειας, µε την απουσία πολ-
λές φορές της κυβέρνησης, αντιµετώπισαν τέτοια προβλήµατα
κατά τόπους.

Εµείς βλέπουµε τον φυσικό πλούτο της χώρας µας ως πολύ-
τιµο πόρο και συγκριτικό πλεονέκτηµα για µία βιώσιµη ανάπτυξη
και όχι ως τροχοπέδη της ανάπτυξης. Μπορούν να συνυπάρξουν
οι δραστηριότητες, αρκεί να καθίσουµε ανά περιοχή και να τις
σχεδιάσουµε πραγµατικά και όχι να θολώνουµε τα νερά και να
προκύπτουν κατά τόπους ρυθµίσεις όπως βολεύει τον καθένα
και έτσι νοµίζει ότι θα προωθήσει την επιχειρηµατικότητα. Φυσικό
πλούτο, που µπορεί να αποφέρει πολλαπλό όφελος στην κοινω-
νία και την οικονοµία, όχι όµως ανοίγοντας κερκόπορτες µε βλα-
πτικές χρήσεις και δραστηριότητες.

Στις προστατευόµενες περιοχές ανάλογα µε τον βαθµό προ-
στασίας θα µπορούσε να στηθεί ένα διαφορετικό µοντέλο ανά-
πτυξης, µε πολύ σηµαντικά έσοδα, χωρίς όµως να µπούµε στη
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λογική σας που προσπαθεί να περάσει από το παράθυρο δρά-
σεις, που πιστεύουµε και φοβόµαστε ότι θα ευνοήσουν λίγους.
Πολύ φοβάµαι ότι µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου σας θα επέλ-
θουν ανεπανόρθωτα πλήγµατα στο φυσικό περιβάλλον αυτών
των περιοχών και αυτό θα το υποστούν οι επόµενες γενιές, που
οφείλουµε να παραδώσουµε τουλάχιστον αυτό το φυσικό κεφά-
λαιο που παραλάβαµε εµείς, εάν όχι περισσότερο και µε καλύ-
τερες συνθήκες. 

Επίσης, οφείλουµε να τους παραδώσουµε, κύριε Υπουργέ, κα-
λύτερες, λειτουργικότερες και οµορφότερες πόλεις, µία καλύ-
τερη και οµορφότερη ανθρώπινη πρωτεύουσα, που δεν θα
αποτελεί το κέντρο της θεµατικό ξενοδοχειακό πάρκο, εξοβελί-
ζοντας τους µόνιµους κάτοικους.

Θεωρούµε, κύριε Υπουργέ, ότι η απάλειψη του περιορισµού
των εκατό κλινών ανά ξενοδοχείο στο κέντρο της Αθήνας, στο
εµπορικό τρίγωνο, Ψυρρή, Μεταξουργείο, που καθιερώθηκε µε
προεδρικό διάταγµα χρήσεων γης το 1998 διαταράσσει την ισορ-
ροπία µεταξύ κατοικίας, εµπορικών και τουριστικών χρήσεων και
η πιθανή δηµιουργία ξενοδοχειακής «φούσκας» µε αυτές τις δια-
τάξεις στο κέντρο της Αθήνας ίσως είναι προ των πυλών. Χαίρο-
µαι, που αποσύρατε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις. Ελπίζω όταν
θα τις ξαναφέρετε, όπως ανακοινώσατε, στο επόµενο χωροτα-
ξικό σχέδιο, να είστε πιο προσεκτικοί και να τις έχετε δουλέψει
ακόµη περισσότερο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπάθησα να σας δώσω τη
δική µας οπτική στα πράγµατα και να παρουσιάσω τις απαντή-
σεις που δίνουµε εµείς στις προκλήσεις και στα ερωτήµατα των
καιρών µας µε αυτό το κοµβικό νοµοσχέδιο. Κοµβικό και συµβο-
λικό, όπως προανέφερα, γιατί χαράσσει και δίνει κατευθύνσεις
για το τι είδους ανάπτυξη θέλουµε στην Ελλάδα, µε ποιες αρχές
και αξίες και πάνω απ’ όλα, µε ποιους στην πρώτη γραµµή.

Το Κίνηµα Αλλαγής, θέλησε να συµβάλλει εποικοδοµητικά στο
νοµοσχέδιο. Σας καταθέσαµε πολυσέλιδο υπόµνηµα, όπως αντι-
λαµβανόµαστε, µε προτάσεις τις οποίες µπορούσατε και µπο-
ρείτε να συµπεριλάβετε στο νοµοσχέδιο. Υπάρχουν, βέβαια,
αρκετές διατάξεις που θα τις υπερψηφίσουµε, αλλά η διαφορά
µας µε εσάς παραµένει κεντρική, φιλοσοφική και πολιτική.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νέες συνθή-
κες των πολλαπλών κρίσεων µας οδηγούν στην ανάγκη µιας ρι-
ζικής ανασυγκρότησης του παραγωγικού µας µοντέλου αλλά και
του τρόπου ζωής µας στο τέλος-τέλος. Οφείλουµε να ορίσουµε
ξανά όλο το πλέγµα των σχέσεών µας µε το περιβάλλον, την ανά-
πτυξη, την υγεία.

Εµείς προτείνουµε και προκρίνουµε ένα σχέδιο ανάκαµψης
της κοινωνίας και της οικονοµίας, που το ορίζουµε ως «πράσινο
κοινωνικό συµβόλαιο». Ένα «πράσινο κοινωνικό συµβόλαιο», που
θα στηρίζεται στη συνεργατική οικονοµία. Σε αυτό το «πράσινο
κοινωνικό συµβόλαιο» η ενεργειακή δηµοκρατία προς όφελος
των πολλών, η αποκεντρωµένη παραγωγή ενέργειας και λήψης
αποφάσεων είναι βασικοί πυλώνες που µας υπαγορεύουν την κα-
ταψήφιση επί της αρχής αυτού του νοµοσχεδίου στο µέτρο που
αυτοί οι πυλώνες θεωρούµε ότι καταστρατηγούνται και δεν πλη-
ρούνται. Γι’ αυτό, θα καλούσα για ακόµα µία φορά την Κυβέρ-
νηση να µελετήσει προσεκτικά τις προτάσεις µας, τις προτάσεις
των φορέων όπως αναπτύχθηκαν στην τηλεακρόαση και τις προ-
τάσεις των κοµµάτων και να αλλάξει ριζικά ρότα και κατεύθυνση,
όπως και να δει προσεκτικά τους πολύ σοβαρούς προβληµατι-
σµούς -όπως και ο κύριος Υπουργός οφείλω να οµολογήσω ότι
παραδέχτηκε- που βάζει το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής
σε µία πρωτοφανούς έκτασης, όπως παρατήρησε και ο κ. Λοβέρ-
δος, έκθεση πενήντα πέντε σελίδων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Αρβανιτίδη και για τον χρόνο.

Αµέσως µετά, τον λόγο έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδος η κ. Διαµάντω Μανωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Από την πρώτη στιγµή ζητήσαµε
την απόσυρση του νοµοσχεδίου. Το ίδιο ζητάµε και τώρα, γιατί
το νοµοσχέδιο έχει εκατόν τριάντα άρθρα µε χίλια δυο διαφορε-
τικά θέµατα, που είναι τρία διαφορετικά νοµοσχέδια σε περιτύ-

λιγµα ενός και ο κάθε εισηγητής θα έπρεπε να µιλήσει πάνω από
µία ώρα, για να µπορεί να αναδείξει τις βαριές συνέπειες που θα
επέλθουν στη ζωή του λαού και στο περιβάλλον που ζει και ερ-
γάζεται, όπου µε νοµοθετικά τερτίπια καταληστεύετε ενεργει-
ακούς και περιβαλλοντικούς πόρους και ωθείτε παραπέρα, στην
υποβάθµιση, αλλά και καταστροφή του περιβάλλοντος και για
τις επόµενες γενιές.

Εάν λειτουργούσε κανονικά η Βουλή, θα έπαιρναν πολλοί πε-
ρισσότεροι τον λόγο, για να φωτίσουν διαφορετικές πτυχές και
τις καταστροφικές συνέπειες, αλλά και τη συνέχεια µεταξύ της
σηµερινής και της προηγούµενης Κυβέρνησης.

Δίκαια προκάλεσε κατακραυγή. Πολλοί σύλλογοι, συνδικάτα,
περιβαλλοντικοί φορείς, δήµοι, ενώσεις γονέων κ.τ.λ., ζητούσαν
την απόσυρση αυτού του τερατουργήµατος. Δίκαια το χαρακτή-
ριζαν περιβαλλοντικό έγκληµα, αφού υποβαθµίζετε και πυροβο-
λείτε ό,τι περιβαλλοντικό πλέγµα υπήρχε για προστατευόµενες
περιοχές, επιτρέποντας ακόµα -και επιτρέπετε και προωθείτε-
µεταλλευτικές δραστηριότητες, εξορύξεις υδρογονανθράκων
κ.τ.λ., για να εξασφαλίσετε τα επιχειρηµατικά κέρδη και µόνο.
Αυτά, βέβαια, τα ονοµάζετε «φιλοπεριβαλλοντική πολιτική».

Μεθοδεύσατε, λοιπόν, να εµφανίσετε τα µισά άρθρα στη δια-
βούλευση, πράγµα που δείχνει ενοχή, και επιλέξατε τη µέθοδο
του περιορισµένου χρόνου, δηλαδή σιωπητήριο, για να κρύψετε
ότι στόχος σας µε τη νέα αντιπεριβαλλοντική νοµοθεσία είναι η
ικανοποίηση των αναγκών κερδοφορίας των µονοπωλιακών οµί-
λων, συνεχίζοντας την πολιτική που άσκησαν όλες οι αστικές κυ-
βερνήσεις τα τελευταία χρόνια. Αυτό το κάνετε µε τρόπο
προκλητικά κυνικό, απροκάλυπτο, εκµεταλλευόµενοι ακόµα και
την πανδηµία.

Υπάρχουν πάµπολλες και καραµπινάτες διευκολύνσεις, δώρα,
αλλά και φωτογραφικές διατάξεις, ρουσφέτια-πρόκληση σε επι-
χειρηµατικούς επώνυµους οµίλους.

Μάλιστα, τα κατεπείγοντα µε τα οποία νοµοθετούσε η Νέα Δη-
µοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ, έρχονται τώρα να αντικατασταθούν από
την ψήφιση του νοµοσχεδίου στη Βουλή εν µέσω απαγόρευσης
µετακινήσεων και διαδηλώσεων. Όµως να ξέρετε, οι πρωτοµα-
γιάτικες συµβολικές εκδηλώσεις σωµατείων και συνδικάτων
έστειλαν παντού το µήνυµα, πως η σηµαία του αγώνα δεν υπο-
στέλλεται και τα καλυµµένα στόµατα έχουν φωνή, γιατί ο λαός
πλήρωσε πολλά και δεν είναι διατεθειµένος να ξαναπληρώσει.

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο αρπάζετε ό,τι ξέµεινε από
µνηµόνια και µνηµονιακούς νόµους που περάσατε όλοι σας. Ιδιω-
τικοποιείτε παραπέρα τον ΑΔΜΗΕ, υπηρετώντας την πολιτική απε-
λευθέρωση, όπως έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Διευκολύνετε τις
πολυεθνικές υδρογονανθράκων να καταστρέψουν ακόµα και πε-
ριοχές «NATURA» και ενισχύετε ακόµα περισσότερο την επέκταση
των ΑΠΕ, ποδοπατώντας την ελληνική βιοποικιλότητα. Αλλάζετε
χρήση γης, για να ενισχυθεί η τουριστική βιοµηχανία σε βάρος του
λαού και του περιβάλλοντος. Και αυτά τα ονοµάζετε «τοµές». Επι-
ταχύνετε, λοιπόν, τον οδοστρωτήρα πάνω στα όποια υπολείµµατα
περιβαλλοντικής προστασίας έχουν αποµείνει από το περιβαλλον-
τοκτόνο έργο των προηγούµενων κυβερνήσεων. Καταργείτε και
αυτή την τυπική διαδικασία ανανέωσης των περιβαλλοντικών όρων
ενός έργου, αυξάνοντας από δέκα χρόνια σε δεκαπέντε χρόνια τη
διάρκεια της έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, ελαφρύνοντας τις
απαιτήσεις και το περιεχόµενο φακέλων περιβαλλοντικής αδειοδό-
τησης, συµπιέζοντας τον χρόνο µε ανέφικτες προθεσµίες για τον
όποιον έλεγχο φακέλων, και πρώτα και κύρια τις µελέτες περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων.

Τα αποτελέσµατα είναι, εάν η αρµόδια περιβαλλοντική υπηρε-
σία δεν προλάβει µέσα σε πέντε εργάσιµες µέρες να ολοκληρώ-
σει την εξέταση, τότε ο φάκελος θεωρείται πλήρης. Αυτά τα νέα
εργαλεία συρρίκνωσης των προληπτικών µέτρων προστασίας πε-
ριβάλλοντος και υγείας των λαϊκών στρωµάτων, επειδή κρίνονται
δαπανηρά για το κεφάλαιο, τα χωροθετείτε µε ακόµα µεγαλύ-
τερη ευκολία και σε περισσότερες περιοχές, έργα σε βάρος των
οικοσυστηµάτων και της υψηλής περιβαλλοντικής αξίας τους.
Αυτά που ήταν απαιτήσεις του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων,
ώστε ευκολότερα να δοθούν στα σαγόνια κερδοφορίας των οµί-
λων, τα κάνατε πράξη. Τα υλοποιείτε.

Επιβεβαιώνετε, λοιπόν, ότι µπροστά στο κέρδος των καπιτα-
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λιστών, η προστασία του περιβάλλοντος και της δηµόσιας υγείας
ποδοπατείται και αυτό το υλοποιείτε στην κυριολεξία. Έτσι, εξυ-
πηρετούνται µια χαρά τα διαχρονικά σχέδια αστικών κυβερνή-
σεων, η διαιώνιση και παραπέρα µεγέθυνση της καρκινογόνας
εστίας από ακούει στο όνοµα ΧΥΤΑ Φυλής. Το κάνετε χρόνια
τώρα, όποια κυβέρνηση και αν είναι, είτε Νέα Δηµοκρατία ή ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Έχετε συνέπεια και συνέχεια µεταξύ σας. Και αυτό φαίνε-
ται και σε αυτό το νοµοσχέδιο, παρά τις κοκοροµαχίες. Δεν
κρύβεται ο ανταγωνισµός µεταξύ σας, για το ποιος θα είναι ο κα-
λύτερος διαχειριστής για την ικανοποίηση των επιχειρηµατικών
οµίλων.

Εξάλλου, το πόσο ελαττωµατικές και προκλητικές είναι οι
δήθεν περιβαλλοντικές σας παρεµβάσεις αποδεικνύεται και στην
πολυσέλιδη έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής
που συνεχώς ζητάει οι διευκρινίσεις και οι επιστηµονικές µελέτες
να µην είναι σε αντίθεση µε το Σύνταγµα.

Επίσης, προχωράτε στην πλήρη ιδιωτικοποίηση δηµόσιων υπη-
ρεσιών που εµπλέκονται µε την περιβαλλοντική αδειοδότηση και
διευρύνετε τον θεσµό των πιστοποιηµένων αξιολογητών, δηλαδή
ιδιώτες. Όλο αυτό το περιβαλλοντικό έγκληµα το ονοµάζετε
«απλοποίηση περιβαλλοντικής άδειας».

Ωστόσο, δεν µπορώ να µην αναφερθώ και στο κακούργηµα
που γίνεται στην Πειραϊκή, στον Πειραιά, όπου χωρίς έγκριση της
στρατηγικής µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων και χρήσεων
γης έχει βάλει ο ΟΛΠ, δηλαδή η COSCO, τους εκσκαφείς στη
θάλασσα, δίπλα στα ιστορικά τείχη και τον τάφο του Θεµιστοκλή
και σκάβει τον βυθό για δηµιουργία τουριστικού λιµανιού, παρά
τις καταδικαστικές αποφάσεις κατοίκων, φορέων και δηµοτικών
συµβουλίων. Βέβαια, αυτά γίνονται µε τις πλάτες της Κυβέρνη-
σης, της σηµερινής και της χθεσινής του ΣΥΡΙΖΑ που χρηµατο-
δότησε κιόλας µε εκατοµµύρια µέσω του ΕΣΠΑ.

Βέβαια, το περιβαλλοντικό έγκληµα το συνεχίζετε και στην προ-
ώθηση αιολικών πάρκων σε περιοχές «NATURA» -που, ναι, υπάρ-
χουν ήπιες δραστηριότητες που δεν καταστρέφουν- σύµφωνα µε
την οµιλία του κ. Μητσοτάκη στο Ελληνογερµανικό Οικονοµικό
Φόρουµ, όπου µίλησε για τις τεράστιες εκτάσεις για πολλές κοινές
πράσινες δράσεις στην πολλά υποσχόµενη αγορά της χώρας για
έργα ΑΠΕ. Γι’ αυτό πηγαίνουν φουλ οι διευκολύνσεις στην αδει-
οδότηση έργων ΑΠΕ µε πολλές εκπτώσεις, καθώς αντικαθίσταται
η άδεια παραγωγής µε τη βεβαίωση παραγωγού. Εδώ, µέχρι και
σε υδατορέµατα φωτοβολταϊκούς σταθµούς φυτεύετε.

Η τοµή σας, λοιπόν, είναι η µεγαλύτερη επιτάχυνση στις ΑΠΕ,
σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έτσι,
τακτοποιείτε τις περιοχές «NATURA» από την αυθαιρεσία και τις
ανεξέλεγκτες καταστάσεις, όπως υποστηρίζετε, µε την παρα-
πέρα υποβάθµιση τους. Αυτή είναι η αντιπεριβαλλοντική σας πο-
λιτική για τους οµίλους, αφού αποτελεί κερδοφόρα διέξοδο για
την υπερσυσσώρευση στα κεφάλαιά τους. Δεν υπολογίζετε ούτε
την περιβαλλοντική καταστροφή βουνών µε ανεµογεννήτριες και
φωτοβολταϊκά, ούτε λαϊκές διαµαρτυρίες από τη Μονεµβασιά
µέχρι τα Άγραφα, αλλά ούτε και τη µεγαλύτερη επιβάρυνση των
λαϊκών στρωµάτων, αφού θα µεγαλώσει το κόστος της ηλεκτρι-
κής ενέργειας που θα πληρώνουν. Έτσι, εξυπηρετείτε την καπι-
ταλιστική πράσινη ανάπτυξη που υλοποίησε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ -γιατί αυτούς τους στόχους έχει χαράξει η Ευρωπαϊκή
Ένωση- καταστρέφοντας όµως το περιβάλλον, αλλά και στη δια-
χείριση προστατευόµενων περιοχών.

Μέχρι σήµερα, η ύπαρξη φορέων διαχείρισης από την εποχή
του ΠΑΣΟΚ και της προσπάθειας εκσυγχρονισµού επί ΣΥΡΙΖΑ,
δεν εξασφάλισε την προστασία και ολοκληρωµένη διαχείριση
τους. Ήταν απλά µηχανισµός εξυπηρέτησης διαφόρων οµίλων
και ΜΚΟ. Χρησιµοποιήθηκαν ως εργαλεία ιδιωτικοποίησης το-
µέων του περιβάλλοντος από την ευθύνη προστασίας τους που
έπρεπε να έχει το κράτος. 

Οι φορείς, λοιπόν, που είχαν δηµιουργηθεί προέβλεπαν έργα
που δεν υλοποιήθηκαν ποτέ, αφού δεν υπήρχε οικονοµική ενί-
σχυση, παρά µόνο έκδοση φυλλαδίων για τις προστατευόµενες
περιοχές που τα στοιχεία αντλούσαν από τις δασικές υπηρεσίες. 

Οι εργαζόµενοι σε αυτούς τους φορείς σε πλήρη ανασφάλεια.
Εµείς ζητούσαµε τη µονιµοποίηση και ένταξή τους στις δασικές
υπηρεσίες, γιατί έχουν και γνώσεις και πείρα. 

Η ίδρυση του νέου φορέα, του ΟΦΥΠΕΚΑ, επιταχύνει πιο απο-
φασιστικά την εµπορευµατοποίηση και ιδιωτικοποίηση τοµέων
του περιβάλλοντος. Ανοίγουν «πόρτες» και «παράθυρα» στην
κερδοφορία οµίλων που δραστηριοποιούνται στο περιβάλλον. 

Αποτελεί, αν θέλετε, ταυτόχρονα και νέο τοµέα κερδοφορίας,
ενώ ιδιωτικοποιούνται αρµοδιότητες που ανήκαν στη δασική υπη-
ρεσία και στις διευθύνσεις περιβάλλοντος. Αφαιρείται προκλη-
τικά το αντικείµενό τους, που είναι διαχείριση και προστασία, µε
µελέτες, έργα, ελέγχους, έρευνα κ.λπ., και περιορίζεται µόνο σε
αστυνοµικό έλεγχο. Την απαξιώνετε. 

Καταπατάτε, όµως, και τη βασική αρχή ότι η προστασία και
ολοκληρωµένη διαχείριση του περιβάλλοντος και των προστα-
τευόµενων περιοχών, που είναι κρατική περιουσία, είναι ευθύνη
του κράτους και µόνο. Στόχος σας η απελευθέρωση περιοχών
στη διάθεση του κεφαλαίου. 

Ταυτόχρονα, διαιωνίζεται η εργασιακή οµηρία των εργαζοµέ-
νων και οι νόµοι σας υποτάσσουν το περιβάλλον στον νόµο της
αγοράς. 

Γι’ αυτό λέµε ότι µόνο µια άλλη εξουσία, η εργατική, θα µπο-
ρέσει να εξασφαλίσει, µε κριτήριο τις λαϊκές ανάγκες, όλες τις
προϋποθέσεις για προστασία και διαχείριση του περιβάλλοντος. 

Αυτό φαίνεται και στις ζώνες προστατευόµενων περιοχών.
Αφαιρείτε την προστασία τους από τη δασική νοµοθεσία. Βάζετε
χρήσεις, που επιτρέπουν τα πάντα, ακόµα και σε χώρους χαρα-
κτηρισµένους ως αρχαιολογικούς, δασικούς κ.λπ.. 

Ωστόσο, είναι προκλητικό ότι καταργείτε τους εθνικούς δρυ-
µούς και τους µετονοµάζετε σε «εθνικά πάρκα», για να µπει τέλος
στην προστασία τους, αφού δεν µπορούσε να γίνει καµµία πα-
ρέµβαση στον πυρήνα τους και η φύση έµενε αδιατάρακτη. 

Τώρα, και επιχειρηµατίες θα πάνε για ορεινό τουρισµό και χιο-
νοδροµικά κέντρα και καταφύγια κ.λπ., και µείωση της βιοποικι-
λότητας. Δεν αφήνετε τίποτε όρθιο, µέχρι και τους δασικούς
χάρτες. Αλλάζει το περιεχόµενό τους και ουσιαστικά νοµιµοποι-
είται κάθε παράνοµη αλλαγή χρήσης και καταπάτησης δασικών
εκτάσεων µέχρι το 1975 και κάθε οικοδοµικής άδειας µέχρι το
2011. 

Η πρόβλεψη αλλαγής της σύνθεσης των επιτροπών που εξε-
τάζουν τις αντιρρήσεις των δασικών χαρτών µετατρέπουν τους
ειδικούς επιστήµονες σε µειοψηφία και αυτό διευκολύνει τους
αποχαρακτηρισµούς σε βάρος της κρατικής δασικής περιουσίας. 

Επίσης, και για τις οικιστικές πυκνώσεις η δήθεν συµµόρφωση
µε συγκεκριµένη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας απο-
καλύπτει την επιδίωξη παράκαµψής της από την Κυβέρνηση,
ανάλογη µε αυτή που δεν πρόλαβε να ολοκληρώσει η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ µε άλλη διαδικασία, που και πάλι θα κριθεί αντισυν-
ταγµατική. 

Οι αστικές κυβερνήσεις, βεβαίως, φοβήθηκαν το πολιτικό κό-
στος αναθεώρησης του άρθρου 24 στο Σύνταγµα, η δε αόριστη
έννοια της λειτουργίας ενότητας νοµιµοποιεί καταπατήσεις, πα-
ράνοµη ατοµική ή συλλογική οικοδόµηση, κυρίως σε κρατικά δα-
σικά οικοσυστήµατα. 

Απαράδεκτη είναι και η επιδίωξη γενικευµένης προσωρινής
εξαίρεσης κατεδαφίσεων αυθαιρέτων που οικοδοµήθηκαν µέχρι
το 2011. Ουσιαστικά, βάζει σε οµηρία χιλιάδες οικογένειες. 

Επίσης, και στο µεγάλο ζήτηµα διαχείρισης αποβλήτων παίρ-
νετε µέτρα αποκλειστικά για τις ανάγκες των επιχειρηµατικών
οµίλων. Για τη λειτουργία ΧΥΤΑ «φωτογραφίζετε» την περίπτωση
µεταφοράς των απορριµάτων Αττικής στο Γραµµατικό. 

Σε ό,τι αφορά την προσωρινή λειτουργία σταθµών µεταφόρ-
τωσης απορριµάτων, νοµιµοποιείτε παρανοµίες. Έχει ξεσηκωθεί
κόσµος. Αυταρχικά, δικτατορικά και χωρίς όρους και προϋποθέ-
σεις, µε µία µονοκοντυλιά, εγκρίνονται είκοσι πέντε θέσεις για
προσωρινή λειτουργία σταθµών µεταφόρτωσης απορριµµάτων. 

Είναι αυθαίρετες εγκαταστάσεις, χωρίς εγκεκριµένους περι-
βαλλοντικούς όρους οι περισσότεροι, που µεταλλάσσονται κατά
καιρούς ή µόνιµα σε εστίες ρύπανσης. Μάλιστα, αναπτύσσονται
και εντός οικιστικών περιοχών, όπως στο Πέραµα. Εκεί, ο δήµαρ-
χος ξενάγησε την Πρωτοµαγιά τον κ. Τσίπρα και εκεί σήµερα οι
κάτοικοι διαδηλώνουν, γιατί δεν φτάνουν τα «καζάνια του θανά-
του», αλλά δίπλα στο 1ο λύκειο θα υπάρχει και εστία υποτυπώ-
δους χωµατερής. 
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Εµείς καταθέτουµε και την ανακοίνωση των φορέων για το έγ-
κληµα που γίνεται σε βάρος των παιδιών. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μανωλάκου καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, όσον αφορά την καµπάνια χρόνων προς τα νοικοκυριά
για χωριστή συλλογή συσκευασιών στους µπλε κάδους, τώρα το
µεγαλύτερο µέρος τους θα συλλέγεται µε τα βιοαπόβλητα, δη-
λαδή τον καφέ κάδο. Το αποτυχηµένο, αν και πολυδιαφηµισµένο
από τον ΣΥΡΙΖΑ σύστηµα µπλε κάδων θα οδηγηθεί σε διάλυση,
για να κερδίσει ο ανταγωνιστής του. 

Είναι τα σπιτάκια ανακύκλωσης, αµερικανικής κατασκευής και
προέλευσης, που προωθεί µε πολύ ζήλο η Κυβέρνηση, αφού µε
διαµεσολάβηση του Αµερικανού πρέσβη προχώρησε η σύµ-
πραξη µε αµερικανικό κολοσσό κατασκευής εργοστασίου. 

Επειδή τα σκουπίδια είναι «χρυσός», προωθείται ειδική έκδοση
αδειών για την ολοκληρωτική εκχώρηση της αποκοµιδής των
απορριµµάτων στον ιδιωτικό τοµέα. 

Για τη διαχείριση των στερεών αποβλήτων στα νησιά, ειδικά
στα Ιόνια και στο νότιο Αιγαίο, καταργούνται οι ΦΟΔΣΑ και δηµι-
ουργούνται αντίστοιχες ειδικές περιφερειακές ανώνυµες εται-
ρείες και γι’ αυτό ακριβώς υπάρχουν πολλές διαµαρτυρίες και
στις δύο περιοχές. 

Βεβαίως, αποσύρατε το άρθρο 99 που ξεσήκωσε θύελλα αν-
τιδράσεων. Μην το ξαναφέρετε. Δεν είναι µόνο ότι καλλιεργείτε
και θα φυτρώσουν παντού µεγαθήρια ξενοδοχεία. Σκάνδαλο, επί-
σης, είναι και αυτό που συµβαίνει στο όρος Αιγάλεω στη Ζώνη Α
απολύτου προστασίας. Παράνοµα έχει χωροθετηθεί και λειτουρ-
γεί ο ΧΥΤΑ απ’ όλες τις κυβερνήσεις, φαλκιδεύει το απόλυτο κα-
θεστώς προστασίας του λόφου, όπου οι ΧΥΤΑ και ΟΕΔΑ Φυλής
µεθοδεύτηκαν, βεβαίως, επί ΣΥΡΙΖΑ µε Περιφερειάρχη Δούρου.
Και ας διαµαρτύρεται έξω µε περιβαλλοντικές οργανώσεις.
Τώρα, βεβαίως, αυτό συνεχίζει ο Πατούλης της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Πήρε τη σκυτάλη και προχωρά στη νέα χωµατερή. 

Αν και Ζώνη Α απόλυτης προστασίας, που προβλέπει µόνο πε-
ρίπτερα αναψυχής, φέρνετε διάταξη που επιτρέπει κατ’ εξαίρεση
και χρήση υφιστάµενων κτηρίων εκπαίδευσης. Δηλαδή, αυτά που
υπάρχουν παράνοµα. Φωτογραφική διάταξη. Μην το ξαναφέρετε.

Βεβαίως, τα ίδια κάνετε µε φωτογραφικά άρθρα και µε τις
Σκουριές Χαλκιδικής. Έχουν το ελεύθερο ρύπανσης σε βάρος
των κατοίκων και της περιοχής. 

Κατά τ’ άλλα, τοποθετείτε εκκαθαριστή στο πρώην ΙΓΜΕ, για
να ληστέψετε οφειλές που εγκρίθηκαν από δικαστήρια σε βάρος
των εργαζοµένων. 

Παριστάνετε, ωστόσο, τη φιλοπεριβαλλοντική Κυβέρνηση,
προβάλλοντας την απολιγνιτοποίηση της δυτικής Μακεδονίας
και Μεγαλόπολης, όπως έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ, καταστρέφοντας
εγχώριες φθηνές πηγές ενέργειας. 

Προβάλλετε -και µας είπατε πολλά για το Ταµείο Δίκαιης Με-
τάβασης- ότι θα σωθούν οι κάτοικοι. Υποκρίνεστε, αφού πρόκει-
ται για έναν γύρο επιδοτήσεων σε επιχειρηµατικούς οµίλους και
τα όποια αντισταθµιστικά σε καµµία περίπτωση δεν πρόκειται να
αναπληρώσουν τις τεράστιες απώλειες που θα υποστούν οι ερ-
γαζόµενοι σε αυτές τις περιοχές. Οι δε θέσεις εργασίας, όποιες
και να φτιαχτούν, θα είναι µε όρους «γαλέρας». Το έχετε εξα-
σφαλίσει και εσείς και οι προηγούµενοι µε νόµους, µε τσακισµέ-
νους µισθούς και δικαιώµατα. 

Να γιατί είναι αντιδραστικό, αντιλαϊκό, αντιπεριβαλλοντικό το
νοµοσχέδιο- τερατούργηµα. 

Είναι σε αντίθεση µε το δικαίωµα του λαού στην αναψυχή και
διαβίωση σ’ ένα ποιοτικό περιβάλλον, ενάντια στο δικαίωµα να
κάνει χρήση φθηνών πηγών ενέργειας. Γιατί; Γιατί χρηµατίζονται
όλα αυτά µπροστά στο κέρδος των καπιταλιστών. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, καταψηφίζουµε και κυρίως από τον κόσµο να
το αφήσει στα χαρτιά. Με λαϊκούς, δυνατούς, µαζικούς αγώνες
µπορούν να το πετύχουν και θα είµαστε µαζί τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Το λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος, από την Ελληνική Λύση,
για δεκαοκτώ λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση που προηγήθηκε

για την αντισυνταγµατικότητα των άρθρων 44, 48, 92 και αν κα-
τάλαβα καλά, αποσύρθηκε το 99 -θα ήθελα εδώ να ρωτήσω αν
ολόκληρο αποσύρθηκε ή κάποιο µέρος του- οι συνάδελφοι ανα-
φέρθηκαν στην ουσία των άρθρων, τα οποία θεωρούµε κι εµείς,
φυσικά, αντισυνταγµατικά, όπως είπαµε, αλλά όχι τα µοναδικά.

Θα αναφερθώ κι εγώ, λοιπόν, εδώ στα συγκεκριµένα άρθρα
στην αρχή της οµιλίας µου, για να µην υπάρχει κενό, σηµειώνον-
τας πως είναι επίσης απαράδεκτο το άρθρο 116 για την κατάρ-
γηση του ΙΓΜΕ.

Στο άρθρο 44, µεταξύ άλλων, αναφέρεται ότι θα επιτρέπονται
εξορυκτικές δραστηριότητες µέσα σε ζώνες διαχείρισης οικοτό-
πων και ειδών, δηλαδή σε περιοχές που έχουν χαρτογραφηθεί
ως µέρος του ευρωπαϊκού οικολογικού δικτύου «NATURA 2000»,
φιλοξενούν φυσικούς τύπους οικοτόπων και οικοτόπους ειδών
που είναι σηµαντικοί σε ευρωπαϊκό επίπεδο και οφείλουν να προ-
στατεύονται απ’ όλα τα κράτη-µέλη. Πρόκειται για µια, µάλλον,
φωτογραφική διάταξη που επιχειρεί να νοµιµοποιήσει τα περι-
βαλλοντικά εγκλήµατα της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.».

Όσον αφορά το άρθρο 48, ολόκληρο αντιµετωπίζει το µείζον
εθνικό πρόβληµα, την ανάρτηση και την κύρωση των δασικών
χαρτών µε µεγάλη προχειρότητα, επειδή εξετάζει µεµονωµένες
περιπτώσεις και όχι το σύνολο του προβλήµατος, αφού οι ρυθ-
µίσεις δεν συµπεριλαµβάνουν την πραγµατική κατάσταση των
πολυάριθµων ανά την επικράτεια οικισµών, µε διαµορφωµένα και
εγκεκριµένα όρια, βάσει πράξεων της δηµόσιας διοίκησης, όπως
για παράδειγµα οι προϋφιστάµενοι οικισµοί του 1923. 

Συγκεκριµένα, το ισχύον και το προτεινόµενο νοµικό πλαίσιο
θα οδηγήσει νοµοτελειακά στα εξής, τα οποία πρέπει να προσέ-
ξει ιδιαίτερα η Κυβέρνηση: 

Πρώτον, υποχρέωση επιστροφής των διατεθέντων ευρωπαϊ-
κών πόρων για την κατασκευή έργων υποδοµής των αστικών πε-
ριοχών που εκ των υστέρων ανακηρύσσονται δασικές και ως εκ
τούτου, µη δικαιούµενες αστικής υποδοµής. 

Δεύτερον, απαιτήσεις αποζηµιώσεων εκ µέρους των ιδιοκτη-
τών από τη διοίκηση, ύψους πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ, που
θα επιβαρύνουν το ελληνικό δηµόσιο και άρα όλους εµάς. 

Τρίτον, φόρτο χιλιάδων προσφυγών και ιδιοκτητών στη δικαιο-
σύνη. 

Τέταρτον, εντάσεις στην κοινωνία, λόγω της διάρρηξης της
ισονοµίας και της ασφάλειας του δικαίου, επειδή το εν λόγω νο-
µικό πλαίσιο δροµολογεί αναδροµικά διαφοροποιήσεις επί
όµοιων ακινήτων µε φωτογραφικές, αλλά και µε ασαφείς διατά-
ξεις. Επιφέρει, έτσι, την πλήρη σύγχυση µεταξύ ιδιοκτητών, κυ-
ρίως µεταξύ των συνιδιοκτητών ακινήτων που εν µέρει µόνο
έχουν δοµηθεί. 

Και πέµπτον, ανάγκη έκδοσης δεκάδων ερµηνευτικών εγκυ-
κλίων προς τις κατά τόπους υπηρεσίες δόµησης και τις υπερκεί-
µενες υπηρεσίες επί του ασαφούς και συχνά αντικρουόµενου
νόµου.

Τέλος, όσον αφορά το άρθρο 92, οι σταθµοί µεταφόρτωσης
απορριµµάτων στους δήµους δεν µπορούν να έχουν προσωρινό
χαρακτήρα. Θα πρέπει να ακολουθήσουν τις κανονικές διαδικα-
σίες µόνιµης αδειοδότησης και να καθοριστεί µε νοµική σαφή-
νεια το ιδιοκτησιακό καθεστώς τους, προς αποφυγή µελλοντικών
διενέξεων και εντάσεων από τους δηµότες, επειδή στην Ελλάδα
ισχύει το γνωστό ουδέν µονιµότερον του προσωρινού.

Δεν θα αναφερθώ στο άρθρο 99. Θα περιµένω µόνο να
ακούσω αν έχει αποσυρθεί.

Θα ξεκινήσουµε τώρα την εισήγηση από τη συζήτηση για την
οικονοµία της προηγούµενης Παρασκευής, όπου µόνο για την
οικονοµία δεν ενηµερωθήκαµε από τον Πρωθυπουργό. Περιµέ-
ναµε, τουλάχιστον, να δοθούν απαντήσεις στα εξής παρακάτω
ερωτήµατα, στα οποία δεν δόθηκε η παραµικρή σηµασία:

Πρώτον, πόσα ακριβώς είναι τα δηµοσιονοµικά µέτρα που θα
επιβαρύνουν το έλλειµµα, οπότε το δηµόσιο χρέος; Εδώ έχουµε
ακούσει διάφορους αριθµούς, από 6,8 δισεκατοµµύρια εκ µέ-
ρους του Υπουργού Οικονοµικών, έως 14 δισεκατοµµύρια από
τον Πρωθυπουργό και τελευταία, από 8 έως 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ, γεγονός που θεωρούµε επιεικώς απαράδεκτο. Η Κυβέρ-
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νηση είναι υποχρεωµένη να µας ενηµερώσει για τα ακριβή νού-
µερα, ειδικά στην τραγική κατάσταση που έχει οδηγήσει την Ελ-
λάδα, µε την πτώση του ρυθµού ανάπτυξης στο 1% ήδη από το
τέταρτο τρίµηνο του 2019, έναντι 2,3% προηγουµένως, µε τον
τριπλασιασµό του ταµειακού ελλείµµατος το πρώτο τρίµηνο του
2020, προ κορωνοϊού δηλαδή, και όλα τα υπόλοιπα. 

Δεύτερον, πόσα είναι τα ταµειακά µέτρα, τουλάχιστον αυτά
που έχουν προϋπολογιστεί έως σήµερα και πόσες οι κρατικές
εγγυήσεις;

Τρίτον, από πού θα βρεθούν όλα αυτά τα χρήµατα που θα µοι-
ραστούν, αν τελικά µοιραστούν, αφού δεν πιστεύουµε στο
«λεφτά υπάρχουν», στη γνώση δηλαδή δήλωση του κ. Παπαν-
δρέου που µας οδήγησε στο ΔΝΤ;

Τέταρτον, µε πόσα χρήµατα θα στηριχθούµε από την Ευρω-
παϊκή Ένωση χωρίς την υποχρέωση επιστροφής τους; Πόσα θα
διατεθούν από τα ΕΣΠΑ και πόσες εγγυήσεις θα λάβουµε τελικά
από την Ευρωπαϊκή Ένωση; 

Δεν δόθηκαν απαντήσεις ούτε σε σχέση µε τις εκτιµήσεις της
Κυβέρνησης για την ύφεση, την ανεργία, το έλλειµµα κ.λπ., ενώ
ενηµερωθήκαµε από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης πως κατατέ-
θηκαν προβλέψεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µεταξύ των οποίων
ύφεση στο 4,7% του ΑΕΠ, ανεργία στο 19,9% του εργατικού δυ-
ναµικού και υποχώρηση του ακαθάριστου σχηµατισµού παγίου
κεφαλαίου κατά 4,6%, που θα πρέπει να µας το επιβεβαιώσει.

Από αυτές τις δυσοίωνες έως καταστροφικές προβλέψεις, οι
οποίες, µε βάση τα µέτρα που λαµβάνονται, θα είναι κατά πολύ
χειρότερες, φαίνεται καθαρά η ανάγκη κατάθεσης ενός έκτακτου
προϋπολογισµού, κάτι που επισήµανε και ο Πρόεδρος του ΙΟΒΕ,
ενώ η Κυβέρνηση προσποιείται ότι δεν το άκουσε.

Περιµένουµε, λοιπόν, άµεσα έναν νέο προϋπολογισµό, πριν
από τα είκοσι έξι νοµοσχέδια που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός
έως τα τέλη του Ιουλίου, λέγοντάς του πως «ουκ εν τω πολλώ το
ευ, αλλά εν το ευ τω πολλώ». Επίσης, αν η ανάπτυξη και η ευη-
µερία µας εξαρτιόταν από τα νοµοσχέδια, τότε όλες οι χώρες θα
τα κατάφερναν πάρα πολύ εύκολα. 

Περιµένουµε έναν προϋπολογισµό που πρέπει να πάψει επιτέ-
λους να εκπονείται σαν να έχει διοριστεί η Κυβέρνηση διαχειρι-
στής της Γερµανίας, µε την απαραίτητη αλλαγή του λανθασµένου
οικονοµικού µας µοντέλου, που µας οδηγεί ξανά στη χρεοκοπία,
µε την άνοδο του µεριδίου της πρωτογενούς παραγωγής, της µε-
ταποίησης και της βιοµηχανίας στο ΑΕΠ µας, έτσι ώστε να µην
εξαρτάται η οικονοµία µας σχεδόν αποκλειστικά και µόνο από τον
τουρισµό.

Δεν θέλουµε να µετατραπούµε εµείς και τα παιδιά µας στα
φθηνά γκαρσόνια της Γερµανίας, σε µια πολυπολιτισµική αποικία
χρέους της, πληµµυρισµένη µε παράνοµους µετανάστες, µε µο-
ναδική δουλειά µας να υπηρετούµε τους Γερµανούς, που θα έρ-
χονται για διακοπές µε τις δικές τους εταιρείες και µε τα δικά
τους αεροπλάνα, που θα προσγειώνονται στα δικά τους αερο-
δρόµια, που θα µένουν στα δικά τους ξενοδοχεία, που θα έχουν
τον δικό τους ΟΤΕ και τη δική τους ΔΕΗ, ενώ θα ψωνίζουν από
τα δικά τους σουπερµάρκετ, όπως είναι τα «Lidl», τα δικά τους
εισαγόµενα προϊόντα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εάν είναι αυτό το όραµα της Κυβέρνησης, τότε σίγουρα δεν

είναι το δικό µας, ούτε των άλλων Ελλήνων, όπως πολύ καλά
γνωρίζουµε.

Η Ελληνική Λύση, πιστεύει στην ελεύθερη αγορά αλλά όχι
στην ασύδοτη, χωρίς κανένα κοινωνικό πρόσωπο, πιστεύει στις
ιδιωτικοποιήσεις, αλλά όχι των κοινωφελών επιχειρήσεων, όπως
της ΔΕΗ, των δικτύων και του νερού, ούτε, φυσικά, των στρατη-
γικών επιχειρήσεων. Η Ελληνική Λύση, πιστεύει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση αλλά όχι στη σηµερινή, γερµανική εκδοχή της, ούτε στη
χρησιµοποίηση του ευρώ ως όπλου οικονοµικής εισβολής και κα-
τοχής των χωρών της Ευρώπης, ξεκινώντας από τον νότο. 

Η Ελληνική Λύση, πιστεύει στην ανάγκη επέµβασης του κρά-
τους σε περιόδους κρίσεων, στηρίζοντας, όµως, την παραγωγή
πρωτίστως και την κατανάλωση δευτερευόντως. Πιστεύει, όµως,
επίσης, πως το κράτος πρέπει να αποχωρεί αµέσως µετά το
τέλος της κρίσης, χωρίς αυτό να σηµαίνει πως είναι ανίκανο να
διοικήσει εκείνες τις επιχειρήσεις που πρέπει να του ανήκουν,

για να µην καταλήγει αντικείµενο εκβιασµού των ιδιωτών. 
Ασφαλώς η Ελληνική Λύση δεν πιστεύει στα γερµανικά µνηµό-

νια, έχοντας τεκµηριώσει άπειρες φορές πως είναι χειρότερα
από τον κορωνοϊό για την οικονοµία.

Όσον αφορά την παράνοµη µετανάστευση έχει τις ίδιες αυ-
στηρές θέσεις µε τη σοσιαλιστική Δανία, πολύ περισσότερο
αφού µέσω των παράνοµων µεταναστών δροµολογείται ο βίαιος
εποικισµός των νησιών µας στα πλαίσια του υβριδικού πολέµου
που διεξάγει εναντίον µας η Τουρκία. Δεν είναι δυνατόν να µην
καταλαβαίνει η Κυβέρνηση, πως προωθείται η αλλοίωση της κοι-
νωνίας µας µέσω των παράνοµων µεταναστών, καθώς, επίσης,
ότι αδυνατίζει η άµυνά µας στα ακριτικά νησιά και στην ενδο-
χώρα, όπου τους µεταφέρει µε δικό µας κόστος.

Δεν µπορεί να µην καταλαβαίνει πως θα αυξηθούν κατακό-
ρυφα τα εγκλήµατα κάθε είδους, όπως στη Σουηδία, στο Βέλγιο
ή στην Ολλανδία, ή πως δεν έχει τη δυνατότητα µία χρεοκοπη-
µένη χώρα να στηρίζει παράνοµους, όταν την ίδια στιγµή αναγ-
κάζει τα δικά της παιδιά να φεύγουν στο εξωτερικό, στερώντας
την πατρίδα µας από κάθε προοπτική βιώσιµης ανάπτυξης. Δεν
είναι µόνο ανεύθυνο και απαράδεκτο, αλλά κυριολεκτικά εγκλη-
µατικό. Ανεύθυνο, απαράδεκτο και εγκληµατικό!

Τέλος, η Ελληνική Λύση, πιστεύει στον περιορισµό της παγκο-
σµιοποίησης και στην κατάργηση της Συµφωνίας του Μαρόκου,
ενώ στα εθνικά είναι αντίθετη µε την προδοσία της Μακεδονίας,
όπου καταθέσαµε αίτηµα για σύσταση εξεταστικής επιτροπής -
αφού δεν το κάνει κανένας άλλος- καθώς, επίσης, µε την κατευ-
ναστική πολιτική απέναντι στην Τουρκία, θεωρώντας πως αυτή
ακριβώς η δουλοπρεπής στάση, που δεν µας αξίζει ως Έλληνες,
θα µας οδηγήσει σε πόλεµο. Θα οδηγηθούµε, τελικά, σε πόλεµο
εάν συνεχίσουµε την ίδια κατευναστική πολιτική!

Όσον αφορά στο σηµερινό νοµοσχέδιο, τώρα, που ασφαλώς
θα καταψηφίσουµε, φαίνεται καθαρά από όλα τα νοµοσχέδια
που καταθέτει ο κ. Χατζηδάκης για την ενέργεια και για το περι-
βάλλον, ότι έχει αναλάβει προσωπικά το ξεπούληµα και την πε-
ριβαλλοντική καταστροφή της χώρας µας προς όφελος των
ιδιωτικών, κυρίως, όµως, των ξένων συµφερόντων. Δεν εξηγείται
διαφορετικά το ότι έχει θέσει στο στόχαστρό του όλα τα δίκτυα
της Ελλάδας, που ασφαλώς δεν πρέπει ποτέ να ξεπουλιούνται,
τη ΔΕΗ, µέσω της απολιγνιτοποίησης, τα ΕΛΠΕ, το ΔΕΔΔΗΕ, τον
ΑΔΜΗΕ κ .ο .κ., ούτε το ότι προωθεί την εγκατάσταση ανεµογεν-
νητριών σε περιοχές «NATURA», γνωρίζοντας τις σοβαρότατες
συνέπειες για την υγεία µας, καθώς, επίσης, για το ζωικό και φυ-
τικό περιβάλλον.

Από την άλλη πλευρά, βέβαια, επειδή συµµετείχε στις κυβερ-
νήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, τα αποτελέσµατα των ενεργειών
τους για το µέλλον των Ελλήνων είναι σε όλους µας γνωστά: η
υπερχρέωση του 2009, οι ανεύθυνες πρόωρες εκλογές τότε εν
µέσω της χρηµατοπιστωτικής κρίσης, η χρεοκοπία του 2012 µε
την υπογραφή του PSI για τη διάσωση των γερµανικών και των
γαλλικών τραπεζών, η υποθήκευση της δηµόσιας περιουσίας µας
και η απώλεια της εθνικής µας κυριαρχίας. Το απόλυτο χάος!

Γιατί, αλήθεια, να έχει αλλάξει κάτι σήµερα, πόσω µάλλον όταν
η Νέα Δηµοκρατία κυβερνάει µε τη συνεχή επίκκληση των απο-
τυχιών και των προδοσιών της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ όσον
αφορά τις υποσχέσεις της και την ιδεολογία της;

Στις επιτροπές αναφερθήκαµε σε πολλά άρθρα, ενώ θα κατα-
θέσουµε τις απόψεις µας για όλα στα Πρακτικά, αφού δεν υπάρ-
χει αρκετός χρόνος για να τις αναλύσουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα σχετικά έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αναφερόµενος στα κεφάλαια, πάντως, θα ήθελα να πω τα
εξής: 

Κεφάλαιο Α’: Παραβιάζει την κείµενη και ευρωπαϊκή νοµοθεσία
για την προστασία του περιβάλλοντος µε αποκορύφωµα την
αδειοδότηση εγκαταστάσεων σε προστατευµένες περιοχές,
όπως είναι οι «NATURA». Απλοποιεί όλες τις διαδικασίες εγκρί-
σεων περιβαλλοντικών µελετών στο όνοµα της επίσπευσης
αδειών εγκατάστασης και λειτουργίας επιχειρήσεων µε επιβαρυ-
µένες παραγωγικές διαδικασίες όσον αφορά την προστασία του
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περιβάλλοντος. Τέλος, υποκαθίστανται οι ελεγκτικοί µηχανισµοί
του κράτους για την προστασία του περιβάλλοντος από «πιστο-
ποιηµένους» ιδιώτες, µε αναθέσεις χωρίς διαφάνεια, καθώς, επί-
σης, χωρίς την αποδεδειγµένη εµπειρία και φερεγγυότητα τους
για έναν τόσο ευαίσθητο τοµέα όπως είναι το περιβάλλον.

Κεφάλαιο Β’: Επιταχύνονται οι συνθήκες ενταφιασµού της πα-
ραγωγής ενέργειας από λιγνιτικές µονάδες της ΔΕΗ χωρίς
εθνικό σχέδιο µετάβασης στη µεταλιγνιτική εποχή, αφού δεν
διεκδικείται η παράταση της λειτουργίας τους για µετά το 2038,
όπως πέτυχαν άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προ-
ωθούνται ξεκάθαρα τα αιολικά πάρκα εις βάρος του εθνικού µας
καυσίµου -του φθηνού λιγνίτη δηλαδή- ενώ, ταυτόχρονα, εξυπη-
ρετούνται τα ξένα συµφέροντα στο όνοµα δήθεν της πράσινης
ανάπτυξης, µε κόστος ασύµφορο για τον Έλληνα πολίτη που θα
πληρώσει ξανά το λογαριασµό.

Συνεχίζουν, κατά παρέκκλιση των νόµων περί δηµόσιων δια-
γωνισµών, να συνάπτονται ενεργειακές συµβάσεις µε απευθείας
αναθέσεις σε διάφορους παρόχους στο όνοµα της επιτάχυνσης
ενός υποτιθέµενου σύγχρονου ενεργειακού µοντέλου ανάπτυξης
της χώρας.

Κεφάλαια Γ’ και Δ’: Όσον αφορά τις προστατευµένες περιο-
χές, προωθείται η εκµετάλλευσή τους και η προβληµατική δια-
χείρισή τους από επιτροπές που µπορούν να αναθέτουν µελέτες,
καθώς, επίσης, προγραµµατικές συµβάσεις µε τη συµµετοχή και
ΜΚΟ χωρίς να υπάρχει καταγραφή τους.

Κεφάλαιο Ε’ και ΣΤ’: Σε σχέση µε τα θέµατα των δασικών χαρ-
τών και οικισµών η κύρωση και η ανάρτησή τους, που αποτελούν
ένα µείζον, χρόνιο εθνικό πρόβληµα, αντιµετωπίζονται στο νοµο-
σχέδιο αποσπασµατικά και µε µία απίστευτη προχειρότητα. Η
αιτία είναι ότι εξετάζονται µεµονωµένες περιπτώσεις και όχι συ-
νολικά το πρόβληµα, αφού οι ρυθµίσεις δεν συµπεριλαµβάνουν
την πραγµατική κατάσταση των πολυάριθµων, ανά την επικρά-
τεια, οικισµών µε διαµορφωµένα και εγκεκριµένα όρια βάσει πρά-
ξεων της δηµόσιας διοίκησης.

Κεφάλαιο Ζ’: Όσον αφορά την ενεργειακή αποδοτικότητα των
κτηρίων της χώρας, συνεχίζεται µε το παρόν νοµοσχέδιο να µην
επιλύεται το πρόβληµα της αµφιβόλου ποιότητας των ενεργει-
ακών πιστοποιητικών των κτηρίων, αφού είναι γνωστό πως διε-
νεργούνται από µη πιστοποιηµένους ενεργειακούς επιθεωρητές
κατά παρέκκλιση των κοινοτικών οδηγιών, ενώ είναι αβέβαιο αν
οι τεχνικές προδιαγραφές είναι ρεαλιστικές από οικονοµοτεχνι-
κής πλευράς.

Κεφάλαιο Η’ και Θ’: Σε σχέση µε την κύρωση της κοινοτικής
οδηγίας 2019/692 και µε το Κτηµατολόγιο δεν έχουµε να πούµε
πολλά, αφού πρόκειται για µία ευρωπαϊκή υποχρέωση µας, ενώ
οι διατάξεις του Κτηµατολογίου φαίνεται πως είναι σε µεγάλο
βαθµό διαδικαστικές.

Κεφάλαιο Ι’: Η διαχείριση των αποβλήτων αντιµετωπίζεται µε
απλές παρατάσεις λειτουργίας των παράνοµων χωµατερών
παρά τα επιβαλλόµενα πρόστιµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Δεν διαπιστώνουµε κανένα σχέδιο αξιοποίησης των οργανικών
αποβλήτων για την κατασκευή µονάδων παραγωγής ενέργειας,
όπως το βιοαέριο, κάτι καινούργιο, δηλαδή, που χρειάζεται απα-
ραίτητα η Ελλάδα.

Παράλληλα δροµολογούνται κρυφά χωρίς διαβούλευση είκοσι
τρία σηµεία µεταφόρτωσης, δηλαδή µικρές χωµατερές –είκοσι
δύο στην Αττική και µία στην Αργολίδα- από τις οποίες κάποιες
τουλάχιστον µας φαίνονται εξαιρετικά προβληµατικές. Δροµο-
λογούνται, επίσης, εγκαταστάσεις πράσινων σηµείων συλλογής
απορριµµάτων, χωρίς προηγούµενο πολεοδοµικό σχεδιασµό,
ενώ δίνεται η δυνατότητα να παρακάµπτονται ξανά οι Οργανι-
σµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης όσον αφορά τη διακοµιδή από
υπουργικές αποφάσεις, καθώς επίσης να εκµισθώνεται ο εξοπλι-
σµός τους.

Τέλος στο Κεφάλαιο ΙΑ’ από τον µακρύ κατάλογο των τροπο-
λογιών ξεχωρίζουµε το ενδεχόµενο περαιτέρω πώλησης του
ΑΔΜΗΕ στο άρθρο 115, ακόµη χειρότερα σε µία κακή συγκυρία
όπως η σηµερινή για τις κεφαλαιαγορές. Ασφαλώς και δεν συµ-
φωνούµε, αφού τα δίκτυα είναι εξαιρετικά πολύτιµα και δεν πρέ-
πει ποτέ να ξεπουλιούνται, όπως στο παρελθόν η ΔΕΣΦΑ.

Ο αρµόδιος Υφυπουργός, βέβαια, µας είπε πως η πώληση

είναι υποχρεωτική λόγω της απαράδεκτης συµφωνίας µε τους
Κινέζους, οι οποίοι αγόρασαν µόνο το 24% αλλά µε έναν τρόπο
που να εµποδίζει οποιαδήποτε απόφαση και παρά το γεγονός το
ότι το κράτος κατέχει το 51%! Δηλαδή, από τα εννέα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου το δηµόσιο έχει µόνο τα δύο. Είναι µία
εγκληµατική συµφωνία του ΣΥΡΙΖΑ, πραγµατικά µοναδική στην
ιστορία!

Προφανώς, όµως, δεν µας έπεισε, επειδή σχεδιάζει να ξεπου-
λήσει και τον ΔΕΔΔΗΕ, στον οποίο δεν συµβαίνουν τα ίδια. Ενώ
ο ΣΥΡΙΖΑ δεν νοµιµοποιείται να πει απολύτως τίποτα, αφού δεν
ξεπούλησε µόνο το 24% του ΑΔΜΗΕ µε αυτή την απαράδεκτη
συµφωνία αλλά επίσης το δίκτυο της ΔΕΣΦΑ, τα κερδοφόρα αε-
ροδρόµια και τόσα άλλα.

Όποιος δεν βλέπει, λοιπόν, ότι τα δύο αυτά κόµµατα συνερ-
γάζονται µεταξύ τους προσποιούµενα τους αντιπάλους για τους
πολίτες, -ενώ και τα δύο µαζί και από κοινού υπηρετούν ξένα
συµφέροντα- απλά εθελοτυφλεί.

Στο ίδιο κεφάλαιο τώρα προωθείται η περαιτέρω αποδυνά-
µωση της ΔΕΗ µέσω του µεταβατικού µηχανισµού αποζηµίωσης
της ευελιξίας στο άρθρο 129. Τέλος όσον αφορά το άρθρο 119,
που ενδεχοµένως αφορά τις Σκουριές, µπορεί να δηµιουργήσει
πολύ επικίνδυνες καταστάσεις. Είναι ξεκάθαρα προκλητικό.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στα επιµέρους άρθρα.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Βιλιάρδο.
Θέλω να σας ενηµερώσω ότι αµέσως µετά είναι από το

ΜέΡΑ25 ο κ. Κρίτων Αρσένης και θα ακολουθήσει ο κ. Κουτσούµ-
πας, ο οποίος ζήτησε και τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες και Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά είµαι

εδώ για να σας ζητήσω να αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο. Θα
σας το ζητήσω τεκµηριώνοντάς το και ελπίζοντας ότι µιλάω σε
έναν άνθρωπο ανοιχτό στο να αναθεωρήσει την άποψή του.
«Απόσυρέ το» είναι και η ψήφος των πολιτών. Και θα έρθουν στις
18:00’ εδώ έξω από τη Βουλή και σε όλες τις πόλεις της Ελλάδας
να µας το πούνε και οι ίδιοι.

Για ποιον λόγο; Το νοµοσχέδιο αυτό προβλέπει εξορύξεις στις
περιοχές «NATURA»» και στις προστατευόµενες περιοχές. Αυτό
που αρχικά πρότεινε ήταν να γίνονται εξορύξεις ακόµη και στους
πυρήνες στις ζώνες απόλυτης προστασίας. Αποσύρθηκε αρχικά.
Δήλωσε ο Υπουργός ότι ήταν εκ παραδροµής. 

Μένει τώρα η Γ’ και η Δ’ ζώνη όπου επιτρέπονται εξορύξεις.
Και οι ίδιες οι οργανώσεις, που συµµετέχουν στη διαβούλευση,
στον διάλογο µε την Κυβέρνηση κάθε δύο µήνες, µας είπαν στην
ακρόαση φορέων ότι ανησυχούν ότι δεν θα σχεδιαστούν Α’ και
Β’ ζώνες, δηλαδή, ζώνες που δεν θα γίνονται εξορύξεις στις σα-
ράντα προστατευόµενες περιοχές, στις οποίες ΣΥΡΙΖΑ και Νέα
Δηµοκρατία έκαναν οικόπεδα για τις πολυεθνικές του πετρε-
λαίου.

Κύριε Υπουργέ, σας ζήτησα να δεσµευτείτε ότι -είναι ένας πα-
ράλογος φόβος αυτός- ότι δεν θα υπάρχει προστατευόµενη πε-
ριοχή χωρίς ζώνη απόλυτης προστασίας, ακόµα και αν αυτή είναι
µέσα σε «NATURA»», µέσα στα οικόπεδα που έχετε δώσει στις
εξορυκτικές.

Λέτε ότι και στην Ευρωπαϊκή Ένωση κάνουν εξορύξεις σε
«NATURA». Σήµερα σας άκουσα και αλλάξατε το επιχείρηµα.
Λέτε ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε εξορύξεις σε «NATURA». Είναι αλη-
θινό, όντως. Και ο ΣΥΡΙΖΑ έχει παραχωρήσει πάρα πολλές πε-
ριοχές «NATURA» για εξορύξεις. Είναι σωστό που αλλάζετε το
επιχείρηµα, γιατί στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σε πάρα πολλές
χώρες, έχουν σταµατήσει οι εξορύξεις ή βρίσκονται σε πλήρη
απόσυρση.

Το συζητήσαµε και από κοντά στην τελευταία συζήτηση. Η
Γαλλία, η Ισπανία, η Πορτογαλία, η Δανία και η Ιρλανδία είτε
έχουν ανακοινώσει µορατόριουµ είτε είχαν µορατόριουµ είτε
είναι σε διαδικασία απόσυρσης ακόµα και σε εξορύξεις που είχαν
αδειδοτηθεί.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Η επιτροπή «Φύση 2000», ένα επί-
σηµο όργανο του κράτους –και το έχουµε ζητήσει και µε επίκαιρη
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ερώτηση στη Βουλή- ζητάει να µη γίνουν εξορύξεις στις περιοχές
«NATURA» και στις προστατευόµενες περιοχές. Γι’ αυτό και οι
οργανώσεις ζητάνε να αποσύρετε οπωσδήποτε αυτό το άρθρο
µε τις εξορύξεις στις προστατευόµενες περιοχές.

Δεν είναι ήπια ανάπτυξη η εξόρυξη. Δεν είναι ήπια η επίπτωση
που µπορεί να έχει ένα ατύχηµα σε µία πλατφόρµα. Θα κατα-
στρέψει πλήρως όλο το περιβάλλον στην προστατευόµενη πε-
ριοχή, που το αντικείµενό της είναι η προστασία του
περιβάλλοντος. Γι’ αυτό και είναι προστατευόµενη περιοχή.

Όσο αφορά το κυνήγι στα καταφύγια άγριας ζωής το αποσύ-
ρατε µετά την καταγγελία µου ως ΜέΡΑ25. Σας συγχαίρουµε
που ήσασταν ανοιχτός για να το κάνετε αυτό. Εδώ πέρα, όµως,
πάλι φέρνετε το κυνήγι µε τη χρήση γερακιών. Είναι συγκλονι-
στικό. Σκεφτείτε: Δηµιουργούµε µία αγορά για άγρια ζωή –που
το εµπόριο άγριας ζωής είναι παράνοµο διεθνώς- για να χρησι-
µοποιούνται µετά αυτά τα γεράκια στο κυνήγι και σε άλλες δρα-
στηριότητες;

Λέτε ότι θα προέρχονται από νόµιµα εκτροφεία γερακιών. Στη
χώρα που έχουµε τέτοιο µεγάλο πρόβληµα µε το παράνοµο εµ-
πόριο άγριας ζωής, ιδίως ορνιθοπανίδας, που έχουµε τα παζάρια
του Σχιστού, που έχουµε ειρήσθω εν παρόδω κατασχέσεις που-
λιών παράνοµα αποκτηθέντων -ήταν έξι χιλιάδες πουλιά µόνο πέ-
ρυσι, τα οποία δόθηκαν σε οργάνωσεις για την προστασία τους-
θα δώσουµε επιπλέον το κίνητρο στους κυνηγούς να στοχοποι-
ήσουν τα γεράκια; Είναι το µόνο είδος που δεν έχει στοχοποι-
ηθεί. Και να έχουµε εδώ την κατάρρευση του πληθυσµού των
γερακιών και την κατάρρευση της οικολογικής ισορροπίας που
αυτά επιφέρουν; Πόσα είδη ζωής θα εκτιναχθούν πέρα του ση-
µείου ισορροπίας τους, δηµιουργώντας προβλήµατα όταν οι βα-
σικοί θηρευτές που είναι τα γεράκια, φύγουν; 

Λέτε ότι αυτό το έχουν υποστηρίξει περιβαλλοντικές οργανώ-
σεις. Θα έχετε διαβάσει –φαντάζοµαι- τη δήλωση-καταπέλτη της
ορνιθολογικής. Επίσης, εάν αναφέρεστε σε περιβαλλοντικές ορ-
γανώσεις, οι ίδιες –φαντάζοµαι- θα ζητάνε και την απόσυρση του
νοµοσχεδίου. Οπότε σας ζητάω να λάβετε υπ’ όψιν τη γνώµη των
οργανώσεων και να αποσύρετε νοµοσχέδιο.

Όσο αφορά την κατάργηση φορέων διαχείρισης: Δηµιουργείτε
ένα κεντρικό όργανο, το οποίο λέτε ότι θα φέρει συντονισµό. Το
ακούω µε προσοχή. Λέτε ότι αυτό ήταν ένα αίτηµα που είχατε
ακούσει από πολλούς φορείς, ότι χρειαζόµαστε καλύτερο συντο-
νισµό. Εσείς, όµως, δηµιουργείτε ένα κεντρικό όργανο όπου
ακόµη και τις γνωµοδοτήσεις θα τις αποφασίζει ένας διευθυντής. 

Εδώ δεν έχουµε έναν καλύτερο συντονισµό. Εδώ έχουµε πάρα
πολύ απλά τη συγκέντρωση στην Αθήνα, σε έναν διευθυντή, του
δικαιώµατος αντίρρησης σε οποιοδήποτε έργο µπορεί να ενοχλεί
την πολιτεία από εκεί που είχαµε όλους τους φορείς διαχείρισης.
Και, ναι, ερχόντουσαν αιτήµατα και, όπως µας κατήγγειλαν και
οι εργαζόµενοι, αιτήµατα που ενοχλούσαν, αρνητικές γνωµοδο-
τήσεις που εµποδίζανε έργα που ήθελαν να προωθήσουν οι κυ-
βερνήσεις και όχι µόνο οι δικές σας.

Όσον αφορά τους χώρους απόθεσης εξορυκτικών αποβλήτων
χωρίς αδειοδότηση, ξέρουµε τι είχε γίνει στην Μπάια Μάρε της
Ρουµανίας. Μια πολύ κακή κατασκευή µε ένα έκτακτο καιρικό
φαινόµενο οδήγησε σε πληµµύρα, σε καταστροφή οικολογική
στον Δούναβη µε τροµερές επιπτώσεις στους ανθρώπους της
περιοχής. Για τον λόγο αυτόν είµαστε πλέον πολύ προσεκτικοί
µε όλες τις εξορύξεις και ιδιαίτερα του χρυσού. 

Και όµως, εδώ αυτή η διάταξη, έχει καταγγελθεί ως φωτογρα-
φική για τις Σκουριές. Και για ποιον λόγο έχει καταγγελθεί; Γιατί
ξέρουµε ότι τα προβλήµατα που αντιµετώπισε η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ» τελευταία, οι πιο πρόσφατες καταγγελίες στις Σκου-
ριές, ήταν για τους χώρους εξορυκτικών αποβλήτων, που µε τις
πρόσφατες πληµµύρες είχαν πάρα πολλά προβλήµατα. Στην πε-
ριοχή του Κοκκινόλακου είναι στηµένα πάνω από το χωριό της
Μεγάλης Παναγίας και µια πληµµύρα θα σηµαίνει να λουστούν
οι κάτοικοι και να πληµµυρίσει το χωριό µε τοξικά απόβλητα. 

Μας λέτε, µα και ο ΣΥΡΙΖΑ είχε βάλει πέντε εξορυκτικά έργα
να εξαιρούνται από τις αδειοδοτήσεις. Ως πότε θα χρησιµοποι-
είτε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ως δικαιολογία για τις δικές σας
ενέργειες; Είστε πλέον Κυβέρνηση σχεδόν ενός έτους. Πρέπει
να σταµατήσει αυτό.

Πενταετής παράταση περιβαλλοντικής αδειοδότησης. Και εδώ
καταγγέλλεται ότι είναι φωτογραφική διάταξη για τις Σκουριές
και για άλλες δραστηριότητες.

Όµως, κύριε Υπουργέ, κάθε οκτώ χρόνια η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή εκδίδει έγγραφα αναφοράς για τις διαθέσιµες τεχνικές.
Είναι υποχρεωτική η προσαρµογή των περιβαλλοντικών αδειοδο-
τήσεων µε βάση αυτές τις τεχνικές που παρουσιάζουν τα έγ-
γραφα. Εσείς πώς θα κρατάτε εν ζωή δεκαπέντε και πλέον
χρόνια µια περιβαλλοντική αδειοδότηση; Θα χάνετε, δηλαδή, σε
µερικές περιπτώσεις και τρεις υποχρεωτικές αναθεωρήσεις της. 

Σας ρώτησα για αυτό και δεν πήρα κάποια απάντηση. Και σας
ξαναρώτησα, επίσης, στην επιτροπή ειδικά για τις Σκουριές, που
σας καταγγέλλουν ότι είναι φωτογραφική αυτή η διάταξη. 

Έχουµε από το Συµβούλιο της Επικρατείας πλέον την από-
φαση που λέει ότι το flash smelting είναι αδύνατο να εφαρµοστεί
στην περίπτωση των Σκουριών. Και όµως, είναι αυτή η βάση,
αυτή η τεχνολογία στην οποία βασίζεται η περιβαλλοντική αδει-
οδότηση στις Σκουριές. 

Πώς θα ανανεώσετε, θα παρατείνετε, λοιπόν, την περιβαλλον-
τική µε βάση αυτή την οριζόντια εξαίρεση που δηµιουργείται; Θα
παρατείνετε αυτή την περιβαλλοντική αδειοδότηση που µε βάση
την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας θα έπρεπε να σας
οδηγήσει να ζητήσετε αποζηµίωση για τις Σκουριές, αποζηµίωση
από την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ»; Και εσείς θα παρατείνετε σε τι
µια αδειοδότηση που έχει στην ουσία καταργηθεί από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας; Πώς γίνεται αυτό το πράγµα; Και φαν-
τάζοµαι ότι δεν είναι µόνο οι Σκουριές. Είναι και πάρα πολλές
άλλες καταστροφικές για το περιβάλλον δραστηριότητες που θα
παραταθούν οι αδειοδοτήσεις τους.

Απαγορεύεται, επίσης, στους δήµους να αρνηθούν τη διέ-
λευση για έρευνα υδρογονανθράκων. Λέτε ότι δεν υπάρχουν επι-
πτώσεις. Και, όµως, οι κάτοικοι στα Ιωάννινα και στη Θεσπρωτία
λένε ότι από τις έρευνες αυτές, που εσείς περιγράφετε ως εντε-
λώς άκακες των υδρογονανθράκων, προκύπτει µερική αποψί-
λωση δασών και βλάστησης σε µία ζώνη πεντακοσίων
χιλιοµέτρων, έντεκα χιλιάδες πεντακόσιες µικρές και µεσαίες
εκρήξεις και διακόσια δεκαεννιά ελικοδρόµια για ανεφοδιασµό
και χώρους ανεφοδιασµού ελικοπτέρων που καλύπτουν ζώνες
τουλάχιστον ενός στρέµµατος. Αυτές είναι οι ελάχιστες επιπτώ-
σεις; Δηλαδή, οι τεράστιες επιπτώσεις ποιες θα ήταν, οι ίδιες οι
εξορύξεις;

Μας λέτε ότι οι υδρογονάνθρακες τέλειωσαν λόγω κορωνοϊού
και τέλος πάντων δεν πειράζει που παίρνετε αυτά τα µέτρα για
τις εξορύξεις. Θα γίνουν, αν γίνουν, λέτε, πολύ βαθιά στο µέλλον.
Τότε γιατί αυτές όλες οι διατάξεις ειδικά για τις εξορύξεις; 

Ένα σηµείο που σας έχω θέσει πολύ έντονα και στην επιτροπή
είναι η στην πράξη αναβολή των δασικών χαρτών. Λέτε ότι δεν
πρόκειται να αναβληθούν οι χάρτες, αλλά θα τους επιταχύνετε.
Ας το δούµε λίγο το επιχείρηµά σας. Η ΠΕΔΔΥ, οι δασολόγοι του
δηµοσίου καταγγέλλουν ότι αλλάζετε τις προδιαγραφές των δα-
σικών χαρτών άρα θα χρειαστεί ξανά ανάρτηση. Αυτή είναι η κα-
ταγγελία που κάνουν και όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Χρησιµοποιείτε επίσης το υπόβαθρο του ΟΠΕΚΕΠΕ και εδώ
σας έφερα και στην επιτροπή και τη δική µου εµπειρία, ως
αγρότη και βιοκαλλιεργητή, ότι αυτοί οι χάρτες, αυτό το υπόβα-
θρο που θέλετε να δηµιουργήσετε είναι εντελώς αναξιόπιστο. 

Οποιοσδήποτε έχει ποτέ ζητήσει, έχει πάρει ποτέ επιδοτήσεις
για τη δική του καλλιέργεια θα έχει δει ότι όταν πάει κανείς να
δηλώσει τα χωράφια που καλλιεργεί κάποιος άλλος το έχει δη-
λώσει αυτό το υπόβαθρο. Τα όρια αυτά, τα όρια που δηλώνουν
τα χωράφια είναι στο περίπου, είναι κατά δήλωση του ίδιου. Φέρ-
νεις τοπογραφικό, αλλά το σχεδιάγραµµα το δηλώνει ο ίδιος ο
ιδιοκτήτης, δεν είναι βάσει τοπογραφικού. Αυτά τα υπόβαθρα
είναι τόσο διάτρητα. Αυτά θα χρησιµοποιήσετε για τους µέλλον-
τες δασικούς χάρτες που θέλετε να φτιάξετε; 

Και καλώ, πραγµατικά, τους πολίτες οι οποίοι έχουν χωράφι
και δεν έχουν ζητήσει επιδοτήσεις να πάνε να δουν στον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ ποιος δηλώνει τα χωράφια τους. Αυτό το υπόβαθρο θα
χρησιµοποιήσουµε;

Με αυτόν τον τρόπο, µε την αναστολή, δηλαδή, των δασικών
χαρτών δεν κλείνουµε το µάτι και δεν κλείνετε, κύριε Υπουργέ,
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το µάτι στους καταπατητές και στους εµπρηστές; 
Γιατί οι δασικοί χάρτες είναι θεµελιώδους σηµασίας ακριβώς,

επειδή άπαξ έχουµε δασικούς χάρτες σταµατάει το κίνητρο του
εµπρηστή, σταµατάει το κίνητρο του καταπατητή. Σταµατάνε οι
εµπρησµοί άρα µένουν µόνο οι πυρκαγιές από αµέλεια. Αν,
όµως, εµείς τελειώσουµε µε τους εµπρησµούς, έχουµε σώσει
ζωές, ιδιοκτησίες και φυσικά το περιβάλλον. Αυτό είναι δυστυχώς
που δεν γίνεται µε αυτή τη διάταξή σας.

Τώρα εκεί που έχετε δίκιο είναι για τις ενστάσεις για τους δα-
σικούς χάρτες. Όντως είναι τεράστιο πρόβληµα και έχουν καθυ-
στερήσει πάρα πολύ. Όµως εδώ το πρόβληµα είναι η
υποστελέχωση. Από την ακρόαση προέκυψε ότι οι δασικές υπη-
ρεσίες είναι υποστελεχωµένες σε τεράστιο βαθµό και γι’ αυτό
αργούν οι ενστάσεις. Αν θέλετε να επιταχύνετε τις ενστάσεις,
πρέπει να στελεχώσετε τις δασικές υπηρεσίες. 

Εδώ θέλετε να λύσετε το πρόβληµα φέρνοντας άλλα επαγγέλ-
µατα. Πώς θα εξετάσει τον δασικό χαρακτήρα µιας περιοχής
ένας µη δασολόγος; Πραγµατικά, ένας µη δασολόγος πώς θα
αποφασίσει αν µια έκταση είναι δασική ή όχι; 

Στα απορρίµµατα νοµιµοποιείτε τους σταθµούς µεταφόρτω-
σης απορριµµάτων, που κατά βάση είναι παράνοµοι. Σας το
είπαν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι. Χρησιµοποιούνται από
τους δήµους παρανόµως για να µειώσουν τον όγκο των σκουπι-
διών και να µπορούν να µειώσουν το κόστος µεταφοράς. 

Όµως σας ρώτησα και σας ξαναρωτάω: το συµπιεσµένο αυτό
σύµµεικτο σκουπίδι πώς θα το χρησιµοποιήσετε µετά εσείς στα
εργοστάσια διαλογής που έχετε ο ίδιος ανακοινώσει; Είναι αδύ-
νατο. Πώς συνάδει αυτό µε την πολιτική σας για την κυκλική οι-
κονοµία; Είναι ασύµβατη. Γι’ αυτό σας καλούµε να αποσύρετε
και αυτό το άρθρο σας.

Επίσης µεταφέρετε τις αποφάσεις για τη διαχείριση απορριµ-
µάτων από την περιφέρεια στο Υπουργείο. Δεν θέλετε στην
πράξη τον κοινωνικό έλεγχο εδώ. Θέλετε στην πράξη να διευκο-
λύνετε τους περιφερειάρχες να λαµβάνουν αποφάσεις για τη χω-
ροθέτηση των χώρων απόθεσης απορριµµάτων, των ΧΥΤΑ και
των ΧΥΤΥ, ελπίζω ΧΥΤΥ.

Εδώ επίσης είναι φωτογραφικό και για τη Φυλή, όπως σας έχω
καταγγείλει. Μετά από τις αντιδράσεις στην κ. Δούρου, που τε-
λευταίο βράδυ που ήταν Περιφερειάρχης Αττικής πέρασε εν κρυ-
πτώ την επέκταση του ΧΥΤΑ Φυλής και καθ’ ύψος και καθ’ έκταση
και σε άλλες περιοχές, την πρόταση αυτή -που στηρίζει πλέον ο
κ. Πατούλης και µαζί µε την κ. Δούρου- εσείς θέλετε στην ουσία
να την κάνετε ένα δώρο στον κ. Πατούλη. Αυτό καταγγέλλει το
δυτικό Μέτωπο.

Και το δυτικό Μέτωπο έχει δίκιο φοβάµαι. Φοβάµαι ότι είναι
µια «φωτογραφική» διάταξη για τον κ. Πατούλη.

Όσον αφορά το θέµα του Αξιού, του Ολύµπου, αλλά και της
Παµβώτιδας στην πράξη, είναι τεράστιας σηµασίας οικότοποι.
Προφανώς είναι ο Αξιός, αλλά ο Όλυµπος —φαντάζοµαι ότι συµ-
φωνούµε όλοι- είναι και ένα παγκόσµιο πολιτιστικό αγαθό. Και
βλέπουµε εδώ πέρα να καταργείται. Είναι στην τελευταία διαδι-
κασία το διάταγµα προστασίας και εδώ πέρα καταργείτε την ίδια
τη θεµατική του διατάγµατος. Οπότε, στην ουσία αν δεν γίνει µια
µεταβατική ρύθµιση, µένουν απροστάτευτα. Γι’ αυτό σας καλώ
να το ρυθµίσετε και αυτό, αν δεν είναι η διάταξη αυτή «φωτογρα-
φική».

Για την αδειοδότηση: πώς να γίνει γρηγορότερα η αδειοδό-
τηση, όταν έχουµε 30% µε 50% υποστελεχωµένη την υπηρεσία
αδειοδότησης; Πώς µπορούν αυτοί οι λιγοστοί άνθρωποι να φέ-
ρουν εις πέρας πιο γρήγορα το αδειοδοτικό έργο; Εσείς, αντί να
ενισχύσετε το δηµόσιο, θέλατε να ιδιωτικοποιήσετε τη διαδικασία
αδειοδότησης. Τελικά, κάνατε πίσω µετά την κατακραυγή και
φέρνετε ένα υβριδικό σχήµα, σαν ΣΔΙΤ περίπου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτού)

Λίγο χρόνο παραπάνω θα ήθελα και εγώ, κύριε Πρόεδρε, όπως
είχαν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι.

Τώρα θέλετε σε αυτό το σχήµα, τουλάχιστον αυτή την φορά,
ο ανεξάρτητος ιδιώτης-αξιολογητής να πληρώνεται από το δη-
µόσιο και, επίσης, δεν θα τον επιλέγει η εταιρεία, αλλά θα επιλέ-
γεται µε κλήρωση. Είναι σηµαντικές αλλαγές αυτές. Όµως, το

αποτέλεσµα αυτού του ιδιώτη-αξιολογητή θα πρέπει να κριθεί
από την υπηρεσία σε είκοσι µέρες. Σε είκοσι µέρες πρέπει να πε-
ράσει από τον ή την αρµόδιο υπάλληλο, από την ή τον προϊστά-
µενο, την ή τον διευθυντή και την ή τον γενικό γραµµατέα,
Υπουργό και πολιτική ηγεσία. Είναι αδύνατον αυτό.

Όµως, ξέρετε κάτι; Το έχετε ρυθµίσει, ώστε να µην υπάρχει
πρόβληµα. Αν δεν προλάβουµε, θα το υπογράφει πάντα ο γενι-
κός γραµµατέας. Στην ουσία πάλι θέλετε να αποφύγετε τις αρ-
νητικές αποφάσεις, οι οποίες δεν σας βολεύουν, δεν
εξυπηρετούν επενδύσεις που εσείς έχετε αποφασίσει πολιτικά,
όχι επιστηµονικά, ότι θα προωθήσετε. 

Αυτό τεκµαίρεται από εδώ, κύριε Υπουργέ. 
Όσον αφορά την πώληση του ΑΔΜΗΕ, συνεχίζεται, δυστυχώς,

το έργο και της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για την πώληση των δικτύων.
Σας καλούµε να σταµατήσετε, γιατί αυτά τα δίκτυα είναι εργα-
λεία ανάπτυξης.  Δεν είναι µόνο οι θέσεις απασχόλησης, δεν είναι
µόνο το συµφέρον του δηµοσίου. Είναι εργαλεία ανάπτυξης. Οι
επόµενες κυβερνήσεις δεν θα έχουν τα εργαλεία ανάπτυξης για
αυτήν τη χώρα.

Όσον αφορά τις ΑΠΕ, σας παρουσιάστηκε στην ακρόαση µε-
λέτη του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων που τεκµηριώνει ότι µπο-
ρούµε να πετύχουµε τους στόχους ΑΠΕ χωρίς εγκατάσταση στις
«NATURA». Σας κατέθεσα αυτή τη µελέτη και σας καλώ να τη λά-
βετε υπ’ όψιν και να αλλάξετε τις πρόνοιες τόσο του νοµοσχε-
δίου αυτού όσο και του χωροταξικού των ΑΠΕ.

Για θέµατα εργασίας, επίσης σας καλώ ξανά να δεσµευτείτε
τι θα γίνει µε τους τριακόσιους σαράντα εννιά απασχολούµε-
νους, εργαζόµενους στους φορείς διαχείρισης, ανθρώπους
στους οποίους, αν θέλετε, και η Κυβέρνηση και το κράτος έχει
επενδύσει δεκαπέντε χρόνια τώρα. Έχουν αποκτήσει µια εξειδί-
κευση. Είναι επιστήµονες περιβαλλοντολόγοι οι περισσότεροι και
βιολόγοι, ειδικότητες που λείπουν κατά κόρον από το Υπουργείο,
που έχει κυρίως µηχανικούς. Τους χρειαζόµαστε. Εκτελούν και
εξυπηρετούν µόνιµες ανάγκες και πρέπει να έχουν µια µόνιµη
θέση. Η γνώµη µου είναι να µην καταργηθούν καν οι φορείς δια-
χείρισης, αλλά αν προχωρήσετε, τουλάχιστον µονιµοποιήστε
τους. Μη χαθεί αυτή η περιουσία του δηµοσίου, που είναι αυτοί
οι τριακόσιοι σαράντα εννιά άνθρωποι.

Μας είπατε ότι σώζετε τα νησιά µε τη µετατροπή των ΦΟΔΣΑ
σε ανώνυµες εταιρείες. Μας είπατε: πηγαίνετε στους νησιώτες
και ζητήστε σε αυτούς να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο, να δούµε τι
θα σας πουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε µιλήσει είκοσι ένα λεπτά. Έχετε και δευτερολο-
γία.

ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, αµέσως.
Το αποτέλεσµα είναι ότι οι Δήµαρχοι Τήνου, Σύρου, Μυκόνου,

Άνδρου, Νάξου, Πάρου, Κιµώλου, και Θήρας ζητούν την από-
συρση, καθώς και της Κω και της Λέρου.

Όσον αφορά την αντισυνταγµατικότητα, εµείς πιστεύουµε ότι
αντισυνταγµατικά είναι και τα άρθρα 51 έως 55, που προβλέπουν
την εφεύρεση, δυστυχώς, του ΣΥΡΙΖΑ για τις οικιστικές πυκνώ-
σεις στην πράξη και ζητάµε και αυτά να αποσυρθούν. 

Θα µου επιτρέψετε να είµαι λίγο ειρωνικός σε αυτό. Δεν βρή-
καµε διάταξη για το Ελληνικό, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που δεν έχει «φωτογραφική»
διάταξη για το Ελληνικό. Δεν ξέρω αν θα έλθει µε τροπολογία.
Είδαµε για τις Σκουριές, είδαµε για εξορύξεις. Λείπει η διάταξη
για το Ελληνικό σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι σήµερα στις 6 το απόγευµα
υπάρχουν συγκεντρώσεις διαµαρτυρίας σε όλη την Ελλάδα:
στην Αθήνα έξω από τη Βουλή, στη Θεσσαλονίκη στον Λευκό
Πύργο, στον Βόλο στο Παπαστράτειο, στα Γρεβενά στην πλα-
τεία Ελευθερίας, στο Ηράκλειο στα Λιοντάρια, στην Καρδίτσα
στην κεντρική πλατεία, στην Κέρκυρα στο Λιστόν, στα Τρίκαλα
στην πλατεία Ρήγα Φεραίου, στην Χαλκίδα στο Στρογγυλό πα-
ραλίας, στα Χανιά στην πλατεία Αγοράς.

Σας καλώ, όπως και ο Συνήγορος του Πολίτη, όπως και όλοι
οι πολίτες και οι οργανώσεις, να σταθείτε στο ύψος των περιστά-
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σεων και να κάνετε το µόνο αξιοπρεπές πράγµα, κύριε Υπουργέ:
να το αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας, και θα ακολουθήσει η κ. Μπακογιάννη. Αµέσως
µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ.
Βούτσης, µετά ο κ. Αποστόλου, ο κ. Σταµενίτης, ο κ. Κεγκέρο-
γλου, στη θέση του οποίου θα µιλήσει ο κ. Κατρίνης, και αµέσως
µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ.
Κλέων Γρηγοριάδης. Επίσης, θα µιλήσει και ο κ. Χήτας, µετά τον
κ. Χαρακόπουλο.

Κύριε Υπουργέ, εσείς θέλετε τον λόγο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κάποια στιγµή θα µιλήσω και εγώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από σήµερα περάσαµε σε µια νέα
φάση, σε µια φάση που, όπως επιβεβαιώνουν οι ειδικοί και οι επι-
στήµονες, είναι εξίσου δύσκολη και σίγουρα πιο σύνθετη, πιο
απαιτητική σε σχέση µε την προηγούµενη περίοδο της καραντί-
νας. Και σε αυτή τη φάση η κρατική ευθύνη δεν θα µπορεί πλέον
να κρύβεται πίσω από την πειθαρχία και την αποφασιστικότητα
των πολιτών. 

Είναι άµεση ανάγκη να εξασφαλιστεί η προστασία των εργα-
ζοµένων στους χώρους δουλειάς, στα µέσα µεταφοράς, των µα-
θητών και των εκπαιδευτικών στα σχολεία. Είναι άµεση ανάγκη
να γίνουν µαζικά διαγνωστικά τεστ, να υπάρχει προµήθεια σε µά-
σκες χωρίς επιβάρυνση, να αξιοποιηθεί ο χρόνος που κερδήθηκε
για να στηριχθεί ουσιαστικά το δηµόσιο σύστηµα υγείας, ειδικά
από τη στιγµή που όλοι προβλέπουν ένα πιθανό δεύτερο κύµα
πανδηµίας από το φθινόπωρο. Και, φυσικά, να στηριχθούν οι ερ-
γαζόµενοι, οι άνεργοι, οι άνθρωποι που δεν καταγράφονται που-
θενά, που είναι κάτω από τα ραντάρ, όπως έχουµε ξαναπεί, µε
αποτέλεσµα να µην έχουν κανένα απολύτως εισόδηµα. 

Σε αυτή την κατηγορία ανήκουν, για παράδειγµα, και οι άνθρω-
ποι του πολιτισµού, οι εργάτες της τέχνης, που εδώ και µέρες
έχουν υψώσει φωνή διαµαρτυρίας. 

Όλα αυτά πρέπει να γίνουν τώρα και µε ευθύνη του κράτους.
Αντί, όµως, να ασχοληθείτε σοβαρά µε όλα αυτά, βρήκατε την
ευκαιρία µε αφορµή την πανδηµία για να περάσετε όποιο αντι-
δραστικό, αντιλαϊκό µέτρο είχε αποµείνει µετά από δέκα χρόνια
κρίσης και µνηµονίων. Βρήκατε την ευκαιρία να υλοποιήσετε τις
δέκα εντολές του ΣΕΒ, προτάσεις που χρόνια τώρα φώλιαζαν
στα κιτάπια του και που όλοι τις ξέρουµε. Και νοµίζετε ότι τώρα
βρήκατε τη στιγµή να τις περάσετε στα µουλωχτά, εκµεταλλευό-
µενοι και την υπολειτουργία της Βουλής.

Ανάµεσα σε αυτά τα µέτρα είναι και το σηµερινό περιβαλλον-
τοκτόνο νοµοσχέδιο, που έρχεται να σαρώσει ό,τι άφησαν όρθιο
προηγούµενες κυβερνήσεις.

Δεν είναι υπερβολή να πούµε πως αυτό το δήθεν περιβαλλον-
τικό νοµοσχέδιο το έγραψαν οι ίδιοι οι βιοµήχανοι έναν χρόνο
πριν. Ο ίδιος ο ΣΕΒ, για παράδειγµα, έναν χρόνο πριν µε το ενη-
µερωτικό του δελτίο ουσιαστικά υποδείκνυε στην Κυβέρνηση τι
να κάνει για το περιβάλλον, ζητούσε ταχύτερη περιβαλλοντική
αδειοδότηση για περισσότερες επενδύσεις.

Δεν πρόλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ, γιατί τον πρόλαβαν οι εκλογές,
έσπευσε να το υλοποιήσει η Νέα Δηµοκρατία. 

Αλήθεια, για ποιον λόγο θα έπρεπε αυτό το νοµοσχέδιο να συ-
ζητηθεί και να ψηφιστεί τώρα; Για ποιον λόγο θα έπρεπε να πε-
ράσει εν µέσω πανδηµίας; 

Η απάντηση κατά την άποψή µας είναι γνωστή: γιατί πολύ
απλά κανένας δεν συµφωνεί µε αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί έχει
καταδικαστεί από οργανώσεις, από φορείς που ασχολούνται µε
την προστασία του περιβάλλοντος. Οπότε, τι πιο βολικό να πε-
ράσει αυτό το νοµοσχέδιο σε µια περίοδο που η κύρια προσοχή

του λαού µας είναι αντικειµενικά στραµµένη αλλού;
Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που φέρνετε για ψήφιση στη Βουλή

είναι ένα νοµοσχέδιο που το σύνολο των περιβαλλοντικών οργα-
νώσεων το χαρακτηρίζει αρµαγεδδώνα για το περιβάλλον. Και
το φέρνετε στα µουλωχτά, µε τρόπο τέτοιο, ώστε να περιορι-
στούν όσο γίνεται και οι αντιδράσεις του ελληνικού λαού, ειδικά
της ελληνικής νεολαίας.

Έχετε το θράσος να βαφτίζετε «περιβαλλοντική προστασία»
τον εξευτελισµό της έννοιας της περιβαλλοντικής αδειοδότησης
µε τις εξπρές αδειοδοτήσεις κάθε είδους που θα ανατίθενται σε
ιδιώτες, τις χιλιάδες νέες ανεµογεννήτριες σε κάθε βουνοκορφή
και τα δεκάδες χιλιάδες φωτοβολταϊκά πάρκα µε τα οποία γεµί-
ζετε τη χώρα, την κατάργηση µέσα σε µια νύχτα του καθεστώτος
προστασίας των προστατευόµενων περιοχών υψηλής περιβαλ-
λοντικής αξίας για τη χώρα µε το αστείο, όµως και ταυτόχρονα
κυνικό επιχείρηµα που έρχεται κατευθείαν και αυτό από τον ΣΕΒ,
«τι θέλετε να κάνουµε; Έχουµε πολλές τέτοιες περιοχές στην Ελ-
λάδα». 

Χλευάζετε ακόµα και την -τάχα- ανεξάρτητη δικαιοσύνη, όταν
ξαναφέρνετε τις οικιστικές πυκνώσεις από την πίσω πόρτα, λί-
γους µήνες µετά την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
που τις απέρριψε. 

Τσαλαπατάτε βάναυσα την ίδια την έννοια του δάσους και της
σχετικής επιστήµης, αφού πια δεν θα είναι οι κρατικοί δασολόγοι
υπεύθυνοι για να εξετάσουν τι είναι δάσος, αλλά οι κατά τόπους
µηχανικοί και δικηγόροι που συνάπτουν συµβόλαια και χτίζουν
µέσα στο δάσος, που δήθεν πρέπει να προστατεύσουν κατά τα
άλλα, αποδεικνύοντας, φυσικά, πως η επιστήµη είναι καλή µόνο
όταν µας βολεύει.

Μετατρέπετε όλη τη χώρα σε ένα απέραντο εργοτάξιο που
ψάχνει πετρέλαιο, γράφοντας στα παλαιότερα των υποδηµάτων
σας κάθε αντίρρηση των τοπικών κοινωνιών και µάλιστα µε ψευ-
δεπίγραφα και πολλές φορές αστεία επιχειρήµατα των Υπουρ-
γών σας πως δεν είναι κάτι τέλος πάντων αυτό.

Δίνετε µια σειρά δωράκια σε διάφορους επιχειρηµατίες µε
κάθε είδους φωτογραφικές διατάξεις. Καλά, αυτό το έχουµε συ-
νηθίσει, βέβαια, είναι γνωστή η πρακτική όλων σας και φυσικά
δίνετε επιπλέον στο υψηλά ιστάµενο προσωπικό, όπως στα µέλη
του διοικητικού συµβουλίου αυτού του υπερ-φορέα που ετοιµά-
ζετε και µισθό-πρόκληση 8.000 ευρώ, την ώρα που ο λαός µας
υποφέρει. Η βρώµικη δουλειά, από ό,τι φαίνεται, πρέπει να πλη-
ρώνεται αδρά. 

Η συζήτηση πως µια νέα πιο βαθιά κρίση είναι προ των πυλών,
έχει φουντώσει ανάµεσα σε όλους τους εργαζόµενους που κα-
ταλαβαίνουν ποιος για άλλη µια φορά θα πληρώσει τη λυπητερή.

Και ενώ οι επιπτώσεις για την ελληνική οικονοµία θα είναι
ακόµα µεγαλύτερες, γεγονός που και εσείς δεν µπορείτε να απο-
κρύψετε λόγω και της µονοκαλλιέργειας του τουρισµού, θα φέ-
ρετε -λέτε- µια διάταξη-κόλαφο -αποσύροντάς την από σήµερα,
αλλά θα την πάτε στο νοµοσχέδιο του ΥΠΕΧΩΔΕ- που µετατρέ-
πει και το κέντρο της Αθήνας σε τουριστική ζώνη ξενοδοχείων
µε πολλές εκατοντάδες κλίνες. 

Δεν περιµέναµε, φυσικά, ότι η πανδηµία θα σας έβαζε µυαλό.
Το µυαλό σας κάποιοι από σας -δυστυχώς- το χρησιµοποιείτε
µόνο για την τροµοκρατία του κόσµου, να τον καθηλώνετε
άβουλο, άπραγο, αµίλητο, φορτώνοντάς τον και µε ατοµικές -
δήθεν- ευθύνες που δεν έχει, παρ’ ότι τηρεί όλα τα απαραίτητα
µέτρα προστασίας, πράγµα που δεν κάνετε όλοι από εσάς.

Το σχέδιο νόµου που φέρνετε είναι σχέδιο που θυσιάζει τις
ανάγκες των εργαζοµένων και του λαού, προκειµένου να διασφα-
λίσει τα κέρδη κάποιων µεγάλων επιχειρήσεων. 

Και δεν µπορεί ορισµένοι να πέφτουν από τα σύννεφα, όπως
ο ΣΥΡΙΖΑ για παράδειγµα, είτε µε το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου είτε µε τη µεθόδευση, γιατί ο τρόπος τού να φέρουµε στα
µουλωχτά το νοµοσχέδιο για να ψηφιστεί µε διαδικασίες εξπρές
είναι πασίγνωστος. 

Διαπρέψατε σε αυτά πέντε χρόνια τώρα εσείς, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Όσο για τους ισχυρισµούς του κ. Χατζηδάκη ότι το νοµοσχέδιο
ήταν στη διαβούλευση για καιρό, το λιγότερο που µπορούµε να
πούµε είναι ότι είναι πρόκληση, όχι µόνο γιατί το µισό σχεδόν του
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νοµοσχεδίου δεν ήταν στη διαβούλευση, αλλά και γιατί η διαβού-
λευση τού είπε πρακτικά «πάρτε το πίσω!».

Το περιεχόµενο, επίσης, του σχεδίου νόµου δεν προκαλεί κα-
νενός είδους έκπληξη σε κανέναν, γιατί το καινούργιο πλαίσιο
αδειοδότησης ολοκληρώνει ουσιαστικά το πλαίσιο του 2011,
πλαίσιο που το διατήρησε και ο ΣΥΡΙΖΑ, παρά τις τότε δήθεν δια-
µαρτυρίες του. Οι δε αλλαγές που φέρνει σήµερα η Νέα Δηµο-
κρατία είναι όλες κατά παραγγελία του ΣΕΒ, ο οποίος είναι λες
και έγραψε ο ίδιος τόσο το κοµµάτι για τις αδειοδοτήσεις όσο
και για τα άλλα, «πάρε ό,τι θες, επενδυτή!».

Αλήθεια, αυτό το µεγαλειώδες επιχείρηµα τού να συγκρίνετε
ποσοστιαία το περιβάλλον στην Ελλάδα µε άλλες χώρες πού στο
καλό το βρήκατε; Είναι επιχείρηµα αυτό; Δηλαδή, λίγο-πολύ µας
λέτε ότι έχουµε πολύ δάσος στην Ελλάδα, άρα, ας το καταστρέ-
ψουµε, έχουµε πολλές περιοχές «NATURA», άρα, ας τις διαλύ-
σουµε.

Η επιτάχυνση της αδειοδότησης των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, επίσης, δεν µπορεί να εκπλήξει κανέναν που τώρα εµ-
φανίζεται να υπερασπίζεται και τα άγραφα. Οι στόχοι για περαι-
τέρω διείσδυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στο
ενεργειακό µείγµα, για τους οποίους πλειοδοτήσατε µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ -πριν τις εκλογές βέβαια- πώς αλλιώς µπορούν να επιτευχ-
θούν παρά µε χιλιάδες νέες ανεµογεννήτριες και φωτοβολταϊκά;

Οι συµβάσεις παραχώρησης για έρευνα υδρογονανθράκων,
για τις οποίες έχετε ρίξει πολύ τσακωµό στη Βουλή µε την τώρα
Αντιπολίτευση για το σε ποιον πρέπει, πραγµατικά, να πιστω-
θούν, τι άλλο άραγε µπορεί να σηµαίνουν παρά δεκάδες χιλιάδες
χιλιόµετρα δρόµων για να παρθούν µετρήσεις, χιλιάδες γεωτρή-
σεις και στη συνέχεια, αν βρεθεί πετρέλαιο, µία τεράστια περι-
βαλλοντική καταστροφή; 

Το περιβάλλον διαλύεται για να επενδύουν οι βιοµηχανίες. Οι
ανανεώσιµες πηγές θα αγκαλιάσουν όλα τα βουνά και το ρεύµα
θα γίνει πανάκριβο. Οι περιοχές προστασίας της φύσης θα γί-
νουν αντικείµενο τουριστικής εκµετάλλευσης. Οι παραλίες θα γί-
νουν αυλές µεγάλων ξενοδοχειακών συγκροτηµάτων. Οι
πετρελαϊκοί όµιλοι θα γεµίσουν όλη την υπόλοιπη χώρα µε γεω-
τρήσεις. Το περιβάλλον βρίσκεται εκεί για να βγάλουν κέρδη µε-
γάλες επιχειρήσεις και οι σωτήρες επενδυτές σε κάθε τοµέα.

Έτσι, η αλήθεια, λοιπόν, είναι πως δεν κάνετε κάτι το τόσο και-
νοφανές. Προωθείτε περαιτέρω το νοµικό πλαίσιο που χρειάζεται
η δική σας καπιταλιστική ανάπτυξη, πλαίσιο που κυριολεκτικά
θρυµµατίζει τις ανάγκες, όµως, του λαού ολόκληρης της χώρας. 

Η καπιταλιστική σας ανάπτυξη απαιτεί να διαλύσουµε το περι-
βάλλον και να θυσιάσουµε λαϊκά δικαιώµατα, να πληρώνουµε πα-
νάκριβο ρεύµα για να κερδίζουν οι όµιλοι των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας που θα στήσουν σε κάθε βουνό εγκαταστάσεις,
να δεχτούµε πως οι επιχειρήσεις δεν χρειάζονται αδειοδότηση
γιατί αυτορρυθµίζονται και πως προστατεύουν το περιβάλλον -
λέει- µόνες τους, να δεχτούµε πως για να βγάλουν δισεκατοµµύ-
ρια κέρδη οι όµιλοι εξόρυξης πετρελαίου πρέπει να τρυπήσουµε
ολόκληρη τη χώρα.

Όσο για τη λεγόµενη «πράσινη ανάπτυξη», την οποία όλοι σας
προωθείτε, αποδεικνύεται ότι µόνο πράσινη δεν είναι, είναι κα-
τάµαυρη. Είναι η ανάπτυξη που στο όνοµα της προστασίας του
περιβάλλοντος και µόνο προωθεί τη στρατηγική συγκεκριµένων
lobbies. 

Αλήθεια, εσείς που είστε τόσο υπέρ της καθαρής ενέργειας,
γιατί δεν επενδύετε στην υδροηλεκτρική ενέργεια που είναι απο-
δεδειγµένα η πιο φιλική προς το περιβάλλον; 

Άρα, µιλάµε γι’ αυτή την καπιταλιστική ανάπτυξη. Όµως, ανά-
πτυξη µε κριτήριο το καπιταλιστικό κέρδος από τη µία και πραγ-
µατική προστασία του περιβάλλοντος από την άλλη είναι
πράγµατα ασυµβίβαστα. 

Το µόνο που επιδιώκετε είναι να διαµορφώσετε νέα πεδία
επενδυτικής δραστηριότητας για τα υπερσυσσωρευµένα κεφά-
λαια των οµίλων. Αυτή, βέβαια, είναι η στρατηγική των ισχυρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που µε πρόσχηµα την προστασία του
περιβάλλοντος προσπαθούν να αναβαθµίσουν τη θέση τους στον
ενεργειακό πόλεµο. 

Σε ολόκληρο τον κόσµο, από τις Ηνωµένες Πολιτείες µέχρι τη
Γερµανία και τη Γαλλία, ένα µεγάλο κοµµάτι του κεφαλαίου υπο-

στηρίζει τη λύση αυτή που θέλετε και εσείς, το περιβόητο «Green
New Deal», το µεγάλο επενδυτικό πρόγραµµα που θα αντικατα-
στήσει τις παλαιές υποδοµές µε καινούργιες «πράσινες» υποδο-
µές. Όµως, οι καινούργιες υποδοµές κοστίζουν και οι «πράσινες»
υποδοµές κοστίζουν ακόµα περισσότερο. Για παράδειγµα, οι
νέες «πράσινες» υποδοµές στην ενέργεια µεταφράζονται σε πα-
νάκριβο ηλεκτρικό ρεύµα. Σηµαίνουν λιγότερη θέρµανση, ακρι-
βές νέες εγκαταστάσεις. Και φυσικά η «πράσινη» ανάπτυξη έχει
κερδισµένους και χαµένους. Κερδισµένοι είναι βασικά οι επενδυ-
τές στις νέες «πράσινες» τεχνολογίες που θα δουν δισεκατοµµύ-
ρια κέρδη να µπαίνουν στις τσέπες τους. Χαµένοι, όµως, είναι οι
εργαζόµενοι, όπως θα συµβεί, για παράδειγµα, στους εργαζόµε-
νους στον κλάδο της ενέργειας που γνωρίζουν µεγάλη αύξηση
του βαθµού εκµετάλλευσής τους. Χαµένη, βέβαια, θα είναι και η
λαϊκή οικογένεια που θα πληρώνει πανάκριβα το ηλεκτρικό
ρεύµα. Χαµένο είναι και εκείνο βέβαια το τµήµα του κεφαλαίου,
των επιχειρηµατιών, που έχουν επενδύσει σε παλαιότερες τεχνο-
λογίες, τους οποίους οι «πράσινες» λύσεις τούς καταστρέφουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Γενικού Γραµµατέα)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε λίγο. Δεν θα καθυστερήσω πολύ. 
Παρακολουθούµε τον ΣΥΡΙΖΑ που έχει βγει στα κεραµίδια για

το περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο. Γιατί άραγε; Η στρατηγική της
δήθεν «πράσινης» ανάπτυξης δεν είναι και δική του στρατηγική;
Το µεγαλύτερο οικολογικό έγκληµα στην Αττική, που είναι εδώ
και δεκαετίες η χωµατερή στα Λιόσια, που µάλιστα την επεκτεί-
νατε και θέλετε να την αντιγράψετε και αλλού, όπως στο Γραµ-
µατικό, δεν έχει πλέον και τη σφραγίδα του ΣΥΡΙΖΑ; Η
καρκινογόνα καύση µε τα γνωστά αποτελέσµατα στον Βόλο,
αλλά και αλλού, δεν έχει και την υπογραφή του ΣΥΡΙΖΑ; 

Και επειδή είδαµε και ένα βιντεάκι της κ. Δούρου µε πουλάκια
και ανεµιστήρες, θα ήταν καλύτερο να βγάλει ένα βιντεάκι για να
ενηµερώσει πραγµατικά τον λαό της Αττικής τι αποφάσισε πίσω
από τις πλάτες του πέρυσι το καλοκαίρι µαζί µε τον Πατούλη και
το γνωστό φασιστοειδές, τον Τζήµερο. Αναφερόµαστε στη νέα
χωµατερή που είναι παράνοµη, γιατί είναι σε ζώνη απολύτου
προστασίας και για την οποία οι εκλεγµένοι του ΚΚΕ στην τοπική
αυτοδιοίκηση έχουν καταθέσει µηνυτήρια αναφορά στον Άρειο
Πάγο.

Στην ουσία οµολογείτε όλοι σας πως αυτό το σύστηµα δεν
χωρά τις πραγµατικές ανάγκες του λαού. Αφήστε αυτά που ξέ-
ρετε! Αυτό το σύστηµα που υπηρετείτε δεν είναι ούτε ορθολο-
γικό ούτε και µονόδροµος. Το περιβάλλον µπορεί πραγµατικά να
το υπερασπιστεί ο ίδιος ο λαός, αλλά όταν αποφασίσει να σας
διώξει οριστικά από τη διακυβέρνηση και να πάρει ο ίδιος την
εξουσία µε κοινωνικοποιηµένα µέσα παραγωγής, θέτοντας κάτω
από το δικό του σχέδιο και έλεγχο την οικονοµία. Τότε θα µπο-
ρέσει πραγµατικά να ικανοποιήσει την ανάγκη του να ζήσει σε
ένα ανθρώπινο περιβάλλον, για να προστατέψει την υγεία του
και συνολικά τις ανάγκες του, να ζήσει µε ευηµερία και όχι µε
µεµψιµοιρία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα για εννέα λεπτά η κ. Μπακογιάννη από τη

Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά ο πρώην Πρόεδρος της Βου-
λής κ. Βούτσης. 

Ορίστε, κυρία Μπακογιάννη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να σας πω ότι δεν χαίροµαι που σας
ξαναβλέπω όλους µετά από σαράντα πέντε µέρες καραντίνας
και που επιστρέφουµε σε κανονικούς κατά κάποιον τρόπο ρυθ-
µούς στη Βουλή των Ελλήνων.

Επειδή είναι η πρώτη φορά που παίρνω τον λόγο, επιτρέψτε
µου να πω και εγώ µε τη σειρά µου ένα πολύ µεγάλο ευχαριστώ,
κάτι που έχει ακουστεί πάρα πολλές φορές όλο τον τελευταίο
καιρό σε αυτή τη χώρα. Επιτρέψτε µου να πω ένα ευχαριστώ σε
όλους αυτούς τους ανθρώπους που βρέθηκαν στην πρώτη
γραµµή σε αυτή τη µάχη κατά του κορωνοϊού, στους γιατρούς,
στους νοσοκόµους, στους τραυµατιοφορείς, στους ανθρώπους
της καθαριότητας των δήµων, στους ανθρώπους του προγράµ-
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µατος «Βοήθεια στο Σπίτι», στην Αστυνοµία και σε όλους εκεί-
νους οι οποίοι έδωσαν τη δική τους µάχη για να µπορούµε εµείς
να µείνουµε ασφαλείς στα σπίτια µας. 

Επιτρέψτε µου να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στον ελληνικό
λαό ο οποίος ανταποκρίθηκε και δηµιούργησε ένα τεράστιο κε-
φάλαιο γι’ αυτή τη χώρα, κυρίες και κύριοι, ένα τεράστιο κεφά-
λαιο εµπιστοσύνης και αισιοδοξίας, εµπιστοσύνης στην πολιτεία,
στους λειτουργούς της, εµπιστοσύνης στον εαυτό του και αυτο-
πεποίθησης και βεβαίως εµπιστοσύνης στο αύριο, το οποίο
αναµφισβήτητα θα είναι δύσκολο -και θα συµφωνήσω µε όλους
όσοι το είπαν από πριν- και ανηφορικό. Μπαίνουµε σε µία και-
νούργια µάχη, στη µάχη της οικονοµίας, χωρίς να έχουµε τελει-
ώσει τη µάχη προστασίας της υγείας. Όµως, πιστεύω ότι µε την
εµπιστοσύνη που έχουµε στον εαυτό µας και µε τη συσπείρωση
και την αλληλεγγύη την οποία έδειξε ο ελληνικός λαός θα τα κα-
ταφέρουµε και στη δεύτερη και πολύ δύσκολη µάχη.

Πριν µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου, θέλω να κάνω δύο πα-
ρατηρήσεις. 

Η πρώτη παρατήρηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι
και το πολιτικό σύστηµα βγήκε ενισχυµένο από αυτή την περιπέ-
τεια. Και βγήκε ενισχυµένο, διότι, πράγµατι, ανταποκρίθηκε στις
ανάγκες των καιρών και έδειξε ωριµότητα και σοβαρότητα στην
αντιµετώπιση του ιού. Και αυτό, εµένα τουλάχιστον, µε γέµισε
αισιοδοξία. Και µε γέµισε αισιοδοξία για το αύριο. Διότι έχουµε
πάρα πολλούς λόγους να διαφωνούµε σε αυτή την Αίθουσα και
έχουµε και διαφορετικές πολιτικές προσεγγίσεις και διαφορετική
Ιδεολογία. Όµως, αυτό που δεν θα έπρεπε να κάνουµε είναι να
επανέλθουµε στην παλιά λογική του χθες. Και, δυστυχώς, σή-
µερα σε αυτή την Αίθουσα περίσσεψε η υποκρισία. Οµολογώ ότι
δεν το περίµενα. Θα µου πει κανείς ότι θα έπρεπε να το περιµένω
µετά από τόσα χρόνια στην πολιτική. Δεν το περίµενα!

Δεν περίµενα αυτή την απίστευτη υποκρισία. Χάσαµε µιάµιση
ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα το πρωί για να κου-
βεντιάζουµε για τον τρόπο µε τον οποίο θα ψηφιστεί η αντισυν-
ταγµατικότητα. 

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, και εσείς, όπως και όλοι, γνωρί-
ζουµε πώς λειτουργούµε στη Βουλή αυτή, πώς λειτουργούµε
στη Διάσκεψη των Προέδρων που όταν συγκεντρώνονται έξι, η
ψήφος του εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας είναι πλειοψη-
φική έναντι των υπολοίπων πέντε, διότι έπρεπε να λειτουργή-
σουµε υπό λογικές συνθήκες και διότι υπάρχει η αρχή της
δεδηλωµένης. 

Και έγινε ένα απίστευτο, ένα καταπληκτικό κόλπο. Είχατε δι-
καίωµα να φέρετε επτά Βουλευτές σε αυτή την Αίθουσα σήµερα
και άλλους επτά αύριο, έτσι ώστε να υπάρχει εναλλαγή και να
µπορούν να υπάρχουν οι οµιλητές για το νοµοσχέδιο. Και εσείς
φέρατε και τους δεκατέσσερις µαζί σήµερα το πρωί. Και επειδή
εσείς φέρατε τους δεκατέσσερις και εµείς τηρήσαµε τη συµφω-
νία, πιστέψατε ότι όταν σηκωθούν, θα είναι περισσότεροι αυτοί
οι οποίοι θα διαφωνούν µε το νοµοσχέδιο από αυτούς οι οποίοι
θα συµφωνούν. Ε, είναι φθηνό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!
Είναι φθηνό και ανάξιο της προσπάθειας την οποία έχει κάνει ο
ελληνικός λαός όλο αυτό τον καιρό. Είναι µία περιττή υποκρισία,
την οποία δεν χρειαζόσασταν, όπως δεν χρειάζεται και η Βουλή
αυτές τις λογικές οι οποίες, κατά τη δική µου γνώµη, ανήκουν
στο παρελθόν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχει αποδείξει τη δική της περιβαλλοντική
ευαισθησία. Και δεν είναι τυχαίο ότι ο σοσιαλιστής Τίµερµανς
αποκαλεί τον Κυριάκο Μητσοτάκη «ο “πράσινος” Πρωθυπουρ-
γός», διότι έβαλε το κεφάλι του στον τορβά και προχώρησε την
απολιγνιτοποίηση πολύ γρηγορότερα από οποιαδήποτε άλλη
χώρα και την προχωράει και τρέχει. Και δεν είναι τυχαίο ότι οι
ευαισθησίες της Νέας Δηµοκρατίας για το περιβάλλον έχουν κα-
ταγραφεί σε διάφορες αποφάσεις και διάφορες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες όλο αυτόν τον καιρό.

Όµως, από εκεί και πέρα, δεν µπορούµε και να εθελοτυ-
φλούµε. Δεν µπορούµε να λέµε ότι δεν υπάρχει τίποτα στραβό
στον τρόπο µε τον οποίο προστατεύεται το περιβάλλον, κύριοι
συνάδελφοι. Ποια είναι η αλήθεια; Υπάρχει κανείς ο οποίος να

αµφισβητεί ότι σε µία χώρα ευρωπαϊκή δεν µπορεί να χρειάζεσαι
οκτώ χρόνια για να πάρεις άδεια για να κάνεις µια επένδυση;
Υπάρχει ένας –να σηκωθεί να το πει!- που µπορεί να πει «εγώ
είµαι πάρα πολύ ευχαριστηµένος που σε αυτή τη χώρα που λέ-
γεται Ελλάδα για να κάνεις µια επένδυση, θέλεις έξι-οκτώ χρόνια
για να πάρεις την περιβαλλοντική άδεια»; 

Είµαστε σοβαροί τώρα; Είναι ποτέ δυνατόν να στείλουµε αυτό
το µήνυµα; Να γίνει έλεγχος, ναι. Να υπάρχουν αυστηρές προ-
διαγραφές, ναι. Να σηκωθεί το δηµόσιο και να κάνει τη δουλειά
του, ναι. Και να την κάνει σωστά, αυστηρά, ναι. Όµως, να δώσει
την άδεια ή να µην την δώσει την άδεια; Και, εν πάση περιπτώσει,
µέσα σε ένα λογικό χρονικό πλαίσιο! 

Είναι ποτέ δυνατόν να συζητάµε και να λέµε ότι όλη αυτή η ει-
κόνα να καίγονται τα σκουπίδια, να γίνεται ο χαµός στα νησιά,
πρέπει να παραµείνει ως έχει; Είναι δυνατόν να µη θέλουµε να
δράσουµε και να επέµβουµε σε αυτή τη λογική; Εδώ πήγε η Κέρ-
κυρα να καταστρέφει πέρυσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! Το
ζήσατε. 

Αυτή η λογική µε τα σκουπίδια από την εποχή που ήµουν Δή-
µαρχος Αθηναίων µέχρι σήµερα που σας µιλώ –και έχουν περά-
σει πολλά χρόνια, πιστέψτε µε- εξακολουθεί και ζει και βασιλεύει.
Δεν χρειάζονται αλλαγές; Μιλάµε για σταθµούς µεταφόρτωσης;
Μιλάµε για σταθµούς µεταφόρτωσης δέκα χρόνια τώρα; Και
λύση στο θέµα δεν έχει υπάρξει. 

Και έρχεται η Κυβέρνηση και παίρνει µία πρωτοβουλία. Θα
δούµε αν θα λειτουργήσει κι εγώ εδώ θα είµαι να κάνω την κρι-
τική, αν χρειαστεί. Όµως, δεν µπορεί να ζητάτε από µία κυβέρ-
νηση να µην κάνει απολύτως τίποτα!

Πέντε καταδίκες επί ΣΥΡΙΖΑ! Πέντε καταδίκες χάρη στην κα-
ταπληκτική ευαισθησία του περιβάλλοντος του ΣΥΡΙΖΑ! Αυτές
δεν θα τις υπολογίσουµε; Δεν θα τις δούµε; Δεν θα τις λάβουµε
υπ’ όψιν µας; 

Έρχεται η Κυβέρνηση και παίρνει πρωτοβουλία για τα µπάζα.
Διαφωνείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Διαφωνείτε ή συµφω-
νείτε; Πείτε το µας, λοιπόν, να το ακούσουµε. Διαφωνείτε ότι για
να πάρεις άδεια πρέπει να ξέρεις πού θα πάνε τα µπάζα; Δεν βα-
ρέθηκες να καταγράφεις όλα τα µπάζα µέσα στα ποτάµια της
χώρας όλο αυτό τον καιρό; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συµφωνούµε να µην έχει παραθυ-
ράκι!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Προσπαθούµε να βρούµε πράγ-
µατα στα οποία διαφωνούµε; Έχουµε αρκετά. Όµως, αυτά που
είναι αυτονόητα ας τα υπερασπιστούµε. Ας πούµε ότι αυτά είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση. Ας µπούµε σε µία τέτοια λογική. Και
ναι, εµείς την θέλουµε την «πράσινη» ενέργεια. Ναι, είναι αλή-
θεια, την θέλουµε, διότι ξέρουµε ότι οποιαδήποτε άλλη ενέργεια,
δυστυχώς, επιβαρύνει το περιβάλλον πάρα πολύ. Και σας το λέω
εγώ που ιστορικά, εν πάση περιπτώσει, έχω αρκετές µάχες κι έχω
χάσει κιόλας πάρα πολλά προσπαθώντας να προστατεύσω. 

Και όπως είπα και λίγο πριν κατ’ ιδίαν –και σας το λέω και δη-
µόσια- εµείς στην Κρήτη, στα Χανιά, έχουµε το φαράγγι της Σα-
µαριάς και υπήρξε µια πρωτοποριακή τότε απόφαση του πατέρα
µου, για να µπορέσει το φαράγγι να είναι αυτό που είναι. Σήµερα
έχουµε την ανάγκη να προστατεύσουµε και τον Μπάλο και την
Ελαφόνησο µε αυστηρότατους, µα αυστηρότατους όρους. 

Χαίροµαι, όµως, που ο φορέας διαχείρισης θα είναι ένας φο-
ρέας ο οποίος θα µπορεί να κάνει τη δουλειά του. Δεν θα είναι
ένας φορέας διαχείρισης σε χαρτιά και µε απόλυτη ανηµποριά
να αποδώσει το έργο, το οποίο πρέπει. Χρειαζόµαστε έναν
φορέα διαχείρισης προστασίας αυτών των θησαυρών που
έχουµε στο περιβάλλον, αποτελεσµατικό, ο οποίος να µπορεί να
παίρνει χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ο οποίος να µπορεί
να επενδύει µέσα σε αυτές σε αυτές τις περιοχές, ο οποίος να
µπορεί πραγµατικά και αποτελεσµατικά θα προστατέψει το πε-
ριβάλλον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Αυτό το νοµοσχέδιο
είναι µία αρχή. Είναι δύσκολο νοµοσχέδιο. Έχει πάρα πολλά θέ-
µατα, τα οποία είναι ανοιχτά. Σε πάρα πολλά θέµατα έχει προ-
χωρήσει πάρα πολύ.
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Εγώ δεν έχω την αντίδραση την οποία είχατε εσείς, κύριοι συ-
νάδελφοι, και για το κέντρο της Αθήνας. Θεωρώ ότι, εντάξει,
σωστά το απέσυρε ο Υπουργός για να µπορέσει να δώσει µία
εξειδίκευση στη µελέτη. Όµως, σε όλα τα ιστορικά κέντρα όλων
των πόλεων υπάρχουν µικρές ξενοδοχειακές µονάδες. Και θα
πρέπει να υπάρξει και στην Αθήνα η δυνατότητα αυτές να δηµι-
ουργηθούν, για να κρατήσουν και ζωντανά αυτά τα περίφηµα νε-
οκλασικά, τα οποία έχουµε αφήσει και ρηµάζουν και καίγονται,
όπως καίγονταν προχθές στη Σταδίου.

Ας πούµε, λοιπόν, τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Ας δούµε
την πραγµατικότητα. Ας µην παριστάνουµε ότι ζούµε σε άλλη
χώρα. Στην Ελλάδα ζούµε και ξέρουµε πολύ καλά πώς λειτούρ-
γησαν όλες αυτές οι αποφάσεις τα προηγούµενα χρόνια και ας
πούµε ότι τουλάχιστον σε κάποια βασικά θέµατα έχουµε τη δυ-
νατότητα να συµφωνήσουµε. 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, όπως καταλαβαίνετε, υπερψηφίζω το νο-
µοσχέδιο και το υπερψηφίζω µε χαρά, διότι πιστεύω πως είναι
ένα σηµαντικό βήµα προς την «πράσινη» ανάπτυξη, την οποία
τουλάχιστον εµείς έχουµε βάλει σαν προτεραιότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Νικό-
λαος Βούτσης για δώδεκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς για να διευκρινίσουµε
κάτι που αφορά την πρωινή διαδικασία και από την εξέλιξη της
διαδικασίας το πρωί για τη συζήτηση επί της ουσίας, φάνηκε ότι
είναι προδήλως αντισυνταγµατικά µία σειρά από άρθρα του νο-
µοσχεδίου και άρα ήταν µία πάρα πολύ χρήσιµη διαδικασία, η
οποία πιστεύω ότι κατέδειξε ακριβώς τον πυρήνα της προσπά-
θειας που γίνεται από την Κυβέρνηση πέραν του Συντάγµατος
να νοµοθετήσει, µε µόνο πρόκριµα και τεκµήριο µία εξαιρετικά
λαθεµένη αντίληψη για την επανεκκίνηση της οικονοµίας.

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω ότι από την πλευρά µας –καθώς
ποτέ δεν ετέθη ζήτηµα διακοπής των εργασιών της Βουλής-
µπήκε ζήτηµα ευθύτατα ότι, εφόσον επανεκκινεί η χώρα στη δεύ-
τερη φάση που βρισκόµαστε, ίσα ίσα το παράδειγµα έπρεπε να
το δώσει η Βουλή επανεκκινώντας είτε κατ’ αναλογία µε τα θε-
ρινά Τµήµατα είτε µε θερινά Τµήµατα, καθώς πλέον έχουµε
Μάιο, δηλαδή µε εκατό βουλευτές αντί των εξήντα τελικά που
αποφασίστηκε να λειτουργήσει κανονικά. Αυτή ήταν η θέση µας.

Προηγούµενα είµαι σίγουρος ότι η κ. Μπακογιάννη δεν ήξερε
το θέµα. Γι’ αυτό αναφέρθηκε και γι’ αυτό είµαι υποχρεωµένος
να το πω. Η δηµοκρατική επιµονή εκ µέρους του εισηγητού και
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ για να γίνει η
διαδικασία κατά τον Κανονισµό –γιατί µόνο έτσι έπρεπε να γίνει,
δηλαδή δι’ εγέρσεως των Βουλευτών- προφανώς δεν είχε µέσα
της το αριθµητικό κριτήριο. Δηλαδή πάντοτε διά της εγέρσεως
των Βουλευτών τεκµαίρεται κιόλας, µε βάση ποιων κοµµάτων
εγείρονται οι Βουλευτές, η πλειοψηφία.

Αλίµονο, εάν υπήρχε διάθεση µε κόλπο, όπως ειπώθηκε πριν
από λίγο –λυπάµαι-, να υπάρξει µία άλλη πλειοψηφία δι’ αυτού
του τρόπου. Δεν είναι έτσι. Αντίθετα, ήταν λάθος και δηµιουργεί
λάθος προηγούµενο, κακό προηγούµενο, για το µέλλον και για
κρίσιµες φάσεις, εφόσον έρθουν, τελικά η διαδικασία η οποία
ακολουθήθηκε. 

Θέλω να σας πω δε –και προς τη Νέα Δηµοκρατία απευθύνο-
µαι- όταν αποφασίστηκε να λειτουργήσει η Βουλή από εδώ και
πέρα µε εξήντα Βουλευτές, αυτό δεν σηµαίνει πως ανάλογα µε
το πόσες µέρες κρατά ένα νοµοσχέδιο, αυτοί οι Βουλευτές διαι-
ρούνται διά του δύο, διά του τρία κ. ο κ.. Το λέω ευθέως. Κακώς
δεν ήσασταν τριάντα δύο –ή πόσοι σας αναλογούν- το πρωί.
Είναι άλλο οι οµιλητές, παραδείγµατος χάριν ότι επτά θα µιλή-
σουν σήµερα από τον ΣΥΡΙΖΑ και επτά αύριο και αντιστοίχως πε-
ρισσότεροι από τη Νέα Δηµοκρατία ή από τα άλλα κόµµατα, και
άλλο ότι µέσα στη Βουλή σήµερα έπρεπε να ήµασταν οι εξήντα,
όπως είχε οριστεί!

Ήταν τόσο αυθαίρετο αυτό και σωστά ο κ. Κακλαµάνης, ο
οποίος είναι πάρα πολύ έµπειρος ως Πρόεδρος δεν το είπε δη-

µοσίως αλλά το υπέδειξε στον κ. Τζανακόπουλο. Αναφέροµαι σ’
αυτά και χάνω τον χρόνο µου. Η κ. Μπακογιάννη προηγούµενα
προφανώς –επαναλαµβάνω- λόγω του ότι δεν γνώριζε αυτό το
ζήτηµα είπε το πρωί ότι η Αντιπολίτευση θέλει να κάνει ένα αντι-
δηµοκρατικό κόλπο, δηλαδή ότι ήρθαν όλοι που δεν δικαιούντο
να έρθουν. Προφανώς δικαιούντο να έρθουν όλοι απ’ όλα τα κόµ-
µατα. Από τη Νέα Δηµοκρατία προφανώς δεν είχε γίνει αντιληπτό
αυτό και ήρθαν οι µισοί. Δεν θα άλλαζε κάτι στο αν πηγαίναµε
πραγµατικά µε τα βήµατα του δηµοκρατικού Κανονισµού γι’ αυτά
τα πράγµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, πραγµατικά
αναλύθηκαν και από τους εκπροσώπους της Αντιπολίτευσης,
τους εισηγητές ιδιαίτερα και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
όλα τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε µια αυστηρή κριτική
και εναντίωση µ’ αυτό το περιβαλλοντοκτόνο νοµοσχέδιο, όπως
έχει αναφερθεί. Εγώ δεν θέλω να επαναλάβω αυτά και ούτε θέλω
να επαναλάβω πραγµατικά το καινοφανές, ότι µετά από τόσους
µήνες διαβούλευσης ήρθε ένα διπλάσιο νοµοσχέδιο, όπου και
στην πρώτη του µορφή, δηλαδή στο µισό νοµοσχέδιο, αλλά και
στο τελική του µορφή το σύνολο όλων των µορφών των περιβαλ-
λοντικών οργανώσεων αλλά και των αρχών είναι εναντίον. Ο Συ-
νήγορος του Πολίτη είναι ανεξάρτητη αρχή και έχει λόγο σε
σχέση µ’ αυτά τα ζητήµατα, όπως και άλλες αρχές. Έχουν κάνει
µια σειρά εµπεριστατωµένων και τεκµηριωµένων κριτικών. 

Επίσης, δεν αναφέροµαι σ’ αυτά που µε σαφήνεια ή υπαινι-
κτικά εντοπίζονται και επισηµαίνονται αναλυτικά σε σχέση µε
άρθρα του νοµοσχεδίου από την επιστηµονική επιτροπή της Βου-
λής, σε έναν τόµο που µας δόθηκε. Επαναλαµβάνω ότι αυτά ανα-
λύθηκαν, ειπώθηκαν, κατατέθηκαν κι είµαι σίγουρος ότι και µέχρι
αύριο θα τεκµηριωθούν περισσότερο για να εµπεδώσουν την
ανάγκη να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο. Είναι ζήτηµα της Κυβέρνη-
σης να το κάνει µέχρι αύριο αυτό. 

Θέλω να βάλω µια επιπλέον πτυχή, πολύ σοβαρή, κατά τη
γνώµη µου, µε βάση την οποία η Κυβέρνηση δεν θα έπρεπε να
είχε φέρει αυτό το νοµοσχέδιο µε την προετοιµασία που έγινε
και µε τις ενστάσεις που είχε σήµερα -όχι απλά σήµερα, ίσως για
ένα µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα- προς συζήτηση και προς νο-
µοθέτηση στη Βουλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην προηγηθείσα συζήτηση σε
επίπεδο αρχηγών κοµµάτων πριν από µερικές µέρες ο κύριος
Πρωθυπουργός µε την πρωτοµιλία του και τη δευτεροµιλία του
σε κάτι ήταν πάρα πολύ σαφής, που δεν ήταν καν δηµιουργική
ασάφεια, στο «βλέποντας και κάνοντας». Αυτό, αν θέλετε, είναι
ένα στοιχείο σε σχέση µε τις προβλέψεις, σε σχέση µε την τερά-
στια αβεβαιότητα που υπάρχει για το είδος του ιού και των συµ-
παροµαρτούντων σε όλα τα επίπεδα διεθνώς, παγκοσµίως, στην
Ευρώπη, στην Ελλάδα, για το τι έρχεται, για το ποιες θα είναι οι
συνέπειες. Όµως, δεν δεσµεύτηκε. Βεβαίως, την ίδια µέρα -και
αυτό µας προκάλεσε κατάπληξη- έστειλε η Κυβέρνηση κάποιους
υπολογισµούς –έχει τους δικούς της- για 4,9% ύφεση, για ανερ-
γία 19,9% κ.λπ.. Μένει ο γρήγορος χρόνος να δούµε τα ευρω-
παϊκά και τα διεθνή δεδοµένα και που θα πάει και πως θα
ισορροπήσει αυτή η κατάσταση σ’ αυτή τη δεύτερη και τρίτη
φάση σε σχέση µε τα οικονοµικά µεγέθη. 

Πολύ σωστά, λοιπόν, αποδέχθηκε, απ’ ό,τι φαίνεται, και ο Πρω-
θυπουργός την πρόκληση που δυο φορές έχει κάνει ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι οτιδήποτε παραπάνω από
4%, αφού και ο ίδιος συµπαρατάχθηκε µε τη βασική πρόβλεψη
του Διοικητού της Τραπέζης της Ελλάδας, θα είναι κάτι το οποίο
θα προέρχεται από την οικονοµική πολιτική που ακολουθεί ή που
θα ακολουθήσει η παρούσα Κυβέρνηση. Το κρατάµε αυτό δίπλα.
Πλην, όµως, κρατάω θετικά, για να αξιοποιήσω στη σκέψη µου
την οποία θα σας πω, τη γενική αβεβαιότητα που κατατέθηκε και
η οποία είναι εύλογη. Και δεν είναι τυχαίο πως όλοι οι οργανισµοί
µιλάνε για ποσοστά τα οποία απέχουν µεταξύ τους πολλαπλα-
σίως για την ύφεση σε διεθνές και ευρωπαϊκό επίπεδο, για το οι-
κονοµικό κλίµα κ.λπ.. 

Θα έλεγα, λοιπόν, το εξής: Έχουµε συνειδητοποιήσει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, όλοι και όλες εδώ µέσα και όλες οι πολι-
τικές παρατάξεις ότι είναι προφανές ότι καθώς βρεθήκαµε και
βρισκόµαστε µέσα σ’ αυτή την κρίση αυτού του εύρους κι αυτού
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του βάθους, θα πρέπει να ψαχτούµε για το πως θα υπάρξει αν-
τιµετώπιση, µε βάση πια πρότυπα, ποιες αξίες, ποιες κατευθύν-
σεις σε πράγµατα που θεωρούντο µέχρι τώρα θέσφατα για την
οικονοµική πολιτική, για το παραγωγικό µοντέλο, για τη σχέση
του ανθρώπου µε τη φύση και για τις παρακινδυνεύσεις για επι-
πλέον υγειονοµικές κρίσεις, για την κλιµατική κρίση, που πριν µε-
ρικούς µήνες ήταν το πρώτο ζήτηµα µε βάση το οποίο γινόταν
και η συζήτηση στην Ευρώπη. Όλοι νοµίζω το κάνουν ήδη, όπως
κάποια διανοητικά φόρα και πολιτικές παρατάξεις και κράτη. 

Αυτά όλα δηµιουργούν ένα πεδίο προγραµµατικών αποκλί-
σεων, συγκλίσεων, διερευνήσεων. Οι διερευνήσεις –επαναλαµ-
βάνω- είναι διανοητικές και µε βάση δεδοµένα τα οποία θα
πρέπει να δει η ανθρωπότητα µε καινούριο µάτι, µε καινούρια
οπτική και όχι στη βάση των στερεοτύπων µε βάση τα οποία φτά-
σαµε στην κρίση. Ήταν αυτό που λέγαµε για το πως έφτασε στην
κρίση και τη χρεοκοπία η χώρα ώστε να µη βγούµε ύστερα και
ακολουθηθούν τα ίδια µοντέλα. 

Δεν θα επαναλάβω αυτά που προηγούµενα είπε ο Γραµµατέας
του ΚΚΕ. Και στις επιτροπές και εδώ αναλυτικά και τεκµηριωµένα
ανάφεραν οι εισηγητές των κοµµάτων, ο εισηγητής και ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή στις ενστάσεις,
στις απορρίψεις που υπήρχαν και τον Οκτώβρη και τον Φλεβάρη.
Τώρα, όµως, που όλοι υποτίθεται πως θα έπρεπε να ψαχνόµα-
στε, πώς δικαιολογείται αυτή η απίστευτη, κυριολεκτικά, απρο-
σχηµάτιστη εµµονή σε νεοφιλελεύθερα δόγµατα και στερεότυπα
σε σχέση µε το τι είδους ανάπτυξη πρέπει να υπάρξει, ποια πρέ-
πει  να είναι η σχέση του ανθρώπου µε τη φύση –µιλάµε για την
Ελλάδα- ποιο πρέπει να είναι το τουριστικό προϊόν για την Ελ-
λάδα, ποια πρέπει να είναι η χηµεία και το µείγµα της οικονοµίας
µας, προς τα που να αναπτυχθεί, σε ποιες κατευθύνσεις; Είναι
κολοσσιαία ζητήµατα τα οποία όχι απλά τα ψάχνουν τώρα όλοι,
αλλά προφανώς παίρνουν και τις πολιτικές τους θέσεις, τις πο-
λιτικές τους κατευθύνσεις. 

Από την πλευρά µας έχει διαµορφωθεί και ένα πρόγραµµα και
γίνεται µια µεγάλη προσπάθεια σε κλίµακα Ευρώπης να υπάρξει
µια ουσιαστική σύγκλιση µε τις δυνάµεις των σοσιαλιστών ή των
πρασίνων που έχουν θέσει τέτοια ζητήµατα µ’ αυτές τις ευαισθη-
σίες, από πριν κιόλας. Δεν χρειάζεται αναπροσαρµογή; Δεν χρει-
άζεται µια νέα οπτική; Δεν είναι απλά το «πράσινο» deal και απλά
η πραγµατική εκφορά ενός λόγου και η εφαρµογή αποφάσεων
των προηγούµενων διασκέψεων τις οποίες ο κ. Τράµπ έχει ρίξει
στα σκουπίδια. Αυτά όλα είχαν τεθεί και προ της πανδηµίας σαν
ζητούµενα. Ήταν το corpus και το εφόδιο µε βάση το οποίο οι
περιβαλλοντικές οργανώσεις, οι ΜΚΟ, όλοι είχαν αντίρρηση για
το παρόν νοµοσχέδιο, για τις αδειοδοτήσεις, για τον τρόπο που
γίνονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ τίθενται από την αρχή ζητήµατα και ερωτηµατικά σε όλα

τα ζητήµατα που έχουν σχέση µε το ποιο παραγωγικό µοντέλο,
ποια η σχέση µε τη φύση, ποιες οι κατευθύνσεις µιας αναπτυξια-
κής πρωτοβουλίας, τι είδους τουρισµός, τι είδους πρότυπα ζωής,
τι είδους κατανάλωση, τι είδους τρόφιµα, ποιος είναι ο ρόλος
του πρώτου παραγωγικού µοντέλου; 

Αυτά όλα πού πηγαίνουν; Είναι σαν να κλείσατε τη στρόφιγγα,
κλείσατε έναν διακόπτη τη µέρα που ξεκίνησε η επικινδυνότητα
της πανδηµίας, πριν και από το lockdown, και επανέρχεστε τώρα
µε βιαστικό τρόπο -ονοµάστηκε και αντιδηµοκρατικός τρόπος
µιας εκβίασης λειτουργίας της Βουλής µε έναν τέτοιο τρόπο- για
να επαναφέρετε τι; Τι είπατε; Ποιο ήταν το βασικό στοιχείο της
σκέψης που καταθέσατε το πρωί, κύριε Υπουργέ; Επανεκκίνηση
της οικονοµίας. 

Άρα, λέτε ότι όλα αυτά, τα οποία ήταν τα θέσφατα του
ακραίου νεοφιλελευθερισµού, αυτά που ζήταγε ο ΣΕΒ τα προ-
ηγούµενα χρόνια και σε σύγκρουση µε την κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αν θέλετε, µε τους Πράσινους κ.λπ., πρέπει τώρα
επειγόντως µέσα στην κρίση, πριν δοκιµάσουµε την δεύτερη
φάση, να νοµοθετηθούν, διότι είναι µονόδροµος για να επανεκ-
κινήσει η ελληνική οικονοµία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)
Με όλες προφανώς, λοιπόν, τις στρεβλώσεις, τις επικινδυνό-

τητες, τα ερωτηµατικά που συνοδεύουν την απλή σκέψη όλων
µας, συλλογικά και ατοµικά, για το τι έφερε και για το πώς είµα-
στε υποχρεωµένοι να ανταπεξέλθουµε και να ανταποκριθούµε
στα καινούργια µεγάλα ζητήµατα που µπαίνουν, τα οποία προ-
φανώς θα έχουν ανατροπές -και για τις εξορύξεις και για το ενερ-
γειακό µείγµα και για όλα αυτά στα οποία αναφερθήκατε το πρωί
ως κεφάλαια και τα οποία συµπεριλαµβάνονται εκεί µέσα, όπως
και για τη «NATURA», τις ΑΠΕ, τις αδειοδοτήσεις και για τον ρόλο
του δηµοσίου- αυτό είναι το κεντρικό πολιτικό πρόβληµα. Κύριοι
συνάδελφοι, πραγµατικά αισθάνθηκα την ανάγκη, γονιµοποιών-
τας τη συζήτηση που έχει γίνει µέχρι τώρα, να το θέσω ευθέως,
ευθύτατα, διότι δείχνει ότι αυτό «το βλέπουµε και κάνουµε» δεν
έχει να κάνει µόνο µε την αίσθηση που έχει ο Πρωθυπουργός -
κατά τη γνώµη µου δικαίως ως προς αυτό-, ότι υπάρχει µια
ισχυρή αβεβαιότητα ως προς τα µεγέθη, αλλά έχει να κάνει και
µε µια εµµονή, απίστευτη και αδικαιολόγητη, σε θέσφατα και σε
στερεότυπα που οδήγησαν µέχρι εδώ που οδήγησαν και σίγουρα
δεν απαντάνε στα νέα προβλήµατα µε βάση τα οποία πρέπει η
ανθρωπότητα, αλλά και ο λαός µας να πορευτεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχοντας ανάγει

σε τοτέµ τις ιδιωτικές επενδύσεις και βλέποντας για µια ακόµη
φορά ότι δεν έρχονται, θεωρεί ως ανασταλτικό παράγοντα την
καθυστέρηση στη διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης.
Και αντί να ενισχύσει τις αρµόδιες υπηρεσίες τόσο σε ανθρώπινο
δυναµικό όσο και σε υλικοτεχνικά µέσα, επιλέγει την απαξίωση
τους µε πρόσχηµα -ακούστε το, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας- την απαλλαγή τους από το φορτίο διαδικασιών που
δεν προσφέρουν κάτι ουσιαστικό στην προστασία του περιβάλ-
λοντος.

Έτσι, λοιπόν, ο εκσυγχρονισµός περιβαλλοντικής αδειοδότη-
σης θα µπορεί να υλοποιείται µε την άπρακτη παρέλευση της
ορισθείσας προθεσµίας για την αρµόδια υπηρεσία, µε γνωµοδο-
τήσεις που δεν θεωρούν ουσιώδεις κάποιες διαδικασίες για να
προχωρήσει στα επόµενα στάδια και κυρίως, µε τον πλήρη
έλεγχο των µελετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων από πιστοποι-
ηµένους αξιολογητές, οι οποίοι θα πληρώνονται από τους ίδιους
τους επενδυτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σωστή περιβαλλοντική αδει-
οδότηση αποτελεί ένα εχέγγυο για τη βιωσιµότητα των επενδύ-
σεων. Η παράκαµψη και απαξίωση των αρµόδιων αρχών
αποτελεί µεγάλη οπισθοδρόµηση, πόσω µάλλον όταν τίθεται το
αδιανόητο δίληµµα: περιβάλλον ή ανάπτυξη.

Στο ίδιο πλαίσιο αντίληψης της προστασίας του περιβάλλον-
τος ως εµπόδιο στις επενδύσεις κινούνται και οι αλλαγές που
φέρνει το νοµοσχέδιο στις προστατευόµενες περιοχές, µε τις
οποίες τροποποιεί τις κατηγορίες και προκαθορίζει τις επιτρεπό-
µενες χρήσεις εντός των ζωνών προστασίας. Καταλαβαίνετε ότι
αυτές οι παρεµβάσεις θα δηµιουργήσουν έναν τεράστιο κίνδυνο
στη φυσική µας κληρονοµιά.

Και έρχοµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, στους δασικούς χάρτες.
Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε τους δασικούς χάρτες όχι
µόνο γιατί ήταν απαίτηση του εκτελεστικού νόµου του Συντάγ-
µατος του 1975, του ν.998/79, που όριζε ρητά ότι µέσα στα επό-
µενα δέκα χρόνια πρέπει να συνταχθεί κτηµατολόγιο, δηλαδή το
1989. Έχουν περάσει ακόµα τριάντα χρόνια και δεν έχουµε µπει
στη συγκεκριµένη διαδικασία, εννοώ την κατάρτιση του δασολο-
γίου. Οδηγός µας ήταν το Σύνταγµα του 1975 και ιδιαίτερα το
άρθρο 24 που δεν επιτρέπει αλλαγές χρήσης των δασικών εκτά-
σεων, παρά µόνον αυτές που υπηρετούν τις εθνικές ανάγκες και
µέσα σε αυτές για υπέρτερους λόγους δηµοσίου συµφέροντος
ενέταξε και την αγροτική δραστηριότητα µε την προϋπόθεση,
όµως, της εξατοµικευµένης βιωσιµότητας. Γι’ αυτό κι εµείς συν-
δέσαµε τη βιωσιµότητα µε τη δήλωση ΟΣΔΕ, δηλαδή τη δήλωση
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για τις ενισχύσεις της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, ώστε να µη
χαθεί ούτε 1 ευρώ από τις κοινωνικές ενισχύσεις, αλλά και για
να µη χρησιµοποιηθεί ο αγροτικός χώρος για επιβραβεύσεις
αποψίλωσης και καταπάτησης δασικών εκτάσεων για άλλους
σκοπούς.

Προχωρήσαµε στην υλοποίηση του συγκεκριµένου έργου κα-
ταγράφοντας το χαρακτήρα, τη µορφή και τις χρήσεις των συγ-
κεκριµένων εκτάσεων παράλληλα µε την ανάδειξη των
εµπράγµατων δικαιωµάτων του δηµοσίου, δηλαδή µια πορεία αν-
τιµετώπισης προβληµάτων τουλάχιστον εκατονταετίας. Γι’ αυτό
και η πρώτη φάση καταγραφής στο 50% της χώρας, έφερε στην
επιφάνεια πολλά προβλήµατα, όπως αυτά των δασωµένων
αγρών, των χορτολιβαδικών εκτάσεων, της νόµιµης και παράνο-
µης αλλαγής χρήσης, αλλά και της αυθαίρετης δόµησης. Ήταν
ζήτηµα χρόνου, για παράδειγµα, στους δασωµένους αγρούς και
τις χορτολιβαδικές εκτάσεις να υπάρξει οριστική λύση. 

Το ζήτηµα, όµως, τώρα είναι τι κάνετε εσείς, για να λύσετε
αυτά τα προβλήµατα. Δίνω ένα παράδειγµα: Επικαλείστε τη λει-
τουργία των επιτροπών. Ενισχύστε τις. Τι κάνατε, όµως, εσείς;
Τις αλλάξατε παίρνοντας τη θέση του προέδρου από τον δασο-
λόγο, που είναι αυτός που ουσιαστικά υπερασπίζεται το περιβαλ-
λοντικό ζήτηµα σε όλες αυτές τις αντιρρήσεις και σε όλες τις
ενστάσεις, δίνοντας τον σε κάποιο άλλο µέλος της επιτροπής.
Όσοι µας ακούν, καταλαβαίνουν.

Αυτό που τελικά κάνετε είναι να τινάζετε στον αέρα µια δου-
λειά που έχει γίνει. Το καταλαβαίνετε ότι βάζετε σε κίνδυνο µε
αυτή σας την παρέµβαση τις κοινοτικές ενισχύσεις; Κάναµε µε-
γάλη προσπάθεια ως χώρα για να πείσουµε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή να δεχθεί την ξύλινη χαµηλή βλάστηση στις επιλέξιµες για
τους βοσκοτόπους εκτάσεις, όπου η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ βρήκε
κοντά στο ένα δισεκατοµµύριο δηµοσιονοµικές διορθώσεις και
ήδη καταφέραµε, εµείς, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, να επιστρέ-
φονται πλέον τα πρόστιµα, 300 εκατοµµύρια πριν δύο µήνες και
θα ακολουθήσουν και άλλα.

Με την απαράδεκτη ρύθµιση που κάνετε µε το άρθρο 48 πα-
ράγραφος 9 θέλετε να περάσετε µε διαδικασίες εξπρές –σε δύο
µήνες- και χωρίς εξατοµίκευση όλες τις πράξεις της διοίκησης
που αφορούν σε δασικές απαλλοτριώσεις, αλλά και σε αλλαγές
χρήσης στο χαρτογραφικό υπόβαθρο των δασικών χαρτών. Και
θεσπίζετε γι’ αυτό η χρήση του ψηφιακού αρχείου δεδοµένων
της διαλυθείσης ήδη «ΑΓΡΟΓΗΣ Α.Ε». Είστε βέβαιοι ότι το αρχείο
αυτό ανταποκρίνεται στις σηµερινές ανάγκες; Είναι επικίνδυνη η
ρύθµιση αυτή, γιατί τα στοιχεία του συγκεκριµένου αρχείου δεν
είναι επικαιροποιηµένα, έχουν περάσει πάνω από δέκα χρόνια
και, κυρίως, δεν διαθέτουν την ακρίβεια και πληρότητα, µε απο-
τέλεσµα να συντελέσουν σε ένα µη επαρκές δασολόγιο, που
όπως είπα και στην αρχή είναι η βασική µας κατεύθυνση.

Με τέτοιες κινήσεις καθίσταται αβέβαιο και το µέλλον όλης της
δουλειάς που έχει γίνει για τους δασικούς χάρτες.

Εµείς υπερασπιστήκαµε, µε ένα ελάχιστο τίµηµα για τη χρήση
στις εξαγορές, το µαχητό έτσι κι αλλιώς τεκµήριο κυριότητας του
δηµοσίου στις άγριες γαίες. Δεν άκουσα τη θέση σας. Το τεκµή-
ριο υπάρχει όχι γιατί θέλησαν όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις
µετά την απελευθέρωση να δηµεύσουν αυτές τις γαίες, αλλά ως
απόρροια της διαδοχής του οθωµανικού κράτους από το ελλη-
νικό δηµόσιο.

Επίσης, δεν άκουσα τις θέσεις σας στα θέµατα παραχώρησης.
Δηλαδή µε ποια δέσµευση να γίνεται τόσο η παραχώρηση της
κυριότητας αυτών των εκτάσεων όσο και της χρήσης και σε ποιο
βάθος χρόνου; Το Σ.τ.Ε. µιλάει για το 1975. Το ίδιο κι εσείς, όπως
και σε όλους τους χώρους έχει επικρατήσει αυτή η άποψη.

Στην εφαρµογή, όµως, τα πράγµατα µπερδεύονται γιατί στην
αναζήτηση ενός ενιαίου χαρτογραφικού υποβάθρου κατά τον
χρόνο ψήφισης του Συντάγµατος οι δύο πλησιέστερες χρονολο-
γίες χαρτογράφησης σε όλη την επικράτεια είναι του 1960, δη-
λαδή δεκαπέντε χρόνια νωρίτερα, και του 1997, δηλαδή είκοσι
δύο χρόνια αργότερα. Ποια χρονολογία θα λάβετε υπ’ όψιν σας;
Έχετε αντιληφθεί τη διαφορά που υπάρχει στις επιπτώσεις στο
περιβάλλον από την εφαρµογή διατάξεων που έχουν τριάντα
επτά χρόνια απόσταση µεταξύ τους;

Δεν άκουσα κάτι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τις οικιστι-

κές πυκνώσεις. Οφείλει η Κυβέρνηση να σεβαστεί την απόφαση
του Σ.τ.Ε. που, µάλιστα, κρίθηκε σε δύο φάσεις αντισυνταγµατική
τόσο µε βάση τη διάταξη του άρθρου 24, όσο και του 117 και όχι
να αντιµετωπίζετε το ζήτηµα αυτό µε το κλείσιµο του µατιού, κα-
λώντας όσους έχουν υποβάλει τις σχετικές οικιστικές πυκνώσεις
να υποβάλουν αντιρρήσεις για την κατεδάφιση για τριάντα χρό-
νια.

Πρέπει να επαναφέρετε, όπως έχετε υποχρέωση, τις συγκε-
κριµένες εκτάσεις στα δασικού χαρακτήρα εδάφη. Και εκεί,
µόνον τότε σε αυτό το στάδιο µπορούµε να µιλήσουµε για λύσεις
ασφαλώς όχι οριζόντιες, αλλά κατηγοριοποιηµένες κοινωνικά και
περιβαλλοντικά ενταγµένες. Εκεί είναι η λύση.

Άρα, αν εσείς προχωρήσετε στην απαράδεκτη τοποθέτηση και
υλοποίηση καταλαβαίνετε τι θα συµβεί. Θα σας αναφέρω ένα πα-
ράδειγµα. Ξέρετε σε αυτές τις εκτάσεις πόσες κηρύξεις αναδα-
σωτέων υπάρχουν; Και ξέρετε ότι αυτές οι πράξεις κήρυξης
αναδασωτέων απορρέουν κατευθείαν από το άρθρο 117 του
Συντάγµατος που ρητά αναφέρει ότι δεν επιτρέπονται αυτές οι
αλλαγές χρήσης για κανένα σκοπό, πόσω µάλλον όταν πριν από
λίγο πήραµε την επιστηµονική τοποθέτηση της µελέτης της επι-
τροπής της Βουλής, η οποία ρητά αναφέρει ότι δεν υπάρχει
λόγος υπέρτατου δηµόσιου συµφέροντος, όταν έχουµε χρήσεις
αυτών των εκτάσεων για οικιστικούς σκοπούς. Το είδατε, αλλά
δεν το διαβάσατε.

Στην πρόσφατη Αναθεώρηση του Συντάγµατος, και στην πα-
λιότερη, αλλά αναφέροµαι στην πρόσφατη -γιατί εκεί είχατε κα-
ταθέσει συγκεκριµένη πρόταση για την αναθεώρηση του άρθρου
24 -αυτός ήταν ο αρχικός στόχος σας και κοµµάτια αυτού του
στόχου υλοποιούνται µέσα από τη συγκεκριµένη παρέµβαση. Να
έχετε υπ’ όψιν σας ότι εµείς θα συνεχίσουµε να αποτελούµε την
ασπίδα προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος µε τις απόψεις
µας και κυρίως µε την τεκµηρίωσή τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω τον συνάδελφο κ. Σταµενίτη για

την ευγενή καλοσύνη να µου παραχωρήσει τη θέση του.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν µέσω υγειονοµικής κρίσης

που εξελίσσεται σε πολλαπλή κρίση, οικονοµική αλλά και κοινω-
νική, η Κυβέρνηση συνεχίζει να παραβιάζει τις αρχές της καλής
νοµοθέτησης, εισάγοντας για συζήτηση ένα πολυνοµοσχέδιο-
σκούπα µε πάρα πολλές διατάξεις της τελευταίας στιγµής.

Ελπίζουµε στις υπόλοιπες διαστάσεις της κρίσης να µην προ-
στεθεί και µια περιβαλλοντική, είτε από προβληµατικές διατάξεις
που δηµιουργούν στρεβλώσεις είτε από άστοχες επιλογές που
φαίνεται να έρχονται σε σύγκρουση µε το δηµόσιο, αλλά και το
κοινωνικό συµφέρον ή ακόµα και από διατάξεις που είναι ξένες
προς τις αρχές της αειφόρου και βιώσιµης ανάπτυξης.

Δεν θα ξεκινήσω ωστόσο από τα πολλά αρνητικά που έχει το
νοµοσχέδιο, αλλά από ορισµένα θετικά.

Το νοµοσχέδιο, είναι αλήθεια, επιχειρεί να λύσει κάποια προ-
βλήµατα όπως στην περίπτωση των δασικών χαρτών. Πρόκειται
για ένα ζήτηµα που έχει ταλαιπωρήσει εκατοντάδες-χιλιάδες πο-
λίτες, και στην Ηλεία, χωρίς δική τους υπαιτιότητα αλλά µε ευ-
θύνη του κρατικού µηχανισµού.

Το είχα επισηµάνει πριν από πολλούς µήνες –το θυµάται ο κ.
Οικονόµου- σε µια επιτροπή τον Νοέµβριο µε αφορµή τις απί-
στευτες καθυστερήσεις στις διαδικασίες εξέτασης αντιρρήσεων,
εισπράττοντας τότε τη διαβεβαίωση ότι πολύ σύντοµα θα υπάρ-
χει οριστική λύση. Κάλλιο αργά παρά ποτέ.

Διαδικασίες που είχαν ξεκινήσει από το 2017, καθώς πάρα
πολλοί πολίτες αντιµετώπισαν σειρά από προβλήµατα όταν εκτά-
σεις χαρακτηρισµένες ως αγροτικές πριν από 1975 εµφανίζονταν
ξαφνικά δασικές. Στις περιπτώσεις, µάλιστα, που τέτοιες εκτά-
σεις µε παλαιότερες αποφάσεις της διοίκησης είχαν ενταχθεί και
στο σχέδιο πόλης τα πράγµατα γίνονταν ακόµα πιο περίπλοκα.
Μεταξύ των προβληµάτων που δηµιούργησαν αυτές οι καθυστε-
ρήσεις ήταν και καταβολή της ενιαίας ενίσχυσης σε πάρα πολ-
λούς παραγωγούς.
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Το θέµα, βέβαια, δεν είναι µόνο να εφαρµοστούν οι ρυθµίσεις
που προβλέπονται στα άρθρα 48 και 49. Είναι αναγκαίο, κύριε
Υπουργέ, να υπάρχει σαφής διατύπωση για παράταση της προ-
θεσµίας υποβολής για τις αντιρρήσεις στους δασικούς χάρτες,
ώστε να µην υπάρξουν πολίτες που δεν θα µπορέσουν να επω-
φεληθούν από αυτές τις ρυθµίσεις, καθώς αρκετοί αγρότες -και
νοµίζω ότι ερµηνεύω τους πιο πολλούς από τους συναδέλφους
της επαρχίας- δίστασαν να υποβάλουν αντιρρήσεις και κινδυ-
νεύουν να χάσουν τις ενισχύσεις από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, ενώ πρό-
βληµα δηµιουργείται και µε αρκετές επενδύσεις ανά την
επικράτεια λόγω λαθών της διοίκησης.

Άρα, θερµή παράκληση να υπάρχει σαφής διατύπωση ότι πα-
ρέχεται επιπλέον προθεσµία για υποβολή αντιρρήσεων όταν θα
αναρτηθούν οι δασικοί χάρτες µε βάση τη νέα νοµοθεσία.

Είναι θετικό βέβαια ότι προβλέπεται από το νοµοσχέδιο ο ψη-
φιακός τρόπος υποβολής εγγράφων από τους πολίτες στη δια-
δικασία κτηµατογράφησης. Ωστόσο, κατά την άποψή µου,
θεωρώ ότι θα έπρεπε να αναφέρεται ότι όλα τα έγγραφα σε όλες
τις διαδικασίες πρέπει να υποβάλλονται ηλεκτρονικά και µόνο,
αποκλειστικά ηλεκτρονικά. Άρα, να γίνεται αυτό υποχρεωτικά και
αποκλειστικά µε ηλεκτρονικό τρόπο για την αποφυγή και διαφό-
ρων παρερµηνειών αλλά και λόγω των νέων υγειονοµικών συν-
θηκών της πανδηµίας του κορωνοϊού.

Στις δε διατάξεις για τα λατοµεία πρέπει να προβλεφθεί µεί-
ωση αναλογικού µισθώµατος, αλλά και της εγγυητικής επιστολής
-ξέρετε πολύ καλά ότι ο κλάδος περνάει µεγάλη κρίση- αλλά και
η δυνατότητα, πέρα από τα έργα εθνικής εµβέλειας και για τα
έργα περιφερειακής σηµασίας, να επιτραπούν αµµοληψίες φυ-
σικών αποθέσεων θραυσµάτων από τις κοίτες και τις εκβολές
των ποταµών µε ταυτόχρονη αντισταθµιστική υποχρέωση για
οριοθέτηση ποταµών και αντιπληµµυρικά έργα.

Τελειώσαµε, λοιπόν, µε τα θετικά. Πάµε στις γενικότερες δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου µε τις οποίες το Κίνηµα Αλλαγής διαφω-
νεί κατά κράτος. Διαβάζουµε στην αιτιολογική έκθεση να γίνεται
λόγος για απαλλαγή των υπηρεσιών και επιχειρηµατιών από έναν
φόρτο διαδικασιών που δεν προσφέρουν κάτι ουσιαστικό στην
προστασία του περιβάλλοντος και διαβάζουµε για απλουστεύ-
σεις αδειοδοτήσεων.

Ωστόσο, στα άρθρα που ακολουθούν βλέπουµε ότι ενώ παρέ-
χονται κίνητρα και διευκολύνσεις για τους µεγάλους παραγω-
γούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, δεν προσφέρονται
αναπτυξιακές προοπτικές στους µικρούς παραγωγούς, ενώ απο-
κλείονται πρακτικά από τους σχεδιασµούς σας οι ενεργειακές
κοινότητες, που κατά την άποψή µας ως Κίνηµα Αλλαγής θα
έπρεπε να ενθαρρύνονται ως ένας τρόπος ενεργειακής αυτάρ-
κειας και ενίσχυσης του εισοδήµατος των ανθρώπων της περι-
φέρειας. Και όλα αυτά γίνονται τη στιγµή που στη Γερµανία το
60% των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας παράγεται από µικρές
επιχειρήσεις, αλλά και νοικοκυριά.

Είναι προφανές ότι τέτοια µοντέλα κοινωνικής οικονοµίας είναι
έξω από την φιλοσοφία της Κυβέρνησης, εφόσον οι µεγάλοι
ενεργειακοί παίκτες φαίνεται ότι ενοχλούνται.

Και ενώ από τη µια σωστά εξορθολογίζετε τις τιµές αποζηµίω-
σης από το παρελθόν για τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες,
την ίδια στιγµή δεν προστατεύετε τη γη υψηλής παραγωγικότη-
τας. Προωθείτε µοντέλα αξιοποίησης της παραγωγικής γης για
άλλες χρήσεις, σε µια περίοδο που θα έπρεπε ως Κυβέρνηση συ-
νολικά να στηρίζετε αγρότες και κτηνοτρόφους, να ενισχύετε την
παραγωγική επάρκεια της χώρας και να στηρίζετε στην πράξη
τις εξαγωγικές προοπτικές του πρωτογενούς τοµέα.

Έχω πει προσωπικά πολλές φορές ότι υπάρχει κίνδυνος, µε
τις αποφάσεις που λαµβάνονται εν µέσω κρίσης, να δηµιουργη-
θούν νέες κοινωνικές ανισότητες, νέα χάσµατα µεταξύ προνοµι-
ούχων και µη προνοµιούχων στη µετά κορονοϊού εποχή, αφού
επιλέγετε από τη µια να στηρίζετε κάποιους και από την άλλη να
αποκλείετε εντελώς κάποιους άλλους.

Με την κατάργηση των φορέων διαχείρισης των προστατευό-
µενων περιοχών και την αντικατάστασή τους από έναν κεντρικό
φορέα στην Αθήνα καταστρατηγείτε κάθε έννοια αποκέντρωσης
και τοπικής διαβούλευσης, υπονοµεύοντας µια βασική αρχή της
αειφόρου ανάπτυξης, µε χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτό που

γίνεται στο Κοτύχι, στη Στροφιλιά αλλά και στη Ζάκυνθο. 
Πολλά ερωτηµατικά υπάρχουν, επίσης, σε σχέση µε τις ρυθ-

µίσεις για τη διαχείριση στερεών αποβλήτων. Η δηµιουργία του
περιφερειακού διαβαθµητικού φορέα διαχείρισης στερεών απο-
βλήτων, στον οποίον θα µετέχει η περιφέρεια και υποχρεωτικά
οι δήµοι, φέρ’ ειπείν στα νησιά του Ιονίου, έχει σηκώσει πολύ µε-
γάλο κύµα αντιδράσεων, αλλά υπάρχει και ανησυχία –εύλογη-
σε σχέση µε την τύχη προγραµµάτων που είναι ήδη ενταγµένα
στο ΕΣΠΑ και υπάρχει αναβρασµός τόσο στη Ζάκυνθο όσο και
στη Λευκάδα και στην Κεφαλλονιά.

Σωστά αποσύρατε το άρθρο που ανατρέπει το προεδρικό διά-
ταγµα του ‘98 για τη χρήση γης στο κέντρο της Αθήνας και νο-
µίζω ότι θα πρέπει να το επαναξιολογήσετε και έχει µεγάλη
σηµασία να δούµε ποια είναι η θέση και του Δηµοτικού Συµβου-
λίου της Αθήνας που σήµερα συνεδριάζει για αυτό ακριβώς το
θέµα.

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι το νο-
µοσχέδιο αυτό, έτσι όπως είναι, δεν µπορεί σε καµµία των περι-
πτώσεων να το χαρακτηρίσουµε περιβαλλοντικό. Όλοι οι
περιβαλλοντικοί, αλλά και επιστηµονικοί φορείς, σας υποδει-
κνύουν να αποσυρθεί, αλλά και να αλλάξει σε πάρα πολλά ση-
µεία.

Ως Κίνηµα Αλλαγής θεωρούµε ότι η χώρα τώρα πρέπει να κι-
νηθεί µε αποφασιστικότητα, σε ένα νέο µοντέλο ανάπτυξης, µε
προώθηση της καινοτοµίας και της καθαρής ενέργειας, υπηρε-
τώντας την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής από τη µια και
την ενεργειακή αναβάθµιση της χώρας από την άλλη. Αυτό είναι
το µοντέλο της αειφόρου και βιώσιµης ανάπτυξης που υπερβαί-
νει διάφορες αντιθέσεις µεταξύ οικονοµικής ανάπτυξης και προ-
στασίας του περιβάλλοντος. Αυτό το µοντέλο όχι µόνο δεν το
υιοθετείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά πολύ φοβάµαι ότι ανοί-
γετε τον ασκό του Αιόλου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Σταµενίτης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επτά λεπτά έχουµε πει,
όχι εννιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Στην αρχή µπήκαν
τα εννιά λεπτά επειδή το είδα σηµειωµένο εδώ. Αλλά όπως είδα
το πρακτικό που έχει συµφωνηθεί όταν προήδρευε ο κ. Κακλα-
µάνης, είναι επτά λεπτά µε ανοχή για δύο λεπτά ακόµα.

Κύριε Σταµενίτη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από µια

µακρά, πολύµηνη διαβούλευση, έπειτα από χίλια εξακόσια σχό-
λια στη διαβούλευση -όπως είπαν οι φορείς, αρκετά από αυτά
µπήκαν στο νοµοσχέδιο- ύστερα από πολύωρες συζητήσεις στην
επιτροπή µε είκοσι πέντε φορείς και επτάµιση ώρες, σήµερα ει-
σερχόµαστε στην Ολοµέλεια, στη συζήτηση ενός σχεδίου νόµου
που, πραγµατικά, έχει στόχο τον εκσυγχρονισµό της περιβαλλον-
τολογικής πολιτικής.

Πρόκειται για µια νοµοθετική πρωτοβουλία που προχωρά σε
βαθιές και αναγκαίες τοµές στην ελληνική περιβαλλοντική νοµο-
θεσία, µε ρυθµίσεις που θα διαδραµατίσουν ουσιαστικά ρόλο,
ώστε να επιτευχθούν οι στόχοι που έχουµε θέσει ως χώρα για
άσκηση ουσιαστικής περιβαλλοντολογικής πολιτικής για βιώσιµη
ανάπτυξη, για υλοποίηση µιας φιλόδοξης πράσινης ατζέντας.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο, όπως είπε και ο κύριος Υπουρ-
γός, πραγµατικά ευρωπαϊκό και αυτό γιατί ακολουθεί τις ευρω-
παϊκές κατευθύνσεις στα περιβαλλοντολογικά ζητήµατα και
τοποθετεί την Ελλάδα στον χάρτη των ευρωπαϊκών χωρών, που
διακρίνονται για την περιβαλλοντολογική τους ευαισθησία. Εν-
σωµατώνει ευρωπαϊκές οδηγίες και εναρµονίζει την ελληνική µε
την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, όπως για παράδειγµα ενσωµατώνει
στο ελληνικό δίκαιο την κοινοτική οδηγία 844/2018, που αφορά
την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων.

Είναι, επίσης, ένα νοµοσχέδιο φιλικό στις επενδύσεις, µε ρυθ-
µίσεις ελκυστικές στις πράσινες επενδύσεις που υποστηρίζουν
την ανάπτυξη, αλλά και την προσέλκυση νέων επενδύσεων. Βα-
σική τοµή στην κατεύθυνση αυτή πρώτα είναι η ριζική απλού-
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στευση της διαδικασίας των περιβαλλοντολογικών αδειοδοτή-
σεων. Από έξι µέχρι οκτώ χρόνια που είναι µέχρι σήµερα, η πα-
ρέµβαση στοχεύει αυτός ο χρόνος να γίνει εκατό µε εκατόν
πενήντα µέρες. Πραγµατικά δεν µπορώ να καταλάβω για ποιον
λόγο κάποιος θέλει να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο και αυτή η διά-
ταξη.

Δεύτερη τοµή, είναι η µεγάλη µείωση του χρόνου για την αδει-
οδότηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Σε αυτό το σηµείο
αποτυπώνεται ο ευρωπαϊκός χαρακτήρας του νοµοσχεδίου,
καθώς συγχρονίζεται η ελληνική νοµοθεσία µε αυτά που ισχύουν
στην Ευρώπη.

Επιπλέον, το παρόν σχέδιο νόµου θα µπορούσε να το χαρα-
κτηρίσει κανείς ένα «πράσινο νοµοσχέδιο». Και αυτό επιτυγχάνε-
ται µε τις παρακάτω παρεµβάσεις:

Πρώτη παρέµβαση: Στη διαχείριση των προστατευµένων πε-
ριοχών µε τη συνολική αναµόρφωση του συστήµατος δηµιουρ-
γείται για πρώτη φορά στην Ελλάδα ένας φορέας συντονισµού
της διαχείρισης του φυσικού περιβάλλοντος. Είναι µια απαίτηση
πολλών περιβαλλοντολογικών οργανώσεων.

Δεύτερη παρέµβαση είναι η ζωνοποίηση στις περιοχές «NA-
TURA», έτσι ώστε να είναι πλέον καθαρό και απόλυτο το τι επι-
τρέπεται, πού επιτρέπεται, πώς µπορεί να γίνει αυτό µε µελέτες,
διαχειριστικά σχέδια, προεδρικά διατάγµατα. Έτσι, λοιπόν, ό,τι
συµβαίνει στο σύνολο των ευρωπαϊκών χωρών, έτσι και την Ελ-
λάδα, µε την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου, σε κάθε πε-
ριοχή θα επιτρέπεται ανάλογα µε τη δραστηριότητα και µε βάση
τον χαρακτήρα της.

Τρίτη παρέµβαση. Όσον αφορά τη χρήση πλαστικής σακού-
λας, µε την επιβολή ενιαίου τέλους, ανεξαρτήτου πάχους και βά-
ρους, διορθώνονται οι παραλείψεις και το παραθυράκι της
προηγούµενης διάταξης.

Τετάρτη παρέµβαση και πολύ σηµαντική είναι η διαχείριση των
µπάζων. Εδώ έρχεται η ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και νοµοθετεί, ώστε κανείς να µην µπορεί να εκδώσει οικοδοµική
άδεια αν πρώτα δεν έχει συνάψει άδεια µε εγκεκριµένο σύστηµα
εναλλακτικής διαχείρισης για την αποκοµιδή των µπάζων. 

Πέµπτη παρέµβαση είναι στη διαχείριση των απορριµµάτων,
µε τοµές για την αντιµετώπιση των προβληµάτων που εµφανίζον-
ται σε πολλές περιοχές της χώρας. Επιλύονται προβλήµατα µε
τρόπο που να αντιµετωπίζονται αποτελεσµατικότερα σε ένα σχέ-
διο αποκεντρωµένης διοίκησης.

Δεν σταµατάει, όµως, εδώ το νοµοσχέδιο, καθώς µε το παρόν
σχέδιο χαρακτηρίζεται και ικανοποιείται µια σειρά από προβλή-
µατα που είχαν οι πολίτες, αποκαθιστώντας µια σειρά από πα-
ράδοξα που κληρονόµησε από την προηγούµενη κυβέρνηση η
σηµερινή Κυβέρνηση, όπως για παράδειγµα το ζήτηµα των δα-
σικών χαρτών. Εδώ µπαίνει µια τάξη. Τερµατίζονται οι αντιφατι-
κές ερµηνείες µεταξύ των υπηρεσιών του δηµοσίου αναφορικά
µε τον χαρακτήρα των διαφόρων εκτάσεων. Με λίγα λόγια, δεν
θεωρούνται δασική έκταση, όπως και δεν είναι, τα χωράφια που
είχαν παραχωρηθεί από το δηµόσιο σε Έλληνες πολίτες και τα
καλλιεργούσαν για δεκαετίες. Έτσι, λοιπόν, χιλιάδες συµπολίτες
µας δεν κινδυνεύουν και δεν χάνουν τις επιδοτήσεις τους.

Άλλη µια παρόµοια περίπτωση που επιλύεται µε το παρόν σχέ-
διο νόµου είναι το ζήτηµα των οικιστικών πυκνώσεων. Ουσια-
στικά, εδώ το Υπουργείο νοµοθετεί σε πλήρη συµφωνία µε το
πνεύµα της απόδοσης του Συµβουλίου της Επικρατείας, βάσει
της οποίας κρίνεται αντισυνταγµατική η προηγούµενη προσπά-
θεια επίλυσης του ζητήµατος.

Κύριε Αποστόλου, αυτό κάνουµε εδώ. Πραγµατοποιείται νέα
ανάρτηση των δασικών χαρτών για τις περιοχές που είχαν εξαι-
ρεθεί ως οικιστικές πυκνώσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµοθετικές πρωτοβουλίες τέ-
τοιου χαρακτήρα αποτελούν µεγαλύτερη αξία αν τις εξετάσουµε
υπό το πρίσµα των τελευταίων εξελίξεων της υγειονοµικής κρί-
σης. Και αυτό γιατί; 

Είναι δεδοµένο ότι µετά την πρώτη φάση της πανδηµίας ακο-
λουθεί οικονοµική ύφεση και στα πλαίσια αυτά είναι που επιβάλ-
λεται να συνειδητοποιήσουµε περισσότερο από ποτέ ότι ο
πραγµατικός µας συµπαραστάτης είναι ο φυσικός µας πλούτος.
Οι πράσινες επενδύσεις και γενικότερα όλες οι επενδύσεις πρέ-

πει να βρεθούν στην πρώτη γραµµή της επανεκκίνησης της οι-
κονοµίας µετά την πανδηµία, πάντοτε όµως µε σεβασµό στο πε-
ριβάλλον, να διευκολύνουµε δηλαδή την υλοποίησή τους. Και
αυτό κάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Και αυτό πρέπει να γίνει τώρα
και να ψηφιστεί τώρα.

Προφανώς, οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ αντιδρούν για διάφορα
ζητήµατα. Αντιδρούν για τις διαδικασίες, αντιδρούν γιατί ισχυρί-
ζονται ότι το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου δεν συµβάλλει στην
προστασία του περιβάλλοντος. Γιατί τα κάνουν όλα αυτά αφού
και οι κοινοβουλευτικές διαδικασίες τηρήθηκαν αλλά και το σχέ-
διο αυτό όχι µόνο δεν δηµιουργεί προβλήµατα αλλά αντίθετα
προστατεύει;

Δυστυχώς, αποδεικνύεται ότι αυτό µάλλον που ενοχλεί περισ-
σότερο είναι ότι πολιτικά δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν πως
αυτή η Κυβέρνηση, αυτός ο Πρωθυπουργός ήταν σε ετοιµότητα,
πήραν τα κατάλληλα µέτρα στη διαχείριση της υγειονοµικής κρί-
σης και εισέρχονται µε σοβαρές προτάσεις στο επόµενο στάδιο,
που είναι αυτό της αντιµετώπισης της ύφεσης. Αντιδράτε, δυ-
στυχώς, γιατί ίσως προσπαθείτε να καλύψετε τις ευθύνες σας
για τα πάρα πολλά προβλήµατα που κληροδοτήσατε στη σηµε-
ρινή Κυβέρνηση. 

Τέλος, αντιδράτε προφανώς για να θολώσετε και τα νερά, γιατί
δεν έχετε εκφράσει µέχρι και σήµερα κάποια εναλλακτική πρό-
ταση. Τουλάχιστον, µέχρι σήµερα δεν την έχουµε ακούσει. Όσα
έχετε προτείνει κινούνται στην λογική να µην αλλάξει τίποτα, να
αποσυρθεί το νοµοσχέδιο. Προφανώς, σας ικανοποιεί η στασι-
µότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εισαγωγή και η ψήφιση αυτού
του νοµοσχεδίου δεν είναι τίποτα άλλο από την υλοποίηση του
προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, που παρουσιάστηκε στον
ελληνικό λαό και το ψήφισε. Είναι η υλοποίηση των θέσεών µας
για το τι χρειάζεται µια σύγχρονη και πράσινη περιβαλλοντική
πολιτική. Παρουσιάζουµε µια νοµοθετική µεταρρύθµιση που σχε-
διάστηκε για να διευκολύνει τις διαδικασίες, χωρίς να κάνει εκ-
πτώσεις στην φιλική προς το περιβάλλον πολιτική, να ενθαρρύνει
την βιώσιµη ανάπτυξη χωρίς επιπτώσεις στο περιβάλλον, να ενι-
σχύσει τις επενδύσεις ειδικά στον τοµέα της ενέργειας χωρίς να
επιτρέπει ανεξέλεγκτες εκµεταλλεύσεις του φυσικού µας πλού-
του. Δεν κάνουµε περιβαλλοντικές εκπτώσεις, απλώς εκσυγχρο-
νίζουµε για να πάµε µπροστά.

Είναι µια νοµοθετική µεταρρύθµιση που καθιστά συµµάχους
του κράτους, της οικονοµίας, των πολιτών και του ίδιου του πε-
ριβάλλοντος τον ήλιο, το νερό και τον αέρα. Στο παρόν σχέδιο
νόµου η αξιοποίηση των πλουτοπαραγωγικών πηγών πηγαίνει
χέρι-χέρι µε την ανάδειξη του φυσικού µας πλούτου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόγραµµα της Νέας Δηµο-
κρατίας για το περιβάλλον είναι πράγµατι φιλόδοξο. Υπάρχει σχέ-
διο και το υλοποιούµε βήµα-βήµα. Το περιβάλλον και η προστασία
του είναι υπόθεση όλων µας. Είναι ηθική υποχρέωση µας απέναντι
στις επόµενες γενιές και καλούµαστε εδώ να δώσουµε τον καλύ-
τερο µας εαυτό. Γι’ αυτό και σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα ήθελα να σας
ενηµερώσω ότι κάναµε µια µέτρηση του χρόνου. Θα πάρουµε
µια παράταση και αντί για τις 18:00’ που ήταν ο προγραµµατι-
σµός θα πάµε στις 20:00’. Εάν υπολογίσουµε τώρα ότι έχουν µεί-
νει πάνω από είκοσι τέσσερις συνάδελφοι στον κατάλογο και δεν
έχουν µιλήσει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι -µην ξεχνάτε ότι
20:00’ µε 22:00’ συνεδριάζει η Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης και
θα πρέπει να διακόψουµε- θα έλεγα να µειώσουµε τον χρόνο στα
έξι λεπτά µε ανοχή, για να µπορέσουµε να τελειώσουµε σήµερα.

Παρακαλώ να τηρηθεί ο χρόνος. Εγώ δεν έχω κανένα πρό-
βληµα να καθίσουµε µέχρι το βράδυ και µέχρι αύριο, δεν υπάρχει
θέµα, αλλά δεν θα εξυπηρετήσει κανέναν αυτό. Εξάλλου, για τα
θέµατα είστε όλοι ενηµερωµένοι απ’ ό,τι άκουσα. Ήταν σαφέ-
στατοι και οι εισηγητές, συνεπώς θα µπορέσουµε να το πάµε στα
έξι λεπτά και βλέπουµε.

Ωραία, εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, γίνεται αποδεκτό.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25,

ο κ. Γρηγοριάδης Κλέων.
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ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα µιλήσω εκτεταµένα για

το παρόν νοµοσχέδιο, καθώς το έκαναν ήδη πολλοί πριν από
εµένα και θα έλεγα το έκανε µε ιδιαίτερη εµβρίθεια και χάρη ο
εκπρόσωπος του κόµµατός µας, ο ειδικός αγορητής του
ΜέΡΑ25, ο κ. Κρίτων Αρσένης, που είναι ίσως ένας και από τους
ειδικότερους ανθρώπους σε όλη την επικράτεια για τέτοια θέ-
µατα.

Θα κρίνω για µια στιγµή, δεν µπορώ να αποφύγω τον πειρα-
σµό, τα λεγόµενα του ιστορικού στελέχους σας, της κ. Μπακο-
γιάννη, την οποία εκτιµώ και σέβοµαι απεριόριστα για την µακρά
εµπειρία που έχει σε αυτόν τον χώρο. Ρώτησε ρητορικά: «Μα,
υπάρχει έστω και ένας σε αυτή την Αίθουσα, που να αµφισβητεί
το γεγονός ότι χρειάζονται επιτέλους αλλαγές στους περιβαλ-
λοντικούς νόµους της χώρας µας;». 

Είναι προφανές ότι οποιοσδήποτε θα απαντούσε «Ασφαλώς
όχι». Το πρόβληµα είναι εάν χρειάζονται οι αλλαγές που επιχει-
ρείτε εσείς να κάνετε και κατά την γνώµη µας τέτοιου είδους αλ-
λαγές δεν χρειάζονται καθόλου, µα καθόλου.

Αγαπητέ, κύριε Χατζηδάκη, ξέρετε, το περιβάλλον έχει µια ιδι-
αιτερότητα. Κληροδοτείται. Και δεν κληροδοτείται απλώς στην
επόµενη γενιά, αλλά από αυτήν στη µεθεπόµενη και ούτω καθε-
ξής. Κινδυνεύετε, λοιπόν, µε αυτές τις έξι πληγές, τις οποίες θα
σας τις θυµίσω. Πρόκειται για την εξόρυξη πετρελαίου σε περιο-
χές «NATURA». Επιτρέψτε µου να πω ότι το επιχείρηµα το έκαναν
και οι άλλοι, ήταν και ο Νικολάκης, δηλαδή, κακό παιδί, ο ΣΥΡΙΖΑ,
δεν είναι σοβαρό επιχείρηµα. 

Είναι επικίνδυνο το δεύτερο επιχείρηµα «τι να κάνουµε, έχουµε
πολλές «NATURA» περιοχές στην Ελλάδα». Δεν βλάπτει να τις
κρατήσουµε, δεν οφείλουµε να τις κλείσουµε αυτές τις περιοχές.
Εν πάση περιπτώσει το πρώτο είναι αυτό. Εξόρυξη πετρελαίου
µέσα σε περιοχές «NATURA», όπως σας ακούγεται, όποιος το
ακούει, κάπως ανησυχεί.

Φυσικά η κατάργηση φορέων διαχείρισης των προστατευόµε-
νων περιοχών είναι και αυτό εξαιρετικά ανησυχητικό, όπως και η
ανεξέλεγκτη έρευνα για εξορύξεις υδρογονανθράκων, τις οποίες
πριµοδοτείτε ως Κυβέρνηση αναφανδόν. Δηλαδή το πρώτο
πράγµα που κάνατε ήταν αυτό, οι χώροι εξορυκτικών αποβλήτων
χωρίς καµµία αδειοδότηση. Στις καλένδες παραπέµθηκαν πάλι
οι δασικοί χάρτες. Και η πενταετής παράταση βέβαια -σκανδα-
λώδης αυτή, επιτρέψτε µου να πω- περιβαλλοντικής αδείας πού;
Στις Σκουρίες. Σε ποιες Σκουριές άραγε; Στις γνωστές Σκουριές
της «Ελ Ντοράντο». Όλα αυτά είναι ανησυχητικά.

Ξέρουµε, βέβαια, ότι ως Κυβέρνηση -το έχετε πει από το επι-
τελικό νοµοσχέδιο, το έχει πει ο Πρωθυπουργός, το έχουν πει
και κορυφαίοι Υπουργοί- έχετε αποφασίσει να ακολουθήσετε το
µοντέλο εταιρειών και µάλιστα των ανώνυµων εταιρειών, δηλαδή
των ανεύθυνων, όπως λέει ο λαός µας, εταιρειών. Ξέρετε, κάνει
αυτό το λογοπαίγνιο. Γιατί αυτές οι εταιρείες είναι ανεύθυνες;
Διότι, όπως ξέρετε, κανείς δεν πάει φυλακή από το διοικητικό
τους συµβούλιο, καθώς οι µετοχές είναι ανώνυµες.

Όµως, το περιβάλλον, όπως σας προείπα, κληροδοτείται και
έτσι, αγαπητέ κύριε Χατζηδάκη, εάν δεν αποσύρετε αυτό το συ-
νολικά αντισυνταγµατικό, αντιπεριβαλλοντικό και αντιανθρώπινο,
επιτρέψτε µου να πω, νοµοσχέδιο, κινδυνεύετε να µη σας µέµ-
φονται απλώς όπως όσους ασκούν διοίκηση µια γενιά ή άντε και
µια δεκαετία ή άντε και η επόµενη, αλλά κινδυνεύετε -πραγµατικά
σας το λέω- να σας µέµφεται ο ελληνικός λαός διά παντός, γιατί
αυτό θα φτάνει αιώνες µετά. Τα αποτελέσµατα κάθε τέτοιας νο-
µοθεσίας γράφουν και δεν ξεγράφουν.

Ξέρετε, οι ανώνυµες εταιρείες, στις οποίες προαναφέρθηκα,
δικαιούνται να παίρνουν ρίσκα. Ο Πρωθυπουργός είχε πει µάλι-
στα ή κάποιος κορυφαίος Υπουργός -δεν θυµάµαι, για να ακρι-
βολογώ κιόλας- ότι ο Πρωθυπουργός είναι σε αυτή την
περίπτωση κάτι σαν τον διευθύνοντα σύµβουλο και οι Υπουργοί
-φαντάζοµαι εγώ- είναι κάτι σαν τα golden boys και golden girls.
Ωστόσο, στις ανώνυµες εταιρείες δικαιούται κανείς στον αχαλί-
νωτο καπιταλισµό, που είναι ο νεοφιλελευθερισµός που έχουµε
φτάσει, να παίρνει ρίσκα, ακόµα και ρίσκα µεγάλα. Αν θέλει γρή-
γορα κέρδη και µεγάλα κέρδη, µπορεί στον καπιταλισµό κανείς
να επιλέγει τα τεράστια ρίσκα.

Το πρόβληµα µε το περιβάλλον και τον πλανήτη είναι ότι κανείς
δεν έχει ηθικό δικαίωµα να παίρνει κανενός τέτοιου είδους ρίσκο.
Γιατί; Γιατί όταν µια ανώνυµη εταιρεία δεν της βγει το ρίσκο,
όπως ξέρετε, κάνει µια πτώχευση-µαϊµού -καλύτερα από εµένα
το ξέρετε- προσφεύγει στο άρθρο 99, και αµέσως µετά φτιάχνει
το νέο της όχηµα, µια νέα εταιρεία µετονοµασµένη, που είναι η
παλιά. Και συνεχίζει. Εδώ το πρόβληµα είναι ότι όταν πτωχεύσει
η εταιρεία, θα έχει πτωχεύσει ο πλανήτης µας.

Εδώ το πρόβληµα είναι εάν πάρουν το ρίσκο. Το λένε ανοιχτά
κάποιοι από τους µεγάλους G28 -δεν θυµάµαι πόσοι είναι πια-
ότι εντάξει, µπορεί το φαινόµενο του θερµοκηπίου να αυξήσει τη
θερµοκρασία κατά δέκα βαθµούς στα επόµενα πενήντα χρόνια,
αλλά αυτό είναι 30% πιθανότητα. Το 70% πιθανότητες είναι να
την αυξήσει µόνο κατά δύο βαθµούς. Έτσι, όµως, µε αυτή τη λο-
γική, εάν το ρίσκο δεν βγει, δυστυχώς πάπαλα! Συγγνώµη για την
αγοραία έκφραση, αλλά πάπαλα. Δεν µπορεί κανείς να προσφύ-
γει σε κανένα άρθρο 99, δεν µπορούµε να ζητήσουµε πίσω τον
πλανήτη µας, δεν µπορούµε να ζητήσουµε πίσω την πατρίδα µας.
Αυτά για το αντιπεριβαλλοντικό νοµοσχέδιο, που µας φέρατε σή-
µερα. 

Εµείς δεν θα σταµατήσουµε να σας κάνουµε, αγαπητοί κύριοι
και κυρίες συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, τις ερωτήσεις µας,
τις ερωτήσεις του ΜέΡΑ25. Για να µην ξεχνιόµαστε, είναι συγκε-
κριµένες ερωτήσεις.

Η πρώτη είναι τι γίνεται µε τον «ΗΡΑΚΛΗ». Ξέρετε ποιος είναι
ο «ΗΡΑΚΛΗΣ». Ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» είναι αυτό το σχέδιο διάσωσης των
ελληνικών τραπεζών από τα κόκκινα δάνεια, που επιλέξατε να
φέρετε στη Βουλή, ακολουθώντας το ιταλικό µοντέλο, που ήδη
χρεοκόπησε εκεί. 

Αυτό το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», όπως ξέρετε καλύτερα από
εµένα, όλοι όσοι εκπροσωπείτε εδώ την Κυβέρνηση είτε είστε
Βουλευτές είτε Υπουργοί είτε Υφυπουργοί, οσονούπω, στις επό-
µενες εβδοµάδες θα αναγκάσει τη χώρα µας, την Ελληνική Δη-
µοκρατία-Κυβέρνηση όπως γράφεται στα βίντεο του «Μένουµε
Ελλάδα» από κάτω, εάν δεν φέρετε επιτέλους αυτή την έρµη
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου -για την οποία σας παρακα-
λάµε, σας εκλιπαρούµε, σας εγκαλούµε, σας ξεµπροστιάζουµε
εδώ και δύο µήνες να την φέρετε επιτέλους, και συνεχίζετε να
µην την φέρνετε και σας ρωτάµε, άραγε, γιατί συνεχίζετε να µην
την φέρνετε;- θα πρέπει να δώσετε 12 δισεκατοµµύρια ευρώ στα
«αρπακτικά ταµεία». Πότε; Τη στιγµή που δυσκολεύεστε να δώ-
σετε ακόµα και 1,5 ή 2 ή 3 δισεκατοµµύρια ευρώ στους Έλληνες,
οι οποίοι ήδη χειµάζονται από την οικονοµική κρίση, που δηµι-
ουργεί σαν συνεπακόλουθό του ο κορωνοϊός.

Τι γίνεται, λοιπόν, µε τον «ΗΡΑΚΛΗ»; Συνεχίζουµε να µην φέρ-
νουµε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για την κατάργησή του;
Αυτό, να ξέρετε, σας καθιστά ύποπτους για πολύ σοβαρά πράγ-
µατα. Γιατί πραγµατικά, ο κόσµος δεν µπορεί να κοροϊδευτεί µε
αυτόν τον τρόπο. Αναρωτιέται τι γίνεται, όταν έχουµε τέτοια δυ-
σπραγία στο να βρούµε ως κράτος, ως Ελληνική Δηµοκρατία-Κυ-
βέρνηση, 1 ή 2 δισεκατοµµύρια, για να ανακουφίσουµε τους
ανθρώπους, άλλα 10 δισεκατοµµύρια, για να µην κλείσουν όλες
οι επιχειρήσεις ανεπιστρεπτί και δεν προστεθούν άλλες πεντα-
κόσιες χιλιάδες άνεργοι στους ανέργους, που έχουµε ήδη και
είναι περίπου ένα εκατοµµύριο, αλλά δίνουµε εύκολα, ελαφρά
τη καρδία, 12 δισεκατοµµύρια, χαρίζουµε στα «αρπακτικά τα-
µεία», οι υποψίες αρχίζουν να δηµιουργούνται.

Δεύτερον, τι θα γίνει; Θα πάρετε δάνεια τελικά µε τα ΕSMs,
προ ΕSMs ή όπως έχω ξαναπεί, µεταµοντέρνο SMS; Θα πάρετε
δάνεια; Θα έρθει πέµπτο µνηµόνιο και τι επιτόκιο ακριβώς θα έχει
αυτό το πέµπτο µνηµόνιο; Δεν απαντάτε ούτε σ’ αυτό. Περιµέ-
νουµε µία απάντηση.

Τρίτον, του χρόνου τέτοια εποχή ή το αργότερο του παραχρό-
νου τέτοια εποχή, θα µειώσετε µισθούς και συντάξεις, θα αυξή-
σετε τους φόρους; Πραγµατικά, περιµένω να µας απαντήσετε,
γιατί εµείς σας το λέµε ευθέως δεκαπέντε µέρες τώρα: Θα µει-
ώσετε µισθούς και συντάξεις, θα αυξήσετε όλους τους φόρους.
Γιατί; Γιατί θα έχετε δανειστεί τα χρήµατα που θα πρέπει να επι-
στρέψετε µε το πέµπτο µνηµόνιό σας. 

Ο κ. Μητσοτάκης στο τελευταίο του διάγγελµα µίλησε για µια
δίκαιη κατανοµή των βαρών της επόµενης µέρας. Ποια, ακριβώς,
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αναρωτιόµαστε σαν ΜέΡΑ25, να είναι άραγε αυτή η δίκαιη µοι-
ρασιά; Ας αρχίσουµε να ψάχνουµε να βρούµε λεπτοµέρειες γι’
αυτήν τη δίκαιη κατανοµή. Στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ξέ-
ρουµε όλοι -ξέρετε εσείς, ξέρουµε και εµείς- ότι ήδη έχουν δοθεί
τα 11 συν 9 εκατοµµύρια για την προώθηση της καµπάνιας «Μέ-
νουµε σπίτι» και µετά «Έξω από το σπίτι µένουµε ασφαλείς». Μα-
θαίνουµε ότι τώρα προστίθενται σ’ αυτά τα 20 εκατοµµύρια, που
ήδη πήραν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης για διαφηµιστική δα-
πάνη, ακόµα 21 εκατοµµύρια, τα οποία τους χαρίστηκαν φέτος
από τη δόση για τις τηλεοπτικές άδειες. Θυµάστε που είχε φέρει
ο «επάρατος» ΣΥΡΙΖΑ τηλεοπτικές άδειες για πρώτη φορά εδώ
και αιώνες στο τηλεοπτικό τοπίο; Δεν πέρασε ένας χρόνος που
κυβερνάτε και τους χαρίζετε τη δόση για τις τηλεοπτικές άδειες.
Είκοσι ένα εκατοµµύρια είναι αυτά. 

Έτσι, η γενναιόδωρη Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη επιφυλάσ-
σει ακόµα ένα δωράκι, εκτός απ’ αυτό. Ποιο είναι, άραγε; Είναι
ότι φέτος, για το τρίτο τρίµηνο, θα καταβάλουν όλοι αυτοί οι κα-
ναλάρχες, οι γνωστοί αξιαγάπητοι Έλληνες καναλάρχες, το 50%
για την εκποµπή σήµατος, που τους παρέχει η «DIGEA». Αυτό θα
πρέπει να το συγκρίνει κάνεις µε την απολύτως ίση κατανοµή των
βαρών που επιφυλάσσει, για παράδειγµα, στους συναδέλφους
µου καλλιτέχνες ή στους συναδέλφους µου τεχνικούς που υπη-
ρετούν τις τέχνες. Γιατί, όπως σας έχω πληροφορήσει απ’ αυτό
εδώ το Βήµα εδώ και καιρό, για παράδειγµα, εµάς τους ηθοποι-
ούς, αλλά εάν το διευρύνω λίγο, ακόµα και αυτοί που τους εκ-
προσωπεί η ΠΟΘΑ, δηλαδή τους τριάντα έξι χιλιάδες που
εκπροσωπεί η ΠΟΘΑ και τους άλλους δώδεκα χιλιάδες που εκ-
προσωπεί το Σωµατείο Ελλήνων Ηθοποιών και ας είναι γραµµέ-
νοι µόνο εξήµισι χιλιάδες, δεν µπορείτε να τους βρείτε εδώ και
έναν µήνα, γιατί αυτοί είναι αόρατοι.

Εγώ είπα αυτήν την έκφραση πρώτη φορά απ’ αυτό εδώ το
Βήµα και χαίροµαι πολύ που την έχουν υιοθετήσει όλοι. Μας
λέτε, µάλιστα, µε µια µικρή ανθυποµοµφή, θα τολµήσω να πω,
πως είναι αόρατοι τάχα, γιατί οι ίδιοι έκαναν κακό του κεφαλιού
τους. Τι ήθελαν και δούλευαν µε «µαύρα», τι ήθελαν και δού-
λευαν χωρίς συµβόλαια, «ψώνια» ήταν, τα ήθελε και ο τέτοιος
τους. 

Δεν είναι έτσι. Ξέρετε καλά ότι µετά από δώδεκα χρόνια µνη-
µονίων σπρώχτηκαν συνειδητά απ’ όλες τις µνηµονιακές κυβερ-
νήσεις να προχωρήσουν σ’ αυτήν την πρακτική, για να
επιβιώσουν. Σπρώχτηκαν συνειδητά από εσάς, που τους εγκα-
λείτε τώρα, να µην υπογράφουν συµβόλαια, να παίρνουν
«µαύρα» χρήµατα, να δουλεύουν έναν µήνα και να παίρνουν ΙΚΑ
µόνο για µία εβδοµάδα. Αυτά είναι παθογένειες των µνηµονίων
σας, δεν είναι παθογένειες των συναδέλφων µου είτε είναι καλ-
λιτέχνες είτε είναι τεχνικοί.

Τόσο καιρό µας λέτε, λοιπόν, σαν δικαιολογία ότι θα δώσετε
µόνο σε δύο χιλιάδες ηθοποιούς από τις έντεκα χιλιάδες, που
σας διαβεβαιώνω ότι είµαστε, το φτωχό αυτό επίδοµα των 800
ευρώ -γιατί είναι 540 ευρώ για ενάµιση µήνα- επειδή τάχα δεν
τους βλέπετε, επειδή τάχα είναι αόρατοι. Τόσο καιρό λέτε ότι
από τους άλλους τριάντα έξι χιλιάδες στο θέαµα-ακρόαµα δεν
θα το πάρουν οι δώδεκα χιλιάδες, γιατί τάχα δεν τους βλέπετε.

Σας ενηµερώνω, λοιπόν, εγώ σήµερα ότι από εδώ πέρα µπο-
ρείτε ωραιότατα να τους βλέπετε. Πώς µπορείτε να τους βλέ-
πετε; Εδώ είναι το «Support Art Workers» -το έχετε ακούσει,
φαντάζοµαι- που κατάφερε να κάνει ένα φοβερό ρεκόρ µαζέµα-
τος υπογραφών. Είχαν ξεπεράσει τις πενήντα πέντε χιλιάδες,
όταν ξεκίνησε η Ολοµέλειά µας. Τώρα µπορεί να έχουν ξεπερά-
σει και τις εξήντα χιλιάδες, γιατί έχει πάρει µορφή χιονοστιβά-
δας. Οι Έλληνες συµπαραστέκονται και στους καλλιτέχνες και
στους τεχνικούς. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά µας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κλέων Γρηγοριάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων κ.

Ιωάννης Βρούτσης καταθέτει για τα 
Από εδώ και πέρα, λοιπόν, όχι απλώς τους βλέπετε, αλλά

έχουν ονοµατεπώνυµο, κύριοι Υπουργοί, και µπορείτε να συζη-
τάτε απευθείας µαζί τους. Αυτοί οι άνθρωποι -η πρωτοβουλία δη-
λαδή για τους εργαζόµενους στην τέχνη, είτε είναι καλλιτέχνες
είτε είναι τεχνικοί- έχουν ονοµατεπώνυµο, είναι όλος ο αφρός
της τέχνης µας και ο αφρός των τεχνικών µας -τους ξέρω προ-
σωπικά- είναι όλοι οι σηµαντικοί σκηνοθέτες, είναι όλοι οι µεγάλοι
ηθοποιοί που έβγαλε αυτή η χώρα, είναι όλοι οι µεγάλοι διευθυν-
τές φωτογραφίας, είναι όλοι οι µεγάλοι οργανοπαίχτες, είναι όλοι
οι µεγάλοι χορογράφοι, είναι όλοι οι µεγάλοι, οι µικροί και οι µε-
σαίοι συνάδελφοί µου, µε την ευρεία έννοια. 

Τους έχετε, λοιπόν, κατατεθειµένους στη Βουλή και αντ’
αυτού, εσείς τι είπατε; Είπατε, διά του κ. Πέτσα, σήµερα µε την
κοινή υπουργική απόφαση των τριών Υπουργών ότι ουσιαστικά
η Κυβέρνησή σας το µόνο που ανακοινώνει για την ενίσχυση
όλων αυτών είναι η παροχή του ειδικού επιδόµατος των 800
ευρώ σε εκείνους τους καλλιτέχνες που -ακούστε- το lockdown
τους βρήκε µε ενεργή σύµβαση και τους ωροµίσθιους καλλιτέ-
χνες, που επίσης προβλέπεται να λάβουν αυτό το έκτακτο ειδικό
επίδοµα.

Μα, αγαπητοί Υπουργοί της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έχουµε επίσηµα στον κλάδο µας, εδώ και δεκαετίες, 99%
ανεργία. Επίσηµα, σας ενηµερώνω, και εάν θέλετε, µπορείτε να
πάτε στο κράτος, για να το βρείτε. Εάν έχουµε, λοιπόν, ανεργία
99% επίσηµα στον κλάδο µας, όπως καταλαβαίνετε, οι άνθρωποι
που τους βρήκε το lockdown µε ενεργή σύµβαση είτε ήταν ωρο-
µίσθιοι είτε ηµεροµίσθιοι είτε µε µηναία συµφωνία είτε µε µεγα-
λύτερη συµφωνία µηνών, είναι ο ένας στους εκατό απ’ όσους
είναι ηθοποιοί και απ’ όσους βιοπορίζονται µε αυτόν τον τρόπο
ή απ’ όσους είναι τεχνικοί και απ’ όσους βιοπορίζονται µε αυτόν
τον τρόπο ή απ’ όσους είναι χορευτές ή απ’ όσους είναι µουσικοί
ή απ’ όσους είναι τραγουδιστές. Όλοι αυτοί οι άνθρωποι δεν
µπορούν να κρυφτούν πίσω απ’ αυτήν την ανακοίνωση. Για τη
µεγάλη µάζα των ανέργων και των µακροχρόνια ανέργων καλλι-
τεχνών η Κυβέρνηση µε την ίδια κοινή υπουργική απόφαση µας
ανακοίνωσε σήµερα το απολύτως -επιτρέψτε µου να πω- τίποτα.
Την ένταξή τους, δηλαδή, ως δυνητικώς ωφελούµενους στα προ-
γράµµατα του ΟΑΕΔ, η οποία δεν είναι τίποτε άλλο από µία -επι-
τρέψτε µου να πω- επικοινωνιακή ωµή µανούβρα της
Κυβέρνησής σας, ακριβώς για να καταλαγιάσετε την πληθώρα
των αντιδράσεων που υποστηρίζουν τον καλλιτεχνικό κόσµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορείτε να καταλαγιάσετε το γεγονός ότι έχει ξεσηκωθεί

όλη η κοινωνία και σας λέει ότι δεν µπορείτε να τους αφήσετε να
λιµοκτονήσουν, ότι έχουν ειδικές συνθήκες στη δουλειά τους,
διότι χρειάζονται τρεις µήνες πρόβα που δεν πληρώνονται. Αυτοί
οι τρεις µήνες πρόβα πέφτουν πάνω στο µόνο διάστηµα που πι-
θανόν θα µας αφήσει ο κορωνοϊός και µόλις θα είναι έτοιµοι να
αρχίσουν να έχουν απολαβές από την πρόβα είτε είναι τεχνικοί
είτε είναι καλλιτέχνες, θα ξανάρθει ο κορωνοϊός τον Οκτώβριο,
ο µη γένοιτο, και δεν θα µπορούν πάλι να δουλέψουν.

Ουσιαστικά, σας έχουµε ενηµερώσει ότι δεν είναι ανεργία για
λίγο, όπως είναι για όλους τους άλλους. Για όλον αυτόν τον
κόσµο που εργάζεται στο θέαµα και στο ακρόαµα είναι µια ανερ-
γία που θα κρατήσει ένα, ενάµιση χρόνο από τώρα. 

Τέλος, λέτε ότι θα µπορούν να υποβάλλουν αίτηση για να επι-
λεγούν µεταξύ εκατοντάδων χιλιάδων ανέργων οποιασδήποτε ει-
δικότητας. Εννοώ σε δήµους και Προγράµµατα του ΟΑΕΔ. Αυτό
δεν συνιστά βέβαια κάποια διακριτή κίνηση ενίσχυσης των καλ-
λιτεχνών. Και λέω διακριτή, διότι σας εξήγησα γιατί πρέπει να
τους διακρίνετε. Διότι έχει ιδιαιτερότητες η δουλειά τους. 

Τελειώνω αµέσως µε το εξής: Τα δεκαπέντε εκατοµµύρια του
Υπουργείου Πολιτισµού αποτελούν βεβαίως την αοριστότερη -
όχι απλώς αόριστη- δυνατή πανάκεια της Κυβέρνησης, µέσα
πάντα στο πλαίσιο της επικοινωνιακής διαχείρισης των προβλη-
µάτων της κοινωνίας. 

Ο καλλιτεχνικός κόσµος, όπως και οι πολίτες, άλλωστε, απαιτεί
ένα συγκεκριµένο σχέδιο, αγαπητή Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας. Πάψτε τις αοριστίες. Φέρτε ένα συγκεκριµένο σχέδιο.
Βοηθήστε τον χειµαζόµενο λαό µας. 
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Σας ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Βολουδάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Στη συνέχεια, θα µιλήσει ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης από τον
ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΝΟΥΣΟΣ-ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Χριστός Ανέστη» και χρόνια πολλά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι.
Μετά από ενάµιση µήνα καραντίνας, βλέπω το πλεξιγκλάς

αυτό, όχι σαν περιορισµό, αλλά σαν προάγγελο της επιστροφής
στην κανονικότητα. Θα τα καταφέρουµε, όπως τα πήγαµε καλά
µέχρι εδώ. Εύχοµαι και είµαι βέβαιος ότι θα πάµε καλά και στη
συνέχεια.

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε επιτυγχάνεται -πιστεύω- µια
αποτελεσµατική και ρεαλιστική σύνθεση δύο στόχων, της ανάγ-
κης της προστασίας του περιβάλλοντος από τη µια και της ανάγ-
κης της προώθησης και επίσπευσης των επενδύσεων, που είναι
απαραίτητες στην πατρίδα µας, µια επίσπευση που είναι ανα-
γκαία και για δηµόσιες και για ιδιωτικές επενδύσεις. Διότι καµµιά
φορά, ξεχνάµε τις δηµόσιες.

Εµείς στην Κρήτη, όµως, έχουµε την εκκρεµότητα του ΒΟΑΚ,
ο οποίος -πιστεύω- ότι µε τις ρυθµίσεις που έρχονται µε το νο-
µοσχέδιο αυτό θα µπορέσει να υλοποιηθεί, να ολοκληρωθούν οι
περιβαλλοντικές µελέτες και να εγκριθούν οι περιβαλλοντικοί
όροι πολύ ταχύτερα. Θα µιλήσουµε αναλυτικότερα αύριο για
αυτό στα άρθρα.

Στη σηµερινή συζήτηση επί της αρχής, θα πω δυο λόγια για
την πολιτική µας στον τοµέα της ενέργειας και ειδικότερα της
ηλεκτρικής ενέργειας. 

Πορευόµαστε αυτή τη στιγµή µε έναν µακροπρόθεσµο ενερ-
γειακό σχεδιασµό που αποτυπώνεται στο Εθνικό Σχέδιο για την
Ενέργεια και το Κλίµα. Είναι ένα σχέδιο µε εντυπωσιακούς στό-
χους, µε εντυπωσιακή συγκρότηση και ενσωµατωµένη γνώση.
Είναι ένα σχέδιο που στοχεύει πρωτίστως στη µείωση των εκποµ-
πών αερίων του θερµοκηπίου. Υπερακοντίζει, µάλιστα, τους σχε-
τικούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Οι συνθήκες όµως άλλαξαν από τότε που συντάχθηκε το σχέ-
διο αυτό. Και άλλαξαν δραστικά. Αναφέροµαι στις οικονοµικές
συνέπειες, που φέρνει η πανδηµία. Η ύφεση που έρχεται είναι
σοβαρή. Ακόµα και αν, όπως λένε τα πολύ αισιόδοξα σενάρια, η
φετινή ύφεση αντιστραφεί απολύτως από την ανάπτυξη του χρό-
νου, ακόµα και τότε, θα µιλάµε αθροιστικά για δύο χαµένα χρόνια
στην πορεία ανάταξης της ελληνικής οικονοµίας. Δεν θέλω καν
να συζητήσω για το τι θα συµβεί αν υλοποιηθούν κάποια από τα
απαισιόδοξα σενάρια. Η ύφεση αυτή εν τω µεταξύ, έρχεται ακρι-
βώς τη στιγµή που η πατρίδα µας χρειαζόταν ένα µπαράζ επεν-
δύσεων, όχι στασιµότητα. 

Ο στρατηγικός σχεδιασµός για την ενέργεια πρέπει να αλλά-
ξει, για να λάβει υπόψη του τα δεδοµένα αυτά, για να απαντήσει
στην προοπτική της ύφεσης που φέρνει η πανδηµία. Η αλήθεια
είναι ότι αυτό προϋποθέτει και τροποποίηση των στόχων πολιτι-
κής που είναι συµφωνηµένη µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αντιλαµβάνοµαι πλήρως τη δυσκολία ενός τέτοιου εγχειρή-
µατος, όχι µόνο γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση γενικότερα δύσκολα
αλλάζει πολιτική, αλλά ιδιαίτερα γιατί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
κάποιες χώρες-µέλη εκπέµπουν ήδη το µήνυµα ότι η Πράσινη
Συµφωνία δεν πρόκειται να αλλάξει, παρά την επερχόµενη
ύφεση. 

Το γεγονός ότι η αντίθετη άποψη εµφανίζεται σήµερα πανί-
σχυρη δεν σηµαίνει όµως ότι δεν θα διατυπώσω τη θέση, που
θεωρώ σωστή για ένα ζήτηµα τόσο κρίσιµο. 

Σε κάθε περίπτωση, η συζήτηση στην Ευρώπη για τη νέα πρό-
ταση νόµου για το κλίµα που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή φέρνει σύν-
τοµα, µπορεί να αποτελέσει ένα όχηµα για µια τέτοια
τροποποίηση πολιτικής είτε για το σύνολο της Ευρώπης είτε για
την πατρίδα µας, στο πλαίσιο πάντα της ευρωπαϊκής νοµοθε-
σίας. Διαφορετικά, είναι πιθανό τα γεγονότα να επιβάλουν αργό-
τερα την αναθεώρηση υπό δυσµενέστερες συνθήκες.

Η αναθεώρηση του σχεδιασµού µας πρέπει να γίνει για δύο
λόγους, κύριε Υπουργέ, κατά την άποψή µου. Ο πρώτος είναι ότι
σήµερα οι επενδύσεις πρέπει να κατευθύνονται κατά το δυνατόν
στους τοµείς, που έχουν τις µεγαλύτερες πολλαπλασιαστικές
επιδράσεις στην οικονοµία, σε αυτούς τους τοµείς που δηµιουρ-
γούν θέσεις εργασίας.

Η αλήθεια είναι ότι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειες δεν δηµι-
ουργούν πολλές θέσεις εργασίας, παρά µόνο κατά την κατα-
σκευή και εγκατάσταση των µονάδων. Το εθνικό µας σχέδιο
προβλέπει επενδύσεις 46 δισεκατοµµυρίων στον χώρο αυτό. 

Η ίδια η Κοµισιόν στη νέα της στρατηγική για την ευρωπαϊκή
βιοµηχανία εκτιµά ότι από τις επενδύσεις της Πράσινης Συµφω-
νίας θα δηµιουργηθούν περίπου ένα εκατοµµύριο θέσεις εργα-
σίας σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση ως το 2030. Αν
υποθέσουµε ότι αυτές κατανέµονται περίπου αναλογικά µε τον
πληθυσµό κάθε χώρας, αυτό θα σηµαίνει ότι για την πατρίδα µας
έχουµε πρόσθετες είκοσι πέντε χιλιάδες θέσεις εργασίας ως το
2030. Είναι ένα πολύ χαµηλό νούµερο. Θα έχουµε χάσει περισ-
σότερες από τόσες θέσεις από την απολιγνιτοποίηση σε Κοζάνη,
Φλώρινα και Αρκαδία έως το 2028. Προβλέπουµε, βέβαια, στο
σχέδιό µας σε βάθος είκοσι πέντε ετών τριάντα επτά χιλιάδες θέ-
σεις εργασίας. Δεν µπορούµε όµως να µη δούµε τι γίνεται τώρα,
άµεσα, ειδικά µε το πρόβληµα που έρχεται να µας χτυπήσει πιε-
στικά και απειλητικά την πόρτα. 

Είµαι βέβαιος ότι ο Κωστής Μουσουρούλης, που έχει αναλάβει
τον συντονισµό του σχεδίου για την απολιγνιτοποίηση, θα έρθει
τον Ιούνιο µε µια πολύ καλή πρόταση. Κι αυτός, όµως, δεν µπορεί
να κάνει θαύµατα.

Ο δεύτερος λόγος, που καθιστά αναγκαία την αναθεώρηση
του Εθνικού Σχεδίου για την Ενέργεια µετά την πανδηµία είναι
το υψηλό κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας στην πατρίδα µας.
Είναι 50% πάνω από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην
αγορά της χονδρικής.

Η προτεραιότητα στην κλιµατική ουδετερότητα δεν οδηγεί,
προφανώς, στη µείωση του κόστους. Παρά την ευρέως διαδε-
δοµένη εντύπωση, οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας δεν είναι
φθηνά µέσα παραγωγής ενέργειας. Δεν υπάρχει χρόνος για να
αναλυθεί αυτό τώρα. Αυτοί που γνωρίζουν, όµως, καταλαβαίνουν
τι εννοώ.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας πρέπει
να τεθούν στο περιθώριο. Κάθε άλλο. Αυτό που λέω είναι ότι πρέ-
πει να ανασχεθεί σε έναν βαθµό ο ρυθµός της επέκτασης τους.
Αυτό είναι κατά την άποψή µου απαραίτητο και για να υποστη-
ριχθούν και οι επενδύσεις, που ήδη υπάρχουν. Διότι ο λογαρια-
σµός της διαχείρισης των ανανεώσιµων πηγών είναι ήδη υπό
πίεση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε, στο πλαίσιο
αυτών που έχει συµφωνηθεί για τον χρόνο.

Οι παραγωγικές επιχειρήσεις της πατρίδας µας χρειάζονται
µείωση του κόστους ενέργειας, για να µπορέσουν να ανταγωνι-
στούν διεθνώς επί ίσοις όροις. Πολύ συχνά, πολλοί πιστεύουν ότι
δεν έχουµε παραγωγικές δυνάµεις στην πατρίδα µας. Είναι
πλάνη αυτό. Θα εκπλαγούν πολλοί ακούγοντας ότι αν και έχουµε
πράγµατι υποστεί αποβιοµηχάνιση τα τελευταία χρόνια, οι εξα-
γωγές µας, οι οποίες είναι κατά 90% εξαγωγές βιοµηχανικών
προϊόντων, φέρνουν στη χώρα έσοδα, όσα και ο εισερχόµενος
τουρισµός. Προσοχή, εννοώ ο εισερχόµενος τουρισµός  πριν την
πανδηµία. 

Για να µιλάµε πρακτικά, ποιος θα µπορούσε να είναι ο στόχος
µιας αναθεώρησης της ενεργειακής πολιτικής µας; Θα µπο-
ρούσε, για παράδειγµα, να ζητηθεί µια παράταση δύο, τριών
ετών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
αν µπορούµε, να τηρήσουµε τον χρόνο, γιατί αλλιώς, θα ξεφύ-
γουµε πολύ. 

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, και το πρωί ήταν γνωστός ο αριθµός των οµιλητών που
συµφωνήθηκε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Απλώς, συµφωνή-
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σαµε για να µπορέσουµε…
ΜΑΝΟΥΣΟΣ-ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Θέλω ένα

λεπτό ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε, συνεχίστε για ένα λεπτό. 
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Μια παρά-

ταση, λοιπόν, δύο, τριών ετών -για πολλούς θα µπορούσε να
ακούγεται σαν ανάθεµα, αλλά ας δούµε την ουσία- για την επί-
τευξη των στόχων της µείωσης των εκποµπών αερίων ρύπων µε
παράλληλη µείωση του κόστους των ρύπων, που µπορεί να γίνει
µε περιορισµό της παρακράτησης των δωρεάν δικαιωµάτων εκ-
ποµπής, που κάνει η επιτροπή κάθε χρόνο. Υπάρχει ο µηχανι-
σµός. 

Ας µην ξεχνάµε ότι στο κάτω-κάτω, η ύφεση φέρνει µια µείωση
των ρύπων, έτσι κι αλλιώς. Ήδη, υπολογίζεται σε 8% µέχρι τώρα.
Αυτό είναι πολύ περισσότερο από οτιδήποτε µπορεί να κάνει ο
στρατηγικός σχεδιασµός της πράσινης ενέργειας. 

Μην ξεχνάµε ακόµα ότι η πατρίδα µας εκπέµπει το 0,17% -
0,17%!- των παγκόσµιων ρύπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βολουδάκη,
έχετε ξεπεράσει τον χρόνο κατά τα δύο λεπτά και θα έχουµε
πρόβληµα. 

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Μια τέτοια
πολιτική θα µπορούσε να καταστήσει τα λιγνιτικά εργοστάσια της
ΔΕΗ βιώσιµα για δύο-τρία χρόνια, για να διευκολυνθούµε σε µια
πραγµατικά δίκαιη µετάβαση στη µεταλιγνιτική εποχή. Γιατί πρέ-
πει βέβαια, να διατηρηθεί ο στόχος της κατάργησης του λιγνίτη,
έστω και µε µικρή καθυστέρηση.

Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει δείξει τόση σοβαρότητα και συ-
νέπεια στη διεθνή σκηνή, ώστε µπορεί να προβάλει µια τέτοια
αξίωση, χωρίς να µειώσει στο ελάχιστο το πολύτιµο πολιτικό κε-
φάλαιο της αξιοπιστίας της. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι, αν µπορούσαµε να έχουµε
παραγωγή ενέργειας µόνο από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, ο
κόσµος µας θα ήταν καλύτερος. Αυτή η στιγµή, όµως, αργεί
ακόµα. Όχι γιατί κάνουµε κάτι λάθος, αλλά γιατί πρέπει πρώτα
να γίνει φθηνή η τεχνολογία αποθήκευσης της ενέργειας. Απέ-
χουµε χρόνια από τη στιγµή αυτή, λένε οι ειδικοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
έχετε ξεπεράσει τα εννιά λεπτά. Σας παρακαλώ να ολοκληρώ-
σετε, για να προλάβουν να µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι. 

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Σε αυτό το
πρώτο δίµηνο της πανδηµίας δείξαµε ότι µπορούµε να γίνουµε
παράδειγµα διεθνώς µε την τόλµη, την αποφασιστικότητα και την
αποτελεσµατικότητα της πολιτικής µας. Τις ίδιες αρετές καλού-
µαστε τώρα να δείξουµε στο πεδίο της ανάταξης της οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να τη-
ρήσουµε τον χρόνο, αν θέλουµε να είµαστε συνεπείς στο πρό-
γραµµα, το οποίο έχουµε βάλει, για να µπορέσετε να φύγετε κι
εσείς νωρίς και να µην έχουµε καθυστέρηση στις επόµενες συ-
νεδριάσεις. 

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, το πρωί είχαµε ήδη αυτά τα δεδοµένα, έγινε αυτή η συνεν-
νόηση και προσαρµόσαµε ανάλογα τις οµιλίες µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ το καταλα-
βαίνω ότι γι’ αυτούς οι οποίοι προηγήθηκαν είναι άδικο. Γίνεται,
όµως, αυτό. Prior in tempore, potior in iure. Δεν είναι η πρώτη
φορά. Όταν συνεδριάζει η Βουλή και έχουµε µια µείωση του
ωραρίου και του χρόνου οµιλίας, γίνεται πάντοτε αυτό. Εξάλλου,
ο κανονισµός προβλέπει ανώτατο χρόνο τα επτά λεπτά. Παρά
ταύτα, είπαµε στα εννιά λεπτά. Καθυστερήσαµε το πρωί µε την
ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Δεν χάθηκε ο κόσµος τώρα να
δείξουµε µια κατανόηση. 

Κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι οι συνθήκες

µε τις οποίες λειτουργούµε και σαν Βουλή, αλλά πολύ περισσό-
τερο αυτές που αντιµετωπίζει ο κόσµος στην καθηµερινότητά
του είναι πρωτόγνωρες. Προσαρµοζόµαστε. 

Ωστόσο, αυτό που έχει µεγαλύτερη σηµασία αφενός, είναι να
επιστρέψουµε σε µια κανονικότητα, όσο το δυνατό. Αφετέρου,
όσον αφορά τον τρόπο νοµοθέτησης, εδώ δεν πρέπει να γίνει να
γίνει εργαλειοποίηση του κορωνοϊού, της πανδηµίας και των µέ-
τρων προφύλαξης, προκειµένου να περνάνε µε διαδικασίες σαν
τη σηµερινή νοµοσχέδια ιδιαίτερα σηµαντικά, τη στιγµή µάλιστα
που και βάσιµες ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας, όπως σας
εξηγήθηκαν το πρωί, έχουν τεθεί, αλλά και οι περιβαλλοντικές
οργανώσεις και µια σειρά φορείς έχουν δείξει την αντίρρησή
τους. 

Εδώ, εύλογα προκύπτει η απορία ποιος είναι ο λόγος που
υπάρχει κάτι το τόσο εξαιρετικά επείγον και πρέπει µε αυτές τις
συνθήκες, µε αυτή τη διαδικασία, να προχωρήσουµε στην ψή-
φιση του νοµοσχεδίου. Θα ήταν, λοιπόν, σοφότερο από την Κυ-
βέρνηση να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο και να προχωρήσει σε µια
διαδικασία κανονικότητας. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ, το πρωί ότι και το ΓΕΩΤΕΕ, αλλά και
οι πιο πολλοί φορείς που ακούσατε, συµφωνούν µε το νοµοσχέ-
διο. Όµως, όπως είδαµε όλοι µας και από την έρευνα, που µπο-
ρούσε να κάνει εύκολα ο κάθε καλόπιστος ακροατής των λόγων
σας, το αντίθετο συµβαίνει. Κανένας δεν ήταν υπέρ του νοµο-
σχεδίου. Ακόµα και το ΓΕΩΤΕΕ -µάλιστα σας το κατέθεσε σή-
µερα εγγράφως- σε πολλά άρθρα σας ζήτησε την απόσυρσή
τους και σε κάποια άλλα εξέφρασε τουλάχιστον τις επιφυλάξεις
του. Θετικό δεν ήταν πουθενά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σε ένα άρθρο!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σε ένα άρθρο ήταν θετικό, είπε ότι

συµφωνεί. Αυτό είπα. Είπα το εξής, ότι και το ΓΕΩΤΕΕ ζήτησε σε
ένα άρθρο την απόσυρσή του και σε άλλα εξέφρασε τις επιφυ-
λάξεις του. Σε ένα και µόνο άρθρο συµφώνησε. Άρα, λοιπόν,
προς επίρρωση των λόγων µου, καλό θα ήταν να ακολουθηθεί
άλλη διαδικασία. 

Επίσης, το Τµήµα Περιβάλλοντος του Πανεπιστηµίου της Θεσ-
σαλίας ζήτησε συνολικά την απόσυρση του νοµοσχεδίου και την
επανεξέτασή του. Δηλαδή, σε ένα νοµοσχέδιο ολόκληρο ζήτησε
την απόσυρσή του. 

Πάµε τώρα στα άρθρα του νοµοσχεδίου, µε πρώτο τους φο-
ρείς διαχείρισης. Όσον αφορά τους φορείς διαχείρισης, µε τον
τρόπο που υποβαθµίζετε τη λειτουργία τους, τους αποµακρύνετε
κυρίως από την κοινωνία και από τη δυνατότητα άµεσης εξεύρε-
σης λύσεων στα προβλήµατα, που αφορούν τις προστατευόµε-
νες περιοχές. Θα σας πω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. 

Ο Φορέας Διαχείρισης του Μουστού Πάρνωνα, ο οποίος έχει
µέσα στην ευθύνη του και τον ποταµό Ευρώτα, αντιµετωπίζει δύο
βασικά ζητήµατα. Το ένα είναι η ρύπανση του ποταµού από την
αγροτική βιοµηχανία και το δεύτερο είναι η χωροθέτηση ΧΥΤΥ
πάνω από τις πηγές του Βασιλοποτάµου, ποταµού µόνιµης ζωής. 

Έτσι, λοιπόν, όσον αφορά τον φορέα διαχείρισης, ο οποίος θα
έπρεπε να έχει ενισχυθεί, αλλά σε κάθε περίπτωση υπάρχει και
γνωρίζει την κατάσταση, µε την υποβάθµιση τόσο από πόρους
όσο και διοικητικά, την οποία φέρνετε στο νοµοσχέδιο, αποµα-
κρύνετε την όποια δυνατότητα άµεσης γνωµοδότησης πραγµα-
τικής µεταφοράς εικόνας της κατάστασης που επικρατεί προς
το Υπουργείο προκειµένου να λάβει τις σωστές αποφάσεις.  

Πάµε στο άρθρο 48 και τους δασικούς χάρτες. Εδώ, ενώ προ-
σπαθείτε να αντιµετωπίσετε ένα σοβαρό θέµα που πράγµατι υφί-
σταται για τα προ του 1975 µε τις παραχωρήσεις -ένα
πραγµατικό ζήτηµα- αφενός το κάνετε µε λάθος τρόπο, αφετέ-
ρου δεν απαντάτε στο βασικό, που είναι η γνωµοδότηση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας σχετικά µε τη δυνατότητα εξαγοράς
από τους αγρότες. 

Τι λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας; Λέει ότι η ρύθµιση, την
οποία είχε κάνει ο προηγούµενος νόµος του ΣΥΡΙΖΑ ήταν πολύ
φιλοαγροτική. Και αυτό που κάνετε εσείς είναι να πηγαίνετε ακρι-
βώς ένα βήµα πίσω καλύπτοντας το πρόβληµα και, µάλιστα, µε
ποιον τρόπο; Με την αναστολή των δασικών χαρτών. 

Επειδή η πρόβλεψη για την προστασία των επιδοτήσεων ήδη
υπήρχε στον προηγούµενο νόµο, καµµιά επιδότηση δεν πρόκει-
ται να χαθεί, όπως δεν χάθηκε. Όταν επιλυόταν µια διαδικασία
είτε αντίρρηση είτε εξαγορά, ο αγρότης πληρωνόταν για τις επι-
δοτήσεις του. Δεν υπήρχε καµµία απώλεια. 
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Αυτό που κάνετε είναι αυτό που ακριβώς είπατε εσείς ότι δεν
πρέπει να συµβεί: η παραποµπή στις καλένδες. Με την αναστολή
των διαδικασιών των δασικών χαρτών παραπέµπετε στις καλέν-
δες την επίλυση ενός προβλήµατος το οποίο δεν προέκυψε από
τη λειτουργία των δασικών χαρτών, αλλά εµφανίστηκε µε την
εφαρµογή των δασικών χαρτών. 

Η χώρα είχε υποχρέωση από το 1975 από το Σύνταγµα να γίνει
µια κανονική χώρα. Δεν έγινε παρά µόνο το 2017, όταν τολµή-
σαµε να ξεκινήσουµε µια διαδικασία, ξέροντας ότι προβλήµατα
δεκαετιών θα έρθουν στην επιφάνεια. Το ξέραµε. Τολµήσαµε,
ωστόσο, να κάνουµε τη χώρα µια κανονική χώρα. 

Όπου χρειάζεται νοµοθέτηση ή όπου χρειάζεται προσαρµογή,
εδώ είναι η Βουλή να νοµοθετήσει. Όχι, όµως, να αναστείλει τη
λειτουργία και να γυρίσει τη χώρα πίσω σε άλλες διαδικασίες. Σε
καµµία περίπτωση!

Σχετικά µε τις ενεργειακές κοινότητες θα πω µία κουβέντα,
γιατί µας είπατε εδώ πέρα ότι είσαστε υπέρ των ιδιωτικών επεν-
δύσεων κ.λπ.. 

Με την πρόσφατη απόφασή σας για τις ενεργειακές κοινότη-
τες, κύριε Υπουργέ, τι κάνατε; Οι ενεργειακές κοινότητες είναι
ό,τι πιο συµµετοχικό ή υπέρ των αγροτών έχει νοµοθετηθεί και
έχει ισχύσει µέχρι τώρα. Αυτό φαίνεται και από το ενδιαφέρον,
από την αγκαλιά που έχει πάρει από τον κόσµο.

Φέρνετε πίσω σε προτεραιότητα προγραµµατισµένες επενδύ-
σεις, οι οποίες κόστισαν στον κόσµο, σε παραγωγούς. Το φέρ-
νετε πίσω. Γιατί; Για να δώσετε προτεραιότητα σε αµιγώς
ιδιωτικά συµφέροντα. Εδώ φαίνεται, λοιπόν, και ο τρόπος που

αντιµετωπίζετε και τους αγρότες και τη συµµετοχή.
Τελειώνω, αναδεικνύοντας ένα ζήτηµα, στο οποίο θα επανέλ-

θουµε άµεσα στη Βουλή µε ερώτηση. Από χθες στην Ελαφόνησο
Λακωνίας, το µόνο νησιωτικό δήµο της Λακωνίας, περικόπτονται
τα δροµολόγια, από τρία σε δύο. Δηλαδή, ο Δήµος Ελαφονήσου
πλέον για όλο το Μάιο επικοινωνεί µε δύο δροµολόγια όλα κι όλα
την ηµέρα µε την ηπειρωτική Ελλάδα. Αυτό είναι κάτι το οποίο
πρέπει επειγόντος το Υπουργείο Ναυτιλίας και η Κυβέρνηση να
λάβει υπ’ όψη. Δεν µπορεί να γίνει αυτό. Οι κάτοικοι και ο Δήµος,
οργανωµένα, έχουν εναντιωθεί. Πρέπει να ληφθεί άµεση µέριµνα
γι’ αυτό.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τριάντα Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας κατέθεσαν πρόταση περί διεύρυνσης του
αριθµού των διερευνώµενων αδικηµάτων που ενδέχεται να τέ-
λεσε ο πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης, κ. Δηµή-
τρης Παπαγγελόπουλος, κατά την άσκηση των καθηκόντων του. 

Η πρόταση αυτή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους Βουλευτές και
θα εγγραφεί σε ειδική ηµερήσια διάταξη, όπως ορίζει ο Κανονι-
σµός της Βουλής.

(Η προαναφερθείσα πρόταση έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ο κ. Κωστής
Χατζηδάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνω το λόγο
τώρα, τηρώντας το παλιό κοινοβουλευτικό έθιµο, ο Υπουργός να
µιλάει µετά τους εισηγητές, φυσικά και µετά τον έκτο οµιλητή
του καταλόγου. Εποµένως, είπα να µείνω πιστός στις παραδό-
σεις και γι’ αυτό µιλάω τώρα.

Επί της ουσίας, αυτό προφανώς, είτε είναι κάποιος υπέρ είτε
κατά, είναι το βασικό περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο της Κυβέρνη-
σης. Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο, εν πολλοίς, έρχεται να εκ-
πληρώσει προγραµµατικές δεσµεύσεις της Νέας Δηµοκρατίας.
Προωθεί µία σειρά από µεταρρυθµίσεις, ξεκάθαρες. Μπορεί κά-
ποιος να συµφωνεί, κάποιος να διαφωνεί, αλλά πάντως είναι ξε-
κάθαρες οι µεταρρυθµίσεις. Κάνεις δεν κατηγόρησε το
νοµοσχέδιο ότι έχει αόριστες ρυθµίσεις. Αυτό δεν το είπε κανέ-
νας. 

Η Κυβέρνηση υπογραµµίζει -το αποδεικνύουµε στη συζήτηση
και θα το αποδείξουµε και στη συνέχεια- ότι το νοµοσχέδιο αυτό
είναι ένα εργαλείο πράσινης ανάπτυξης, ουσιαστικά. Εάν ψάξει
κανείς, να βρει έναν κοινό παρονοµαστή στις διατάξεις του νο-
µοσχεδίου, περί αυτού πρόκειται.

Τι έχω δει, από την ώρα που ξεκίνησε να συζητείται αυτό το
νοµοσχέδιο και από την ώρα περισσότερο που κατατέθηκε; Έχω
δει δύο πράγµατα. Το ένα είναι µία απίστευτη εµπάθεια από την
πλευρά της Αντιπολίτευσης στην κριτική. Την ίδια στιγµή, όµως,
βλέπω και κάτι άλλο, το οποίο είναι σε απόλυτη αντίθεση µε το
πρώτο. Βλέπω άσφαιρα πυρά. Βλέπω «πολύ λάδι και τηγανίτα τί-
ποτα». Λόγια, λόγια, λόγια. «Καταστρέψατε το περιβάλλον», «έρ-
χονται τα πάνω-κάτω» κι όταν πιάσει κανείς να ξεζουµίσει την
κριτική σας, δεν µένει τίποτα. Θα το αποδείξω ακόµα µία φορά.

Διότι, στην πραγµατικότητα, έχετε δοµήσει την αντιπολίτευσή
σας πάνω σε µία σειρά από µύθους, που δεν ανταποκρίνονται
στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, κι όταν µπει κανείς να δει την
επί της ουσίας τοποθέτησή σας, φαίνεται ότι στην πραγµατικό-
τητα λέτε άλλα από αυτά τα οποία έχει µέσα το νοµοσχέδιο και
πάντως, δεν έχει καµµία σχέση η κριτική σας µε όσα γίνονται στα
υπόλοιπα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί, κάποιο ση-
µείο αναφοράς πρέπει να έχουµε. Δεν µπορώ να έχω ούτε τη Βό-
ρεια Κορέα ούτε κάποιο άλλο κράτος. Είµαστε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Με την Ευρωπαϊκή Ένωση συγκρινόµαστε. 

Να τα πάρουµε µε τη σειρά. Όσον αφορά τις αδειοδοτήσεις,
κάνουµε µία επιτάχυνση. Κατεβαίνουµε από τα έξι ή οκτώ χρόνια,
που είµαστε σε πολλές περιπτώσεις αυτή την ώρα, στις εκατό-
εκατόν πενήντα µέρες. Νοµίζω πως είναι θετικό. Δεν µπορεί να
είµαστε η χώρα του «ου µπλέξεις». Δεν µπορεί να είµαστε η χώρα
που διώχνει επενδυτές, πολύ περισσότερο που είχαµε τη δε-
καετή κρίση που ταλάνισε τη χώρα και που έχουµε και τώρα τις
συνέπειες της κρίσης του κορωνοϊού. 

Τι µπορούµε να κάνουµε; Να µείνουµε άπραγοι µπροστά σε
αυτό το πρόβληµα; Τι κάνουµε; Δεν θα τα αναλύσω όλα, γιατί
παρουσιάστηκαν από την εξαίρετη εισήγηση του κ. Οικονόµου.
Κάνουµε µία σειρά από παρεµβάσεις. Βάζουµε και ιδιώτες αξιο-
λογητές, που θα διεκπεραιώνουν το φάκελο. Δεν θα υπογραφούν
εκείνοι και δεν θα τους επιλέγει ο επενδυτής. Θα επιλέγονται µε
κλήρωση. Βάζουµε πιο σύντοµες προθεσµίες και στο τέλος λέµε
στις δηµόσιες υπηρεσίες να µας πουν, σε µία προθεσµία, ναι ή
όχι. Το είπα και στην επιτροπή. Αν θέλουν να πουν όχι, ας πουν
όχι. Είναι δικαίωµά τους. 

Στην περίπτωση των αρχαιολογικών και των δασικών υπηρε-
σιών, αυτό στην Ελλάδα ήταν και θα εξακολουθήσει να παραµέ-
νει αυξηµένης βαρύτητας. Τελείωσε. Αυτό είναι ξεκάθαρο. Δεν
µπορεί, όµως, µία δηµόσια υπηρεσία να κρατάει έναν επενδυτή
-όποιος κι αν είναι αυτός- για οκτώ χρόνια. Δεν µπορεί να γίνει
αυτό το πράγµα. 

Θα πείτε: Μήπως αυτά, όµως, είναι υπερβολές; Μήπως τα κά-
νετε εσείς από ιδεοληψία, ενώ δεν συµβαίνουν σε άλλες ευρω-
παϊκές χώρες; Να σταµατήσω σε ένα παράδειγµα µόνο, γιατί
έγινε κριτική και γι’ αυτό. Γιατί κάνετε την ΑΕΠΟ και τους περι-
βαλλοντικούς όρους -ειπώθηκε και σήµερα- από δέκα, δεκαπέντε

χρόνια; Δεν θα πω απλώς ότι ο ΟΟΣΑ οδηγεί προς αυτή την κα-
τεύθυνση. Έχω εδώ εκθέσεις του ΟΟΣΑ. Θα πω ότι στην Ιταλία,
για παράδειγµα, µε προεδρικό διάταγµα ορίζεται η ίδια περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση στα δεκαπέντε χρόνια. Έχω τους αριθµούς,
τα έχω όλα. Τα είπα και στην επιτροπή, αλλά τα λέω γρήγορα,
για να µην χάνουµε χρόνο. Όποιος τα αµφισβητεί, θα τα κατα-
θέσω.

Στην Ολλανδία, οι περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις εκδίδονται
για απεριόριστο χρονικό διάστηµα. Εµείς, εδώ, έχουµε παρα-
πάνω περιβαλλοντική ευαισθησία; Δεν ξέρω. Στη Μεγάλη Βρε-
τανία εκδίδονται για απεριόριστο χρονικό διάστηµα. Στην
Ισπανία, µε το β.δ.1/2016 η ΑΕΠΟ χορηγείται για απεριόριστο
χρονικό διάστηµα. Ποια είναι η µειωµένη µας ευαισθησία; Να το
καταλάβω µε στοιχεία, όχι µε µεγάλα λόγια.

Έχω εγώ την οδηγία 9243 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου γι’ αυτό το θέµα. Γιατί και γι’ αυτό το θέµα ακού-
στηκαν διάφορα πράγµατα. Η οδηγία λέει ότι στη διαβούλευση
οι εµπλεκόµενοι έχουν τη δυνατότητα να εκφράσουν τη γνώµη
τους για τις πληροφορίες που παρέχει ο κύριος του έργου. Αυτό
λέει το ενωσιακό δίκαιο. Εµείς έχουµε όλα αυτά που σας είπα
προηγουµένως, για τις αρχαιολογικές υπηρεσίες, για τις δασικές
υπηρεσίες, αλλά και για τη δέουσα εκτίµηση που θα γίνεται για
τις περιοχές «NATURA», µέσω του ΟΦΥΠΕΚΑ. Δηλαδή είναι αυ-
στηρότερες ρυθµίσεις από αυτές που επιτάσσει η κοινοτική οδη-
γία. 

Προχωρώ παραπέρα, γιατί δεν έχουµε ατελείωτο χρόνο, στις
προστατευόµενες περιοχές και στο νέο οργανισµό που κάνουµε,
τον ΟΦΥΠΕΚΑ. Κατηγορούµαστε πάλι ότι εδώ κάνουµε εγκλή-
µατα. Μα, κατ’αρχάς, κάνουµε µία διαβούλευση από τον Οκτώβρη
και λάβαµε υπ’ όψη µας τα συµπεράσµατα της διαβούλευσης. Ξε-
κινήσαµε να δώσουµε έναν πολύ πιο αυξηµένο ρόλο στις περιφέ-
ρειες και µετά από τη διαβούλευση, που κάναµε µε τις
περιβαλλοντικές οργανώσεις και όλους τους εµπλεκόµενους, φέρ-
νουµε αυτό το µοντέλο, το οποίο υπάρχει στην Πορτογαλία, στην
Αυστρία, στη Φιλανδία, στην Ιρλανδία, δηλαδή σε όλες σχεδόν τις
ευρωπαϊκές χώρες, που είναι του ίδιου µεγέθους µε την Ελλάδα.
Όλοι κάνουν λάθος κι εµείς κάναµε τόσο καιρό το σωστό,  που εί-
χαµε τα τριάντα έξι διοικητικά συµβούλια; 

Επίσης, να σας πω και κάτι άλλο. Έχω εδώ -είχε αµφισβητηθεί
στην επιτροπή ότι κάτι τέτοιο υπήρχε- την πρόταση του Δικτύου
Φορέων Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών, αυτοί που
ήταν µέχρι τώρα, τους οποίους υπερασπίζεστε και καλά κάνετε,
οι οποίοι προτείνουν έναν κεντρικό φορέα. Θα τα καταθέσω µετά
για τα Πρακτικά. Δεν µπορώ να τα δίνω από αυτό εδώ το πλεξιγ-
κλάς. Εν πάση περιπτώσει, όµως, εδώ είναι τα στοιχεία, κυρίες
και κύριοι. Γιατί, δηλαδή, υπάρχει µέσα σας τέτοια ανάγκη για
διαστρέβλωση; Τόσο µεγάλη πολιτική απελπισία; Τόσο µεγάλη;

Επίσης, είναι αλήθεια ή όχι ότι εµείς είµαστε η πρώτη Κυβέρ-
νηση, που σε αυτές τις περιοχές, τις οποίες «καταστρέφουµε
κατά τα λοιπά», σύµφωνα µε τις θεωρίες σας, δίνουµε ουσιώδη
χρηµατοδότηση; Μέχρι τώρα, το 30% της χώρας ήταν µε 8 εκα-
τοµµύρια το χρόνο. Μιλάτε για σπουδαίες µεταρρυθµίσεις µε 8
εκατοµµύρια στο 30% της χώρας! 

Τώρα, για πρώτη φορά, προβλέπεται ειδικός πόρος από όλες
τις ήπιες δραστηριότητες, που θα αναπτύσσονται µέσα σε αυτές
τις περιοχές. Θα παρακρατείται υπέρ της βιώσιµης ανάπτυξης
αυτών των περιοχών και της προστασίας της φύσης. Ένας οµι-
λητής δεν είχε την ευαισθησία αυτό τουλάχιστον να το αναγνω-
ρίσει, διότι υπάρχει το τυφλό κοµµατικό πάθος, το οποίο
στρέφεται εναντίον σας, αλλά δικαίωµά σας!

Προχωρώ περαιτέρω. Δασικά: Γιατί κατηγορηθήκαµε; Κατη-
γορηθήκαµε ότι στέλνουµε τους δασικούς χάρτες στις καλένδες.
Από ποιους κατηγορηθήκαµε; Από αυτούς που τους έστειλαν
στην πράξη. Είπα και το πρωί, το επαναλαµβάνω και τώρα, ότι
µε τους ρυθµούς εκδίκασης των αντιρρήσεων -υποβλήθηκαν
εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες αντιρρήσεις, που δείχνει και την πρό-
χειρη εκπόνηση των χαρτών- θα χρειαζόµασταν για τη µισή Ελ-
λάδα είκοσι επτά χρόνια. Και µιλάτε για καλένδες! Έχουν χάσει
οι λέξεις το νόηµά τους.

Αντιµετωπίζουµε το θέµα. Ελπίζουµε ότι µέσα σε δύο χρόνια
θα αντιµετωπιστεί αυτή η εκκρεµότητα.
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Ταυτοχρόνως, αντιµετωπίζουµε κι άλλο ένα θέµα: Λόγω ιδεο-
ληψιών είχατε βαφτίσει χωράφια, που είχαν εδώ και δεκάδες
χρόνια -και που έχουν και τώρα- ρύζια, σιτάρια, βαµβάκια, διά-
φορες αγροτικές καλλιέργειες, ως δάση. Υπάρχουν άνθρωποι,
οι οποίοι έχουν χαρτιά από τον Ελευθέριο Βενιζέλο -προσφυγικά-
από τον Κωνσταντίνο Καραµανλή της πρώτης οκταετίας, αναδα-
σµοί. Όλοι αυτοί οι άνθρωποι είναι όµηροι µιας ακατανόητης ιδε-
οληψίας. Τι αναγκάζονταν να κάνουν; Πρέπει να το µάθει όλος ο
κόσµος. Αναγκάζονταν να πηγαίνουν, µε βάση τις αποφάσεις της
προηγούµενης κυβέρνησης, του ΣΥΡΙΖΑ, να εξαγοράζουν τα χω-
ράφια από τον εαυτό τους. Θέατρο του παραλόγου! Όλο αυτό
το πράγµα κατέπεσε, βέβαια, στα δικαστήρια. Αυτό, όµως, ακόµα
και σήµερα υποστηρίχθηκε από ορισµένους συναδέλφους. Δεν
το καταλαβαίνω. Διερωτάσαι, δηλαδή, καµµιά φορά, αν όλα αυτά
τα πράγµατα που προβάλλονται από το ΣΥΡΙΖΑ, ιδιαίτερα στο
θέµα της δασικής πολιτικής, τα ζεις ή τα ονειρεύεσαι. 

Θα µπορούσε να υπάρχει µία αιδήµων σιωπή. Νοµίζω ότι θα
ήταν καλύτερα, από το να έρχεστε και να µας δίνετε τη δυνατό-
τητα να υπενθυµίζουµε σε όλους τους αγρότες και όχι µόνο -εκα-
τόν εβδοµήντα χιλιάδες αντιρρήσεις έχουν γίνει- τι ακριβώς
έχετε κάνει µε τα δάση. Αυτό κάνουµε. Και υπάρχει σαφής δια-
βεβαίωση µέσα στον νοµό ότι µιλάµε για χωράφια των οποίων η
αγροτική χρήση παραµένει και σήµερα. 

Επίσης, είπε κάποιος συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ για τις λεγόµε-
νες οικιστικές πυκνώσεις. Να δούµε, λέει, εµείς την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Εµείς; Μα, εµείς προφανώς την εί-
δαµε, γιατί πήραµε έναν νόµο από εσάς, ο οποίος κηρύχθηκε αν-
τισυνταγµατικός από το Συµβούλιο της Επικρατείας τον
περασµένο Νοέµβριο και ερχόµαστε να διορθώσουµε τα δικά
σας λάθη. Περί αυτού πρόκειται. Ακόµα και σε αυτό κάνετε τους
εισαγγελείς. Ακόµα και σε αυτό! 

Τι κάνουµε σε αυτό τον νόµο; Αφού αναρτηθούν οι δασικοί
χάρτες και όλα αυτά τα πράγµατα δεν θα θεωρηθούν µη δασικά,
δίνουµε στη συνέχεια το κλειδί της απόφασης στο ίδιο το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Ας αποφασίσει το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας µε προεδρικό διάταγµα, το οποίο Συµβούλιο της
Επικρατείας θεώρησε τον νόµο αυτό αντισυνταγµατικό -το δικό
σας- αυτό που νοµίζει. Είναι το µόνο σηµείο, το οποίο, νοµίζω,
ότι κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι τελικά θα βγει συν-
ταγµατικό, διότι την απόφαση θα την πάρει, όχι το Υπουργείο,
αλλά το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Προχωρώ παρακάτω. Απορρίµµατα: Στα απορρίµµατα διερω-
τώµαι γιατί υπάρχει αυτή η αντίδραση και η ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητος, αφού προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα
των σταθµών µεταφόρτωσης, για το οποίο υπάρχει µία εκκρεµό-
τητα σε δεκάδες δήµους. Έχουµε και άλλες, δεκάδες δήµους
στην ουρά, στους οποίους θέλω να πω ότι θα αντιµετωπίσουµε
το θέµα τους στο επόµενο νοµοσχέδιο, γιατί θέλουµε όλα αυτά
να τα κάνουµε µε µία τάξη. Ποιο είναι το πρόβληµα; Τι µας λέτε
δηλαδή; Να πάω να πω στους δήµους, που εντάσσουµε, ότι
εσείς δεν θα έχετε σταθµούς µεταφόρτωσης, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ
θέλει να υπάρχει ένα µπάχαλο στα σκουπίδια ή τα άλλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης; Ειλικρινά, όλοι εσείς, που υποτίθεται ότι ση-
κώνετε την περιβαλλοντική σηµαία ψηλά, θεωρείτε ότι αυτό είναι
φιλοπεριβαλλοντικό µήνυµα; Δεν αντιλαµβάνεστε ότι είναι µία
αυτοαναίρεσή σας, µία ακύρωση της δικής σας επιχειρηµατολο-
γίας;

Επίσης, τι λέτε να κάνουµε στα νησιά; Θυµάστε τι έγινε περα-
σµένα καλοκαίρια µε τα σκουπίδια, για παράδειγµα στην Κέρ-
κυρα, που έγινε ζήτηµα στο BBC; Βλέπετε το πρόβληµα µε τη
Μύκονο, µε τη Σαντορίνη, µε όλα σχεδόν τα νησιά του Αιγαίου.
Τι να κάνουµε; Να µην κάνουµε µία συντονισµένη διαχείριση; Να
µην παρέµβουµε στο θέµα; Να αφήσουµε να υπάρχουν πρό-
στιµα; Να αφήσουµε να υπάρχει θέµα µε τον τουρισµό, να υπάρ-
χει πρόβληµα δηµόσιας υγείας; Κάνετε κριτική σε αυτό; Μην
πείτε µπράβο. Δεν χρειαζόµαστε µπράβο. Πάλι, όµως, εκπλήσ-
σοµαι.

Επίσης, δεν καταλαβαίνω την εµµονή του εισηγητή της Μει-
οψηφίας να λέει συνέχεια ότι η Κυβέρνηση λέει ψέµατα. Δεν νο-
µίζω -ξαναλέω- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα έπρεπε να χρησιµοποιεί πολύ
συχνά αυτή τη λέξη, για λόγους που όλοι συνεννοούµεθα. Ορί-

στε, πάλι εδώ έχω την απόδειξη. Είπε ότι από τη φαντασία µας
βγάλαµε πως είχαµε έγγραφο από την ΠΕΔ Νοτίου Αιγαίου ότι
υπήρχε συµφωνία. Ιδού το έγγραφο! Ιδού! Διαβάστε το να δείτε!
Ο Πρόεδρος γράφει µέσα ότι υπάρχει οµοφωνία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αφού διαψεύστηκε από
όλους τους δηµάρχους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εγώ θα το καταθέσω, διότι ο κ. Φάµελλος ισχυ-
ρίστηκε προηγουµένως ότι το έγγραφο αυτό ήταν αποκύηµα της
φαντασίας µου. Εγώ δεν είµαι ΣΥΡΙΖΑ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Πρόεδρος…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Εγώ δεν είµαι ΣΥΡΙΖΑ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Εάν έχετε µάθει να κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια,
διότι είχατε κάνει το ψέµα επάγγελµα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί πάλι ψέµατα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Τζανακό-

πουλε, µη διακόπτετε. Θα απαντήσετε µετά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): …αυτό είναι δικό σας ζήτηµα.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε. Αυτά λέει ο κύριος Υπουργός. Θα σας δοθεί η ευ-
καιρία να απαντήσετε.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Προχωρώ περαιτέρω, διότι έχω και άλλα καλύ-
τερα για την Αντιπολίτευση και ιδιαίτερα για τον ΣΥΡΙΖΑ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχω καλύτερα για εσάς. Περιµένετε να τα ακούσετε.
Πάµε στις περιοχές «NATURA». Υπήρχε µία φηµολογία -στην

αρχή είχες την εντύπωση και στην επιτροπή, µετά έµεινε µόνο
στα social media- ότι δήθεν στις περιοχές «NATURA» δεν υπάρ-
χουν δραστηριότητες. Εδώ φέρνω ξανά -θα την καταθέσω για τα
Πρακτικά, γιατί σε ένα κοµµάτι της κοινωνίας εξακολουθεί να
υπάρχει αυτή η συζήτηση- την κοινοτική οδηγία 92/43 για τη δια-
τήρηση των φυσικών οικοτόπων και της άγριας πανίδας και χλω-
ρίδας. Το άρθρο 6 παράγραφος 3 αναφέρεται ακριβώς στο ότι
επιτρέπεται αυτή η διαδικασία και θέτει προϋποθέσεις συγκεκρι-
µένες. 

Στην παράγραφο 4 λέει ακόµα παραπέρα, ότι εάν παρά τα αρ-
νητικά συµπεράσµατα της εκτίµησης των επιπτώσεων και ελλεί-
ψει εναλλακτικών λύσεων ένα σχέδιο πρέπει να πραγµατοποιηθεί
για άλλους επιτακτικούς λόγους σηµαντικού δηµοσίου συµφέ-
ροντος, περιλαµβανοµένων λόγων κοινωνικής ή οικονοµικής φύ-
σεως, το κράτος-µέλος λαµβάνει κάθε αναγκαίο αντισταθµιστικό
µέτρο, ώστε να εξασφαλιστεί η προστασία της συνολικής συνο-
χής «NATURA 2000». Εµείς δεν τη χρησιµοποιούµε καν αυτή τη
διάταξη. Δεν µιλάµε για αντισταθµιστικά και για µέτρα ,τα οποία
λαµβάνονται για λόγους έκτακτης ανάγκης στις περιοχές
«NATURA». Το λέω, για να δείτε σε πόσο µεγάλη δυσαρµονία
είναι η κριτική σας, µε αυτά που πραγµατικά προβλέπει η ευρω-
παϊκή νοµοθεσία.

Επίσης, θέλω να καταθέσω για τα Πρακτικά, για να υπάρχει
για όποιον ενδιαφερθεί κάποτε γι’ αυτή τη συζήτηση- την από-
φαση 1804/2018 του Συµβουλίου της Επικρατείας, που αναφέ-
ρεται -το δικό µας Συµβούλιο της Επικρατείας- σε εξορύξεις σε
περιοχές «NATURA». 

Λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας: «Εξάλλου οι διατάξεις του
άρθρου 6 της οδηγίας 92/43 για τους οικοτόπους, οι οποίες
ισχύουν και για περιοχές που έχουν χαρακτηριστεί ως ζώνες ει-
δικής προστασίας, δεν απαγορεύουν κατ’ αρχήν την άσκηση εξο-
ρυκτικών δραστηριοτήτων και πολύ περισσότερο, τη διενέργεια
ερευνών προς αναζήτηση υπάρξεως ή µη ορυκτών». Αυτά και για
το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Δεν πιστεύετε ούτε το Συµβούλιο της Επικρατείας; Πιστέψτε
τους εαυτούς σας. Πιστέψτε τον κ. Φάµελλο, ο οποίος ήταν ο
Υπουργός ο οποίος έβγαλε το προεδρικό διάταγµα για τον Κυ-
παρισσιακό. Εδώ έχω το προεδρικό διάταγµα για τον Κυπαρισ-
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σιακό. Έχει τέσσερις σελίδες για δραστηριότητες και χρήσεις
γης σε περιοχές «NATURA»! Τα εφηύρα;

Διαβάζω, µεταξύ των άλλων, γιατί σας είπα ότι είναι τέσσερις
σελίδες: «Εντός αυτών των περιοχών επιτρέπονται ο αγροτουρι-
σµός, τα καταστήµατα εστίασης, η άσκηση γεωργικής δραστη-
ριότητας, οι γεωργικές αποθήκες, οι µεταποιητικές µονάδες
επεξεργασίας, τυποποίησης και συσκευασίας αγροτικών προϊόν-
των, επιτρέπεται η δόµηση το ελάχιστο σε απόσταση µεγαλύ-
τερη των πενήντα µέτρων από το µέτωπο του γηπέδου προς το
όριο του αιγιαλού». Εσείς τα κάνατε όλα αυτά και βεβαίως, είναι
σε αρµονία µε την κοινοτική νοµοθεσία. Τα λέω, όµως, γιατί ξε-
χάσατε τι κάνατε εσείς οι ίδιοι. Θέλετε να µας βάλετε να ζήσουµε
σε ένα κόσµο φαντασιακό. 

Προχωρώ, όµως, γιατί έχω κι άλλα. Έχω εδώ αυτό το έγχρωµο
πολυσέλιδο κείµενο της ευρωπαϊκής επιτροπής, το οποίο είναι
πρόσφατο. Έχει τον τίτλο: «Έγγραφο κατευθύνσεων για την εξό-
ρυξη ορυκτών πλην των ενεργειακών και το «NATURA 2000». Δη-
λαδή, κατευθύνει τα κράτη-µέλη πώς θα κάνουν εξορύξεις µέσα
στις «NATURA». Αυτά τα λέει η ευρωπαϊκή Επιτροπή βάσει της
οδηγίας, για την οποία σας µίλησα προηγουµένως.

Είναι αποτέλεσµα της φαντασίας µου, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Βλέπετε αυτό που βλέπω ή βλέπετε κάτι άλλο; Εάν βλέ-
πετε κάτι άλλο, θα το καταθέσω και στα Πρακτικά, να φέρουµε
εδώ και επιστήµονες, ειδικούς, βιολόγους -ξέρω εγώ- µεταλλει-
ολόγους, οποίους θέλετε, να δουν εάν αυτό το οποίο καταθέτω
είναι το ίδιο πράγµα ή κάτι άλλο; Πού το πάµε; Θα κάνουµε τόσο
σουρεαλιστική συζήτηση στη Βουλή των Ελλήνων; 

Συνεχίζω όµως. Δεν θέλω να αναφερθώ σε ποιες χώρες γίνον-
ται, γιατί γίνονται σχεδόν σε όλες τις χώρες -επειδή το είπε ο κ.
Αρσένης προηγουµένως- και στις Σκανδιναβικές χώρες γίνονται
και στην Σουηδία γίνονται. Έχουν λεχθεί και στην επιτροπή. Δεν
έχω χρόνο να τα πω.

Θέλω να πάω στις εξορύξεις πετρελαίου. Έχω εδώ χαρτιά επί-
σης. Ενδεικτικά πήρα. Είναι άπειρες οι χώρες. Όσον αφορά τη
Γερµανία και τις εξορύξεις πετρελαίου το Mittelplate είναι το µε-
γαλύτερο κοίτασµα πετρελαίου στην Γερµανία. Βρίσκεται σε θα-
λάσσιο χώρο προστατευόµενο εθνικό πάρκο, επτά χιλιόµετρα
από την ακτή. Αποτελεί επίσης προστατευόµενη τοποθεσία της
UNESCO. Εγώ -εκτός αν πείτε κάτι διαφορετικό- δεν είµαι Γερ-
µανός Υπουργός. Σας λέω τι γίνεται.

Προσθέτω εδώ άλλη χώρα, µε εγνωσµένη νοµίζω περιβαλλον-
τική ευαισθησία, την Ολλανδία. Εδώ είναι και ο χάρτης της Ολ-
λανδίας. Εδώ µέσα ο χάρτης αυτός λέει ότι σε θαλάσσιες
περιοχές οι οποίες έχουν χαρακτηριστεί «NATURA», γίνονται εξο-
ρύξεις. Αυτά στην Ολλανδία. Θα πεις, τώρα ότι αυτοί δεν έχουν
την ευαισθησία του ΣΥΡΙΖΑ! Θα µπορούσε κανείς να το υποθέ-
σει! 

Έρχοµαι τώρα στον ΣΥΡΙΖΑ, που κάνει κριτική και κουνάει το
δάχτυλο µαζί µε τις περιβαλλοντικές οργανώσεις, µε τις οποίες
αυτή την ώρα κάνει ο κ. Τσίπρας συνάντηση. Θα καταθέσω στα
Πρακτικά κι αυτόν τον χάρτη. Τι είναι αυτός ο χάρτης; Ένας χάρ-
της της Ελλάδας. Στην Ελλάδα λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δώσει ορι-
σµένα οικόπεδα. Φαίνεται ποια οικόπεδα έδωσε. Σε οικόπεδα,
λοιπόν, που έδωσε ή επαναδειοδότησε, προκύπτει -όταν συγκρί-
νεις τα οικόπεδα, που έδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ και τις περιοχές
«NATURA»- ότι σε όλα ή σχεδόν σε όλα τα οικόπεδα που έδωσε
ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση υπάρχουν περιοχές «NATURA»! Έλεος!
Εάν δεν πει κανείς έλεος σε αυτό το σηµείο, πότε θα το πει; 

Πραγµατικά, δεν καταλαβαίνω τη στρατηγική σας. Η αγωνία
σας, βλέποντας τις δηµοσκοπήσεις, σας έχει τυφλώσει και κά-
νετε το ένα λάθος µετά το άλλο. Δεν έχουν περάσει παρά µήνες,
όταν τον Νοέµβριο του 2018 -θα το καταθέσω και αυτό στα Πρα-
κτικά- η WWF σάς κατήγγειλε γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, για το
ότι δίνετε δυνατότητα εξορύξεων πετρελαίου σε «NATURA»!
Αυτή είναι η παρουσία του ΣΥΡΙΖΑ στο θέµα των «NATURA» και
η πολιτική του στο θέµα των «NATURA».

Δεν έχω προφανώς, τον χρόνο που θα χρειαζόµουνα και πρέ-
πει σιγά-σιγά να συµπεραίνω. Θέλω να πω ότι -και τα έχω εδώ,
αλλά θα κρατήσω και κάποια για την αυριανή συζήτηση, γιατί
είναι ατελείωτα τα στοιχεία- ο ΣΥΡΙΖΑ που παριστάνει τον εισαγ-
γελέα, έχει µία σειρά από καταδίκες από το δικαστήριο της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης και µια σειρά από ανοιχτές υποθέσεις, που
µας άφησε για το περιβάλλον, µεταξύ των άλλων -προσέξτε
τώρα- και για τις «NATURA»! Γιατί έχουµε ανοιχτή καταγγελία
αυτή την ώρα -που ήταν η πρώτη, που βρήκα όταν ανέλαβα το
Υπουργείο- ακριβώς για τους οικοτόπους, ακριβώς γι’ αυτό το
θέµα. Έχω έντεκα διαφορετικές υποθέσεις, στις οποίες θα µπο-
ρούσα να αναφερθώ, αλλά θα χρειαζόµουν κυριολεκτικά ώρες,
για να πω αυτά που έχω ζήσει το τελευταίο διάστηµα και στην
Βουλή και εκτός Βουλής.

Αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο είναι τόσο «καταστροφικό» για
το περιβάλλον, περιλαµβάνει όλες αυτές τις ευρωπαϊκού χαρα-
κτήρα ρυθµίσεις -και νοµίζω ότι αποδεικνύεται και στον πιο κα-
κόπιστο παρατηρητή- και περιλαµβάνει και µια σειρά από
ρυθµίσεις για τις ιδιωτικές συνδέσεις, για να µπορέσουν οι άν-
θρωποι να συνδεθούν µε το αποχετευτικό σύστηµα σε πολλούς
δήµους της χώρας, ιδιαίτερα στην ανατολική Αττική. Έχει ρυθ-
µίσεις για να σταµατήσουν τα κόλπα µε τις πλαστικές σακούλες
και µπαίνει ενιαίο τέλος για τις πλαστικές σακούλες, το οποίο
είναι κατ’ εξοχήν φιλοπεριβαλλοντικό µετρό. Έχει ρυθµίσεις -
αναφέρθηκαν και πριν- για τη σύννοµη διάθεση των µπάζων. Δεν
θα βγάζεις οικοδοµική άδεια, εάν δεν έχεις συµβληθεί µε σύ-
στηµα ΑΕΚΚ -όπου υπάρχουν αυτά τα συστήµατα- προκειµένου
να µην ρυπαίνονται οι ακτές, τα δάση κ.λπ..

Υπάρχει και µια σειρά απ’ άλλες ρυθµίσεις, εν πάση σε περι-
πτώσει, οι οποίες είναι στο ίδιο µήκος κύµατος µε την πολιτική
της Κυβέρνησης αυτής, της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, για την απολιγνιτοποίηση, για την Ακρόπολη -όπου θα ρυθ-
µίσουµε το θέµα µε τα ύψη µέσω του Συµβουλίου της
Επικρατείας, όπως ζητούσαν οι περιβαλλοντικές οργανώσεις- για
την απόσυρση των πλαστικών µιας χρήσης, για την ενεργειακή
εξοικονόµηση -που στο ΕΣΕΚ έχουµε µία πολύ φιλόδοξη προ-
σέγγιση- για την ηλεκτροκίνηση, που σύντοµα θα καταθέσουµε
σχετικό φιλοπεριβαλλοντικό νοµοσχέδιο, για τον Κυπαρισσιακό
που την περασµένη εβδοµάδα πήγαν επιθεωρητές και είδαν ότι
υπάρχουν µία σειρά από παρανοµίες στις οποίες το Υπουργείο
Περιβάλλοντος δεν θα µείνει αδιάφορο, για το εθνικό σχέδιο
αναδασώσεων, που είναι µία µεγάλη πρωτοβουλία που ετοιµά-
ζουµε, έτσι ώστε πραγµατικά να στηρίξουµε τα δάση, αλλά αυτά
που έχουν πραγµατικά ανάγκη και όχι τα κατά φαντασίαν µε τα
ρύζια και µε τα στάρια, που προσπαθούσατε εσείς να στηρίξετε.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε µε έργο. Γιατί και
ο Πρωθυπουργός και όλοι εµείς στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας είµαστε µία οµάδα έργου. 

Στην επιτροπή είπα, ας σταµατήσουµε επιτέλους να αµφισβη-
τούµε ο ένας την ευαισθησία του άλλου και είπα ότι κανένας δεν
µπορεί να είναι πιο ευαίσθητος για το δικό µου παιδί και το µέλ-
λον του σε αυτόν τον πλανήτη και σε αυτή τη χώρα απ’ ότι είµαι
εγώ ο ίδιος. Ακόµα κι αυτό αµφισβητήθηκε, ότι δεν είµαι ευαί-
σθητος για το παιδί µου κι ότι εσείς το αγαπάτε περισσότερο!
Έλεος! Δεν υπάρχει ένα φρένο.

Κυρίες και κύριοι, εδώ δεν κρινόµαστε για την ευαισθησία µας
για το περιβάλλον. Όλοι αγαπάµε το περιβάλλον. Κρινόµαστε για
το πώς πρακτικά το υπηρετούµε. Εσείς για το περιβάλλον είχατε
πέντε καταδίκες και έξι ανοιχτές υποθέσεις στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Εσείς δεν προχωρήσατε την απολιγνιτοποίηση. Εσείς
δηµιουργήσατε το πρόβληµα στη Χρυσή, νότια από το Λασίθι µε
τον ανεξέλεγκτο τουρισµό. Εσείς για το περιβάλλον µας αφή-
σατε τις θλιβερές εικόνες µε το πάρκο Τρίτση. Εσείς για το πε-
ριβάλλον µας αφήσατε τα βουνά σκουπιδιών της κ. Δούρου, η
οποία σήµερα αποφάσισε να διαδηλώσει στις 18.00’ το από-
γευµα εναντίον αυτού του νοµοσχεδίου. Ποια; Η κ. Δούρου, που
άφησε αυτή την κληρονοµιά στο σηµερινό περιφερειάρχη!

Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία και το έργο της στο περιβάλλον
κι αυτός είναι ο ΣΥΡΙΖΑ και το έργο του στο περιβάλλον. 

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθατε µε πλεόνασµα φα-
νατισµού και έλλειµµα επιχειρηµάτων και θα φύγετε ως Αντιπο-
λίτευση των κραυγών, ως Αντιπολίτευση της δηµαγωγίας και
τελικά -όποιος δει όλη τη συζήτηση- µια Αντιπολίτευση του τί-
ποτα. Διότι τίποτα ουσιαστικό δεν µας είπατε. Το µόνο που απο-
δείχθηκε είναι η εµπάθειά σας, η οποία στρέφεται ολόκληρη
εναντίον σας. Ευχαριστώ πολύ.
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(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει

τώρα ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία και
µετά ο κ. Γιάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα πάρω εγώ
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχουµε πει να µι-
λάνε µετά τον Υπουργό δύο Βουλευτές. Μετά τον κ. Δελή θα µι-
λήσετε εσείς, κύριε Χήτα. Δύο Βουλευτές γιατί έτσι πρέπει, για
να µην συµπίπτει συνέχεια ο Υπουργός µε τους Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους. Ήταν πράγµατι η σειρά σας να µιλήσετε
τώρα, αλλά παρεµβλήθη ο Υπουργός και έτσι θα µιλήσετε σε
λίγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Λοιπόν, θα µιλήσει
τώρα ο κ. Χαρακόπουλος, µετά ο κ. Δελής, µετά θα µιλήσει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας. Στη
συνέχεια ο κ. Αµυράς από τη Νέα Δηµοκρατία και η κ. Καφαν-
τάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Καρα-
θανασόπουλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Χαρακόπουλος.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εργασίες της Βουλής πραγ-

µατοποιούνται σε πρωτόγνωρες συνθήκες ενός ιδιόµορφου πο-
λέµου. Η κατά κοινή οµολογία επιτυχής αντιµετώπισης της
πανδηµίας στην πατρίδα µας ανέδειξε την αξία η χώρα να έχει
ηγεσία αντάξια των προκλήσεων, αλλά και την ωριµότητα της ελ-
ληνικής κοινωνίας, που άκουσε µε θρησκευτική ευλάβεια τις πα-
ραινέσεις της επιστηµονικής κοινότητας.

Από σήµερα, όµως, µε τη σταδιακή άρση των περιοριστικών
µέτρων εισερχόµαστε σε µια νέα δυσκολότερη φάση, γιατί θα
δώσουµε όλοι εξετάσεις, όχι µόνο το κράτος και οι θεσµοί. Κα-
λούµαστε όλοι να προσαρµοστούµε στα νέα δεδοµένα, µε συ-
ναίσθηση της ατοµικής ευθύνης για την προστασία του ύψιστου
αγαθού της δηµόσιας υγείας.

Πιστεύω ότι κι αυτήν τη φορά θα βγούµε νικητές, γιατί αυτό
που πέτυχε η χώρα το προηγούµενο διάστηµα είναι τεράστιας
σηµασίας. Μέσα σε δύο µήνες αλλάξαµε τη στρεβλή εικόνα που
διαµορφώθηκε στην παγκόσµια κοινή γνώµη την προηγούµενη
δεκαετία. Το κέρδος µας ας το διατηρήσουµε κι αυτό θα είναι η
µεγαλύτερη επένδυση για το µέλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαντώντας στις φωνές που ζη-
τούσαν λόγω της πανδηµίας η Βουλή να κατεβάσει ρολά ή να
ρίξει και άλλο τους ρυθµούς του νοµοθετικού έργου θα έλεγα
ότι οι συνθήκες επιβάλλουν ακριβώς το αντίθετο, την επιτάχυνση
του νοµοθετικού έργου, για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε
τις συνέπειες στην οικονοµία από την παγκόσµια ύφεση. 

Είναι πραγµατικά κρίµα να ακούγονται από την Αντιπολίτευση
ακραίες λαϊκίστικες κορώνες. Μόνο που, όπως δείχνουν οι δηµο-
σκοπήσεις, αυτές οι κακοφωνίες δεν προσελκύουν πλέον ακρο-
ατές. 

Σε αυτό το πλαίσιο, η Κυβέρνηση είναι υποχρεωµένη να ανε-
βάσει ταχύτητες, όπως το έκανε µε την ψηφιακή διακυβέρνηση
σε ασύλληπτα γρήγορο χρόνο. Το ίδιο οφείλει να κάνει σε κάθε
τοµέα, απαλλάσσοντάς τον από στρεβλώσεις του παρελθόντος.

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος που συζη-
τούµε σήµερα είναι και µία απάντηση στις προκλήσεις της επό-
µενης ηµέρας της πανδηµίας, που η χώρα θα χρειαστεί όσο ποτέ
άλλοτε την προσέλκυση και την ανάπτυξη επιχειρηµατικών πρω-
τοβουλιών. 

Δυστυχώς, µε πρόσχηµα την προστασία του περιβάλλοντος
εγείρονται ανυπέρβλητα εµπόδια στη δηµιουργία ενός υγιούς
και ζωτικού για την επιβίωσή µας επενδυτικού κλίµατος. Οι χρο-
νοβόρες διαδικασίες και το τέρας της γραφειοκρατίας διώχνουν
κάθε επένδυση. Τη στιγµή που κανείς δεν γνωρίζει ποια θα είναι
η επόµενη ηµέρα της παγκόσµιας οικονοµίας, η Ελλάδα πρέπει

να χρησιµοποιήσει όλα τα όπλα για να δηµιουργήσει ένα φιλικό
επενδυτικό περιβάλλον. 

Γιατί άραγε στη χώρα µας θα πρέπει να αναµένει κανείς ακόµα
και οκτώ χρόνια, για να πάρει περιβαλλοντική άδεια, όταν η ευ-
ρωπαϊκή οδηγία, όπως ειπώθηκε, µιλάει για ενενήντα ηµέρες και
στις περισσότερες χώρες της Ευρώπης είναι από εκατό έως εκα-
τόν πενήντα ηµέρες; Με την απλοποίηση των διαδικασιών ο χρό-
νος και στην Ελλάδα θα συρρικνωθεί σε πέντε µε έξι µήνες. Και
σε αυτόν τον τοµέα η Ελλάδα παύει να είναι το µαύρο πρόβατο
της Ευρώπης.

Σηµαντικά είναι, όµως, και όσα προβλέπονται για την προ-
ώθηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Με διακηρυγµένο
στόχο της Κυβέρνησης την πλήρη απολιγνιτοποίηση το νοµοσχέ-
διο επιφέρει δραµατική συντόµευση στην αδειοδότηση των ΑΠΕ
από τα δύο χρόνια, που είναι σήµερα, σε µόλις δύο µήνες. 

Βεβαίως, αξίζουν συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουργείου
Περιβάλλοντος για την αποκατάσταση της τιµής του ρεύµατος
από τα αγροτικά φωτοβολταϊκά στα επίπεδα προ των δραστικών
µνηµονιακών περικοπών.

Άξια ιδιαίτερης µνείας επίσης είναι η ρύθµιση για την επέκταση
του τέλους πλαστικής σακούλας για όλες τις πλαστικές σακού-
λες και όχι µόνο τις λεπτές, µε εξαίρεση αυτές, που αποδοµούν-
ται. 

Ελπίζω σύντοµα, κύριε Υπουργέ, να προχωρήσουµε σε ένα πιο
τολµηρό βήµα της πλήρους απαγόρευσης της πλαστικής σακού-
λας. Ο Πρωθυπουργός άλλωστε, που παγκοσµίως αναγνωρίζεται
ως ο «πράσινος» Πρωθυπουργός, έχει δεσµευτεί για απόσυρση
των πλαστικών µιας χρήσης εντός του 2021.

Επιτρέψτε µου να χαιρετίσω επίσης τη ρύθµιση για τη διαχεί-
ριση επικίνδυνων αποβλήτων, όπως του αµιάντου. Τις τελευταίες
ηµέρες έγινε ιδιαίτερος θόρυβος στην εκλογική µου περιφέρεια
για τις εγκαταλελειµµένες εγκαταστάσεις µε φθαρµένα ελενίτ,
ιδιοκτησίας της Εθνικής Τράπεζας απέναντι από το Γυµνάσιο
Τυρνάβου. Σας έχω καταθέσει και ερώτηση, στο πλαίσιο του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου µετά τις εύλογες διαµαρτυρίες γονέων
και εκπαιδευτικών. Με τη νέα ρύθµιση αντιµετωπίζονται οι περι-
πτώσεις που οι ιδιοκτήτες ή επικαρπωτές δεν λαµβάνουν µέτρα
για την αποµάκρυνση των επικίνδυνων αποβλήτων. Κανείς δεν
πρέπει να είναι ασύδοτος.

Τέλος, έρχοµαι στην πλέον σηµαντική ρύθµιση, που αφορά τον
κόσµο της ελληνικής περιφέρειας και για την οποία, κύριε
Υπουργέ, σας είναι ευγνώµονες χιλιάδες αγρότες και ιδιοκτήτες
γης, που µε την προχειρότητα που έγιναν οι δασικοί χάρτες από
την προηγούµενη Κυβέρνηση έπρεπε να αποδείξουν ότι δεν είναι
ελέφαντες. 

Χωράφια που καλλιεργούσαν πριν τον πόλεµο, που δόθηκαν
από τον Ελευθέριο Βενιζέλο στους παππούδες µας, που ήρθαν
πρόσφυγες από τη Μικρά Ασία, για την αγροτική τους αποκατά-
σταση, χωράφια από απαλλοτριώσεις και αναδασµούς µε βούλες
του κράτους και των κατά τόπους οργάνων του βαφτίστηκαν εν
µία νυκτί δασικές εκτάσεις, αµφισβητήθηκε η ιδιοκτησία τους, που
µάτωσαν να την κάνουν παραγωγική και η δυνατότητά τους να τη
µεταβιβάσουν στα παιδιά τους. Ούτε µία ούτε δύο αλλά εκατόν
εβδοµήντα χιλιάδες είναι οι αντιρρήσεις που κατατέθηκαν. Στο ένα
εκατοµµύριο υπολογίζονται τα στρέµµατα που, ενώ καλλιεργούν-
ταν και λαµβάνουν επιδοτήσεις από την ένταξη της χώρας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, ξαφνικά θεωρούνταν δασικά µε -εκτός των
άλλων- κίνδυνο για τις κοινοτικές ενισχύσεις που εισρέουν στη
χώρα. Κάποιοι εξαναγκάστηκαν να αιτηθούν την εξαγορά της ίδιας
τους της γης. Με τη ρύθµιση αυτή θα απαλλαγούν από οποιαδή-
ποτε οφειλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέρος του 2019, όταν ανέ-
λαβε η Νέα Δηµοκρατία την εξουσία, γνωρίζαµε ότι ο δρόµος για
να βγει η Ελλάδα στο ξέφωτο ήταν δύσκολος. Ωστόσο, πολύ
σύντοµα οι πρώτες ακτίνες αισιοδοξίας είχαν ήδη προβάλει. Δυ-
στυχώς, η πανδηµία κάνει το έργο της ανάκαµψης ακόµα δυσκο-
λότερο. Με την εµπιστοσύνη, όµως, που αποκτήσαµε το
προηγούµενο διάστηµα στις δυνάµεις µας είµαι βέβαιος ότι ενω-
µένοι εντέλει θα βγούµε νικητές και σε αυτήν τη µάχη.

Σας ευχαριστώ. 
Ευχαριστώ κι εσάς, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κύριε

Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι εντελώς

ψευδεπίγραφος αυτός ο βαρύγδουπος τίτλος: «Εκσυγχρονισµός
της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας», τον οποίον διάλεξε η Κυβέρ-
νηση για το νοµοσχέδιο. Στην πραγµατικότητα, ουδείς εκσυγχρο-
νισµός της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας συντελείται µε αυτό.
Αυτό που γίνεται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι να παραµερί-
ζονται µεθοδικά ακόµα και οι όποιοι ελάχιστοι περιβαλλοντικοί
όροι εξακολουθούν να παραµένουν και να λειτουργούν µέχρι
τώρα, προστατεύοντας το περιβάλλον από κάθε λογής επιχειρη-
µατικές δράσεις, δράσεις βεβαίως, που δεν θέλουν τέτοια εµπό-
δια στα πόδια τους και στα κέρδη τους.

Αυτός άλλωστε, είναι και ο λόγος για τον οποίο ο εκπρόσωπος
των Ελλήνων βιοµηχάνων στην τοποθέτησή του για το νοµοσχέ-
διο στη συνεδρίαση µε τους φορείς το χαρακτήρισε ως σηµαν-
τικό νοµοσχέδιο, το οποίο κινείται στη σωστή κατεύθυνση.
Γνωρίζει, βέβαια, καλά και αναγνωρίζει ότι µε αυτό υλοποιούνται
οι προτάσεις και ικανοποιούνται ασφαλώς οι επιθυµίες του Συν-
δέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων.

Έχει ενδιαφέρον, όµως, στην ίδια προχθεσινή συνεδρίαση και
ένα ακόµα σηµείο από την τοποθέτηση αυτού του εκπροσώπου
των Ελλήνων Βιοµηχάνων. Αναφέροµαι σ’ αυτό, σύµφωνα µε το
οποίο ζήτησε να επανεξεταστούν οι διατάξεις για τη χρήση γης
σε περιοχές «NATURA», τονίζοντας ότι πρέπει να κινούνται στη
βάση της κοινοτικής νοµολογίας και των αποφάσεων του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, ώστε να ισορροπήσουν την οικονοµική
ανάπτυξη µε την προστασία του περιβάλλοντος.

Μπορεί, άραγε, αυτό να συµβεί; Αν η απάντηση σε αυτό το
ερώτηµα είναι ναι -και είναι ναι- τότε ανακύπτει το επόµενο κρί-
σιµο ερώτηµα, το ερώτηµα σχετικά µε το πότε και το πώς είναι
δυνατή η επίτευξη αυτής της ισορροπίας ανάµεσα στην οικονο-
µική ανάπτυξη και στην περιβαλλοντική προστασία.

Μπορεί άραγε αυτή η ισορροπία να συµβεί σε συνθήκες καπι-
ταλιστικής οικονοµίας και της αντίστοιχης γενικότερης κοινωνι-
κής οργάνωσης του καπιταλισµού; Κατηγορηµατικά όχι, για τον
πάρα πολύ απλό λόγο, επειδή αυτή η καπιταλιστική οικονοµία
και η ανάπτυξή της ένα µόνο κίνητρο έχει και έναν σκοπό βε-
βαίως επιδιώκει: το καπιταλιστικό κέρδος. Τίποτα λιγότερο, τί-
ποτα περισσότερο. Όλα τα υπόλοιπα έρχονται δεύτερα και όταν
κάποιο από αυτά, όπως καλή ώρα το περιβάλλον, γίνεται εµπόδιο
για το κέρδος, τότε παραµερίζεται. Αυτό ακριβώς επιδιώκει η Κυ-
βέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Εδώ κάποιος τώρα µπορεί να πει: Τα παραλέτε πάλι εσείς οι
κοµµουνιστές. Ας σκεφτεί, όµως, ο καθένας, γιατί άραγε µισό
εκατοµµύριο άνθρωποι στις δυτικές συνοικίες της Θεσσαλονίκης
είναι εκτεθειµένοι χρόνια τώρα στη δυσοσµία και τη µόλυνση,
που αποδεδειγµένα σκορπάνε τα διυλιστήρια των ΕΛΠΕ, παρά
τις διαµαρτυρίες των κατοίκων; Γιατί άραγε αυτή η περιβαλλον-
τική επιβάρυνση, που έχει βαρύτατες συνέπειες στην υγεία των
κατοίκων, εξακολουθεί -και όχι µόνο εξακολουθεί, αλλά και εν-
τείνεται- αν όχι για να µη θιχτούν τα κέρδη των µετόχων αυτής
της επιχείρησης; Ας σκεφτεί κάποιος, γιατί οι κάτοικοι του Βόλου
και του Αλιβερίου, σε λίγο και της Θεσσαλονίκης, αλλά και όλης
της χώρας, θα ανασαίνουν την καρκινογόνο καύση των απορριµ-
µάτων τσιµεντοβιοµηχανιών, αν όχι για τα κατάµαυρα -γιατί κα-
τάµαυρα είναι, δεν είναι πράσινα- κέρδη αυτής της χούφτας
µετόχων, που έχουν και το θράσος από πάνω να πετάνε που και
που, εδώ και εκεί και καµµιά δωρεά µε δύο-τρία παγκάκια και
λίγα δέντρα, για να δείχνουν έτσι και λίγο φιλοπεριβαλλοντικό
προφίλ;

Όλα αυτά και πολλά άλλα τέτοια σε όλη τη χώρα είναι γνωστά
στη σηµερινή πραγµατικότητα, που ζούµε και δείχνουν πόση αξία
έχουν τελικά και πόση αξία δίνει στο περιβάλλον η καπιταλιστική
ανάπτυξη.

Υπάρχει, όµως, υπήρξε και σίγουρα θα υπάρξει ξανά, πιο ικανή
τούτη τη φορά, και εκείνη η ανάπτυξη η οικονοµική και κοινωνική,
η οποία µπορεί να πετυχαίνει την αναγκαία ισορροπία µε το πε-
ριβάλλον. Μόνο που αυτή η ανάπτυξη δεν έχει κίνητρο ούτε
σκοπό τα κέρδη των λίγων µετόχων των ανωνύµων εταιρειών,

αλλά αντίθετα έχει κίνητρο αποκλειστικό και σκοπός της µοναδι-
κός είναι η ικανοποίηση όλων των σύγχρονων κοινωνικών αναγ-
κών, σύµφωνα µε τις κάθε φορά επιστηµονικές και τεχνολογικές
δυνατότητες της εποχής. 

Για τη σοσιαλιστική ανάπτυξη µιλάµε βέβαια, για την οποία η
κοινωνικοποίηση της συγκεντρωµένης παραγωγής, ο κεντρικός
επιστηµονικός σχεδιασµός, σε αντίθεση µε την αναρχία που
υπάρχει στον καπιταλισµό, και ασφαλώς η πραγµατική εξουσία
στα χέρια του λαού είναι οι τρεις εκ των ων ουκ άνευ προϋποθέ-
σεις.

Έρχεται τώρα ο  Υφυπουργός Περιβάλλοντος και ισχυρίζεται
ότι υιοθετούνται -λέει- πλήρως όλες οι ευρωπαϊκές οδηγίες για
την προστασία του περιβάλλοντος.

Δεν διαφωνούµε, κύριε Υπουργέ. Πραγµατικά, υιοθετούνται
όλες αυτές οι οδηγίες, µόνο που, ξέρετε, αυτό ακριβώς είναι και
το πρόβληµα, γιατί είναι λιγάκι δύσκολο για µια ιµπεριαλιστική
ένωση να πείσει για τις φιλοπεριβαλλοντικές της ευαισθησίες,
όταν µαζί µε το ΝΑΤΟ πριν λίγα χρόνια έριχνε χιλιάδες βόµβες
απεµπλουτισµένου ουρανίου στα Βαλκάνια στον πόλεµο της Γι-
ουγκοσλαβίας, αλλά και όταν γίνεται, αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι, τώρα που µιλάµε, ένας από τους παγκόσµιους µεγαλέµπο-
ρους ρύπων, αγοράζοντας από φτωχότερες χώρες το δικαίωµα
να ρυπαίνει ακόµα περισσότερο. Ναι, πουλάνε και αγοράζουν ρύ-
πους. Για τέτοια ευαισθησία φιλοπεριβαλλοντική µιλάµε! Και κά-
νουν από πάνω µαθήµατα στους λαούς σεβασµού για το
περιβάλλον. Τόση και τέτοια είναι η υποκρισία τους. Μην πούµε,
άλλωστε, και περισσότερα.

Πριν από λίγο, ο ίδιος ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης, επιχειρηµα-
τολόγησε και απέδειξε µε ντοκουµέντα, τα οποία και κατέθεσε,
το πώς η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση καθοδηγεί και συντονίζει τις
επενδύσεις ακόµα και µέσα σε περιοχές «NATURA», υψίστης δη-
λαδή, κατά τ’ άλλα, περιβαλλοντικής προστασίας. Αν έχει το πε-
ριβάλλον τέτοιους φίλους, τύφλα να έχουν οι εχθροί του!

Στην ίδια ρότα της υποκρισίας έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση,
η Κυβέρνηση, αλλά και τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα να διαλα-
λούν ότι το βασικό κίνητρο της απολιγνιτοποίησης της χώρας
είναι -άκουσον, άκουσον!- το περιβάλλον και την ίδια στιγµή που
τα λένε αυτά εξαγγέλλουν τη µετατροπή της δυτικής Μακεδο-
νίας σε έναν θάλαµο αερίων εξαιτίας της γενικευµένης καύσης
απορριµµάτων, την οποία προορίζουν εκεί. 

Το master plan της απολιγνιτοποίησης της δυτικής Μακεδο-
νίας είναι πολύ απλά ένα σχέδιο κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα
των πράσινων επιχειρηµατικών οµίλων που θα βγουν, βεβαίως,
πάρα πολύ ωφεληµένοι από όλους αυτούς τους σχεδιασµούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Καµµιά δίκαιη ανάπτυξη δεν υπάρχει για
τον λαό της περιοχής της δυτικής Μακεδονίας, αλλά και όλης
της χώρας, σε αυτήν τη δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση, όπως
λένε, γιατί και η συζήτηση αλλά και η διαδικασία αυτής της µε-
τάβασης είναι το πόσο ωφεληµένοι θα βγουν οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι ροκανίζοντας, για άλλη µια φορά, τεράστια χρηµατοδο-
τικά πακέτα, τα οποία έχουν βγει από την καµπούρα του λαού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Κωνσταντίνος

Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης,
έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κρίµα που δεν είναι ο κ. Χατζηδάκης εδώ. Ελπίζω κατά τη διάρ-

κεια της οµιλίας µου να έρθει ο Υπουργός, γιατί θα ξεκινήσω τη
σηµερινή οµιλία -θα το πω πραγµατικά µε πάσα ειλικρίνεια- κλέ-
βοντας το δικό του φρασεολόγιο.

Έλεος, κύριε Χατζηδάκη -που είπατε και πριν- έλεος! Έλεος
µε αυτά που λέτε και συγκρίνετε συνέχεια τη δική σας διακυβέρ-
νηση, τη διακυβέρνηση της χώρας µας µε αυτά που έκανε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, «αυτά έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ! Δείτε τι κάνατε, θα τα κάνουµε και
εµείς!». Σας ενδιαφέρει ο ΣΥΡΙΖΑ ή η Ελλάδα; Για να καταλάβω.
Πώς είναι δυνατόν να τεκµηριώνετε τα πάντα που φέρνετε σή-
µερα, τα εκατόν τριάντα άρθρα και να σας ζητάµε εξηγήσεις και
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να µας λέτε ότι τα έκαναν και οι προηγούµενοι; Έτσι διοικείτε
εσείς; Δηλαδή αν έκλεβαν αυτοί, να κλέψετε και εσείς; Αν ρήµα-
ζαν αυτοί, να ρηµάξετε και εσείς; Σας αθωώνει αυτό; Ε, λοιπόν,
έλεος από µας! 

Μιλούσατε είκοσι οχτώ λεπτά και αναφερόσασταν συνεχώς
στον ΣΥΡΙΖΑ. Θα µας πείτε τι κάνετε εσείς; Εσείς διοικείτε τη
χώρα, την πατρίδα µας µε βάση αυτά που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ ή οι
προηγούµενοι, όποιοι ήταν κυβέρνηση; Το πρόγραµµά σας, λοι-
πόν, το στηρίζετε µε βάση πεπραγµένων του παρελθόντος; Δεν
έχετε φρέσκα πράγµατα να µας πείτε; 

Έλεος, δηλαδή, πραγµατικά! Στις επιτροπές, εδώ κουνάτε το
δάχτυλο στους προηγούµενους και κάνετε τα ίδια. 

Γι’ αυτό λέµε ότι είστε η συνέχεια του ΣΥΡΙΖΑ σε όλα -µην ξα-
ναπώ τα ίδια, τα ξέρετε- Μακεδονικό, λαθροµετανάστες, ξεπου-
λήµατα, ΔΕΗ, δηµόσια περιουσία, τα πάντα. Είστε ίδιοι και
απαράλλαχτοι. Ήρθατε εδώ, µας κάνατε κήρυγµα είκοσι οκτώ
λεπτά, δεν µας λυπάστε. Δεν υπάρχει µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ εδώ, υπάρ-
χουν και άλλοι άνθρωποι.

Ζητάµε να τεκµηριώσετε όλα αυτά τα µέτρα που λαµβάνετε
και η απάντηση είναι ότι τα έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ;

Να σας πω και κάτι, κύριε Χατζηδάκη, για τις χωµατερές που
πάτε να κάνετε, για τα σκουπίδια. Προς στιγµήν -ξέρετε- µε πεί-
σατε, είπατε ότι τα νησιά που βουλιάζουν µε τα σκουπίδια, τι να
τα κάνουµε; Να τα αφήσουµε; Μάλιστα, αν ερχόσασταν εδώ και
µας δίνατε µία λύση ότι: «αυτό που κάνουµε είναι προσωρινό, θα
φτιάξουµε είκοσι τρεις νέες χωµατερές, γιατί πνιγόµαστε στο
σκουπίδι, δεν αντέχουµε άλλο, όµως από σήµερα, την ίδια ώρα
η Κυβέρνηση µεριµνά και δηµιουργεί ένα εργοστάσιο ανακύκλω-
σης απορριµµάτων, το οποίο θα είναι και παραγωγής ενέργειας»,
αν µας λέγατε ότι κάνετε και αυτό, θα σας χειροκροτούσαµε και
δεν θα λέγαµε «έλεος!». Θα λέγαµε κάντε αυτό προσωρινά και
ελάτε να κάνουµε το εργοστάσιο ανακύκλωσης απορριµµάτων. 

Γιατί είµαστε στην Ελλάδα, κύριε Υπουργέ και ουδέν µονιµό-
τερο του προσωρινού. Εκεί θα µείνουν οι χωµατερές, να τις βλέ-
πουµε και να τις µυρίζουµε και να ρυπαίνουν το περιβάλλον, διότι
µια ζωή αυτά κάναµε εδώ, µια ζωή! 

Θα σας πω και κάτι άλλο, γιατί παρακολουθώ από νωρίς τη
διαδικασία σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Κλείνοντας την
κουβέντα της και την οµιλία της η κ. Μπακογιάννη, τι µας είπε;
Εκεί πραγµατικά έµεινα. Μας είπε: «Αυτή είναι η πράσινη ανά-
πτυξη». Μιλάει η κ. Μπακογιάννη για τη Νέα Δηµοκρατία και για
τον ΣΥΡΙΖΑ -να µη σας προσβάλλω και τον ΣΥΡΙΖΑ, µιας και τον
έχετε παντού πρόχειρο- για πράσινη ανάπτυξη. Να πω στην κ.
Μπακογιάννη -δεν ξέρω αν πηγαίνει µόνο Αθήνα - Χανιά, Χανιά -
Αθήνα- να πάει και µια βόλτα µέχρι τη Χαλκιδική στις Σκουριές
και να µας µιλήσει για την πράσινη ανάπτυξη, που έχουν κατα-
στρέψει τα πάντα εκεί. Είναι και αυτό πράσινη ανάπτυξη της
Νέας Δηµοκρατίας;

Επειδή ο κ. Χατζηδάκης είναι ιδιαίτερα ευαισθητοποιηµένος
για το τι θα πούµε στα παιδιά µας και πώς θα µεγαλώσουµε τα
παιδιά µας, για πάτε να ρωτήσετε -αφού ανησυχείτε- τα παιδιά
των γονιών στη Χαλκιδική στις Σκουριές, όπου έχουµε τα µεγα-
λύτερα ποσοστά σε αρρώστιες, στα νεφρά τους και τα λοιπά,
πόσα καινούργια κρούσµατα ασθενειών έχουµε, από αυτά που
έχει το νερό µέσα και όχι µόνο. Γι’ αυτά τα παιδιά δεν ανησυχείτε;
Μόνο για του Λεκανοπεδίου; 

Η υποκρισία, λοιπόν, περισσεύει και αν ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε µε πλε-
όνασµα τι του είπατε, εσείς ήρθατε µε πλεόνασµα υποκρισίας
και ειρωνείας εδώ µέσα, κύριε Χατζηδάκη!

Πάµε παρακάτω, γιατί µας συνηθίσατε τον τελευταίο καιρό να
µας φέρνετε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Γιατί; Λόγω
πανδηµίας. Και ξαφνικά µας φέρνετε ένα τανκς εδώ, ένα θεό-
ρατο πράγµα µε εκατόν τριάντα άρθρα, ένα απίστευτα µεγάλο
νοµοσχέδιο -και επικίνδυνο για την πατρίδα µας- και τώρα η παν-
δηµία πήγε περίπατο. Τόσο καιρό επικαλούσασταν την πανδηµία
και µας φέρνατε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Να πω και κάτι τελευταίο, γιατί το νοµοσχέδιο το ανέλυσε πολύ
καλά ο εισηγητής µας. Δεν είναι επιτάχυνση της διαδικασίας,
κύριε Χατζηδάκη, όταν καταργείτε ουσιαστικές προϋποθέσεις
διασφάλισης του περιβάλλοντος. Δεν είναι όλα στον βωµό της
επιτάχυνσης. Επιταχύνω, αλλά καταστρέφω; Δεν είναι επιτά-

χυνση της διαδικασίας, όταν ορίζετε ολιγοήµερες προθεσµίες
ελέγχου φακέλου, όταν εκ των πραγµάτων δεν µπορούν οι υπό-
λοιπες συναρµόδιες υπηρεσίες να τις τηρήσουν. 

Δεν είναι, λοιπόν, επιτάχυνση της διαδικασίας, όταν σπεύδετε
να καταργήσετε τον φθηνό λιγνίτη, την ώρα που δεν έχετε ανα-
πτύξει άλλες εναλλακτικές πηγές ενέργειας. Αυτά –ξέρετε- είναι
περίεργα πράγµατα. Και πόσο προστατεύει το περιβάλλον η
ίδρυση πολλών σηµείων, όπως είπα και πριν, µεταφόρτωσης
απορριµµάτων, κοινώς χωµατερών;

Πάω σε άλλα θέµατα, γιατί πρέπει να τρέξω, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε λίγο στην οικονοµία. Κι εγώ πάντα αυτά που λέω τα στη-

ρίζω σε αυτά που ακούω εδώ. Άκουσα, λοιπόν, στην προ ηµερη-
σίας πριν λίγες µέρες τον Πρωθυπουργό της χώρας κ.
Μητσοτάκη, να µας λέει εδώ -δεν ξέρω, κανένας δεν το είπε
αυτό, δεν του έδωσε τη σηµασία και το βάρος που θα έπρεπε να
του δώσει, τα κανάλια, φυσικά, πού να σας χαλάσουν το ντάν-
τεµα- ότι η ύφεση θα είναι βαθιά και µεγάλη. Το είπε εδώ, από
αυτό το Βήµα το ιερό της Βουλής, ότι η ύφεση στην οικονοµία
θα είναι βαθιά και µεγάλη.

Εµείς δεν ζητάµε δηµοσιογράφους ούτε σχολιαστές. Είναι ο
Πρωθυπουργός της χώρας. Τι κάνει; Μας περιγράφει την πραγ-
µατικότητα, αυτό που θα έρθει; Λύσεις έχει; Τρόπους µε τους
οποίους θα αποκρούσει την ύφεση τη βαθιά και τη µεγάλη, που
έρχεται και την ανεργία, έχει να µας πει; Τι µας λέει; Συµπέρα-
σµα; Συµπεράσµατα βγάζουµε όλοι. Δεν κυβερνάτε για να βγά-
ζετε συµπεράσµατα.

Δεν λέτε όλη την αλήθεια Πώς θα στηριχθεί ο τουρισµός; Πείτε
µας ένα, δύο, τρία σηµεία για το πώς θα στηριχθεί ο τουρισµός.

Σας κάναµε προτάσεις. Ο Πρόεδρος κ. Βελόπουλος, αφιέ-
ρωσε τη µισή του οµιλία τις προάλλες µε προτάσεις για τον του-
ρισµό, πώς να στηρίξετε τον Έλληνα ξενοδόχο, στήριξη σε
αγρότες, στήριξη σε κτηνοτρόφους, στήριξη σε αλιείς. Σας εί-
παµε για τον πρωτογενή τοµέα.

Πάω τώρα στους φίλους σας, γιατί από σήµερα µπορεί να βγή-
καµε από την καραντίνα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές και Ελλη-
νίδες και Έλληνες που µας παρακολουθείτε, αλλά έχουµε πλέον
το νέο βιολί της µάσκας. Αφού καταλήξαµε ότι η µάσκα είναι υπο-
χρεωτική, δώσαµε, λοιπόν, εκεί που έπρεπε και αναθέσαµε να
µας τυπώσουν και να φτιάξουν µάσκες.

Να θυµάστε, βεβαίως, ότι όσο και να φοράτε τις µάσκες, το
βλέµµα σας θα σας προδίδει γι’ αυτό που έχετε πρόθεση να κά-
νετε.

Σας κάναµε µία πρόταση να δίνετε δωρεάν τις µάσκες στις Ελ-
ληνίδες και στους Έλληνες. Από τη στιγµή που είναι υποχρεω-
τική σε κάποια σηµεία η µάσκα -υποχρεωτικό το να φοράµε-
δώστε τη δωρεάν. Πώς γίνεται δωρεάν; Γίνεται. Σας το είπε ο Βε-
λόπουλος προχθές: µέσα στο σούπερ-µάρκετ, πας, ψωνίζεις στο
σούπερ-µάρκετ, η µάσκα δωρεάν για την οικογένεια. Δεν έχουν
δυνατότητα όλοι να δίνουν 1,90 ευρώ, που έδωσα εγώ χθες σε
φαρµακείο -µην πω πού τα έδωσα- στο αεροδρόµιο, όπου κατέ-
φθασα. Η µία µάσκα µίας χρήσης 1,90 ευρώ; Τετραµελής οικο-
γένεια, 8 ευρώ την ηµέρα; Τέσσερις φορές το οχτώ, τριάντα δύο,
300 ευρώ, 250 ευρώ, 260 ευρώ; Πού θα τα βρουν τα λεφτά; Δω-
ρεάν η µάσκα στα σούπερ-µάρκετ και στο τέλος το κράτος κρα-
τάει από τη φορολογία στο σούπερ-µάρκετ και πάει ίσα βάρκα,
ίσα νερά και έτσι εξυπηρετούµε τον κόσµο. Τρόποι υπάρχουν, το
θέµα είναι να υπάρχει διάθεση και µυαλό, για να τα προχωρή-
σουµε όλα αυτά.

Πολύ γρήγορα ένα σχόλιο για τη σχέση µας µε τους Τούρκους
και τον Ερντογάν, γιατί πολύ φοβόµαστε ότι οι ηµέρες που θα
ακολουθήσουν θα είναι πάρα πολύ δύσκολες για εµάς. Όσο η
Τουρκία βυθίζεται στην οικονοµική κρίση και όσο ο Ερντογάν βυ-
θίζεται στην υγειονοµική κρίση τόσο πιο πιθανό θα είναι να αυ-
ξήσει την προκλητικότητά του απέναντι στην Ελλάδα. Αυτό θα
µου πείτε σε ποια χώρα µπορούσε να γίνει. Σε ποια χώρα στον
κόσµο θα παρενοχλούνταν το ελικόπτερο που µεταφέρει τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µίας χώρας κι εµείς θα το περνούσαµε
στα ψιλά γράµµατα, θαµµένο το θέµα και χαµηλά, πάντα χαµηλά,
πάντα µε υποτέλεια, πάντα να µην προκαλέσουµε, όπως και το
Σύµφωνο Τουρκίας-Λιβύης που κατάπιε το Καστελόριζο, αν θυ-
µάστε, πριν λίγο καιρό; Έχουµε εναποθέσει τις ελπίδες µας µόνο
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στον Χαφτάρ. Εµείς δεν κάνουµε τίποτα, περιµένουµε τον Χα-
φτάρ να κάνει τη βρώµικη δουλειά. 

Μην κάνετε το πολιτικό έγκληµα να πάτε στη Χάγη µε αυτά τα
µυαλά και µε αυτή τη συµπεριφορά που έχετε στα ελληνοτουρ-
κικά, γιατί θα βγούµε κουρεµένοι από εκεί.

Πάω σε ένα άλλο θέµα, το οποίο αφορά όλους µας, αλλά και
εσάς, κύριε Πρόεδρε, διότι ήσασταν εκεί χθες. Είναι φοβερό
αυτό που ζούµε, τα έργα και οι ηµέρες του Μηταράκη. Έργα και
ηµέρες, Νότης Μηταράκης. Απίστευτο. Είµαστε δύο µήνες κλει-
σµένοι στα σπίτια µας κι έχουµε αφήσει ελεύθερο τον Μηταράκη
να τριγυρίζει και έχει κάνει το «Μηταράκης-Travel» -συγγνώµη
που το λέω έτσι- και µεταφέρει δεξιά και αριστερά τους λαθρο-
µετανάστες. Είναι ασύλληπτο αυτό που ζούµε!

Κύριε Πρόεδρε, χθες, σε ένα κρεσέντο υποκρισίας είδαµε να
κόβετε κόκκινες κορδέλες στη Μόρια, λες και εγκαινιάζατε το
Χίλτον! Σοβαρά µιλάτε; Στον τόπο της θλίψης, της δυστυχίας και
της υγειονοµικής βόµβας, όπου στοιβάζονται τριάντα χιλιάδες
λαθροµετανάστες τόσα χρόνια, πήγατε και κόψατε κορδέλες σε
επικοινωνιακά σόου; Συγγνώµη, αλλά όλα αυτά που κάνετε είναι
υποκρισία, πολιτικαντισµός και ρατσισµός έναντι των Ελλήνων,
κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, γιατί ήσασταν και εσείς χθες
εκεί. 

Εγκαινιάσατε στο ΚΥΤ της Μόριας, λέει, µία δοµή υγείας και
κόψατε κορδέλες και φωνάξατε τα κανάλια, που σας κατέγρα-
φαν, να δουν τι δουλειά κάνετε, τι καλά που τα κάνετε όλα εσείς.
Φοβερά πράγµατα! Από το πρωί ο κ. Μηταράκης δεν µαζεύεται!
Τον έχω δει σε δεκατέσσερα κανάλια. Από το πρωί µιλάει παντού
και λέει πόσο καλά τα κάνει. Απίστευτο!

Όµως, τα ίδια κανάλια που σας χειροκροτούν, δεν έδειξαν
χθες την πορεία διαµαρτυρίας. Τρόµαξα όταν είδα στο βίντεο τις
εικόνες που µας έρχονται από τα νησιά, χιλιάδων εικοσιπεντάρη-
δων, τριαντάρηδων να φωνάζουν ωσάν να ήταν στη ζούγκλα ξα-
πλωµένοι στο έδαφος, διαµαρτυρόµενοι για τον κορωνοϊό. Αυτές
τις εικόνες δεν τις δείχνει κανείς, τις εικόνες, που δείχνουν ότι
έχετε µετατρέψει σε δοµές φιλοξενίας τα διαµάντια µας, τα
νησιά µας, τον πλούτο µας.

Λέτε ψέµατα στους Έλληνες ότι οι λαθροµετανάστες που
ήρθαν µέσω κορωνοϊού δεν έχουν δικαίωµα ασύλου. Λέτε ψέ-
µατα, γιατί προχωράτε κανονικά στο να δώσετε άσυλο σε κάποι-
ους από αυτούς. 

Να σας πω και κάτι τελευταίο: Λέγατε ότι θα γίνουν δέκα χι-
λιάδες απελάσεις. Πόσες έχουν γίνει; Να έρθετε εδώ, κύριε Μη-
ταράκη, και να µας πείτε πόσες απελάσεις έχετε κάνει. Να
αφήσετε τις κορδέλες και το delivery λαθροµεταναστών δεξιά
και αριστερά στην ενδοχώρα και την ηπειρωτική χώρα  και να έρ-
θετε εδώ στην εθνική Αντιπροσωπεία να ενηµερώσετε τα κόµ-
µατα για το πόσες απελάσεις έχετε κάνει. Καµµία δεν έχετε
κάνει. Είκοσι; Δεκαεπτά; Τριάντα; Τόσες έχετε κάνει. Να ξέρετε
ότι αυτό θα σας βγει σε κακό. Η Ελλάδα είναι πρώτη σε όλη την
Ευρώπη σε απόδοση ασύλου! Πρώτη! Πρόκειται για έκθεση της
EUROSTAT στις 27 Απριλίου του 2020. Δεν είναι δική µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεκαοκτώ χιλιάδες εξακόσιοι λαθροµετανάστες έχουν πάρει

άσυλο! Προσέξτε, µιλάω για άσυλο και όχι για όλους αυτούς που
τριγυρνάνε έτσι. Γιατί τριγυρνάνε. Ποιος είναι ο ρόλος των δη-
µάρχων; Είδαµε τον Δήµαρχο Σάµου -εγώ εδώ τα λέω ανοιχτά-
και τον Δήµαρχο Χίου να έχουν γίνει πιόνια της Κυβέρνησης και
από εκεί που ήταν πρώτοι στον αγώνα υπέρ των νησιών τους και
κατά των δοµών, τώρα είναι όλα µέλι-γάλα. Κάτι άλλαξε! Αγγε-
λοκρούστηκαν οι δήµαρχοι Σάµου και Χίου! Κάτι έγινε. Δεν ξέρω
τι έγινε. 

Μη µιλάτε σε εµάς για κλειστές δοµές. Από το Κλειδί Σερρών
πηγαίνουν στο Σιδηρόκαστρο, δέκα χιλιόµετρα µακριά, και ψω-
νίζουν. Όποτε θέλουν µπαίνουν, όποτε θέλουν βγαίνουν.

Στις Μουριές του Νοµού Κιλκίς τώρα που σας µιλάω -η ώρα
είναι 17.50’- έχουν φτάσει, σήµερα το απόγευµα, οκτώ πούλµαν
µε είκοσι έξι άτοµα το καθένα και πάνε κόσµο εκεί. Και έρχονται
άλλα οκτώ. Αν µπείτε τώρα στα ενηµερωτικά site, θα δείτε Έλ-
ληνες πολίτες ξαπλωµένους έξω από τα ξενοδοχεία, για να µην

περάσουν τα πούλµαν. Αυτά συµβαίνουν στην Ελλάδα, στην κα-
νονική Ελλάδα και όχι σε αυτή που παρουσιάζουν τα δικά σας
µέσα µαζικής ενηµέρωσης!

Έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο. Είστε οκτώµισι µήνες Κυβέρ-
νηση και όλοι επικαλείστε τις δηµοσκοπήσεις. Τι γίνεται, ρε παιδιά;
Είπαµε, φίλοι σας οι δηµοσκόποι, είπαµε Κιµ Γιόνγκ, 60% η Νέα
Δηµοκρατία. Καλά κάνετε, αλλά οκτώ µήνες διοικείτε τη χώρα. Τι
πρεµούρα είναι αυτή, ρε παιδιά, µε τις δηµοσκοπήσεις; Οκτώµισι
µήνες κυβερνάτε τον τόπο και κάθε εβδοµάδα έχουµε δηµοσκο-
πήσεις. Και: τι καλά που τα κάνει ο Πρωθυπουργός, και: τι καλή
που είναι η Νέα Δηµοκρατία. Σε οκτώµισι µήνες; Θα διοικήσετε τη
χώρα; Έχουµε οικονοµική και υγειονοµική κρίση, µπαίνουµε σε
ύφεση. Θέλουµε προτάσεις για το πώς θα βγει ο Έλληνας από
την ύφεση, πώς θα ανοίξουν τα µαγαζιά, πώς θα γλιτώσουµε από
την ανεργία. Αφήστε, λοιπόν, τις δηµοσκοπήσεις και τους «φί-
λους» στα κανάλια. Δεν διοικούµε τη χώρα µε πληρωµένες δηµο-
σκοπήσεις ούτε µε τους «φίλους» σας τους καναλάρχες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Χήτα,

επειδή κάνατε µία αναφορά για τη Μόρια και απευθυνθήκατε και
σε εµένα, θα σας απαντήσω. 

Η επίσκεψη του κ. Μηταράκη χθες στη Μυτιλήνη, στο κέντρο
υποδοχής και ταυτοποίησης της Μόριας έγινε εν’ όψει του ότι
άρχιζε η οργανωµένη σταδιακή αποσυµφόρησή της, όπως έγινε
και χθες. Τον συνόδεψα κι εγώ. Δεν πήγαµε εκεί για τη δοµή της
πρωτοβάθµιας επιτροπής υγείας, που έγινε τώρα. Έγινε µε δα-
πάνες της Ύπατης Αρµοστείας και µε µοναδικό σκοπό να προ-
στατευθεί ο κόσµος, ο οποίος είναι µέσα στις δοµή, στο κέντρο
υποδοχής και ταυτοποίησης. Σήµερα που µιλάµε βρίσκονται εκεί
περίπου δεκαοκτώ χιλιάδες άτοµα. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό βοη-
θάει την αποσυµφόρηση του Νοσοκοµείου Μυτιλήνης. Διότι αν
οι εξετάσεις γίνονται στο νοσοκοµείο, κινδυνεύει και το προσω-
πικό του νοσοκοµείου, αλλά και οι συγγενείς των ασθενών να µε-
ταφέρουν τον ενδεχόµενο ιό και µέσα στην πόλη. Άρα, λοιπόν,
ήταν µία επιβεβληµένη δοµή. 

Όµως, ούτε εγώ ούτε ο κ. Μηταράκης ξέραµε ότι θα είχαν εκεί
κορδέλες κ.λπ.. Πήγαµε για άλλο σκοπό. Όταν, λοιπόν, έγινε
αυτό, µας είπαν ότι θα γίνει και η δοµή της Ύπατης Αρµοστείας
και από χαρά οι άνθρωποι έβαλαν εκεί µία κορδέλα. Δεν πήγε
κανείς για να κάνει εγκαίνια εκεί. Απλώς µας φώναξαν, παρευρε-
θήκαµε, πήγαµε στη δοµή και ο κόσµος ήταν πάρα πολύ ευχαρι-
στηµένος. Παρ’ όλο που στη συνέχεια προσπάθησαν κάποια
ακραία στοιχεία -πάντως όχι από την Αριστερά αυτή τη φορά- να
οργανώσουν διαµαρτυρία για να αποδοκιµάσουν τον κ. Μητα-
ράκη, στο τέλος αποδοκιµάστηκαν από τον κόσµο αυτοί που
πήγαν να αποδοκιµάσουν. Ήταν περίπου καµµιά δεκαριά αυτοί
που πήγαν να αποδοκιµάσουν. 

Συνεπώς, ήταν εντελώς συµπτωµατικό το ότι εκείνη τη µέρα
γίνονταν εκεί τα εγκαίνια της δοµής αυτής µε γιατρούς, οργανω-
µένα. Αν πάτε, θα το δείτε και θα το ζηλέψετε. Ελάτε να πάµε
στη Μυτιλήνη -αν θέλετε, θα σας συνοδεύσω κι εγώ- εσείς και
οποιοσδήποτε άλλος από το κόµµα, για να τα δείτε και να διαπι-
στώσετε πόσο ωραία λειτουργεί και τι µεγάλη προσφορά είναι
για τον τόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Αµυράς από τη Νέα Δηµο-

κρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα πρώτα απ’ όλα, να κάνω

δύο τεχνικές παρατηρήσεις. Νοµίζω ότι χρειάζεται plexiglass κι
εδώ. Ξέρετε, ένα φτέρνισµά σας θα µε στείλει στην αγωνιώδη
καραντίνα για δύο εβδοµάδες. Αυτό είναι η πρώτη. Δεύτερον, ο
φωτισµός στην Ολοµέλεια σήµερα µία ανεβαίνει και µία κατεβαί-
νει. Δεν ξέρω τι συµβαίνει. 

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα στην οµιλία µου. 
Δεν µπορώ να µη σχολιάσω, αγαπητέ Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-

σωπε της Ελληνικής Λύσης -πέντε χρόνια είµαι Βουλευτής, δεν
είµαι πολλά χρόνια- ότι την ίδια ορολογία περί ρατσισµού κατά
των Ελλήνων και για delivery λαθροµεταναστών χρησιµοποιούσε
η αλήστου µνήµης Χρυσή Αυγή. Προσέξτε το αυτό. Ελληνική
Λύση µε Χρυσή Αυγή. Προσέξτε το αυτό. 
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Πάµε παρακάτω τώρα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα µέσα από ένα

plexiglass, δηλαδή κάτω από διαφορετικές συνθήκες…
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Ελληνικής

Λύσης)
Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ να επιβάλλετε την τάξη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,

κύριοι συνάδελφοι. Αυτό είναι κρίση και δεν αφορά εσάς προ-
σωπικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τι έγινε; Σας ενόχλησε ή σας ευχαρί-
στησε που σας παροµοίωσα µε τη Χρυσή Αυγή; Τι ακριβώς συµ-
βαίνει; Σας βλέπω πολύ ενθουσιασµένο. Καθίστε, λοιπόν,
παρακαλώ στα αυγά σας και αφήστε µε να µιλήσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε, λοιπόν, σήµερα στην
Ολοµέλεια υπό διαφορετικές συνθήκες µέσα από το plexiglass.
Ωστόσο, αυτές οι συνθήκες είναι πολύ καλύτερες από αυτές,
που βιώνουν οι περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες, που είναι βυ-
θισµένες στο εθνικό πένθος µε χιλιάδες νεκρούς. 

Εµείς εδώ, λοιπόν, χάρη στα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη και σε συνεργασία µε την επιστηµονική κοινότητα λά-
βαµε γρήγορα τις κρίσιµες αποφάσεις, έτσι ώστε να αποµακρύ-
νουµε τον υγειονοµικό κίνδυνο και να µην κινδυνεύσουν οι ζωές
των Ελληνίδων και των Ελλήνων. Η Ελλάδα προβάλλεται διεθνώς
πλέον ως µία χώρα-πρότυπο. Από εκεί που ήταν το µαύρο πρό-
βατο, ξαφνικά έγινε -αλλά µετά από κόπο και αλλαγή διακυβέρ-
νησης σε αυτή τη χώρα- το παράδειγµα προς µίµηση.

Έτσι, λοιπόν, νιώθω κι εγώ την ανάγκη να ευχαριστήσω από
αυτό το Βήµα τους µαχητές της πρώτης γραµµής, τους για-
τρούς, τους νοσηλευτές και τις νοσηλεύτριες, τους τραυµατιο-
φορείς, το παραϊατρικό προσωπικό, τους αστυνοµικούς, τους
πυροσβέστες, το διοικητικό προσωπικό και τους δηµόσιους λει-
τουργούς, οι οποίοι µέσα σε χρόνο ρεκόρ µετέτρεψαν το γρα-
φειοκρατικό δηµόσιο της χαρτούρας σε ένα ψηφιακό δηµόσιο.

Ευχαριστώ πάνω από όλα όλους τους Έλληνες και όλες τις
Ελληνίδες, που άκουσαν την Κυβέρνηση, εµπιστεύτηκαν τους ει-
δικούς και µε τη συµπεριφορά τους επέδειξαν εµπράκτως το αί-
σθηµα ευθύνης για τον συνάνθρωπό τους. Ας κρατήσουµε από
αυτή την πανδηµία, αυτή τη συνεργασία κι αυτή την ευρεία συµ-
µαχία των πολιτών µε τους θεσµούς. Αυτή είναι η υπεραξία, που
βγαίνει µέσα από αυτή την κρίση της πανδηµίας.

Ακούσαµε από το πρωί να λέγεται, κυρίως από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και από άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης: «απο-
σύρετε το νοµοσχέδιο» και «η δηµοκρατία είναι σε καραντίνα».
Ποιος τα λέει αυτά;  Πού τα είδατε αυτά, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ειδικά εσείς του ΣΥΡΙΖΑ; Να µαταιωθεί, λέει, η συζήτηση
του νοµοσχεδίου. Διότι έχουν µάθει να κάνουν λίγα, πάρα πολύ
λίγα, σε πάρα πολύ µεγάλο χρόνο. Όχι! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς εδώ δεν έχουµε την άνεση
του χρόνου, για να κάνουµε αιώνια διαλογισµό, να είµαστε σε µία
κατάσταση ζεν, να αναβάλουµε για αύριο αυτά που έπρεπε να
είχαν γίνει από προχθές. Στο κάτω-κάτω τι κάνει αυτό το νοµο-
σχέδιο; Ενσωµατώνει κοινοτικές οδηγίες στην εθνική νοµοθεσία. 

Άκουσα και διάβασα ότι οι Ευρωβουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, λέει,
θα καταθέσουν ερώτηση κατά της ελληνικής Κυβέρνησης για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στην Ευρωβουλή. Δεν θα έχει ξανα-
συµβεί στα χρονικά της Ευρώπης Ευρωβουλευτές ενός κόµµα-
τος να καταγγέλλουν την Κυβέρνησή τους, διότι ενσωµατώνει
στο εθνικό δίκαιο αποφάσεις, οδηγίες και καλές πρακτικές του
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου! Αυτό είναι ανεξήγητο πραγµατικά.

Δεν µπορώ να αφήσω ασχολίαστα κάποια από αυτά που είπαν
οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Για να δούµε λίγο τα δικά σας πε-
πραγµένα , αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, σε
θέµατα περιβάλλοντος τα προηγούµενα χρόνια. Επί ΣΥΡΙΖΑ, εί-
χαµε µια πολιτική εντακτικοποίησης της χρήσης του λιγνίτη σε
βάρος των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Επί ΣΥΡΙΖΑ η χώρα
µπήκε «µέχρι τα αυτιά» -ιδιαίτερα η ΔΕΗ- µέσα στον λιγνίτη.
Έφτασε η ΔΕΗ στα πρόθυρα χρεοκοπίας, λόγω των τεράστιων
ποσών που έπρεπε να καταβάλλει στο χρηµατιστήριο ρύπων. 

Να πω για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας επί ΣΥΡΙΖΑ; Είναι
δυνατόν η ΔΕΗ, η µεγαλύτερη επιχείρηση της χώρας, να κατέχει
µόλις το 7% της αγοράς των ΑΠΕ;

Να πω για τις χωµατερές στο Ιόνιο και στο Νότιο Αιγαίο; Να
πω για τα πρόστιµα και τις καταδίκες από την Ευρώπη σε βάρος
της χώρας; 

Να πω για την πλαστική σακούλα; Εδώ ήµασταν όταν ψηφί-
σαµε όλοι το µέτρο επιβολής περιβαλλοντικού τέλους για τη
χρήση πλαστικής σακούλας. Όµως, δυστυχώς, αυτός ο νόµος
επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν διάτρητος, ήταν τόσο πρόχειρος, που βρήκαν
οι επιτήδειοι τον τρόπο να βγάλουν λεφτά πάνω σε αυτό, µη πλη-
ρώνοντας το τέλος, αυξάνοντας το βάρος της σακούλας. 

Τι κάνουµε τώρα εµείς µε το περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο; Κά-
νουµε πράγµατα που θα έπρεπε να είχαν γίνει εδώ και πάρα
πολλά χρόνια, εδώ και δεκαετίες, θα έλεγα εγώ. Τι συνέβαινε µε
τις περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις για τις ΑΠΕ; Πραγµατικά, το
είπαν πάρα πολλοί συνάδελφοι. Οκτώ χρόνια για να πάρεις µια
αδειοδότηση ΑΠΕ; Τι σήµαινε αυτό; Σήµαινε ότι η χώρα παρέ-
µενε εγκλωβισµένη και δεµένη χειροπόδαρα στον λιγνίτη, στα
ορυκτά, στη ρύπανση.

Τώρα που πηγαίνουµε έως εκατόν πενήντα ηµέρες τον χρόνο
αδειοδότησης αντιδρούν οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, που θα
έπρεπε να µαστιγώνουν την Κυβέρνηση, αν ήθελαν πραγµατικά
να είναι φιλοπεριβαλλοντικοί, ζητώντας ακόµα πιο µικρές προθε-
σµίες.

Να πούµε για τις προστατευόµενες περιοχές. Εµείς στην
Ήπειρο έχουµε προστατευόµενη περιοχή στα Τζουµέρκα,
έχουµε τη λεκάνη της Παµβώτιδας, δηλαδή της λίµνης των Ιωαν-
νίνων, έχουµε επίσης και την προστατευόµενη περιοχή των εκ-
βολών του Ποταµού Καλαµά. Για να δούµε, λοιπόν, πώς
λειτουργούσαν αυτοί οι φορείς διαχείρισης, που οι άνθρωποι
µπορεί είχαν τη διάθεση, αλλά δεν είχαν ούτε τους πόρους ούτε
τα µέσα. Εάν, λοιπόν, µε τα κιάλια έβρισκαν έναν να πηγαίνει µε
το αγροτικό και να ρίχνει µπάζα στο ποτάµι, δεν είχαν καµµία αρ-
µοδιότητα ανακριτική. Έπρεπε να πάρουν τηλέφωνο την αστυ-
νοµία, να βρεθεί περιπολικό, να έρθει µετά από δύο ώρες.
Χαιρέτα µου τον πλάτανο. 

Αυτά αλλάζουν. Τώρα πια όλοι αυτοί οι φορείς δεν καταργούν-
ται. Αντικαθίστανται από ενιαίο φορέα. Θα έχουν έσοδα και από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και από τον κρατικό προϋπολογισµό –
είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό- και επιπλέον, θα στελεχώνονται
µέσα από διαδικασίες ΑΣΕΠ. Ποιος δεν το θέλει αυτό;

Επίσης, για τις περιοχές «NATURA» έγινε πάρα πολύς λόγος
και βέβαια, φάνηκε η άγνοια πολλών Βουλευτών της Αντιπολί-
τευσης. Δεν βλέπουµε σε τι χάλι είναι οι περιοχές «NATURA»;
Δεν συµφωνούµε όλοι ότι οι περισσότερες είναι εγκαταλελειµ-
µένες, χωρίς καµµία επιτήρηση, χωρίς καµµιά δυνατότητα να κα-
ταπολεµηθεί η αυθαιρεσία και η καταπάτηση; Αυτό αλλάζει.

Επίσης, για την πλαστική σακούλα -προσπαθώ να είµαι γρήγο-
ρος και σύντοµος, κύριε Πρόεδρε, διότι µειώθηκε ο χρόνος των
οµιλητών και παραλείπω κάποια στοιχεία, τα οποία θα αναφέρω
αύριο- εγώ θα καταθέσω ερώτηση στο Υπουργείο Περιβάλλον-
τος, για να µάθουµε, από την 1η Ιανουαρίου του 2018, που το
µέτρο αυτό ετέθη σε εφαρµογή, πόσα χρήµατα έχουν κατατεθεί
στο ειδικό ταµείο, πού έχουν πάει και να γίνει επιτέλους ένας
απολογισµός. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν-
τιµετωπίζονται γραφειοκρατικά και ουσιαστικά προβλήµατα στη
διαχείριση αποβλήτων. Είναι δυνατόν, τα νησιά του νοτίου Αι-
γαίου και του Ιονίου να παρουσιάζουν, εν µέσω τουριστικής πε-
ριόδου, βουνά σκουπιδιών; Αυτό θέλουµε; Το ότι γίνεται ένας
ενιαίος φορέας µε τη συµµετοχή περιφερειών και όλων των
δήµων για την ενιαία αντιµετώπιση της διαχείρισης των απορριµ-
µάτων δεν είναι θετικό βήµα; Παντού έτσι γίνεται, σε όλο τον
κόσµο.

Όσο δε, για τις οικιστικές πυκνώσεις, από αυτό εδώ το Βήµα
πάλι, όταν είχε έρθει το νοµοσχέδιο από τον ΣΥΡΙΖΑ, είχα πει
τότε στον αρµόδιο Υπουργό, στον κ. Φάµελλο, ότι θα καταπέσει
στο Συµβούλιο της Επικρατείας και δυστυχώς ή ευτυχώς επαλη-
θεύτηκα. 

Άκουσα πριν από λίγο Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ να λέει «για τις
οικιστικές πυκνώσεις να ακολουθήσετε τις αποφάσεις του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας». Μας κουνούσε και το δάχτυλο! Μα,
αντιπολιτευόταν το ίδιο του το κόµµα! Βεβαίως, τις αποφάσεις
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του Συµβουλίου της Επικρατείας ακολουθούµε και γι’ αυτό θε-
ραπεύουµε τα προβλήµατα που προέκυψαν. 

Τέλος, να πω κάτι -δεν το είπε κανείς- αναφορικά µε το πρό-
γραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ». Θα έχουµε τη δυνατότητα, εξήντα χι-
λιάδες κατοικίες σε ετήσια βάση, να αναβαθµίζονται ενεργειακά.
Είναι ένα µικρό έως και πολύ µεγάλο βήµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό είναι φιλο-
περιβαλλοντικό. Βγάζει τα εµπόδια που κρατούσαν την Ελλάδα
ουραγό στην «πράσινη» πολιτική και σας καλώ να ανεβείτε και
εσείς στο «πράσινο» τρένο, να µην µείνετε πίσω και βεβαίως, θα
υπερψηφίσω το νοµοσχέδιο µε υπερηφάνεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Χήτα, ζητή-

σατε τον λόγο. Πιθανολογώ για την ταύτιση αυτή. 
Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, για να διευκρινίσετε ότι δεν

έχετε καµµία σχέση, προφανώς. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που

µου δίνετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Στους εννιά µήνες, που είµαστε εδώ

µέσα, εµείς παίζουµε µε ανοιχτά χαρτιά και µε πολιτικούς όρους.
Βρώµικα χτυπήµατα δεν επιχειρούµε σε κανέναν.

Να υπενθυµίσω, λοιπόν, στον πολύ καλό κατά τα άλλα συνά-
δελφο ότι, αυτός στις ιδέες του µπορεί να µην έχει την ίδια έν-
ταση, αν θέλετε, ο παρονοµαστής να µην είναι τόσο εθνικός,
γιατί τώρα είναι πολύ νεοδηµοκράτης, ενώ πριν λίγους µήνες -
να υπενθυµίσω- ήταν στο «αποξηραµένο» Ποτάµι, το οποίο
έπαιξε καθοριστικό ρόλο στο να ξεπουληθεί η Μακεδονία µας
και να περάσει η Συµφωνία των Πρεσπών. Το Ποτάµι επιτέλεσε
το έργο του…

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το πάτε αλλού
τώρα. Εσείς θέλετε να απαντήσετε στην έκφραση µόνο και να
διαφοροποιηθείτε, ότι δεν πρέπει να ταυτίζεστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα τελειώσω, θα τελειώσω. 
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τα άλλα δεν χρει-

άζονται. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αφού ολοκληρώθηκε, λοιπόν, το

έργο του Ποταµιού, ήρθε στη Νέα Δηµοκρατία µε µεταγραφή και
καλά κάνει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα απαντήσω, δεν γίνεται!
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Αµυράς προ-

σέχει τις εκφράσεις του. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ό,τι ενόχλησε, το ανακαλώ. 
Ο νυν Αρχηγός του, λοιπόν, από το Βήµα της Βουλής είναι

αυτός ο οποίος µίλησε για µπόλιασµα και ότι θα είναι περήφα-
νος, όταν τα παιδιά αυτών των οποίων έρχονται εδώ θα πάνε στα
ελληνικά σχολεία και αν είναι και καλοί µαθητές, να κρατήσουν
την ελληνική σηµαία. Ακούστε. Για εµάς αυτά τα θέµατα είναι ση-
µαντικά. Το σύνθηµά µας είναι «πρώτα η Ελλάδα, πρώτα οι Έλ-
ληνες». 

Κύριε συνάδελφε, κύριε Αµυρά, µπορεί να διαφωνείτε µε τα
πιστεύω µας, µπορεί να διαφωνείτε µε τις θέσεις µας. Σας πα-
ρακαλώ όµως, µην τολµήσετε ποτέ ξανά τον κ. Βελόπουλο, που
γνωρίζετε χρόνια, εµένα που είµαι δηµοσιογράφος είκοσι έξι
χρόνια, τον οικονοµολόγο, τον κ. Βιλιάρδο, τον συνταγµατάρχη,
τον κ. Μυλωνάκη, και τα υπόλοιπα στελέχη της Ελληνικής Λύσης,
να µας συγκρίνετε µε αυτά τα παραβατικά στοιχεία, µε αυτά τα
«ούγκανα» που ήταν εδώ µέσα. 

Θέλω, παρακαλώ πολύ, να το διαγράψετε, γιατί ξέρω ότι δεν
είναι αυτή η φρασεολογία σας. Μπορεί να διαφωνείτε µε αυτά
που λέµε, δεν είναι κακό, αλλά δεν µπορείτε να µας αποδίδετε
τέτοιους χαρακτηρισµούς. 

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πάντως, δεν σας
ταύτισε µε την Χρυσή Αυγή. Είπε η φρασεολογία προσοµοιάζει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Η σύγκριση, κύριε Πρόεδρε, είναι
ύπουλο χτύπηµα. Τι σύγκριση είναι αυτή; 

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δώσατε διευκρί-
νιση, τελείωσε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σοβαρά µιλάτε; Είναι σύγκριση

αυτή; Τι σχέση έχουµε εµείς; Έχουµε επιχειρήµατα, έχουµε πρό-
γραµµα, έχουµε προτάσεις, έχουµε µια εξαίρετη παρουσία στο
Κοινοβούλιο και µας συγκρίνει µε αυτά τα παραβατικά στοιχεία; 

Κύριε Αµυρά, θεωρώ ότι ήταν λάθος σας. Θα ήθελα να ανα-
καλέσετε. 

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, ωραία. Ας
δώσει και τη διευκρίνισή του ο κ. Αµυράς. 

Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δώσω διευκρί-

νιση, θα βάλω τα πράγµατα στη θέση τους’.
Πρώτα από όλα, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δεν ξέρω αν εσείς

θα είχατε –πώς να το πω- την πολιτική πυγµή να παραιτηθείτε
από Βουλευτής όπως έκανα εγώ, όταν διαφώνησα τότε µε το
Κόµµα µου το Ποτάµι για το θέµα των Σκοπίων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Στο κόµµα αναφέρθηκα, όχι σε
εσάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εγώ καταψήφισα τη Συµφωνία των Σκο-
πίων και παραιτήθηκα από Βουλευτής. Πάει αυτό.

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βλέπετε, λοιπόν, ότι
επεκτείνεται η συζήτηση χωρίς λόγο; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μισό λεπτό, να απαντήσω, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η διάταξη αυτή του
Κανονισµού πρέπει να τηρείται. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άρα, κύριε Χήτα, όταν βάζετε στο στόµα
σας το όνοµά µου, παρακαλώ να είστε προσεκτικός. Ένα το κρα-
τούµενο. 

Δεύτερον, µε αυτό που είπα, σας έκανα µία παραίνεση. Σας
είπα: «Προσέξτε, γιατί τη φρασεολογία περί ντελίβερι, λαθροµε-
ταναστών» κ.λπ., την χρησιµοποιούσαν και άλλοι. Σας είπα να
προσέξετε τη φρασεολογία σας. 

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Αµυρά, αυτό
αρκεί. Δεν χρειάζεται τώρα να επεκτεινόµεθα στο θέµα των Σκο-
πίων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν επεκτεινόµαστε, αλλά να πω και κάτι
τελευταίο. Δεν είναι δική σας η Μακεδονία, κύριε, που µου λέτε
«η Μακεδονία µας και η Μακεδονία µας». Η Μακεδονία ανήκει σε
όλους µας…

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βλέπετε, λοιπόν; 
Τελειώσαµε, κύριε Αµυρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αυτό το ύφος που φέρνει λίγο προς λαϊ-

κισµό, παρακαλώ προσέξτε το!
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει από

τον ΣΥΡΙΖΑ η κ. Καφαντάρη.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Καλησπέρα σας. 
Αλλιώς θα ξεκινούσα την τοποθέτησή µου σήµερα, αλλά δεν

µπορώ να µην δώσω κάποιες απαντήσεις στον κύριο Υπουργό,
γιατί τον ακούσαµε πριν από µία ώρα περίπου να µιλάει για
τυφλό κοµµατικό µένος. 

Μάλλον είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι µας χαρακτηρίζει πάθος.
Κάνω ένα ερώτηµα. Τυφλό κοµµατικό πάθος είναι η θέση του Συ-
νηγόρου του Πολίτη, µε συγκεκριµένες προτάσεις και κριτική στο
εν λόγω σχέδιο νόµου; Τυφλό κοµµατικό πάθος έχουν οι περι-
βαλλοντικές οργανώσεις, τα τµήµατα πανεπιστηµιακών ιδρυµά-
των της χώρας µας που αντιτίθενται στο εν λόγω σχέδιο νόµου,
µε συγκεκριµένες προτάσεις και συγκεκριµένη κριτική;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Από την άλλη µεριά όµως, κύριε Υπουργέ, δεν αποφύγατε να
διαστρεβλώσετε και κάποια γεγονότα. Επιτρέψτε µου, αναφέρο-
µαι στην ανακοίνωση του Δικτύου Προέδρων των Φορέων Δια-
χείρισης. Είπατε ότι οι φορείς έλεγαν ότι πρέπει να υπάρχει
κεντρικά, να δηµιουργηθεί κάτι καινούργιο. Πήρατε αποσπασµα-
τικά ένα κοµµάτι, τη στιγµή που το Δίκτυο Προέδρων Φορέων
Διαχείρισης αναφέρει ότι πρέπει να διατηρηθούν οι τριάντα έξι
αυτοί φορείς από τη µία και από την άλλη µεριά ότι καλό θα ήταν,
σε επίπεδο Υπουργείου, στη Διεύθυνση Βιοποικιλότητας, να
υπάρχει ένα κεντρικό τµήµα το οποίο θα ελέγχει ή µάλλον θα
συντονίζει τη δράση των φορέων. Άλλο αυτό που είπατε, άλλο
αυτό που λέει η ανακοίνωση των Προέδρων.

Μιλήσατε για τις ΑΕΠΟ, τις ανανεώσεις περιβαλλοντικών
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όρων. Φέρατε παραδείγµατα από την Ευρώπη. Κατ’ αρχάς, να
σας πω ότι είναι µία από τις φωτογραφικές διατάξεις και παρα-
πέµπει και στην «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», αλλά από την άλλη
µεριά συγκρίνουµε τις ευρωπαϊκές χώρες. 

Πρέπει να πούµε κάτι, κύριε Υπουργέ. Εκεί υπάρχουν ελεγκτι-
κοί µηχανισµοί -αναφέρατε πολλές φορές τις ευρωπαϊκές χώρες-
που κάθε τέσσερα, πέντε χρόνια ελέγχουν την εφαρµογή. Αυτό
το πράγµα στην Ελλάδα γίνεται; Αναφερθήκατε ακόµα και στις
εξορύξεις σε περιοχές «NATURA». 

Με το θεσµικό πλαίσιο, που εισάγεται µε το εν λόγω σχέδιο
νόµου και τις διαδικασίες αδειοδοτήσεων, τους χρόνους και όλα
αυτά, έρχοµαι και ρωτώ το εξής. Ποιος θα ελέγχει πραγµατικά
τις διαδικασίες; Υπάρχουν ελεγκτικοί µηχανισµοί, όταν από τις
πρώτες κινήσεις, παραδείγµατος χάρη, της Κυβέρνησής σας,
όταν ανέλαβε, ήταν η κατάργηση -να µην το πω υποβάθµιση ου-
σιαστική- των επιθεωρητών περιβάλλοντος; 

Να πω και κάτι ακόµα που ακούστηκε στις επιτροπές, ότι σή-
µερα ο Δήµος Αθηναίων είχε συνεδρίαση για το θέµα του ΠΔ στο
κέντρο της Αθήνας. Ορθά το αποσύρατε -θα δούµε τι θα έρθει-
και καταργήθηκε και το δηµοτικό συµβούλιο. Άρα, επιβεβαιώνε-
ται ο ΣΥΡΙΖΑ που στις επιτροπές είπε ότι ο Δήµος Αθηναίων δεν
ήξερε για το εν λόγω προεδρικό διάταγµα. 

Τώρα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βιώνουµε
µια παγκόσµια κρίση. Τη στιγµή που βιώνουµε αυτή την παγκό-
σµια κρίση -µιλάω για την πανδηµία- και τη στιγµή που σε συνέ-
δριο στη Γερµανία ο Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ Γκουτιέρες
διαπιστώνει ότι η πανδηµία του νέου κορωνοϊού αποκαλύπτει ότι
οι κοινωνίες και οι οικονοµίες µας είναι ευαίσθητες µπροστά σε
κρίσεις, ενώ εκθέτουν πλήρως τις ανισότητες που απειλούν την
πρόοδο στους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης, κάνοντας µάλιστα,
έκκληση για πράσινη ανάκαµψη από την πανδηµία -αυτό είναι το
διεθνές τοπίο, αυτή είναι η παγκόσµια κοινότητα, όπως εκφρά-
ζεται από τον Γενικό γραµµατέα του ΟΗΕ- έρχεστε εσείς εδώ και
καταργείτε περιβαλλοντική νοµοθεσία. Ενώ παραδείγµατος
χάρη, επειδή είµαστε και στο έτος βιοποικιλότητας το 2020, αν-
τιπαλεύει η βιοποικιλότητα την κλιµατική αλλαγή, εσείς έρχεστε
εδώ και υποβαθµίζετε την προστασία του περιβάλλοντος. 

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ονοµάζετε εκσυγχρονισµό
της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, όµως είναι µια οπισθοδρόµηση
και δεν το λέει από τυφλό πάθος η Καφαντάρη, η Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό λέει και ο Συνήγορος του Πολίτη, επίσηµος σύµ-
βουλος του κράτους, µε συγκεκριµένο θεσµικό ρόλο, για τον
τρόπο κακής νοµοθέτησης. Δεν εκσυγχρονίζετε. Οπισθοδρό-
µηση φέρνετε στην περιβαλλοντική νοµοθεσία. 

Μάλιστα, είναι ένα νοµοσχέδιο αντιδηµοκρατικό. Το έχουµε
καταγγείλει, όχι µόνο για τη διαδικασία. Πόσα άρθρα ξεκίνησαν
και πόσα καταλήξανε να έρθουν εδώ να συζητιούνται -εξήντα έξι
µε εκατόν τριάντα- ή τη διαβούλευση των φορέων που δεν έγινε
ή όλη αυτή η διαδικασία. Είναι αντιδηµοκρατικό γιατί επεµβαίνει
σε όποια συµµετοχική διαδικασία κι αυτό είναι πολύ σηµαντικό
και αποδεικνύεται µε το πώς νοµοθετείτε, σε σχέση µε τους φο-
ρείς διαχείρισης. Είναι ένα πραξικόπηµα, όπως λέµε, πώς κάνατε
στα εργασιακά εν µέσω πανδηµίας, καταργώντας την αύξηση
του κατώτερου µισθού. 

Έρχεστε τώρα και στα οικολογικά, περιβαλλοντικά θέµατα.
Είναι µια ιδεοληπτική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, συνέχεια
του αναπτυξιακού νόµου που ζήσαµε τον προηγούµενο Νοέµ-
βρη. 

Εδώ θα αναφέρω χαρακτηριστικά ότι το Κεντρικό Συµβούλιο
Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης, γίνεται Συµβούλιο Αναπτυξια-
κού Προγραµµατισµού. Ο προϊστάµενος της Διεύθυνσης Περι-
βαλλοντικής Πολιτικής συµµετέχει µεν, αλλά δεν ψηφίζει.
Συµµετέχουν εκπρόσωποι από αναπτυξιακά υπουργεία. 

Δεν είναι αντίφαση περιβάλλον και ανάπτυξη. Για εµάς είναι
δύο έννοιες, που µπορούν αρµονικά να συνυπάρξουν και να προ-
χωρήσουν. Για εσάς, όµως, δυστυχώς το περιβάλλον είναι ένα
εµπόδιο στην ανάπτυξη, όπως εσείς την εννοείτε. 

Υπάρχει παραβίαση ευρωπαϊκών οδηγιών, κανονισµών, Συν-
τάγµατος. Τα είπαµε πολλές φορές. Τα είπε και ο Συνήγορος του
Πολίτη στις Επιτροπές. Ελέχθησαν και σήµερα και στη διαδικα-
σία στην αρχή για τη συνταγµατικότητα. Θα ήθελα, όµως να πω

απλά, ότι η υπονόµευση της διαδικασίας της διαβούλευσης και
συλλογής απόψεων αποτελεί παραβίαση τόσο της οδηγίας
2011/92, όσο και της οδηγίας 43/92, καθώς και το πνεύµα της
Σύµβασης του Άαρχους. Έχει πολλές φωτογραφικές διατάξεις,
ενώ υπάρχει και στις ζώνες προστασίας η ζωνοποίηση που εισά-
γετε. 

Εδώ θα θέλαµε να σηµειώσουµε ότι οι χρήσεις γης είναι ένα
εργαλείο πολεοδοµικού και χωροταξικού σχεδιασµού στον
αστικό χώρο.

Έρχοµαι πάλι στα θέµατα των φορέων διαχείρισης, που είναι
πολύ σηµαντικά για τους εργαζόµενους δεκατρία χρόνια. Με
ανασφάλεια και µε διαρκείς ανανεώσεις δεν δίνεται λύση. Μιλάτε
γενικά για ΑΣΕΠ, αλλά µε τι µοριοδότηση, µε τι κριτήρια;

Να πω, επίσης, και το πολύ σοβαρό θέµα, ότι αποδυναµώνεται
η προστασία της φύσης, αλλά αποδυναµώνεται και η τοπική ανά-
πτυξη, διότι η λειτουργία των φορέων διαχείρισης ήταν ένα ήπιο
µοντέλο ανάπτυξης µε περιβάλλον µε όφελος στην τοπική κοι-
νωνία, γιατί υπήρχε µεγάλη συνεργασία και των φορέων µε τις
τοπικές επιχειρήσεις, µε τους δήµους κ.λπ... Δίνετε µε αυτή τη
διαδικασία, την κατάργηση της γνωµοδότησης ουσιαστικά, ένα
ελευθέρας για µεγάλα έργα. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

Έρχοµαι εδώ να µιλήσω για τις ΑΠΕ που περιλαµβάνονται στο
εν λόγω σχέδιο νόµου, που εισάγονται χωρίς σχεδιασµό, χωρίς
να υπάρχει χωροταξικό για τις ΑΠΕ. Η έκθεση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για το 2019 αναφέρει συγκεκριµένα για την Ελλάδα
και τον σηµαντικό ρόλο που έπαιξαν οι φορείς στην προστασία
των περιοχών «NATURA». 

Τέλος, να πω για το καινούργιο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια
και το Κλίµα, που καταθέσατε, το «πράσινο» πρόγραµµά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με δυο λόγια, κυρία
Καφαντάρη, σας παρακαλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε,
παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ήδη περάσανε δύο
λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Τι να πω για τη διαδικασία
απολιγνιτοποίησης, χωρίς κανέναν συγκεκριµένο σχεδιασµό,
όταν όλο και κερδίζει το φυσικό αέριο, που σηµειωτέον, είναι ένα
ορυκτό καύσιµο στη λογική την οποία εισάγετε; Να µην πούµε
βέβαια, ότι και µέσα στο σχέδιο νόµου, όταν αναδεικνύετε σαν
κυρίαρχο την εξοικονόµηση ενέργειας και την ενεργειακή απο-
δοτικότητα των κτιρίων, µεταφέρετε κατά ένα, ενάµιση χρόνο την
υποχρέωση µε βάση νόµο ενσωµάτωσης κοινοτικής οδηγίας την
εισαγωγή των νέων κτηρίων µε µηδενική κατανάλωση ενέργεια. 

Για τα απόβλητα δεν θα πω πολλά, θα κλείσω, γιατί έχουν λεχ-
θεί και από άλλους συναδέλφους. Θα πω, όµως, ότι δυστυχώς
το «πράσινο» πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας καταρρέει µε πά-
ταγο στο εν λόγω νοµοσχέδιο.

Είχατε, κύριε Υπουργέ, µια παρακαταθήκη από την κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, τα δικά µας πεπραγµένα στο περιβάλλον µε πιθανές
ατέλειες, µε πιθανές καθυστερήσεις, ό,τι είναι να διορθωθεί. Κα-
νείς δεν είναι τέλειος. Αυτή, όµως, την παρακαταθήκη για την
οποία έχει δεχτεί η χώρα µας και ευµενή σχόλια από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, παραδείγµατος χάρη για την ανάρτηση των δασι-
κών χαρτών, που από 1% έφτασε γύρω στο 44% κυρωµένοι
οριστικά χάρτες, έρχεστε εσείς και πάµε πίσω πάλι. Πάει πίσω η
χώρα. Πάει πίσω στο περιβάλλον. Ας χαρακτηριστείτε από µια
στοιχειώδη -επιτρέψτε µου- σοβαρότητα, για να αποδείξετε
πραγµατικά ότι αυτό το «πράσινο» πρόσωπό σας, δεν είναι κάτι
το υποκριτικό και µόνο στα λόγια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα και καλό µήνα. 
Μέχρι να ετοιµαστεί το Βήµα και να έρθει ο κ. Νίκος Καραθα-

νασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θέλω να
σας πω ότι παρακολουθούσα την συζήτηση από το γραφείο κι
ένας συνάδελφος σύγκρινε την Ελληνική Λύση, που είναι το
κόµµα µου, µε τη Χρυσή Αυγή. Ειλικρινά, στεναχωρήθηκα πάρα
πολύ, γιατί στους οκτώ, εννέα µήνες που είµαστε εδώ, δεν νο-
µίζω να σας έχουµε δώσει τέτοια εικόνα. Καλό είναι να αποφεύ-
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γονται οι ταµπέλες, οι χαρακτηρισµοί και να µιλάµε µε επιχειρή-
µατα. Το λέω για όλους αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Ειλικρινά, στεναχωρήθηκα πάρα πολύ
και τον είχα και σε µεγάλη εκτίµηση και ακόµη τον έχω, δεν αλ-
λάζει κάτι.

Το λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του Κόµµατος Ελλάδος λόγο για έξι λεπτά,
γιατί µίλησε και ο Πρόεδρός σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Το περιβάλλον, τα οικοσυστήµατα, οι ορεινοί όγκοι, η χλωρίδα,
η πανίδα, ο αιγιαλός, οι ακτές, αλλά και τα εργαλεία όπως είναι
η χωροταξία και η χρήση γης ή θα υπηρετούν τις λαϊκές ανάγκες
ή την κερδοφορία των µονοπωλίων. Τρίτος δρόµος δεν υπάρχει,
δυστυχώς, και δεν πρόκειται να ανακαλυφθεί.

Από αυτή την άποψη το σχέδιο νόµου για το περιβάλλον, το
οποίο συζητάµε σήµερα, αποτελεί έναν ακόµη οργανικό κρίκο
της προσαρµογής της περιβαλλοντολογικής νοµοθεσίας στις
ανάγκες της κερδοφορίας των µονοπωλιακών οµίλων, συνεχίζον-
τας την πολιτική, παίρνοντας τη σκυτάλη από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις. 

Έτσι, λοιπόν, η βασική τους στόχευση είναι σαφής και δεν
µπορεί να συγκαλυφθεί. Η στόχευση αυτή δεν είναι άλλη, παρά
η επιτάχυνση και η διευκόλυνση των επενδύσεων, αδιαφορώντας
για τις συνέπειες που υπάρχουν στα λαϊκά στρώµατα, στο περι-
βάλλον, στα δάση, συνολικά στα οικοσυστήµατα.

Έτσι, λοιπόν, δεν είναι τυχαίο πως οι εκάστοτε κυβερνητικές
πολιτικές διαχρονικά στο περιβάλλον υλοποιούσαν τις προτάσεις
του ΣΕΒ και των υπολοίπων εργοδοτικών φορέων. Άλλωστε, πριν
έναν χρόνο ακριβώς, ο ΣΕΒ σε ενηµερωτικό του δελτίο υποδεί-
κνυε στην τότε Κυβέρνηση –και στη σηµερινή- τι πρέπει να κάνει
για να επιταχυνθούν οι περιβαλλοντολογικές αδειοδοτήσεις, για
να υπάρξουν περισσότερες επενδύσεις. Ο ΣΕΒ απαιτεί, οι κυβερ-
νήσεις υλοποιούν.

Το σχέδιο νόµου αποδεικνύει πως τα λαϊκά δικαιώµατα και η
προστασία του περιβάλλοντος έρχονται σε αντίθεση µε την κερ-
δοφορία του κεφαλαίου. Το λαϊκό δικαίωµα στην αναψυχή και
στην αξιοποίηση του περιβάλλοντος θρυµµατίζεται µπροστά
στην ανάγκη του κεφαλαίου να διασφαλίσει κέρδος. Για τις κα-
πιταλιστικές επενδύσεις, το περιβάλλον και η προστασία του
είναι κόστος και µόνιµος διαχρονικός τους στόχος είναι η ελαχι-
στοποίηση κάθε δαπάνης που απαιτείται για να περιοριστούν οι
συνέπειες στο περιβάλλον, άρα και στην προστασία της δηµό-
σιας υγείας. Καπιταλισµός και προστασία του περιβάλλοντος
είναι ασύµβατα πράγµατα.

Το σχέδιο νόµου, επίσης, αποδεικνύει πως η τάχα προστασία
του περιβάλλοντος, άρα και η περιβαλλοντική ευαισθησία που
ευαγγελίζεται τόσο η Νέα Δηµοκρατία, όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι
υποκριτική. Το σχέδιο νόµου το επιβεβαιώνει για την Κυβέρνηση.
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ, απο-
δέχονται την απελευθέρωση της ηλεκτρικής ενέργειας. Αποδέ-
χονται τις «πράσινες» επενδύσεις. Όµως και ο ΣΥΡΙΖΑ ως
κυβέρνηση έχει πεπραγµένα. Θα ξεχάσουµε τη στάση του απέ-
ναντι στο Ελληνικό; Θα ξεχάσουµε τη στάση του απέναντι στον
ΧΥΤΑ Φυλής, που έδωσε παράταση της λειτουργίας σε µια υγει-
ονοµική βόµβα ή τη στάση του στην «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ»; Τέ-
τοια ζητήµατα δεν ξεχνιούνται. Έτσι, λοιπόν, η προστασία του
περιβάλλοντος και η λεγόµενη «πράσινη ανάπτυξη» αξιοποιούν-
ται σαν εργαλεία για νέες επενδύσεις, αλλά και για την επιτά-
χυνση της καπιταλιστικής ανάπτυξης. 

Εδώ πρέπει να επισηµάνουµε ότι το σύνολο των φορέων που
σχετίζονται µε τα λαϊκά συµφέροντα, αλλά και την προστασία
του περιβάλλοντος, έχει τοποθετηθεί απέναντι στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο και ζητούν σύσσωµοι από την Κυβέρνηση να το απο-
σύρει. Βεβαίως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας βρήκε ένα
νοµικό πλαίσιο επικαιροποιηµένο από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση, που και αυτή, µε τη σειρά της, σεβάστηκε µε αξιοµνηµό-
νευτο τρόπο το νοµικό πλαίσιο των προηγούµενων κυβερνήσεων. 

Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν, η προηγούµενη κυβέρνηση επι-
καιροποίησε τα σχετικά µε τους φορείς διαχείρισης των προστα-
τευόµενων περιοχών, εφηύρε την πατέντα των οικιστικών

πυκνώσεων στο πλαίσιο των δασικών χαρτών και προετοίµασε
ένα σύνολο αλλαγών, που όµως δεν πρόλαβε να καταθέσει και
έρχεται σήµερα η Νέα Δηµοκρατία να τις καταθέσει.

Έτσι, λοιπόν -περνάω σε συγκεκριµένα ζητήµατα στο πρώτο
κεφάλαιο προβλέπονται µια σειρά διατάξεις, που απλοποιούν και
επιταχύνουν τη διαδικασία αδειοδότησης, επιβάλλοντας ασφυ-
κτικούς χρόνους στις Υπηρεσίες για να απαντήσουν, δροµολο-
γούν την ιδιωτικοποίηση των ελέγχων που µέχρι σήµερα
υλοποιούσαν δηµόσιοι κρατικοί φορείς. Η ιδιωτικοποίηση των
ελέγχων είναι, βεβαίως, η συνέχεια της διαχρονικής πολιτικής
των ιδιωτικοποιήσεων.

Βεβαίως, το µείζον από τη δική µας µεριά σ’ αυτήν την υπό-
θεση δεν είναι το κέρδος των µερικών ηµερών, οι οποίες θα επι-
ταχύνουν τις αδειοδοτήσεις, που είναι βεβαίως κέρδος προς
όφελος των επενδυτών, των µεγαλοεργολάβων. Το βασικό ζη-
τούµενο, η ουσία είναι ότι σε συνδυασµό µε άλλες διατάξεις χω-
ροθετούνται, µε ακόµη µεγαλύτερη ευκολία και σε περισσότερες
περιοχές -ακόµα και σε προστατευόµενες περιοχές- έργα σε
βάρος των οικοσυστηµάτων και της υψηλής περιβαλλοντικής
αξίας περιοχών και, δεύτερον, υλοποιούνται, χωρίς πολλά από
τα απαιτούµενα προληπτικά µέτρα προστασίας του περιβάλλον-
τος και της υγείας των λαϊκών στρωµάτων, που κρίνονται ιδιαί-
τερα δαπανηρά για το κεφάλαιο.

Στο δεύτερο κεφάλαιο έρχεται να διευκολύνει –αυτό είναι και η
καρδιά του νοµοσχεδίου- τα οικονοµικά συµφέροντα που εξυπη-
ρετεί, δηλαδή να διευκολύνει τις επενδύσεις στις ΑΠΕ που µονα-
δικό στόχο έχουν την κερδοφόρο διέξοδο για τα συσσωρευµένα
κεφάλαια των οµίλων, οδηγώντας στην περιβαλλοντική κατα-
στροφή των ορεινών όγκων µε τις ανεµογεννήτριες και τα φωτο-
βολταϊκά και σε µια τεράστια επιβάρυνση των λαϊκών στρωµάτων
λόγω της εκτίναξης του κόστους ηλεκτρικής ενέργειας.

Έτσι, λοιπόν, αυτές οι επιλογές εντάσσονται οργανικά µέσα
στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση
της ηλεκτρικής ενέργειας, για την «πράσινη» ανάπτυξη που ακο-
λούθησαν όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μ’ αυτόν τον τρόπο, δίνεται η δυνατότητα να εγκατασταθούν
ακόµη και σε περιοχές «NATURA» τέτοιου είδους δραστηριότη-
τες και, βεβαίως, η αδειοδότηση γίνεται βεβαίωση.

Εδώ πρέπει να τονίσουµε ότι δεν είναι ζήτηµα ενδιαφέροντος
για την προστασία του περιβάλλοντος η ανάπτυξη των ΑΠΕ, από
µεριάς των κυβερνήσεων, και των σηµερινών και των προηγούµε-
νων. Το ενδιαφέρον τους είναι το κέρδος. Γι’ αυτό ακριβώς δίνουν
προτεραιότητα στα αιολικά πάρκα και στα φωτοβολταϊκά, σε αν-
τίθεση µε τα υδροηλεκτρικά έργα, τα οποία βεβαίως µπορούν να
εξυπηρετήσουν πολύ καλύτερα και είναι και αυτά ανανεώσιµες
πηγές. Απ’ αυτήν την άποψη, δεν είναι τυχαίο ότι είναι πολύ ακριβό
το ρεύµα που παράγεται από τις ΑΠΕ. Επίσης, η εγκατάσταση χω-
ροταξικά των φωτοβολταϊκών και των αιολικών πάρκων είναι σε
βάρος του περιβάλλοντος και της προστασίας του.

Στο τρίτο κεφάλαιο, βεβαίως, έχουµε τα ζητήµατα για τη δια-
χείριση των προστατευόµενων περιοχών. Η µέχρι σήµερα
ύπαρξη των φορέων διαχείρισης δεν εξασφάλισε την προστασία
και την ολοκληρωµένη αξιοποίηση των προστατευόµενων περιο-
χών. Δηµιουργούσε έναν πρόσθετο µηχανισµό εξυπηρέτησης
διαφόρων εταιρειών, οµίλων, αλλά και συγκεκριµένων ΜΚΟ,
καθώς αξιοποιήθηκαν οι φορείς διαχείρισης ως εργαλεία ιδιωτι-
κοποίησης τοµέων του περιβάλλοντος, που την ευθύνη θα
έπρεπε να την είχε το κράτος µε τις αρµόδιες υπηρεσίες.  Έτσι,
λοιπόν, η ίδρυση του φορέα ΟΦΥΠΕΚΑ επιταχύνει ακόµη πιο
αποφασιστικά την εµπορευµατοποίηση και την ιδιωτικοποίηση
τοµέων του περιβάλλοντος.

Αντίστοιχη λογική διέπει και τις ζώνες εντός προστατευόµενων
περιοχών µε τις συγκεκριµένες χρήσεις, τις οποίες επιτρέπει στις
Ζώνες προστατευόµενων περιοχών. Δηλαδή, µέσα σε προστα-
τευόµενες περιοχές µπορεί να καθοριστούν χρήσεις και να επι-
τρέπονται σχεδόν τα πάντα, όσον αφορά την επιχειρηµατική
αξιοποίηση. Σ’ αυτό ακριβώς πρέπει να δούµε το ζήτηµα της κα-
τάργησης των εθνικών δρυµών και της µετονοµασίας τους σε
εθνικά πάρκα. Επί της ουσίας µπαίνει τέλος στην προστασία των
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εθνικών δρυµών και µε τον όρο «Εθνικά Πάρκα» µπορούν να ανα-
πτυχθούν και επιχειρηµατικές δραστηριότητες στους πυρήνες
αυτών των εθνικών δρυµών, όπως είναι ο ορεινός τουρισµός, τα
καταφύγια, τα δασικά χωριά και µια σειρά άλλα ζητήµατα.

Βεβαίως, είναι φανερό ότι το σύνολο αυτού του νοµοσχεδίου
είναι ενάντια στο περιβάλλον και στην ικανοποίηση των λαϊκών
αναγκών. Το ΚΚΕ επιµένει ότι πρέπει να αποσυρθεί το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, ενώ η Κυβέρνηση επιµένει να συζητηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Καραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς, ως ΚΚΕ, θα κατα-
θέσουµε πρόταση για τη διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας
και επί της αρχής και για µια σειρά άρθρων, τα οποία σηµατοδο-
τούν ακριβώς αυτήν την ολοµέτωπη επίθεση απέναντι στο περι-
βάλλον και την προστασία του, αλλά και τη διευκόλυνση της
επιχειρηµατικής δραστηριότητας σ’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μάλιστα. 
Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Τζανακόπουλε, έχετε ζητήσει τον λόγο. Να µιλήσουν

πρώτα δύο οµιλητές -ή έστω τρεις- και µετά να µιλήσετε εσείς,
σας παρακαλώ πάρα πολύ, για να µην βρίσκονται κοντά στη
σειρά δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχω πρόβληµα, κύριε
Πρόεδρε. Να µιλήσω µετά τον κ. Σιµόπουλο ή µετά τον κ. Μυλω-
νάκη; Δεν ξέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία. Θα µιλήσει
πρώτα ο κ. Σιµόπουλος και µετά ο κ. Μυλωνάκης. Θέλετε να µι-
λήσετε µετά και τον κ. Οικονόµου;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία.
Τον λόγο έχει ο κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος από τη Νέα Δηµο-

κρατία για έξι λεπτά.
Ήρθε και φορµαρισµένος από τη Θεσσαλονίκη ο κ. Σιµόπου-

λος!
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Τζανακό-

πουλε, σας ευχαριστώ. Για σαράντα οκτώ ώρες µε είχαν Βου-
λευτή του ΣΥΡΙΖΑ τα «sites»! Άρα, ευχαριστώ πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι Θεσσαλονικείς
έχουν χιούµορ!

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, µέχρι να µπω σήµερα το
πρωί στην Αίθουσα αυτή, χώριζα τους ανθρώπους που ασχο-
λούνται µε το περιβάλλον ή τους περισσότερους Έλληνες πολί-
τες σε τρεις κατηγορίες, δηλαδή στους περιβαλλοντολογούντες,
στους κατ’ επάγγελµα περιβαλλοντολόγους -όπου µέσα σ’ αυ-
τούς τοποθετώ και κάποιους «ταλιµπάν του περιβάλλοντος»- και,
βέβαια, σ’ αυτούς που ενδιαφέρονται για το περιβάλλον.

Στην Αίθουσα αυτή προέκυψε σήµερα και µία τέταρτη κατη-
γορία, οι πρώην Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ, που είχαν θέση ευθύνης.
Βέβαια, πρωταρχικό ρόλο στην κατηγορία αυτή παίζει ο εισηγη-
τής του ΣΥΡΙΖΑ στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ο οποίος βέβαια
ήταν και Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος. 

Με την οµιλία του σήµερα, αλλά και στην επιτροπή, που την
άκουσα από την τηλεόραση, ουσιαστικά δεν αναφέρθηκε καθό-
λου στο νοµοσχέδιο. Πραγµατοποίησε µία οµιλία γεµάτη από λέ-
ξεις µε φόρτιση: «εξυπηρετήσεις», «συµβόλαια», «απέχθεια».
Ουσιαστικά, κατακεραύνωσε την Κυβέρνηση προσπαθώντας κυ-
ρίως, όπως και οι άλλοι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά σε διαφορε-
τικούς τόνους, να κρύψει τις δικές τους επί πέντε χρόνια
ανεπάρκειες και βέβαια να κρύψει και το ότι µε το παρόν νοµο-
σχέδιο η Κυβέρνηση πηγαίνει µπροστά. 

Πρόκειται πραγµατικά, για µία κυβέρνηση φιλοπεριβαλλοντική,
σε αντίθεση µε την προηγούµενη, η οποία λόγω ιδεοληψίας και
κυρίως ανικανότητας ήταν αντιπεριβαλλοντική. Πρέπει να είσαι
ικανός για να παράγεις έργο. Αυτά τα οποία συµβαίνουν µε τους
δασικούς χάρτες ή µε το κτηµατολόγιο, µε τα πρόδηλα λάθη, µε
τις αδυναµίες ουσιαστικά να εξυπηρετήσουν τον πολίτη, είναι και
θέµατα ανικανότητας. Αυτή η ανικανότητα δηµιούργησε το Μάτι,
αυτή η ανικανότητα δηµιούργησε την ντροπή µε τα απορρίµ-
µατα. Σταµάτησαν τα ΣΔΙΤ. Ο ίδιος άκουγα πριν χρόνια -ήµουν
στην Αθήνα- στο ραδιόφωνο το στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ –που µα-

θαίνω ότι θα διαδηλώσει και έξω από τη Βουλή- να λέει ότι η Αρι-
στερά µαζεύει καλύτερα τα απορρίµµατα. Είδαµε πώς µαζεύει η
Αριστερά τα απορρίµµατα, µε τα χάλια τα οποία δηµιούργησε σε
όλη τη χώρα. Πώς, όµως, µπορεί να είναι υπέρ του περιβάλλον-
τος µία ανίκανη κυβέρνηση, όταν δεν µπορεί να έχει στοιχειώδεις
κανόνες και πλαίσιο πολιτικής προστασίας; 

Στο θέµα αυτό η παρούσα Κυβέρνηση έδωσε εξετάσεις και πέ-
τυχε. «Ενδιαφέροµαι για το περιβάλλον» σηµαίνει «είµαι και ικα-
νός να το προστατεύσω». Δεν µπορέσατε. Είστε ανίκανοι. 

Επίσης, όταν δηµιουργούνταν ένα πρόβληµα το πρώτο που
έκαναν ήταν µία επιτροπή ή έκαναν σχέδια διαχείρισης υδάτων.
Πρόβληµα στη Θεσσαλονίκη µε τη λειψυδρία; «Θα κάνουµε ένα
σχέδιο διαχείρισης υδάτων». Πρόβληµα µε την ερυθρά παλίρ-
ροια στον Θερµαϊκό; «Θα κάνουµε τον Φορέα Διαχείρισης του
Θερµαϊκού». Τι έκανε ο Φορέας Διαχείρισης του Θερµαϊκού
µέχρι σήµερα; Τίποτε. 

Βέβαια, υπάρχουν φορείς που προσπαθούν. Είναι γεγονός ότι
δεν µπορούν να κάνουν προγραµµατικές συµβάσεις, είναι γεγο-
νός ότι δεν µπορούν να κάνουν µνηµόνια συνεργασίας, είναι γε-
γονός ότι πρέπει να έχουν κεντρικό σχεδιασµό και ναι, µε ιδιώτες.
Ναι, και µε ιδιώτες. Το κράτος δεν φεύγει από την υπηρεσία.
Βάζει ιδιώτες στην υπηρεσία του, για να προχωρήσει πολύ γρη-
γορότερα κάποια θέµατα. Αυτό κάνει µε το κτηµατολόγιο, αυτό
κάνει µε τους δασικούς χάρτες, αυτό έκανε µε πάρα πολλά άλλα
νοµοσχέδια. Και ναι, όταν υπάρχουν τοπικά συµφέροντα, τα
οποία κρατούν θέµατα χαµηλά ή δεν προχωρούν θέµατα, η κεν-
τρική διοίκηση πρέπει να κληθεί να τα λύσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Σίγουρα, θέλω τα εννέα λεπτά, όπως ήταν από την αρχή, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εγώ τι να κάνω; Επτά
ήταν στην αρχή.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό όµως που
τώρα πρέπει να κάνουν και η πολιτεία και οι επενδυτές είναι
πραγµατικά, να ενηµερώνουν τους πολίτες και τις τοπικές κοινω-
νίες. Πολλές φορές δεν το κάνουν και αφήνουν τους κατ’ επάγ-
γελµα περιβαλλοντολόγους να το κάνουν. Είναι υποχρέωση των
επενδυτών, υποχρέωση της πολιτείας να ενηµερώνουν τις τοπι-
κές κοινωνίες.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του ΑΔΜΗΕ. Θυµίζω ότι χρειάζονται
δισεκατοµµύρια επενδύσεις και θυµίζω στους συναδέλφους από
τη Θεσσαλονίκη ότι η έλλειψη αυτών των επενδύσεων δηµιούρ-
γησε θύµατα. Πέθαναν άνθρωποι στη Θεσσαλονίκη, επειδή δεν
ήταν υπογειοποιηµένα τα καλώδια. Αυτές τις επενδύσεις πρέπει
να κάνουµε. Χρειάζονται 5 δισεκατοµµύρια. Πώς θα γίνουν αυτές
οι επενδύσεις;

Αύριο θα µιλήσουµε για όλα τα άρθρα, ένα προς ένα. Εκεί θα
αναδείξουµε πραγµατικά τα πολύ θετικά άρθρα του παρόντος
νοµοσχεδίου. Κατά τη γνώµη µου, η Κυβέρνηση πρέπει να προ-
χωρήσει και πιο τολµηρά. Πρέπει να φέρει και ένα νοµοσχέδιο
για τον αιγιαλό. Έχουµε τον αιγιαλό εντελώς αναξιοποίητο. Δεν
είναι θέµα του Υπουργείου Περιβάλλοντος, είναι άλλου Υπουρ-
γείου το θέµα κατ’ αρχήν. Πρέπει να έρθει, όπως ήρθαν και άλλα
νοµοσχέδια που δηµιούργησαν µεγάλες τοµές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και χρόνια, αυτές τις από-
ψεις εκφράζω. Απλώς τώρα, µου δόθηκε η δυνατότητα αυτές,
τις απόψεις να τις εκφράσω από το Βήµα της Βουλής. Είµαι πολύ
χαρούµενος που µου δόθηκε η ευκαιρία να υποστηρίξω αυτό το
πολύ µεταρρυθµιστικό και προωθηµένο νοµοσχέδιο.

Τέλος, ας µη µιλά η Αντιπολίτευση για κοινωνία. Ναι, εκπρο-
σωπούν ένα τµήµα της κοινωνίας. Συµφωνώ απολύτως. Δεν είναι,
όµως, όλη η κοινωνία. Πολλές φορές, µέσα από τον πολιτικό
τους λόγο αισθάνοµαι ότι εκφράζουν τους «ταλιµπάν» του περι-
βάλλοντος και όχι την κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Σιµόπουλε.

Μέχρι να ετοιµαστεί το Βήµα, να ετοιµάζεται και ο κ. Αντώνης
Μυλωνάκης από την Ελληνική Λύση.
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Θα γίνω πιο αυστηρός όσον αφορά τον χρόνο, γιατί έχουµε
µετά και επίκαιρες ερωτήσεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Επειδή έχει τον λόγο ο κ. Μυλωνά-
κης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Μυλωνάκης είναι
τόσο ικανός που σε έξι λεπτά θα τα έχει πει όλα. Οπότε, κύριε
Χήτα, αφήστε το.

Κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ δεν σας στενοχωρώ. Θα µιλήσω µέσα στον χρόνο, στα

οκτώµισι, εννιά λεπτά.
Κατ’ αρχάς, δεν θέλω, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, να στεναχωριέστε -κύριε Πρόεδρε- γι’ αυτά που λένε ορι-
σµένοι. Σηµασία δεν έχει τι λέει κάποιος για σένα. Αναφέροµαι
στον κ. Γιώργο Αµυρά, τον καλό συνάδελφο. Σηµασία έχει ποιος
το λέει. Και όταν ακούς τον κ. Γιώργο Αµυρά, ο οποίος από τον
«Ξεροπόταµο» ξεβράστηκε στη Νέα Δηµοκρατία και τώρα κάνει
τον πονηρό, εντάξει θα του χαριστούµε και για µία κουβέντα που
είπε, δεν χάθηκε ο κόσµος. Άλλωστε η λάσπη...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τώρα, όµως, δεν είναι παρών και δεν
είναι σωστό να µιλάτε έτσι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Οικονόµου, κι
εγώ αυτό ήθελα να επισηµάνω. Έχετε απόλυτα δίκιο. Τελείωσε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Να ήταν παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τελείωσε, κύριε Μυ-

λωνάκη.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Να ήταν παρών. Εγώ δεν ζήτησα

να φύγει. Κανονικά έπρεπε να είναι παρών. 
Όταν µιλάµε, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι για τον Κοινοβου-

λευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης ο οποίος έκανε µία κρι-
τική -δεν έβρισε- για το θέµα της λαθροµετανάστευσης και πώς
το διαχειρίζεται η Κυβέρνηση, δεν νοµίζω ότι έπρεπε να πάει το
θέµα εκεί που το πήγε ο κ. Αµυράς. Είναι εγκληµατικά λάθη αυτά
και αυτά πρέπει να τονίζονται, ασχέτως αν έφυγε ή όχι. Να ήταν
εδώ να τα άκουγε.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να πάρω αφορµή από αυτό που είπε η
κ. Μπακογιάννη, έµπειρη κοινοβουλευτικός, ότι «διαφωνούµε σε
πολλά µε την Αντιπολίτευση, αλλά πρέπει να συµφωνήσουµε στα
αυτονόητα».

Εγώ θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, όπως θα ρωτήσω
και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τον κ. Φάµελλο, που είναι εδώ
και µας ακούει, το εξής: Κύριε Φάµελλε, όταν οι Κινέζοι της
«STATE GRID» πήραν το 24% του ΑΔΜΗΕ ήσασταν, νοµίζω, κυ-
βέρνηση. Έτσι δεν είναι; Γιατί δώσατε το µάνατζµεντ στους Κινέ-
ζους;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ποιος το είπε αυτό;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Βεβαίως και έχουν το µάνατζµεντ.

Κοιτάξτε λίγο τον νόµο για το µάνατζµεντ. Μάλιστα, στο διοικη-
τικό συµβούλιο έχουν και την πλειοψηφία.

Κύριε Τζανακόπουλε, την πλειοψηφία έχουν.
Κύριε Φάµελλε, νοµίζω ότι, εάν το δείτε, θα καταλάβετε ότι

έτσι είναι τα πράγµατα. Άλλωστε, αν έχετε αντίρρηση, εν συνε-
χεία θα µας πείτε.

Κύριε Υπουργέ, σε πρόσφατη επίσκεψη του Προέδρου της
Κίνας νοµίζω ότι σας είδε το διοικητικό συµβούλιο της «STATE
GRID», έτσι δεν είναι; Σας είδε. Τι σας ζήτησε; Διότι αυτό που
θέλει είναι να πάρει την πλειοψηφία των µετοχών, αφού έχει το
µάνατζµεντ. Εσείς νοµίζω ότι, επειδή είστε έντιµος, θα παραδεχ-
θείτε το εγκληµατικό λάθος που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ να δώσει το µά-
νατζµεντ στην κινεζική εταιρεία. Αυτά πληρώνει αυτή τη στιγµή.
Γι’ αυτό και εσείς είστε υποχρεωµένος τώρα. Και αρχίζετε να
λέτε ότι πρέπει να πουλήσουµε, να δώσουµε τον ΑΔΜΗΕ, να τον
ιδιωτικοποιήσουµε.

Για να το ξεκαθαρίσουµε, η Ελληνική Λύση ουδέποτε ήταν
εναντίον της ιδιωτικής πρωτοβουλίας. Ποτέ. Υποστηρίζουµε την
ιδιωτική πρωτοβουλία, τον Έλληνα ή τον ξένο επιχειρηµατία
ιδιώτη, αλλά όχι το ξεπούληµα των κοινωφελών εταιρειών. Δεν
γίνεται να πουλάµε τη ΔΕΗ, δεν γίνεται να ξεπουλάµε τη ΔΕΣΦΑ,
που την έχουν πάρει οι Ισπανοί και οι Ιταλοί. Δεν γίνεται να ξε-
πουλάµε τους σιδηροδρόµους, που τους έχουν πάρει οι Ιταλοί
για ένα κοµµάτι ψωµί. Δεν γίνεται να ξεπουλάµε αργότερα τον

ΑΔΜΗΕ. Αυτά, λοιπόν, πρέπει να τα δούµε.
Είναι αυτονόητο -θα ρωτούσα την κ. Μπακογιάννη- όταν ξε-

πουλιέται η ΕΛΒΟ;
Κύριε Υπουργέ, είναι αυτονόητο και αυτό; Πρόκειται για µια

εταιρεία η οποία έσφυζε από ζωή, µε τα περιουσιακά της στοι-
χεία. Το λέω και επειδή ο κ. Σιµόπουλος προηγουµένως µιλούσε
για τη Βόρεια Ελλάδα, ρωτώ: Ήταν από τις καλύτερες εταιρείες
η ΕΛΒΟ, µε γραµµές παραγωγής; Αυτή τη στιγµή η ΕΛΒΟ έχει
τρία χρυσά συµβόλαια; Όλα τα τζιπάκια, δέκα χιλιάδες τζιπάκια
του Ελληνικού Στρατού θα τα φτιάξει η ΕΛΒΟ. Στα φορτηγά, στα
«Steyr», θα φτιάξει καρότσες. Τα λεωφορεία θα τα φτιάξει η
ΕΛΒΟ.

Γιατί, λοιπόν, να έρθουν οι ξένες εταιρείες, ινδικές, γερµανι-
κές, ιταλικές και από τη Νότιο Αφρική να διεκδικήσουν, κύριε
Υπουργέ, την ΕΛΒΟ; Για ποιο λόγο τώρα που µπήκε σε µια τάξη
η ΕΑΒ να κόψουµε το 10% από τη µισθοδοσία των εργαζοµένων
στην ΕΑΒ, δηλαδή το ανθυγιεινό, οπότε έχουν κατέβει σε απερ-
γία και αυτοί και δεν προχωράει το έργο της Ελληνικής Αεροπο-
ρικής Βιοµηχανίας;

Είναι αυτονόητο αυτό που γίνεται, κύριε Υπουργέ µε το Ινστι-
τούτο Γεωλογικών και Μεταλλευτικών Ερευνών, το ΙΓΜΕ; Θα θέ-
λαµε µια απάντηση. Μπήκε σε διαδικασία εκκαθάρισης το ΙΓΜΕ
από τον ΣΥΡΙΖΑ, όχι από εσάς. Μα, τι είπα προηγουµένως; Ότι
τα εγκληµατικά λάθη ξεκινούν και από εδώ.

Το θέµα είναι τι µπορούµε να κάνουµε να µαζέψουµε. Το ΙΓΜΕ
δεν είναι ο σύµβουλος εκάστης κυβέρνησης στις µελέτες αυτές;
Για ποιον λόγο τώρα, που έχουµε και τον ορυκτό µας πλούτο, να
διαλύσουµε το ΙΓΜΕ; Εκτός και αν πάει και αυτό στο Υπερταµείο.
Δεν ξέρω τι σκοπό έχετε να κάνετε. Αλλά νοµίζω ότι πρέπει, κύριε
Υπουργέ, σε αυτά να δώσουµε µια απάντηση.

Είναι λογικό, κύριε Υπουργέ, να φτιάχνουµε νόµο για να ικα-
νοποιήσουµε την εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ»; Τα είπε ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο Κώστας Χήτας προηγουµένως
και έδειξε και φωτογραφίες πώς έχει καταντήσει εκεί το περιβάλ-
λον. Πώς, δηλαδή, θα δίνουµε άδεια τώρα πλέον σε µια εταιρεία
εξόρυξης;

Κύριε Σιµόπουλε, επειδή είστε και από τη Θεσσαλονίκη, το ξα-
ναλέω για σας: Γιατί να δώσουµε άδεια σε µια εταιρεία εξόρυξης
-τι είµαστε, Κονγκό;- χωρίς να έχουµε τις περιβαλλοντικές
άδειες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µπορούσα να πω πάρα πολλά, αλλά δεν θα αργήσω, κύριε
Πρόεδρε. Εκτός από αυτά τα οποία γίνονται και πραγµατικά ορι-
σµένοι είχαν από παλιά χωράφια, τα οποία χαρακτηρίστηκαν ως
δασικά. Τώρα µε τους καινούργιους δασικούς χάρτες και µε την
κατάργηση των παλαιών τι γίνεται;

Υπήρχαν άνθρωποι, κύριε Υπουργέ -πρέπει να το δεχτούµε
αυτό- οι οποίοι, εκµεταλλευόµενοι τις πυρκαγιές, πήγαν και οριο-
θέτησαν ένα κοµµάτι γης µέσα στο δάσος, φύτεψαν δέντρα και
το έχουν κάνει δικό τους. Αυτό δεν συµβαίνει πολλές φορές; Νο-
µίζω ότι αυτό το έχετε πει και εσείς παλιά, ότι αυτά πρέπει να τα
ξεκαθαρίσουµε. Άλλο να έχει ο άλλος ένα συµβόλαιο από τον
Ελευθέριο Βενιζέλο ή ένα συµβόλαιο από τον παππού του, από
τον προπάππου του και να µην το δεχόταν µέχρι τώρα, διότι ο
δασικός χάρτης ήταν παλιός και άλλο αυτοί οι άνθρωποι, οι
οποίοι εκµεταλλεύτηκαν καµένα δάση, µπήκαν µέσα, οριοθέτη-
σαν µια τεράστια περιοχή µε πολλά στρέµµατα και αυτή τη
στιγµή θα γίνουν και κυρίαρχοι αυτού του κοµµατιού µέσα στο
δάσος. Και θα λέµε µετά πώς ξεφύτρωσε αυτή η έκταση µέσα
στο δάσος! Α, δεν είναι δάσος αυτό, γύρω-γύρω όµως είναι
δάσος. Λοιπόν, αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει να δείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, πενταπλασιάστηκε ο µισθός στη θέση του Διευθύνον-

τος Συµβούλου της ΔΕΗ. Πώς έγινε αυτό; Ως διά µαγείας η ΔΕΗ
τώρα έγινε κερδοφόρος επιχείρηση; Μέχρι χθες δεν είχε να αγο-
ράσει στύλους. 

Είστε µάγος τελικά, κύριε Υπουργέ! Άµα κατορθώσατε και κά-
νατε µια ΔΕΗ η οποία πριν από λίγους µήνες δεν είχε να αγορά-

12156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σει στύλους και τώρα είναι κερδοφόρος, συγχαρητήρια!
Διπλασιάζονται οι αποδοχές των στελεχών της Εταιρείας

Υδρογονανθράκων. Για ποιον λόγο; Υπάρχει κάποιος ιδιαίτερος
λόγος;

Θέλω να πω, επίσης, κάτι τελευταίο: το να εγκρίνονται οι
άδειες εξόρυξης µε µια απλή γνωστοποίηση είναι αδιανόητο.
Αυτό βάλτε το καλά στο µυαλό σας. Ούτε άδεια για τη διαχείριση
των αποβλήτων χρειάζεται πλέον ούτε άδεια διαχείρισης του
νερού.

Με αντισυνταγµατικές διατάξεις σχεδόν στο σύνολο, ακραίες
νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις και µε υποψία για βόλεµα των «ηµε-
τέρων», ζητούµε σαν Ελληνική Λύση να αποσυρθεί το νοµοσχέ-
διο. Η Ελληνική Λύση καταψηφίζει επί της αρχής. Αύριο θα τα
πούµε στα άρθρα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μυλωνάκη.

Όλοι µίλησαν τρία λεπτά παραπάνω, γι’ αυτό ο ένας λέει ότι
αυτός µίλησε τόσο, ο άλλος τόσο, γι’ αυτό να τηρήσουµε τους
χρόνους. Σας παρακαλώ πολύ, µην µε φέρνετε σε δύσκολη θέση.
Υπάρχει και Κοινοβουλευτικός Έλεγχος µετά. Σεβαστείτε τους
υπόλοιπους και σεβαστείτε τους συναδέλφους που θα µείνουν
µέχρι αργά το βράδυ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Είχαµε συµφωνήσει για εννιά λεπτά,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βλάχο, µπο-
ρούµε να το κάνουµε και έξι. Είναι ικανοί οι συνάδελφοι και σε
έξι λεπτά µπορούν να πουν αυτά που θέλουν να πουν.

Όσο θα ετοιµάζεται το Βήµα για να µιλήσει ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος από τον ΣΥΡΙΖΑ, να πω ότι, όπως ακούσατε και
από τον κ. Καραθανασόπουλο, κατατέθηκε αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας που πρόκει-
ται να διεξαχθεί αύριο Τρίτη 5-Μαΐου 2020 επί της αρχής και επί
των άρθρων 2, 3, 4, 7, 11, 44, 48, 50, 83, 92, 93, 110, 115, 119
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας.

Κύριε Τζανακόπουλε, έχετε δώδεκα λεπτά. Είστε εξαίρετος νο-
µικός -βλέπετε ότι λέω νοµικός, δεν λέω πολιτικός- και µπορείτε
να τα πείτε, από αυτό που έχω διαπιστώσει στο λίγο χρονικό διά-
στηµα, που είµαι εδώ πάνω.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Μια διευκρίνιση, κατ’ αρχάς, σε σχέση µε τον ΑΔΜΗΕ, τον

οποίο η προηγούµενη κυβέρνηση κατάφερε να διατηρήσει σε πο-
σοστό 51% στον έλεγχο του ελληνικού δηµοσίου. Επειδή ακού-
στηκε προηγουµένως, το µάνατζµεντ ανήκει στο ελληνικό
δηµόσιο και είναι εδώ ο Υπουργός εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας και µπορεί αυτό να το επιβεβαιώσει. Από εκεί και πέρα,
αυτό το οποίο διατηρεί ο επενδυτής είναι συγκεκριµένα δικαιώ-
µατα στη βάση της σύµβασης για την αγορά των µετοχών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δυστυχώς, κάθε µέρα που περ-
νάει και µε κάθε νέα πολιτική ή νοµοθετική πρωτοβουλία που
παίρνει η Νέα Δηµοκρατία επιβεβαιώνεται η εκτίµηση ότι έχει
σκοπό η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση να µετατρέψει αυτή
την πρωτοφανή παγκόσµια κρίση σε ευκαιρία εξυπηρέτησης
συγκεκριµένων πολιτικών στόχων, αλλά και εξυπηρέτησης οικο-
νοµικών συµφερόντων.

Δυστυχώς, έχετε βρει ευκαιρία, για να επιταχύνετε και να βα-
θύνετε στρατηγικούς στόχους εγκαθίδρυσης ενός νέου καθε-
στώτος ασφυκτικού ελέγχου του κράτους, της δηµόσιας
διοίκησης και συνολικά της δηµόσιας ζωής, από την κοινωνία των
πολιτών µέχρι τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Τα δώρα των 20 εκατοµµυρίων υπό συνθήκες πλήρους αδια-
φάνειας σε µεγάλες επιχειρήσεις µέσων ενηµέρωσης είναι ακρι-
βώς ενδεικτικά της αντίληψης, αλλά και των πρακτικών
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και των πρακτικών πει-
θάρχησης, οµηρίας ή ακόµα και συναλλαγής που έχει υιοθετή-
σει. 

Από αυτές τις πρακτικές οµηρίας, από αυτές τις πρακτικές,

που σκοπό έχουν ακριβώς τον ολοκληρωτικό, ασφυκτικό έλεγχο
της δηµόσιας ζωής, δεν ξέφυγε ούτε φυσικά το Ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Διότι σήµερα -πάλι δυστυχώς- δηµιουργήθηκε ένα ντρο-
πιαστικό προηγούµενο, µε ευθύνη της κυβερνητικής
πλειοψηφίας, µε ευθύνη του Προέδρου της Βουλής, µε ευθύνη
και της Κυβέρνησης, η οποία δεν µας έχει εξηγήσει το επείγον
του σηµερινού νοµοσχεδίου. Δηµιουργήθηκε, λοιπόν, ένα ντρο-
πιαστικό προηγούµενο για τη λειτουργία του Κοινοβουλίου και
της δηµοκρατίας, διότι για πρώτη φορά συµβαίνει κάτι, που θα
έκανε τον οποιονδήποτε εξωτερικό παρατηρητή να ανατριχιάσει.
Για πρώτη φορά, δεν έχουµε µία διαφωνία επί των ερµηνειών του
Κανονισµού της Βουλής, δεν έχουµε µία κατάσταση όπου ζητεί-
ται από την Κυβέρνηση εκ µέρους του Κοινοβουλίου να επιδείξει
ανοχή σε δευτερεύουσας ή τριτεύουσας σηµασίας ρυθµίσεις ή
διασταλτικές ερµηνείες, αλλά αντίθετα έχουµε µία διαδικασία
όπου η Ολοµέλεια λειτουργεί, χωρίς κανένα απολύτως έρεισµα
σε οποιαδήποτε διάταξη του Κανονισµού της Βουλής. 

Τι συνέβη σήµερα; Η Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής,
κατά πλειοψηφία, αποφάσισε και διέταξε η Ολοµέλεια να λει-
τουργήσει µε όρους που δεν προβλέπονται στον Κανονισµό,
επειδή έτσι ήθελε. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό για τη λει-
τουργία του Κοινοβουλίου; Καταλαβαίνετε τι είδους προηγού-
µενο δηµιουργείται; Στο εξής η Διάσκεψη των Προέδρων της
Βουλής µπορεί µε απόφασή της να παραβιάζει οποιαδήποτε διά-
ταξη του Κανονισµού της Βουλής και να µην τρέχει τίποτα.

Εµείς αυτού του τύπου τον απόλυτο θεσµικό εκφυλισµό δεν
πρόκειται να τον επιτρέψουµε. Θα αναδείξουµε το ζήτηµα, θα το
αναδείξουµε µε την ένταση, που του αρµόζει και θα παλέψουµε,
ώστε να µην ντροπιαστεί άλλο το Ελληνικό Κοινοβούλιο από τέ-
τοιου τύπου µεθοδεύσεις.

Βρίσκετε όµως ευκαιρία και για µία πολιτική πλήρους απορ-
ρύθµισης και αναδιάρθρωσης της αγοράς εργασίας, της οικονο-
µίας, αλλά και της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας. Στην αγορά
εργασίας ασκείτε µία ακραία, ταξικά µονοµερή πολιτική. Εργα-
ζόµενοι, µε απόφαση της Κυβέρνησης, µετατρέπονται από τη µία
µέρα στην άλλη σε άνεργους επιδοµατούχους. Θεσµοθετείται η
αρχή «µισή δουλειά-µισός µισθός». Δεν υπάρχει κα,µία προστα-
σία από τις απολύσεις, σε αντίθεση µε τα όσα ψευδή ισχυρίζον-
ται ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Βρούτσης. Υπάρχουν τεράστια
τµήµατα του εργαζόµενου πληθυσµού, οι λεγόµενοι «αόρατοι»,
δηλαδή εποχικοί, καλλιτέχνες, άνθρωποι οι οποίοι δουλεύουν µα-
κροχρόνια µε όρους µερικής απασχόλησης, που δεν καλύπτονται
από κανένα από τα οικονοµικά µέτρα στήριξης τα οποία πήρε η
Κυβέρνηση, ενώ την ίδια στιγµή στο πεδίο της οικονοµίας η Νέα
Δηµοκρατία έχει κάνει την εξής επιλογή: να αφήσει την αυθόρ-
µητη κίνηση της ύφεσης και της κρίσης να κανιβαλίζει στην κυ-
ριολεξία µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. 

Διότι, για ποιον λόγο δεν προχωράτε σε γενναία στήριξη των
µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, τη στιγµή που υπάρχει η οι-
κονοµική δυνατότητα, η ρευστότητα που εξασφαλίζεται ακριβώς
από το µαξιλάρι, µε το οποίο σας προικοδότησε η προηγούµενη
κυβέρνηση; Διότι έχετε επιλέξει ένα στρατηγικό σχέδιο, που λέει
ότι θα αξιοποιήσετε την κρίση ως ευκαιρία για µια νέα, βαθιά
αναδιάρθρωση της ελληνικής οικονοµίας προς όφελος των µε-
γάλων επιχειρήσεων και της συσσώρευσης πλούτου, η οποία θα
γίνει µέσω του κανιβαλισµού ακριβώς µικρών και µεσαίων επιχει-
ρήσεων που δεν θα αντέξουν αυτήν την βαθύτατη ύφεση, την
οποία εσείς προετοιµάζετε µε την πολιτική ανεπάρκεια αλλά και
την αδράνειά σας.

Ξέρετε τι προέκυψε τώρα τελευταία, µετά φυσικά από την
πίεση την οποία άσκησε ο ΣΥΡΙΖΑ στον Υπουργό Οικονοµικών, ο
οποίος µας έλεγε ότι δεν πρόκειται να χρησιµοποιηθεί το µαξι-
λάρι, παρά µόνο µετά τον Ιούνιο ενδεχοµένως, εάν χρειαστούν
µέτρα στήριξης; Ότι ούτε πήρατε το γενναίο εµπροσθοβαρές πα-
κέτο στήριξης, το οποίο εµείς σας καλούσαµε να πάρετε για να
περιορίσετε την ύφεση, αλλά την ίδια στιγµή έχετε δαπανήσει
και 6 δισεκατοµµύρια από το µαξιλάρι. Το ερώτηµα που µπαίνει
είναι συγκεκριµένο: πού πήγαν αυτά τα χρήµατα; 

Το µέγεθος της αναξιοπιστίας του Υπουργού Οικονοµικών
προκύπτει και επιβεβαιώνεται σήµερα, για άλλη µια φορά, καθώς
-προσέξτε, δεν ξέρω αν διαβάσατε την είδηση, τώρα µόλις είδε
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το φως της δηµοσιότητας- προέκυψε ότι ο Υπουργός Οικονοµι-
κών άλλα νούµερα για την ύφεση έδωσε στη δηµοσιότητα στην
Ελλάδα, 4,7% και άλλα νούµερα για την ύφεση έχει συµπεριλάβει
στο αγγλικό κείµενο, που έστειλε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
όπου µιλάει για ύφεση 7,9%. Τελικά τι από τα δύο ισχύει; Ισχύει
η ελληνικής κοπής ύφεση, την οποία µοιράζει στους Έλληνες δη-
µοσιογράφους ο κ. Σταϊκούρας ή ισχύουν όσα περιγράφει στο
αγγλικό κείµενο; Εδώ θα είµαστε και θα δείτε ότι η ύφεση θα
είναι σαρωτική. Και θα είναι σαρωτική εξαιτίας της δικής σας πο-
λιτικής ανεπάρκειας, εξαιτίας της δικής σας πολιτικής επιλογής
να ικανοποιήσετε και να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα οικονο-
µικά συµφέροντα, όπως είναι τα συµφέροντα του Προέδρου του
ΣΕΒ, φίλου σας. Και σας το λέµε καθαρά. Αυτήν την ύφεση την
έχετε εσείς υπογράψει. 

Το χειρότερο όµως, είναι -και έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου-
ότι κάνετε την κρίση ευκαιρία για µία συνολική και ακραία απορ-
ρύθµιση και της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας. Διότι -κύριε Χα-
τζηδάκη, προσέξτε- κανένας δεν αρνείται ότι υπάρχουν
προβλήµατα. Κανείς δεν αρνείται ότι υπάρχουν γραφειοκρατικά
βάρη, τα οποία προκύπτουν από την περιβαλλοντική νοµοθεσία,
από τις βαριές διαδικασίες αδειοδότησης, από αδυναµίες της
δηµόσιας διοίκησης. Όµως, είναι άλλο πράγµα να αναγνωρίζεις
αυτά τα προβλήµατα και να επιχειρείς να εκπονήσεις πολιτικές
οι οποίες ακριβώς θα επιλύουν τα προβλήµατα διατηρώντας ένα
πλαίσιο ρύθµισης και είναι άλλο πράγµα να επιχειρήσεις να µη-
δενίσεις το κοντέρ, να απορρυθµίσεις πλήρως την περιβαλλον-
τική νοµοθεσία υπό την πρόφαση της ύπαρξης γραφειοκρατικών
βαρών. Διότι εσείς αυτό κάνετε σήµερα. Δηλαδή, πλήρως απορ-
ρυθµίζετε την περιβαλλοντική νοµοθεσία επικαλούµενοι τα γρα-
φειοκρατικά βάρη. 

Έτσι, λοιπόν, κάνετε συγκεκριµένη πολιτική αντιπεριβαλλοντική
επιλογή. Κάνετε επιλογή διάλυσης της περιβαλλοντικής νοµοθε-
σίας, επιλογή δηµιουργίας περιβαλλοντικού και ρυθµιστικού ή
απορρυθµιστικού χάους. Αυτό κάνετε µε τους δασικούς χάρτες.
Αυτό κάνετε µε τις ασφυκτικές προθεσµίες στη διοίκηση και την
εισαγωγή ιδιωτών αξιολογητών, που όλοι γνωρίζουν ότι ακριβώς
επειδή η Ελλάδα είναι µια πολύ µικρή αγορά, έχουν ειδικές σχέ-
σεις µε τους µεγάλους επενδυτές. Αυτό κάνετε µε τις χαριστικές
ρυθµίσεις στην εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ». Αυτό κάνετε µε
τη ζωνοποίηση στις περιοχές «NATURA». Αυτό κάνετε µε την κα-
τάργηση των φορέων διαχείρισης των περιοχών «NATURA». 

Ο λόγος είναι σαφής, είναι συγκεκριµένος, είναι µελετηµένος,
δεν έχει να κάνει µε µία υποτιθέµενη πολιτική ανεπάρκεια, όπως
θα ήθελε ένας λαϊκίστικος λόγος. Αυτό που κάνετε, το κάνετε
διότι θέλετε να δηµιουργήσετε µία τεχνολογία εξουσίας, για να
µπορείτε να κάνετε ειδικές διευθετήσεις εξυπηρέτησης συµφε-
ρόντων χωρίς τους περιορισµούς του νόµου και µιας αυστηρά
ρυθµισµένης περιβαλλοντικής νοµοθεσίας. Είναι η τεχνολογία
σας για να κυβερνάτε.

Μ’ αυτή την τεχνολογία φέρατε τη χώρα στην καταστροφή το
2010, αυτήν την τεχνολογία έχετε υιοθετήσει ή επαναφέρετε σή-
µερα µε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, αλλά και µε σειρά άλλων ρυθ-
µίσεων, που έχουν έρθει στη Βουλή όλον τον τελευταίο χρόνο.
Διότι µόνο µέσω της απορρύθµισης µπορείτε να εξυπηρετείτε τα
φιλικά σε εσάς επιχειρηµατικά συµφέροντα.

Έρχοµαι συγκεκριµένα στην τοποθέτηση του Υπουργού, ο
οποίος, για να υπερασπιστεί ακριβώς αυτήν την περιβαλλοντο-
κτόνα πολιτική, την οποία εισηγείται, κατέφυγε στο προσφιλές
του σπορ: Έκανε αντιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα, µε
έναν τρόπο τον οποίο γνωρίζει πάρα πολύ καλά, µε διαστρεβλώ-
σεις και ψέµατα. 

Δασικοί χάρτες. Τι επικαλέστηκε ο κ. Χατζηδάκης;  Ότι υπάρ-
χουν εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες ενστάσεις. Άρα, λοιπόν, τι κά-
νουµε; Ακυρώνουµε τους δασικούς χάρτες, αναστέλλουµε τη
διαδικασία ανάρτησης των δασικών χαρτών. Γιατί; Επειδή υπάρ-
χουν ενστάσεις ως προς τους δασικούς χάρτες. Δηλαδή, τι πε-
ριµένατε, κύριε Χατζηδάκη; Ότι τα σαράντα χρόνια που αφήσατε
τη χώρα να είναι η µοναδική στην Ευρώπη, χωρίς δασικούς χάρ-
τες, δεν θα υπήρχαν ενστάσεις κατά την ανάρτηση των δασικών
χαρτών;

Αντί, λοιπόν, να έρθετε εδώ και να εισηγηθείτε τρόπους έτσι

ώστε να επιταχυνθεί η διαδικασία, έρχεστε και επικαλείστε το
πρόβληµα, για να ακυρώσετε συνολικά τη µεγάλη µεταρρύθµιση
των δασικών χαρτών και να είναι η Ελλάδα η µοναδική χώρα στην
Ευρώπη, που από αύριο το βράδυ, εφόσον ψηφιστεί το νοµοσχέ-
διό σας, για άλλη µια φορά, θα βρεθεί να µην έχει δασικούς χάρ-
τες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να συνεχίσω µε τις περιο-
χές «NATURA», για τις οποίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, να µη συνεχίσετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρό-

εδρε. Σε δύο λεπτά θα έχω τελειώσει.
Να συνεχίσω µε τις περιοχές «NATURA». Πάλι ψέµατα και δια-

στρεβλώσεις. Τι είπε ο κύριος Υπουργός; Είπε ότι δήθεν εµείς
λέγαµε ότι στις περιοχές «NATURA» δεν επιτρέπεται καµµία δρα-
στηριότητα. Ουδέν ψευδέστερον! Ουδέποτε ισχυριστήκαµε κάτι
τέτοιο. Εσείς ήρθατε εδώ, φτιάξατε το επιχείρηµα, φτιάξατε µια
καρικατούρα αντιπολίτευσης, στην οποία µε πάρα πολύ µεγάλη
ευκολία στη συνέχεια απαντήσατε.

Εµείς τι είπαµε; Είπαµε ότι αυτό το οποίο γίνεται για πρώτη
φορά είναι ότι, αντί να κρίνονται ad hoc, επί της συγκεκριµένης
περίπτωσης οι δραστηριότητες στις περιοχές «NATURA», βγά-
ζετε µία ρετσέτα που λέτε ότι σε όλες τις περιοχές «NATURA»
επιτρέπονται όλες οι δραστηριότητες. Αυτό ακριβώς κάνετε και
µην το αρνείστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν το διαβάσατε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό ακριβώς κάνετε και

µην το αρνείστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, αφή-

στε τον να ολοκληρώσει, γιατί θα ξεφύγουµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τρίτο ψέµα και διαστρέ-

βλωση: «NATURA» και υδρογονάνθρακες. Ο ΣΥΡΙΖΑ έδωσε
υδρογονάνθρακες σε περιοχές «NATURA».

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν διέκοψε κανέναν.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούστε, κύριε Χατζηδάκη.
Στη µοναδική άδεια, η οποία εκκίνησε επί της περιόδου του

ΣΥΡΙΖΑ που αφορούσε τα Ιόνια νησιά, δεν υπάρχει οικόπεδο το
οποίο να βρίσκεται σε περιοχή «NATURA».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Τζανακόπουλε,
περάσατε τα δυο λεπτά. Συγγνώµη που διακόπτω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για τις καταδίκες από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, που αφορούσαν όλες υποθέσεις µέχρι
το 2015. Για τα εκατό εκατοµµύρια όµως, που πληρώσαµε από
τις δικές παραβιάσεις, δεν βρήκατε δέκα δευτερόλεπτα να κά-
νετε µια αυτοκριτική.

Να σας πω για το άλλο ψέµα της απόφασης της ΠΕΔ του νο-
τίου Αιγαίου, την οποία επικαλεστήκατε ξανά στην οµιλία σας,
αφού το είχε αποδοµήσει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φάµελλος,
λέγοντάς σας ότι έχουν βγει όλοι οι δήµαρχοι του νοτίου Αιγαίου
και λένε ότι όλα αυτά δεν ισχύουν και ότι αυτή αποτελούσε προ-
σωπική τοποθέτηση του Προέδρου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με αυτό κλείστε, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και συνεχίζετε να επικαλεί-
στε τα ίδια ψέµατα; Είναι δυνατόν να πολιτεύεστε, αντιπολιτευό-
µενος τον ΣΥΡΙΖΑ; Αντί να κοιτάξετε, σε µια περίοδο, που η
κλιµατική αλλαγή είναι κορυφαίο ζήτηµα σε ολόκληρο τον κόσµο,
να προστατεύσετε το περιβάλλον, καταθέτετε αυτές τις ντροπια-
στικές, περιβαλλοντοκτόνες ρυθµίσεις;

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πάρα

πολύ. Συγγνώµη, που σας διακόπτω συνεχώς, αλλά για να µην
το κάνω και φαίνοµαι γραφικός, σας παρακαλώ, τηρήστε τους
χρόνους. Υπάρχει και κοινοβουλευτικός έλεγχος µετά. Δεν είµα-
στε µόνο εµείς.

Το λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Το πρόγραµµα που έχει µοιρα-

στεί στους Βουλευτές λέει ότι στις 20.00’ σ’ αυτή την Αίθουσα
θα συζητηθούν επίκαιρες ερωτήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σωστά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Το θέµα είναι ότι οι εναποµείναν-

τες οµιλητές δεν προλαβαίνουν µε αυτόν τον χρόνο να έχουν τε-
λειώσει µέχρι τις 20.00’. Θέλω να διασφαλίσω ότι δεν θα πάµε
εµείς αύριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, θα τελειώσουµε.
Θα τηρήσετε τους χρόνους και όσο πάει. Αύριο µόνο τα άρθρα.
Επί της αρχής θα τελειώσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Βάζω και το ερώτηµα: Σε περί-
πτωση που… 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Λέω κάτι άλλο; Γρα-

φικός κατάντησα. Νοµίζω ότι απευθύνοµαι σε µεγάλα παιδιά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Αν οι επίκαιρες πάνε στην Αί-

θουσα της Γερουσίας, δεν µπορεί να γίνουν, ώστε να συνεχί-
σουµε εδώ άνετα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό δεν µπορώ να το
αποφασίσω εγώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά
είστε εσείς, κύριε Κόκκαλη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ένα από τα βασικά
διακυβεύµατα των εκλογών του Ιουλίου του 2019 ήταν η παρα-
γωγική και αναπτυξιακή ανασυγκρότηση της χώρας. Ο νέος ανα-
πτυξιακός κύκλος, έτσι όπως τον οραµατίστηκε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, πραγµατικά ως ένα από τα βασικά εργαλεία είχε
την πολιτική του περιβάλλοντος, δηλαδή βασικά εργαλεία, όπως
είναι η περιβαλλοντική αδειοδότηση των επιχειρήσεων, οι ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, η λειτουργία µιας σειράς αναπτυξια-
κών πολιτικών, οι οποίες περνάνε και δέχονται και θα
απολαµβάνουν την εγγύηση της οικολογικής και περιβαλλοντι-
κής ισορροπίας και ανάπτυξης, της ανάπτυξης η οποία είναι βιώ-
σιµη. Αυτό, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι το διακύβευµα, το οποίο
σήµερα αυτός ο νόµος έρχεται να υπηρετήσει.

Κύριε Υπουργέ, αν δεν είχατε δώσει ραντεβού µε τη δύσκολη
συγκυρία της πανδηµίας την οποία περνάµε, πραγµατικά θα
έπρεπε να το είχατε φέρει το νοµοσχέδιο, γιατί, όταν µιλάµε για
µια δύσκολη οικονοµική κατάσταση, η οποία διαµορφώνεται
λόγω της πανδηµίας, η αναπτυξιακή και παραγωγική ανασυγκρό-
τηση καθίσταται κυρίαρχο ζητούµενο της επόµενης περιόδου. 

Άρα, εδώ δίνεται η απάντηση στους ερωτώντες τους ΣΥΡΙΖΑ,
ποιο είναι το επείγον αυτής της υπόθεσης που έχετε φέρει σή-
µερα στη Βουλή; Το επείγον είναι η γρήγορη, άµεση και αποτε-
λεσµατική ανασυγκρότηση της χώρας στην οικονοµία και αυτό
το νοµοσχέδιο το επιτυγχάνει. 

Είναι ένα από τα σπουδαία νοµοσχέδια, κύριε Υπουργέ. Πραγ-
µατικά, έρχεται και απαντάει σε µια σειρά ζητηµάτων που είναι
σε εκκρεµότητα επί σειρά ετών, για να µην πω για δεκαετίες και
αυτή η προοπτική δυσαρεστεί, όπως φαίνεται, τον ΣΥΡΙΖΑ και
είναι λογικό. Όχι γιατί δεν καταλαβαίνουν, όχι γιατί κολλάνε µόνο
στη διαδικασία και η συζήτηση που κάνουµε σήµερα εδώ από τη
µεριά του ΣΥΡΙΖΑ επικεντρώνεται στη διαδικασία, στο επιµέρους,
αλλά γιατί καταλαβαίνουν ποιο είναι το διακύβευµα. Αυτό το νο-
µοσχέδιο απαντά σ’ αυτό το διακύβευµα.

Εµείς, στη Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, λέµε ότι ήρθε η ώρα της
ανάπτυξης. Αυτή η ανάπτυξη θα γίνει µε όρους οικολογικής και
περιβαλλοντικής ισορροπίας. Το πετυχαίνουµε σ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο; Φυσικά το πετυχαίνουµε. Έχει και το οικολογικό πρό-
σηµα και το αναπτυξιακό πρόσηµο κι αυτό ενοχλεί τον ΣΥΡΙΖΑ.
Γι’ αυτό ακούµε έναν παραπλανητικό λόγο, έναν υποκριτικό
λόγο, έναν λόγο ψευδή. 

Αυτός ο λόγος γίνεται γιατί δεν καταλαβαίνουν το διακύβευµα
και την ουσία του νοµοσχεδίου; Το καταλαβαίνουν. Αλλά, για να
σας πω, κύριε Υπουργέ. Γιατί αφήσανε πέντε χρόνια να µην προ-
χωράνε οι περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις; Ένα από τα µεγάλα
ζητήµατα που δεν είχαµε την ανάπτυξη, ήταν και αυτό το ζήτηµα
µε την οκταετία καθυστερήσεων και όχι τους δυο ή τρεις µήνες.
Γιατί τους βόλευε. Γιατί αυτό δεν µπορούσαν να το αντιµετωπί-

σουν, λόγω ιδεοληψιών. Πολύ ωραία το είπε ο κ. Σιµόπουλος
προηγουµένως. Είχαµε τους οικολογούντες, είχαµε τους «ταλιµ-
πάν» της οικολογίας, οι οποίοι όµως υπηρετούσαν πλήρως ένα
κρατικίστικο, γραφειοκρατικό µόρφωµα, το οποίο δεν επέτρεπε
σε κανέναν ιδιώτη να προχωρήσει, γιατί η ανάπτυξη για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ σηµαίνει κρατική συµβολή και µόνο.

Εδώ υπάρχει µια άλλη προσέγγιση. Υπάρχει η προσέγγιση της
ελεύθερης οικονοµίας, υπάρχει η προσέγγιση ότι ο ιδιώτης όταν
επενδύει τα χρήµατα του δεν είναι απατεώνας, δεν είναι καταζη-
τούµενος ή ότι το πρόβληµα είναι η λύση. Όµως, αυτές είναι δύο
θεωρίες που πραγµατικά συγκρούονται και αυτή τη σύγκρουση
δεν µπορούµε ποτέ να τη λύσουµε µε τρόπο ήρεµο και ήσυχο.
Πάντα θα υπάρχουν αυτές οι αντιπαραθέσεις κι αυτές οι οξύτη-
τες. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, σε αυτά τα τελευταία είκοσι πολυτάραχα
πολιτικά µου χρόνια στη Βουλή, στο Κοινοβούλιο, πολλές φορές
έχω συζητήσει κι έχω έρθει πάνω στο Βήµα για να µιλήσω για
τους περιβόητους δασικούς χάρτες. Συµµετείχα το προηγού-
µενο διάστηµα, ως Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, σε πολλές
συσκέψεις µε τον οικολόγο Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ -αν τον θυµά-
στε- πριν τον κύριο Φάµελλο, τον κ. Τσιρώνη, ο οποίος πραγµα-
τικά έκανε την ανάγκη φιλοτιµία και µίλησε για οικιστικές
πυκνώσεις. 

Τι είπε και ο ίδιος, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ τότε που ήταν κυβέρ-
νηση; Ότι πραγµατικά έπρεπε να δοθεί µια πολιτική απάντηση
στο τεράστιο πρόβληµα τού τι θα γίνει µε αυτούς τους δασικούς
χάρτες και µε τους δεκάδες, εκατοντάδες οικισµούς για παρά-
δειγµα στην Ανατολική Αττική. Αυτό δύο λύσεις µπορεί να είχε.
Είτε να βγουν οι µπουλντόζες να κατεβάσουν τα σπίτια του κό-
σµου κάτω, το οποίο το υπαινίχθηκε µετά το Μάτι -αν θυµάστε-
η µία πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ που έλεγε για απατεώνες και καταπα-
τητές είτε να επικρατήσει η λύση του ρεαλισµού -που κυριάρ-
χησε- που είπε φυσικά ότι την επόµενη µέρα θα έπρεπε γι’
αυτούς του οικισµούς -οι οποίοι είναι αυθαίρετοι θέλετε, δεν τη-
ρούν τη νοµιµότητα θέλετε;- να δοθεί µια δίκαιη λύση, που να
προστατεύει το περιβάλλον. 

Οι δασικοί χάρτες µε αυτό τον τρόπο, τον οποίον έχετε επιλέ-
ξει, θα γίνουν πραγµατικότητα. Αυτοί που δεν θέλουν τους δασι-
κούς χάρτες, θα έµεναν µε τις εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες
αντιρρήσεις. Υπάρχουν σαράντα δικαιώµατα πάνω σε περιουσία,
πάνω σε ακίνητο. Σαράντα δικαιώµατα. Ξέρετε πότε θα λυθεί το
θέµα σε αυτό το ακίνητο; Ξέρω εγώ, ως δικηγόρος. Θα λυθεί
µετά από δεκαπέντε χρόνια. Πάνω σε ένα ακίνητο υπάρχουν σα-
ράντα δικαιώµατα. 

Άρα, λοιπόν, αυτή τη στιγµή εσείς δίνετε λύση. Σας δίνω συγ-
χαρητήρια. Ήταν τολµηρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αφήστε µε να πω δυο κουβέντες. 
Είναι τολµηρό, είναι σηµαντικό αυτό που κάνετε και όσοι δεν

το δέχονται πρέπει να µας πουν εδώ στην Αίθουσα και στο Βήµα
τι θέλουν. Θέλουν να γκρεµίσουµε τα σπίτια του κόσµου; Θέλουν
τα προσφυγικά του Βενιζέλου να τα κάνουµε δάσος; Να το πουν.
Θέλουν τις αναδασώσεις του Καραµανλή, εβδοµήντα χρόνια
πίσω, να τα κάνουµε δάσος; Να το πουν. Θέλουν τις αγροτικές
εκτάσεις, οι οποίες ζητούν επιδότηση, να τις κάνουµε δάσος; Να
το πουν στους εκατοντάδες χιλιάδες αγρότες. Δεν µπορούµε να
τα έχουµε όλα στην ίδια µασχάλη, την ίδια στιγµή. Αν βάλεις δύο
καρπούζια στην ίδια µασχάλη, θα πέσουν και τα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε, παρακαλώ πολύ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Με αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να σας πω ότι είστε τολµηρός, συγχαρητήρια που κά-

νατε αυτή την κίνηση µε αυτές τις προβλέψεις. 
Θέλω να κάνω µια παρατήρηση µόνο, πριν κατέβω. Είναι πολύ

σηµαντικό το ότι δίνετε λύσεις για τους σταθµούς µεταφόρτω-
σης στο άρθρο 92. Είναι πολύ σηµαντικό. Έχετε βάλει αρκετούς
δήµους µέσα. Εγώ θα σας παρακαλούσα, λόγω και της εκλογι-
κής µου περιφέρειας και επειδή έχω έντονη όχληση από τον
Δήµο Μαραθώνος, να δεσµευτείτε εδώ ότι στο επόµενο νοµο-
σχέδιο θα είναι κι αυτός ο δήµος µέσα, γιατί είναι ένας από τους
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παλαιότερους -από το 1991- και δεν περιλαµβάνεται στη ρύθ-
µιση. Όµως, µε τη δική σας δέσµευση να µπει στο επόµενο νο-
µοσχέδιο και έτσι καλύπτεται και αυτή η υπόθεση του Δήµου
Μαραθώνος, ο οποίος καταλαβαίνετε ότι είναι ένας ιστορικός
δήµος, µε µία εγκατάσταση η οποία λειτουργεί πέραν των
τριάντα ετών µε όλες τις αδειοδοτήσεις και µε χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού ή ευρωπαϊκά ή εθνικά έχει φτιάξει αυτήν την εγκα-
τάσταση. Νοµίζω ότι θα το λάβετε υπ’ όψιν σας. Περιµένω την
απάντησή σας. Εγώ αυτά είχα να πω. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Στη

συνέχεια θα µιλήσει ο κ. Βλάχος για έξι λεπτά από την Νέα Δη-
µοκρατία και µετά η κ. Σακοράφα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο µετά την κ.
Σακοράφα, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, µετά την κ. Σακο-
ράφα θα µιλήσετε. 

Θέλατε µετά τον κ. Τζανακόπουλο; Δεν µου το είπατε. Εντάξει. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η Κυβέρνηση

το τελευταίο χρονικό διάστηµα προσπαθεί να εκπέµψει ένα µή-
νυµα ενότητας, στηριζόµενη στην αποδοχή των µέτρων κατά του
κορωνοϊού, µε τη συναίνεση βέβαια της Αντιπολίτευσης. 

Είναι, όµως, επίπλαστο αυτό το µήνυµα ενότητας, βαφτίζοντας
ως λαϊκιστές, βαφτίζοντας ως µίζερους αυτούς οι οποίοι ανα-
πτύσσουν µια αντίθετη λογική. Είναι χαρακτηριστική η συµβουλή
του Πρωθυπουργού ότι «εσείς µεταφέρετε το µήνυµα της κοινω-
νίας και αφήστε τους αντιπάλους, για δικούς τους λόγους λαϊκί-
ζουν, ασχολούνται µε µικροκοµµατικά, υποκρίνονται». Σήµερα
µάθαµε ότι είναι υποκρισία το να υποβάλλεις ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας. 

Όµως, ποιο είναι άραγε το µήνυµα της κοινωνίας σήµερα, την
πρώτη ηµέρα επανόδου σιγά-σιγά στην κανονικότητα; Ποιο είναι
το µήνυµα της κοινωνίας γι’ αυτό το νοµοσχέδιο; Το εκφράζουν
οι περιβαλλοντικές οργανώσεις; Το εκφράζουν οι επιστηµονικοί
φορείς; Το εκφράζουν τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα; Το εκφράζει ο
Συνήγορος του Πολίτη; 

Θα κάνω µια υπόθεση, ότι εµείς ίσως να είµαστε και υποκριτές,
όπως µας κατηγόρησε η κ. Μπακογιάννη, ίσως και να λαϊκίζουµε,
ίσως να θέλουµε να εκµεταλλευτούµε κοµµατικά, πολιτικά τις κα-
ταστάσεις. Η κοινωνία, όµως, η οποία φωνάζει γι’ αυτό το νοµο-
σχέδιο; Ο Συνήγορος του Πολίτη, ο οποίος κρούει το καµπανάκι
ότι πιθανότατα έχουµε θέµατα αντισυνταγµατικότητας; Το Πα-
νεπιστήµιο Θεσσαλίας, το τµήµα Περιβάλλοντος, όλες οι γνω-
στές οργανώσεις, όλα τα γνωστά κινήµατα και αυτοί λαϊκίζουν;
Και αυτοί είναι υποκριτές; 

Εδώ πάει το «έλεος, κύριε Υπουργέ». Δεν γίνεται να είναι και η
Αντιπολίτευση λαϊκιστές, αλλά και η ίδια η κοινωνία. Εκτός αν θε-
ωρείτε ότι και η ίδια η κοινωνία είναι υποκριτές, που διαµαρτύ-
ρονται δικαίως γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. Και όλους εµάς, οι οποίοι
µεταδίδουµε αυτό το µήνυµα της κοινωνίας, µας βαφτίζετε ότι
είµαστε µικροκοµµατικοί εκµεταλλευτές. 

Κατ’ αρχάς, έπρεπε για το νοµοσχέδιο να είναι το Υπουργείο
Ανάπτυξης επισπεύδον. Κάνετε ένα µεγάλο σφάλµα. Υποτίθεται
ότι αναφέρεται ο εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας για το περι-
βάλλον, ενώ καθαρά θέλετε να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα
συµφέροντα. Είναι πράγµατι λυπηρό, όταν έχουν περισταλεί
ελευθερίες των πολιτών, λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού, να
κινδυνεύουν να περισταλούν και άλλα πράγµατα, όπως ο φυσι-
κός πλούτος, όπως η φύση και το περιβάλλον. 

Ακούσαµε λόγια ηχηρά, λόγια δυνατά, λόγια που µπορούν να
συγκινήσουν, λόγια που µπορούν να πείσουν. Έξι ή οκτώ χρόνια
να βγει µία άδεια. Ακόµα και δέκα χρόνια. Όταν το ακούει κά-
ποιος λέει -πιθανόν έχει δίκιο- «Έλεος». Γι’ αυτό τι κάνουµε; Κα-
ταργούµε την αδειοδότηση. Το µεγάλο λάθος που κάνετε είναι
ότι βάζετε την αδειοδότηση για το περιβάλλον, την καθιστάτε µια
τυπική διοικητική διαδικασία. Τη βαφτίζετε εµπόδιο στην επιχει-
ρηµατικότητα, ενώ η περιβαλλοντική αδειοδότηση αποτελεί εγ-
γύηση για τα συνταγµατικά αγαθά που απολαµβάνουν οι

Έλληνες πολίτες. Είναι τροµερό αυτό που κάνετε. Πηγαίνετε στο
άλλο άκρο. 

Σύµφωνα µε το κράτος δικαίου και το ελληνικό Σύνταγµα, είναι
υποχρεωµένη η πολιτεία για ένα ευέλικτο διοικητικό περιβάλλον.
Νοµίζω ότι σ’ αυτό δεν µπορεί να αδιαφορήσει κανείς. Δεν υπάρ-
χει ισχυρή επιχειρηµατολογία. Είναι ένα ευέλικτο διοικητικό πε-
ριβάλλον, αλλά µε τις εγγυήσεις του Συντάγµατος, µε την
προστασία του περιβάλλοντος. Όταν εισάγεται θεσµούς, όπως
είναι ο ιδιώτης αξιολογητής, δεν χρειάζεται να είναι κάποιος νο-
µικός, για να καταλάβει ότι απεµπολείτε δηµόσια εξουσία. Δεν
χρειάζεται να είσαι δικηγόρος, για να καταλάβεις ότι όταν ένας
ιδιώτης αναλαµβάνει να διεκπεραιώσει, να καταλήξει, να γνωµο-
δοτήσει, να κρίνει για τους περιβαλλοντολογικούς όρους, κατα-
στρατηγείται κάθε έννοια του Συντάγµατος. 

Ο Συνήγορος του Πολίτη, κύριε Πρόεδρε, ανέφερε ότι η επέ-
κταση της ισχύος της ΑΕΠΟ από τα δέκα στα δεκαπέντε χρόνια,
ενδεχοµένως να είναι αντισυνταγµατική. Προφανώς, δεν σας εν-
διαφέρει.

Ενεργειακές κοινότητες. Τις αφήνετε πολύ πίσω. Κύριε
Υπουργέ, κάνετε λόγο για την εµπιστοσύνη. Η εµπιστοσύνη, ξέ-
ρετε, είναι µια λέξη, η οποία δεν χτίζεται µέσα σε έναν µήνα. Δεν
χτίζεται σε λίγες εβδοµάδες. Διαπιστώσατε την αναγκαιότητα
του δηµοσίου χαρακτήρα της υγείας, λόγω της πανδηµίας και
καλά κάνατε. Στο περιβάλλον δεν διαπιστώνετε την ίδια ανα-
γκαιότητα, το δηµόσιο να εγγυάται την προστασία του περιβάλ-
λοντος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε µ’ αυτό, κύριε
Κόκκαλη, έχετε ξεπεράσει τον χρόνο κατά δύο λεπτά ήδη. Σας
παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Η εµπιστοσύνη πολίτη-πολιτείας δεν
µπορεί να χτιστεί µε τέτοιου είδους νοµοσχέδια. Απεναντίας, κλο-
νίζεται η σχέση του πολίτη προς την πολιτεία και γι’ αυτούς τους
λόγους καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ. 
Η συζήτηση του κοινοβουλευτικού ελέγχου πήγε για τις εννέα

η ώρα. Μέχρι τότε θα πρέπει να έχουµε τελειώσει. Σας παρα-
καλώ πολύ.

Ξέρετε ότι όταν έχω χρόνο, σας αφήνω να µιλήσετε όσο θέ-
λετε. Καταλαβαίνω, είµαι ένας από εσάς. Βοηθήστε µε και µια
φορά εσείς. Βλέπετε ότι βρίσκοµαι σε δύσκολη θέση. Μην
κλείσω το µικρόφωνο, σας παρακαλώ. Δεν θέλω να είµαι ο πρώ-
τος που θα το κάνει, σ’ αυτή την περίοδο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, να κάνω µια πρόταση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Παράκληση. Να µιλάµε όλοι από τα

έδρανα. Ούτε να ταλαιπωρούνται από το πρωί οι υπάλληλοι της
Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν γίνεται. Πρέπει να
µιλάτε από το Βήµα, όταν πρόκειται για οµιλία άνω των πέντε λε-
πτών, σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ταλαιπωρούµε τους εργαζόµενους, ενώ
µπορούµε να µιλήσουµε από τις έδρες µας κι όχι από το Βήµα
της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε απόλυτο δίκιο,
κυρία Πιπιλή, αλλά ας περιορίσουµε λίγο τις οµιλίες µας γιατί,
απ’ ό,τι καταλαβαίνω, αυτά που λέτε µπορείτε να τα πείτε και σε
λιγότερα λεπτά. Βοηθήστε µε, σας παρακαλώ πολύ.

Στις 9 η ώρα έχουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Να αφήσουµε
και ένα περιθώριο, για να µπορέσει να αεριστεί η Αίθουσα. Σας
παρακαλώ. Βοηθήστε µε και µένα µια φορά. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μπορούν κάποιοι οµιλητές να πάνε
για αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Φάµελλε.
Επί της αρχής θα τελειώσουµε σήµερα. 

Σας παρακαλώ πολύ για τελευταία φορά. Μην µε κάνετε να
φαίνοµαι γραφικός από δω πάνω και να παρακαλάω. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βλάχος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ξεκίνησε την κατάρτιση
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του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, τρεις παραµέτρους έπρεπε να σταθµίσει. Την πραγµατι-
κότητα, αυτήν δηλαδή που ζουν οι πολίτες καθηµερινά και την
οποία δεν έχει κανείς το δικαίωµα να έρχεται εδώ και να ωραι-
οποιεί, δεύτερον τη νοµιµότητα, δηλαδή τον σεβασµό του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας και τρίτον την κάθε είδους εκκρεµότητα
που µας κληροδότησε η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Τα αιτήµατα, λοιπόν, των πολιτών και των διαφόρων κοινωνι-
κών οµάδων συγκέντρωσε το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Αλή-
θεια, ποιος δεν γνωρίζει και δεν θέλει να αντιµετωπιστούν οι
καθυστερήσεις στις αδειοδοτήσεις, η µείωση της γραφειοκρα-
τίας, οι λιµνάζουσες αιτήσεις αντιρρήσεων, η απραξία και η ανα-
ποτελεσµατικότητα; Ποιος δεν θα ήθελε την επίσπευση των
διαδικασιών αδειοδότησης, την απλοποίηση της περιβαλλοντικής
νοµοθεσίας, την κατανοµή της ευθύνης σε αυτούς που αποφα-
σίζουν, την αποτελεσµατική παρέµβαση των φορέων διαχείρισης
των προστατευόµενων περιοχών, το ξεκάθαρο τοπίο για τις πε-
ριοχές «NATURA», την επίλυση του προβλήµατος των απορριµ-
µάτων, των αποβλήτων και των µπαζών; Αυτά αντιµετωπίζει,
συνοπτικά βεβαίως, το συζητούµενο νοµοσχέδιο. 

Αντί να γίνει γόνιµη και χρήσιµη ανταλλαγή απόψεων, προκει-
µένου να υπάρξουν βελτιώσεις, αντιµετωπίσαµε µια στείρα αντι-
πολιτευτική τακτική, την οποία όταν εκφράζει ένα µικρό κόµµα,
µπορεί κανείς και να το ξεπεράσει. Όταν, όµως, αυτός είναι ο
λόγος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τα πράγµατα γίνονται
πολύ πιο σοβαρά, θα έλεγα ίσως και επικίνδυνα. 

Την ώρα που ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ µάς έλεγε απειλητικά
στην επιτροπή ότι δεν θα µας κάνουν τη χάρη να µη µιλήσουν
για το νοµοσχέδιο, τελικά µόνο για το νοµοσχέδιο δεν µίλησαν.
Δεν ακούσαµε τις απόψεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για
όλα εκείνα τα προβλήµατα, που απασχολούν την ελληνική κοι-
νωνία. 

Μίλησαν για fake news της Νέας Δηµοκρατίας, για υποτίµηση
της δηµοκρατίας, του Κοινοβουλίου και του περιβάλλοντος. Μί-
λησαν για αντιπεριβαλλοντολόγο και αντιοικολόγο Υπουργό, µί-
λησαν για τον «Συνήγορο του Πολίτη», την «Green Peace», την
«Green Tank», τις οποίες δεν ακούει ο Υπουργός. Μας είπατε ότι
βάλαµε πολλά κεφάλαια στο νοµοσχέδιο. Δεν µπορεί να γίνει µια
συγκέντρωση, µας είπατε, υπό αυτές τις συνθήκες, ένα συλλα-
λητήριο, µια συναυλία για το νοµοσχέδιο. Δεν θέσαµε -µας εί-
πατε- το νοµοσχέδιο σε διάλογο και ότι παραβιάσαµε τον
Κανονισµό στην επιτροπή. Μιλήσατε για ενοχή του Υπουργού και
της Κυβέρνησης, µιλήσατε για δηµοκρατικό σας δικαίωµα να
ανεβάσετε τους τόνους. Μιλήσατε για καρέκλες, µιλήσατε για
αξίες και κριτήρια που αφορούν στην πατρίδα, ενώ εµάς µας
αφορά «µόνο η καρέκλα». Μιλήσατε για το ποιοι δεν εκλήθησαν
στη Βουλή. Μας είπατε τι λένε οι φορείς στην επιτροπή. Μας εί-
πατε ότι αν κάναµε πραγµατική διαβούλευση, µέχρι και τα νηπια-
γωγεία θα υπέγραφαν καταγγελίες για το νοµοσχέδιο. Στηρίξατε
όλη την αντιπολιτευτική σας τακτική στις υπογραφές των νηπια-
γωγείων; Εν πάση περιπτώσει, σε µια απ’ αυτές τις υπογραφές
χάσατε τον προσανατολισµό σας; 

Τέλος, µας είπατε για φωτογραφικές διατάξεις. Σας είπα και
στην επιτροπή ότι περιµένω τώρα που τελειώνει το νοµοσχέδιο,
να φέρετε φωτογραφικές διατάξεις για να δούµε σ’ αυτές τις φω-
τογραφίες-πρόσωπα. Γιατί αν δούµε πρόσωπα, να µην το ψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο. Όµως, τελικά οι φωτογραφικές διατάξεις,
που µας απειλείτε τόσες µέρες, είναι ένας ισχυρισµός, που δεν
στηρίζεται πουθενά. Αν όντως έχετε στοιχεία -ονόµατα και αριθ-
µούς- φέρτε τα. Μην κάνετε γενικόλογους αφορισµούς. Δεν σας
τιµά. Είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Έχετε ευθύνη. 

Τελειώνει, λοιπόν, η συζήτηση του νοµοσχεδίου και δεν έχετε
πει τίποτα για τις οικιστικές πυκνώσεις, για τις δεκάδες χιλιάδες
αιτήσεις αντιρρήσεων, για τις πολυετείς καθυστερήσεις αδειοδο-
τήσεων, για την ανεξέλεγκτη διαχείριση µπαζών, απορριµµάτων,
αποβλήτων και πολλά άλλα που ανέφερα νωρίτερα.  

Για τις φωτογραφικές διατάξεις, όπως σας είπα, περιµένουµε
µέχρι αύριο να µας πείτε ονόµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες
στρέµµατα γης, για τα οποία οι ιδιοκτήτες τους διαθέτουν τίτ-
λους, καλλιεργούσαν ή καλλιεργούν έως σήµερα και για τα οποία

η περίφηµη διοίκηση ταλαιπωρεί και κρατά σε οµηρία χιλιάδες
συµπολίτες µας, τις περισσότερες φορές γιατί δεν αποφασίζει
και τις υπόλοιπες, γιατί θα πρέπει ο πολίτης να αποδείξει τα αυ-
τονόητα, αναγκάζοντάς τους αρκετές φορές να µπουν στη λο-
γική της συναλλαγής.

Μην µου πει κανείς ότι το ακούει αυτό για πρώτη φορά. Πέρα
από το ότι η λύση της «συναλλαγής» αφορά τους έχοντες και κα-
τέχοντες κι όχι τους φτωχούς ανθρώπους, όχι αυτούς που δεν
έχουν τη δυνατότητα. Αντ’ αυτού, εµείς λέµε καθαροί κανόνες,
νοµιµότητα, σεβασµός στον πολίτη και για να γίνουν αυτά χρει-
άζεται, η πολιτεία να αναγνωρίσει την πραγµατικότητα και να αν-
τιµετωπίσει τα προβλήµατα, νοµοθετώντας ανάλογα. 

Τέλος στην οµηρία, λοιπόν, των συµπολιτών µας. Επιτέλους
να γίνουν κύριοι της περιουσίας τους. Η Κυβέρνηση αναγνωρίζει
την αναγκαιότητα να εκδικαστούν σύντοµα οι ενστάσεις, να λει-
τουργήσουν οι επιτροπές εξέτασης αντιρρήσεων µε συνθέσεις
λειτουργικές κι ευέλικτες, ώστε να δούµε επιτέλους αποτελέ-
σµατα.

Για τις οικιστικές πυκνώσεις, θυµάστε, κύριε Υπουργέ, κύριε
συνάδελφε, εισηγητά, ότι εµείς στηρίξαµε την πρωτοβουλία της
προηγούµενης κυβέρνησης. Δυστυχώς, όµως, δεν θωρακίσατε
το νοµοθέτηµα σας, µε αποτέλεσµα να πέσει στο Συµβούλιο της
Επικρατείας. 

Αυτή την εκκρεµότητα, που µας κληροδοτήσατε, δεν θέλετε να
τη λύσουµε; Δεν θα µας πείτε την άποψή σας για το τι πρέπει να
κάνουµε σήµερα; Θέλετε να είστε κυβέρνηση, αλλά χωρίς από-
ψεις; Τι θα κάνατε αν ήσασταν εσείς; Επιτέλους, τελειώνει το νο-
µοσχέδιο, θα µας το πείτε; Τι προτείνετε; Να µην κάνουµε τίποτα
δηλαδή; Έπεσε και τελειώσαµε; Πάνε οι οικιστικές πυκνώσεις;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτεία διαχρονικά σταθµί-
ζοντας το κοινωνικό κόστος, τα υπέρ και τα κατά και τις ευθύνες
της, αν θέλετε, έκανε µια επιλογή. Επιλογή ρυθµίσεων, τακτοποι-
ήσεων, πάντα µε εξαιρέσεις των ευαίσθητων περιοχών, παρα-
λίες, ρέµατα κ.λπ., για τα οποία ποτέν σε κανέναν νόµον δεν
συµπεριελήφθησαν. 

Εύχοµαι, λοιπόν, κι ελπίζω, το προεδρικό διάταγµα που θα
ακολουθήσει να δώσει λύση ριζική και οριστική και σίγουρα να
δώσει ένα τέλος στην ταλαιπωρία των πολιτών, σε πάρα πολλές
περιοχές της πατρίδας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δη-
µοκρατία, Κυβέρνηση και Βουλευτές, κάνει µια σηµαντική προ-
σπάθεια, να δώσει λύσεις σε υπαρκτά καθηµερινά προβλήµατα
της ελληνικής κοινωνίας. 

Δεν διεκδικούµε το αλάθητο. Περιµέναµε την ουσιαστική συµ-
µετοχή και την κατάθεση των απόψεων των άλλων πολιτικών δυ-
νάµεων. Δυστυχώς, µε εξαίρεση τον συνάδελφο, εισηγητή του
ΚΙΝΑΛ, που έδωσε κάποιες παρατηρήσεις, δεν τις είδαµε, δεν τις
ακούσαµε. Ακούσαµε για απόσυρση του νοµοσχεδίου, λες και αν
αποσυρόταν το νοµοσχέδιο ως δια µαγείας τα προβλήµατα θα
λύνονταν.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιλέξαµε καθαρά τον
δρόµο της ευθύνης. Κοιτάξαµε τους πολίτες στα µάτια. Θέλουµε
να διευκολύνουµε τη ζωή τους, να στηρίξουµε την εθνική µας οι-
κονοµία. Όπως είπα, δεν διεκδικούµε το αλάθητο. Ό,τι δεν απο-
δώσει σε βάθος χρόνου, εδώ είµαστε, να το ξαναδούµε. 

Αυτό, από τη δική µας πλευρά, σηµαίνει ευθύνη και συνέπεια
κι έτσι θα συνεχίσουµε, ψηφίζοντας το νοµοσχέδιο αυτό, που
αποτελεί τοµή για την καθηµερινότητα των πολιτών σε πάρα πολ-
λές περιοχές. Οι πολίτες µάς κρίνουν, γνωρίζουν τι λέµε, ξέρουν
πού είναι το δίκαιο, ξέρουν τι στηρίζουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα  από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Όποιος και όποια θέλει µπορεί να µιλήσει από εκεί που βρί-
σκεται, φυσικά όρθιος.

Τον λόγο έχει η κ. Σοφία Σακοράφα από το ΜέΡΑ25 και στη
συνέχεια ο κ. Μπουκώρος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας.
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ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, είναι εντυπωσιακό το γεγονός ότι το
πρώτο νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση στην υπολειτουρ-
γούσα, λόγω επιδηµίας Βουλή, καταρρίπτει αυτοµάτως όλη την
επικοινωνιακά φιλοτεχνηµένη εικόνα µιας Κυβέρνησης, που
δήθεν ενδιαφέρεται και ανησυχεί για το καλό του λαού και ταυ-
τόχρονα, αποκαλύπτει την πραγµατική κυβερνητική πρόθεση για
το παρόν και το µέλλον αυτού του τόπου.

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πολιτικές, που µε την
εφαρµογή τους, µπορούν να καταστρέψουν µια ολόκληρη γενιά,
αλλά και πάλι η ανθρωπότητα προχωράει µπροστά, εξελίσσεται
και οι λαοί µέσα από επίπονους αγώνες καταφέρνουν να ανακτή-
σουν τα χαµένα ή ακόµα και να κερδίσουν περισσότερα. 

Υπάρχουν όµως και πολιτικές επιλογές, που καταστρέφουν το
µέλλον και η καταστροφή, που επιφέρουν, είναι µη αναστρέψιµη,
είναι οριστική. Αυτή ακριβώς είναι η κρίσιµη πολιτική διαφορά,
που µπορεί να επιτρέπει να χαρακτηρίζονται κάποιες πολιτικές
ως λάθος, µέχρι και εγκληµατικό λάθος. Η αδίστακτη, ληστρική
και καταστροφική συµπεριφορά προς τους ανθρώπους και το
περιβάλλον στο όνοµα και µόνο της µεγιστοποίησης του πρό-
σκαιρου κέρδους µε αδιαφορία για το παρόν και περιφρόνηση
για το µέλλον ανθρώπων και περιβάλλοντος.

Σήµερα, µε αυτό το νοµοσχέδιο, αποκαλύπτονται ακριβώς
αυτά τα χαρακτηριστικά σας, που επιβεβαιώνονται διαρκώς από
την πρώτη ηµέρα, που αναλάβατε τη διακυβέρνηση και ιδιαίτερα,
κατά την περίοδο της επιδηµίας. Μεγάλα λόγια και συναισθηµα-
τικές εκφράσεις για ήρωες και πρωταγωνιστές και υποκριτική
αποθέωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, ακριβώς για να θο-
λώσετε την εικόνα. Καµµία ενίσχυση του ΕΣΥ σε ιατρικό και νο-
σηλευτικό προσωπικό ή υποδοµές και φυσικά καµµία πρόνοια
για το αύριο. Όλα στον βωµό των αρπακτικών συµφερόντων, που
υπηρετείτε. Αυτό ακριβώς συµβαίνει και µε το σηµερινό νοµο-
σχέδιο. 

Μέσα στο κλίµα του φόβου, λόγω της επιδηµίας που έντεχνα
παροξύνατε και µέσα σε αυτή την κατάσταση απόγνωσης για µε-
γάλες κοινωνικές οµάδες, που ενσυνείδητα και κατ’ επιλογήν
αφήσατε στην τύχη τους, βρίσκετε την ευκαιρία να φέρετε ένα
νοµοσχέδιο, που ουσιαστικά ισοπεδώνει ό,τι έχει αποµείνει από
τη νοµοθεσία περιβαλλοντικής προστασίας και θολώνετε την ει-
κόνα µε το µόνιµο προσχηµατικό αφήγηµα της επίσπευσης των
διαδικασιών και της διευκόλυνσης των επενδυτών.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι όσα τραγικά προλάβουν να επισυµ-
βούν σε βάρος του περιβάλλοντος, λόγω του νοµοσχεδίου σας,
θα είναι οριστική και µη αναστρέψιµη βλάβη. Γι’ αυτό κι επιλέγετε
αυτό το χρονικό σηµείο για να φέρετε το νοµοσχέδιο αυτό, για
να αποφύγετε τις εκδηλώσεις της λαϊκής οργής. Αυτός είναι και
ο σεβασµός που δείχνετε για τον λαό, αυτόν που µε στωικότητα
και γενναιότητα υπέµεινε ακόµα και την αναστολή των συνταγ-
µατικών του δικαιωµάτων για την αντιµετώπιση της επιδηµίας. 

Κανονικά, θα έπρεπε να σταµατήσω εδώ, αφού µάλλον δεν
έχει νόηµα να προσπαθώ να µεταπείσω όσους έχουν αποφασίσει
να συνεργήσουν σε αυτό το έγκληµα. Θα σταθώ, όµως, σε λίγα
αξιοπρόσεκτα σηµεία, που αποδεικνύουν ότι σήµερα, µε δόλο
και χωρίς αναστολές, δεν υποθηκεύετε ούτε εκποιείτε, αλλά κα-
ταστρέφετε το πιο πολύτιµο κεφάλαιο της χώρας, το περιβάλλον
και το στερείτε οριστικά από τις µελλοντικές γενιές, χωρίς την
ελπίδα να το ξανακερδίσουν ποτέ.

Είναι, εξάλλου, πρακτικά αδύνατο να παρακολουθήσει κανείς
όλες τις διατάξεις, που εισάγονται σωρηδόν σήµερα για τις εξο-
ρύξεις, τις χωροθετήσεις, τη δυνατότητα να καταστρέφονται
εθνικά πάρκα, περιοχές «NATURA», αλλά και τις δεκάδες φωτο-
γραφικές διατάξεις που δεν υπήρχαν στο κείµενο της διαβούλευ-
σης και αφήνουν σοβαρότατες υπόνοιες για σκάνδαλα,
επιλεκτική ευνοιοκρατία, «δουλίτσες» και τα «χατηράκια». Και
όλα αυτά θα φανούν πολύ σύντοµα.

Στο κεφάλαιο Δ’ του νοµοσχεδίου νοµιµοποιείτε συγκεκριµέ-
νες αυθαίρετες πρακτικές, που υλοποιούνται σήµερα στις προ-
στατευόµενες περιοχές, ακόµα και σε περιοχές «NATURA», ως
προς κάθε επιβαρυντική ενέργεια, µε κορυφαία την καταστρο-
φική δραστηριότητα των εξορύξεων. Κι ακριβώς επειδή γνωρί-

ζετε ότι αυτό είναι παράνοµο και καταστροφικό, µε µια νοµική
ακροβασία αποκλείετε τον έλεγχο χρήσης γης από το Συµβούλιο
της Επικρατείας. 

Στο άρθρο 47 διατρανώνετε την αντίληψή σας ότι ο πολίτης
πρέπει να υπακούει στην εξουσία τυφλά, χωρίς έλεγχο και χωρίς
αντιρρήσεις. Δείχνετε για µία ακόµη φορά πόσο σέβεστε τη δη-
µοκρατία και τους πολίτες, αφού τους αποκλείετε από τη δηµό-
σια διαβούλευση για τα προεδρικά διατάγµατα και τα σχέδια
διαχείρισης, για τα οποία σχέδια διαχείρισης δεν προβλέπετε
ούτε διάρκεια ούτε και διαδικασία επικαιροποίησης. Θα ισχύουν
επ’ άπειρον, σαν τις δέκα εντολές του Μωυσή. 

Αν µάλιστα, οι φάκελοι έχουν ελλείψεις είτε σε µελέτες είτε σε
αδειοδοτήσεις είτε σε προθεσµίες δεν υπάρχει κανένα πρό-
βληµα. Θα συµπληρώνονται εκ των υστέρων, αφού ξεκινήσει η
διαδικασία της καταστροφής. 

Θεωρείτε δεδοµένο ότι τα πάντα µπορούν να γίνονται σε πε-
ριοχές «NATURA» και καταργείτε όποια µέτρα και περιορισµούς
προστασίας υπήρχαν. Όλα αυτά ακούγονται εκτός κοινής λογι-
κής, αλλά υπηρετούν πιστά τη στόχευση των σχεδιασµών σας.

Αυτό, όµως, που είναι εντελώς εξωφρενικό είναι η δυνατότητα
που δίνετε µε το άρθρο 110 στις πετρελαϊκές εταιρείες να πραγ-
µατοποιούν σεισµικές, γεωφυσικές και άλλες γεωλογικές έρευ-
νες σε περιοχές, που ανήκουν στο δηµόσιο και τους ΟΤΑ, χωρίς
έγκριση, άδεια ή συναίνεση και µόνο µε απλή γνωστοποίηση
στην ΕΔΕΥ του προγράµµατος συνεργασιών του προ εξήντα
ηµερών. Εδώ, όχι απλά δεν σέβεστε τη δηµοκρατία και τους πο-
λίτες, αλλά ιδρύετε ένα νεοαποικιακό καθεστώς υπέρ της πιο πα-
ρασιτικής ολιγαρχίας. 

Τη στιγµή που όλος ο πλανήτης αγωνιά για την κλιµατική αλ-
λαγή και προσπαθεί να απεξαρτηθεί από τους υδρογονάνθρακες
και στις εξορύξεις, εσείς δίνετε κάθε είδους διευκόλυνση στους
ολιγάρχες, για να συνεχίσουν το καταστροφικό τους έργο. Τους
δίνετε µε το άρθρο 119 και τη δυνατότητα να αποθέτουν όπου
νοµίζουν τα εξορυκτικά απόβλητα µε απλή δήλωση ότι είναι ου-
δέτερα, σε αντίθεση ακόµη και µε την ευρωπαϊκή οδηγία
2006/21.

Κύριε Υπουργέ, έχετε πλέον ξεπεράσει και την πιο νοσηρή
φαντασία. Το κόµµα µας εκµεταλλεύτηκε το διάστηµα της κα-
ραντίνας οργανώνοντας τηλεδιασκέψεις σε όλες τις περιφέρειες
της χώρας µε µέλη µας, φίλους και φορείς από κάθε περιοχή.
Για εµάς είναι παρήγορο -για εσάς θα είναι άγος- ότι µέσα σε
αυτή τη ζοφερή πραγµατικότητα οι πολίτες µε ιδιαίτερη αγωνία
προτάσσουν το θέµα της προστασίας του περιβάλλοντος.

Στη Θεσσαλία η καταστροφή των Αγράφων, στη Μακεδονία
και τη Θράκη τα µεταλλεία χρυσού, στα Επτάνησα οι εξορύξεις,
στη Ζάκυνθο η καταστροφή του Εθνικού Πάρκου, στην Κέρκυρα
η καταστροφή του Πανορµίτη. Δεν έχει τέλος αυτός ο κατάλο-
γος.

Η αγωνία και η αγανάκτηση των ανθρώπων διατρέχει όλο το
πολιτικό φάσµα. Σήµερα που µιλάµε, η «COSCO» έχει αρχίσει τη
βυθοκόρηση στον λιµένα κρουαζιέρας του Πειραιά και µε τα το-
ξικά βυθοκορήµατα, τα οποία θα εγκιβωτιστούν σε τεράστια κον-
τέινερ, θα θεµελιωθούν οι φαραωνικές προβλήτες για τα
υπερκρουαζιερόπλοια, που θα καίνε µαζούτ για την ηλεκτροπα-
ραγωγή τους και θα ρυπαίνουν την ατµόσφαιρα όλης της Αττι-
κής. Πότε; Σήµερα, που η κρουαζιέρα αυτής της αντίληψης
βρίσκεται υπό διεθνή αµφισβήτηση.

Όλα αυτά τα χρόνια της κοινοβουλευτικής µου θητείας θα
ήµουν ευτυχής αν, έστω µία φορά, αναπτυξιακή επένδυση, έτσι
όπως εσείς εννοείτε την ανάπτυξη και την επένδυση, δεν είχε
µόνον καταστροφικές επιπτώσεις για το περιβάλλον και δεν απα-
ξίωνε πάντα τις εργασιακές σχέσεις. Έστω µία φορά το αποτέ-
λεσµα να ήταν τουλάχιστον ουδέτερο και όχι πάντα υπέρ της
µεγιστοποίησης των κερδών των ελαχίστων µε κάθε κόστος.

Δυστυχώς, η θητεία µου, µού επιφύλαξε το δυσάρεστο προ-
νόµιο να βιώσω ενεργά την επένδυση του «MALL», της
«COSCO», της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», το αναπτυξιακό έργο στο
Γραµµατικό, την πρωτάκουστη εγκατάσταση µονάδων βιορευ-
στών στο Μεσολόγγι, τη µεγαλύτερη λιµνοθάλασσα της Ελλάδας
και της Ευρώπης και φυσικά, την εµβληµατική εθνική επένδυση
στο Ελληνικό. Αυτές και πολλές άλλες, που δεν έχω τον χρόνο
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να αναφέρω, τις βίωσα και ως ενεργός πολίτης, αλλά και ως Βου-
λευτής από την ίδια θέση και µε την ίδια στάση µε όλες τις κυ-
βερνήσεις, ανεξάρτητα από τον υποτιθέµενο προσανατολισµό
τους και τις προεκλογικές εξαγγελίες τους.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω πως ξέρουµε ότι αυτό που έχει
σηµασία δεν είναι τα λόγια, αλλά είναι η ουσία των πολιτικών που
εφαρµόζονται. Γι’ αυτό, όσο και αν το επιδιώκετε δεν θα µείνουµε
ποτέ απαθείς θεατές, ακόµη και αν βλέπουµε το έργο να επανα-
λαµβάνεται.

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, και για λόγους µόνο κοι-
νοβουλευτικής τάξης, αλλά και στοιχειώδους πολιτικής ευθύνης,
σας καλώ, έστω και τούτη την τελευταία στιγµ,ή να αποσύρετε
αυτό το καταστροφικό νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας για δώδεκα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά ενδιαφέρουσα

η σηµερινή συζήτηση για ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, όπως
καταδεικνύεται και από τα όσα ακούγονται στην Αίθουσα της
Ολοµέλειας.

Κύριε Υπουργέ, απευθυνόµενος αρχικά σε εσάς, θα ήθελα να
σας πω -χωρίς να κάνω προσπάθεια να σας κολακεύσω- ότι
πράγµατι µε το σηµερινό νοµοσχέδιο χτίζετε αξιοπιστία και δεν
χτίζετε την προσωπική σας αξιοπιστία ούτε την αξιοπιστία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος. Χτίζετε την αξιοπιστία της ελληνικής
πολιτείας, την αξιοπιστία της δηµόσιας διοίκησης, η οποία πρέπει
επιτέλους να πάψει µε την κάθε εναλλαγή κυβέρνησης να αναιρεί
τον ίδιο της τον εαυτό.

Ακούω µε προσοχή την Αντιπολίτευση να αρνείται πεισµατικά
από το πρωί ότι µπορεί ένα νοµοσχέδιο να είναι και περιβαλλον-
τικό και αναπτυξιακό, να έχει αυτό τον διττό χαρακτήρα. Δηλαδή
κατά την Αντιπολίτευση, ένα νοµοσχέδιο µπορεί να είναι µόνο
αναπτυξιακό και καταστροφικό για το περιβάλλον ή µόνο περι-
βαλλοντικό και καταστροφικό για την ανάπτυξη. 

Περί βιώσιµης ανάπτυξης, περί ευρωπαϊκής πορείας της
χώρας και εναρµόνισης µε το ευρωπαϊκό δίκαιο διατηρώντας το
ευρωπαϊκό κεκτηµένο, καµώνονται όλοι τους ότι δεν έχουν ακού-
σει απολύτως τίποτα, κύριε Υπουργέ.

Είναι µεγάλο πράγµατι, το νοµοσχέδιο. Θα αναφερθώ µόνο σε
δύο ζητήµατα: στην επιτάχυνση των περιβαλλοντικών αδειοδο-
τήσεων και τις βελτιώσεις, που φέρνετε στους δασικούς χάρτες,
κύριε Υπουργέ. 

Είναι δύο ζητήµατα, που απασχολούν χιλιάδες ανθρώπους,
αγρότες και επενδυτές. Είναι βασικά κεφάλαια του νοµοσχεδίου
και νοµίζω ότι έχουν να κάνουν µε αυτό που λέµε «επόµενη µέρα
στην Ελλάδα» και για την οικονοµική ανάκαµψη µε προστασία
του περιβάλλοντος και την επανεκκίνηση της οικονοµίας µετά
από την πανδηµία και τα όσα έχει υποστεί η κοινωνία και η οικο-
νοµία.

Θα ξεκινήσω από τους δασικούς χάρτες, κύριε Υπουργέ. Με
θλίβει πραγµατικά, το γεγονός ότι παρελαύνουν από το Βήµα της
Βουλής πρώην Υπουργοί και Υφυπουργοί Περιβάλλοντος,
Υπουργοί και Υφυπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και δεν έχουν
να πουν ούτε µία κουβέντα, ούτε έναν λόγο εν πάση περιπτώσει
και στο πλαίσιο µιας αυτοκριτικής για τους εκατόν εβδοµήντα χι-
λιάδες  Έλληνες πολίτες, κατά κύριο λόγο αγρότες, τους οποί-
ους το νοµοσχέδιο για την ανάρτηση των δασικών χαρτών του
ΣΥΡΙΖΑ τους εγκλώβισε, τους κατέστησε ανυπόστατους γιατί
υπόσταση στον αγρότη δίνει η γη του. Θα πει η σηµερινή Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση: «Πήρε κανένας τη γη;» Ουσιαστικά, την
εγκλώβισε, ουσιαστικά τη δήµευσε.

Όταν δεν µπορεί να αξιοποιηθεί η γη όπως αξιοποιούταν µέχρι
σήµερα και µέχρι την ψήφιση εκείνου του νοµοσχεδίου, αυτό δεν
είναι ένα είδος δήµευσης; Ήρθε, λοιπόν, σήµερα εδώ και πάλι -
σαν να µην πέρασε µία µέρα- το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης για να µας πει ότι ο Χατζηδάκης δεν θέλει τους
δασικούς χάρτες.

Σας ρωτώ εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος δεν θέλει

τους δασικούς χάρτες; Αυτός που ψηφίζει την ανάρτησή τους
και αφήνει εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες αιτήσεις αντιρρήσεων να
σέρνονται µε τους σηµερινούς ρυθµούς για είκοσι επτά ολό-
κληρα χρόνια ή εκείνος ο οποίος φέρνει τις διορθώσεις για την
εξέταση των αντιρρήσεων, αναγνωρίζει τις διοικητικές πράξεις -
διακόσια χρόνια ελεύθερου βίου συµπληρώνουµε σε έναν χρόνο-
αναγνωρίζει τις διαχρονικές πράξεις της ελληνικής διοίκησης,
αυτά που υπέγραψαν Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης στο πα-
ρελθόν, νοµάρχες, όργανα της πολιτείας; Ποιος λοιπόν, θέλει
τους δασικούς χάρτες; 

Είναι εύκολο να κάνεις έναν θεσµό και να τον ρίχνεις στη θά-
λασσα στην τύχη του ή να κάνεις έναν νόµο χωρίς να σε ενδια-
φέρει αν είναι λειτουργικός και αν υπηρετεί το δίκαιο και το
κοινωνικό σύνολο και τους στόχους της πατρίδας. Αυτό είναι
πολύ εύκολο και πολύ θεωρητικό. 

Οι κατ’ επάγγελµα προστάτες του περιβάλλοντος, λένε ότι
προστατεύουν το περιβάλλον. Πώς προστατεύουµε το περιβάλ-
λον; Όταν αφήσαµε τους φορείς διαχείρισης που καλύπτουν το
30% της χώρας, µε 8 εκατοµµύρια χρηµατοδότηση; Έτσι προ-
στατεύουν το περιβάλλον;

Θα εµείνω όµως στους δασικούς χάρτες, κύριε Υπουργέ, γιατί
πραγµατικά έρχεστε µε αυτό το νοµοσχέδιο να αποσαφηνίσετε
για πάντα τον χαρακτήρα αγροτικών εκτάσεων, τις οποίες το
προηγούµενο νοµοσχέδιο βάπτισε, αυθαίρετα, ως δασικές. Λέω
«αυθαίρετα» γιατί πρόκειται για δασικές εκτάσεις, που προέρ-
χονται από απαλλοτριώσεις µε αποφάσεις των Υπουργών Γεωρ-
γίας πολλές δεκαετίες πριν, ογδόντα και ενενήντα χρόνια, για
εκτάσεις οι οποίες αγοράστηκαν, εκτάσεις, οι οποίες φορολογή-
θηκαν, κληρονοµήθηκαν, µεταβιβάστηκαν, για να έρθει ξαφνικά
µια ελληνική κυβέρνηση –η προηγούµενη- και να πει ότι αυτές οι
εκτάσεις δεν είναι αγροτικές και να αγωνιά για την περιουσία του
ο µισός αγροτικός πληθυσµός της χώρας.

Βεβαίως, κατέπεσε το προηγούµενο νοµοσχέδιο στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας. Το νοµοσχέδιο ΣΥΡΙΖΑ. Και τι κατέπεσε για
τους δασικούς χάρτες; Και οι οικιστικές πυκνώσεις και οι µηχα-
νισµοί εξαγοράς. Γιατί κατέπεσαν, κατά την ταπεινή µου άποψη;
Γιατί ερχόταν εδώ ο επισπεύδων Υπουργός κι έλεγε ότι είναι ένα
περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο κι έρχεται στο Βήµα ο πρώην Υπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης και λέει: «κατέπεσε γιατί ήταν πολύ φι-
λοαγροτικό» και τελικά, δεν ήταν ούτε το ένα ούτε το άλλο, κατά
το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Χαίροµαι που λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι όλα αυτά θα κριθούν.
Αποσαφηνίζουµε, λοιπόν, άπαξ διαπαντός τον χαρακτήρα των
αγροτικών εκτάσεων και όσοι βεβαίως διαθέτουν εκτάσεις µε νό-
µιµους τίτλους, οι οποίες προήλθαν ως αγροτικές εκτάσεις µε
πράξεις της διοίκησης θα είναι αγροτικές εκτάσεις κι έτσι θα
αποφασίσουν και τα ανώτατα δικαστήρια. Διότι τα ανώτατα δι-
καστήρια δεν βάλλουν ούτε κατά του δικαιώµατος της ιδιοκτη-
σίας ούτε κατά του δικαιώµατος της παραγωγής. Τα ανώτατα
δικαστήρια βάλλουν µε τις αποφάσεις τους κατά της κακής νο-
µοθεσίας. Βεβαίως, εδώ είµαστε για να κριθούµε όλοι.

Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ, γιατί πληροφορούµαι ότι πολλοί
Βουλευτές από διάφορα κόµµατα έχουν καταθέσει τροπολογία
για να αποσαφηνιστούν και ορισµένα ιδιοκτησιακά ζητήµατα των
συγκεκριµένων γαιών. Σας καλώ, κύριε Υπουργέ, ιδιαίτερα την
τροπολογία των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, να την κά-
νετε δεκτή, καθώς λύνει ένα πρόβληµα που έχει να κάνει µε το
περιεχόµενο του σηµερινού νοµοσχεδίου.

Είναι συναφές το αντικείµενο που αγγίζει η συγκεκριµένη τρο-
πολογία την οποία υποστηρίζω από εδώ, από το Βήµα της Βου-
λής. Κατέθεσα -και ο κ. Κεγκέρογλου από το ΚΙΝΑΛ, απ’ ό,τι
πληροφορήθηκα πριν από λίγο- τροπολογία µε παρόµοιο περιε-
χόµενο. Τι έρχεται να ρυθµίσει αυτή η τροπολογία; Έρχεται να
ρυθµίσει ιδιοκτησιακά ζητήµατα αγροτικών γαιών, οι οποίες
έχουν απωλέσει τον δασικό χαρακτήρα προ του 1975 και πολλές
δεκαετίες νωρίτερα. Πώς απώλεσαν αυτόν τον χαρακτήρα; Με
αποφάσεις των Υπουργών Γεωργίας το 1924 και το 1954, µε απο-
φάσεις των επιτροπών απαλλοτρίωσης και χίλιους δύο άλλους
τρόπους.

Εβδοµήντα, ογδόντα, ενενήντα χρόνια µετά έρχεται το ελλη-
νικό δηµόσιο να εγείρει διεκδικήσεις έναντι των συγκεκριµένων
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εκτάσεων. Σας ξαναλέω, κύριε Υπουργέ, ότι του χρόνου συµπλη-
ρώνουµε διακόσια χρόνια ελεύθερου βίου. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά µια επιστολή -την έχω εδώ- πε-
νήντα οκτώ αγροτών και κτηνοτρόφων του Νοµού Μαγνησίας,
που ζητούν µια διάταξη ή µια τροπολογία. Εφόσον έχουν κατα-
τεθεί τροπολογίες από αρκετούς Βουλευτές, ως προανέφερα,
θα την καταθέσω για τα Πρακτικά.

Ξέρετε γιατί, κύριε Υπουργέ; Γιατί εξιστορούν αυτοί οι άνθρω-
ποι πώς ταλαιπωρούνται επί ενενήντα ολόκληρα χρόνια µε την
ιδιοκτησία τους. Αγνόησε ο προηγούµενος νοµοθέτης το ιστο-
ρικό πλαίσιο. 

Η Θεσσαλία και άλλες περιοχές -Άρτα κ.λπ.- απελευθερώθη-
καν το 1881. Κάποιοι Έλληνες του εξωτερικού -όχι της µητρόπο-
λης- στα ακµάζοντα κέντρα του Ελληνισµού, που υπήρχαν την
εποχή εκείνη, αγόρασαν αυτές τις εκτάσεις από τους Τούρκους.
Στη συνέχεια, µε νόµιµες διαδικασίες τις πούλησαν σε Έλληνες. 

Αυτοί οι Έλληνες, που έδωσαν τα χρήµατα τους πριν ογδόντα,
ενενήντα χρόνια και φορολογήθηκαν για τις εκτάσεις τους και
τις µεταβίβασαν και πλήρωσαν φόρους κληρονοµιάς και πλήρω-
σαν µεταβιβάσεις κ.ο.κ. έρχονται σήµερα να αντιµετωπίσουν µια
ελληνική πολιτεία, που τους λέει ότι αυτές οι εκτάσεις δεν είναι
δικές σας. Ρωτάµε γιατί, εφόσον, όπως λέει και το νοµοσχέδιό
σας, για τον χαρακτήρα των γαιών, έχουν απωλέσει τον δασικό
χαρακτήρα µε πράξεις της ελληνικής διοίκησης.

Μεγαλύτερη αξία έχουν οι αποφάσεις ενός σηµερινού Υπουρ-
γού, από τις αποφάσεις εκείνων των Υπουργών, που εξυπηρε-
τούσαν ορισµένες πολύ συγκεκριµένες αναπτυξιακές και
διατροφικές ακόµη ανάγκες αυτού του λαού και µάλιστα, σε δύ-
σκολες εποχές;

Κατά συνέπεια,  κύριε Υπουργέ, εφόσον καταθέσω αυτήν την
επιστολή των πενήντα οκτώ αγροτών και κτηνοτρόφων της Μα-
γνησίας που σας ζητούν να κάνετε δεκτή την τροπολογία, στην
οποία προαναφέρθηκα -θα σας παρακαλέσω να την µελετήσετε,
γιατί έχει όλο το ιστορικό- και θα σας ζητήσω για δεύτερη φορά
να κάνετε δεκτή την τροπολογία των συναδέλφων. 

Τώρα, ποια θα επιλέξετε εσείς είναι δικό σας θέµα, είναι πα-
ρόµοιο το περιεχόµενο. Εγώ σας προτείνω να επιλέξετε την τρο-
πολογία που κατέθεσαν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Χρήστος Μπουκώρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι ο αγροτικός κόσµος, πραγµατικά
σας οφείλει ευγνωµοσύνη, κύριε Υπουργέ, όχι γιατί του κάνετε
χάρη, αλλά γιατί έρχεστε να αναγνωρίσετε τις πράξεις της ίδιας
της πολιτείας, τις διοικητικές πράξεις της ίδιας του της πολιτείας,
αυτό που οδηγούσε στην ασυνέχεια του ελληνικού κράτους, τη
σύγχρονη πληγή των τελευταίων πολλών δεκαετιών. Ασυνέχεια! 

Έρχεται µια Κυβέρνηση και διαγράφει πράξεις, οι οποίες επη-
ρεάζουν ευθέως εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους, έρχεται και
παίρνει -κατά έναν τρόπο, δηµεύει- τη γη των αγροτών. Θα σας
ευγνωµονούν, λοιπόν, οι αγρότες γιατί ξεκαθαρίζεται το ζήτηµα. 

Είµαστε βέβαιοι ότι και τα ανώτατα δικαστήρια, τα οποία, όπως
προείπα, δεν βάλλουν εναντίον του δικαιώµατος ιδιοκτησίας,
βάλλουν εναντίον της κακής νοµοθεσίας, θα λήξουν οριστικά
αυτά τα ζητήµατα, γιατί είναι καιρός να δούµε την ανάπτυξη του
πρωτογενούς τοµέα. 

Οι εµπειρίες του τελευταίου καιρού µάς δείχνουν ότι χρειάζε-
ται µια αναδιάρθρωση το παραγωγικό µοντέλο της χώρας και
δεν µπορώ να καταλάβω πολιτικές, όπως της προηγούµενης κυ-
βέρνησης, που ήθελαν να µειώσουν την καλλιεργήσιµη γη, να θέ-
σουν σε κίνδυνο τις ενισχύσεις και να αιχµαλωτίσουν ισοβίως για
είκοσι επτά ολόκληρα χρόνια τους Έλληνες αγρότες.

Όλα αυτά σήµερα µε Υπουργό Περιβάλλοντος τον Κώστα Χα-
τζηδάκη και Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας
Δηµοκρατίας παίρνουν τέλος και οι αγρότες µας, που τόσο τα-
λαιπωρήθηκαν µε το ζήτηµα αυτό, µπορούν να ατενίζουν το µέλ-
λον µε µεγαλύτερη αισιοδοξία.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, λέω ότι η επιτάχυνση των περι-
βαλλοντικών αδειοδοτήσεων είναι κεφαλαιώδες αναπτυξιακό ζή-
τηµα. Σηµαίνει αυτό ότι δεν θα προστατεύεται το περιβάλλον;

Δηλαδή µια απόφαση που παίρνεται σε εκατόν πενήντα µέρες
γιατί θα είναι χειρότερη από µια απόφαση που µπλέκει στα γρα-
νάζια της γραφειοκρατίας για έξι και οκτώ χρόνια, πράγµα που
κάνει τους επενδυτές να ακούνε «Ελλάδα» και να φεύγουν µα-
κριά; Έξι έως οκτώ χρόνια για µια περιβαλλοντική αδειοδότηση!

Ο Υπουργός σας είπε ότι οι γνωµατεύσεις δασικών και αρχαι-
ολογικών υπηρεσιών διατηρούν την βαρύτητά τους. Θέλετε να
εµπλέκετε όλους τους Έλληνες, όλους τους επενδυτές µικρούς
και µεγάλους στα γρανάζια της γραφειοκρατίας.

Ενδεχοµένως, η µόνη πρόταση που θα µπορούσατε να τους
κάνετε και θα είχε κάποιο περιβαλλοντικό αν θέλετε αντίκτυπο
και αποτύπωµα θα ήταν να τους πείτε να καλλιεργούν οι αγρότες
και οι επενδυτές «λεφτόδεντρα», αλλά «λεφτόδεντρα» δεν υπάρ-
χουν. Η ανάπτυξη πρέπει να έρθει και να είναι και βιώσιµη. Αυτό
ακριβώς κάνει το νοµοσχέδιο, το οποίο υποστηρίζουµε και υπερ-
ψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Πιπιλή από την Νέα Δηµοκρατία.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ πολύ.
Πρώτα απ’ όλα, µε αφορµή την εκδήλωση-διαδήλωση ευαι-

σθητοποιηµένων για το περιβάλλον έξω στην πλατεία Συντάγµα-
τος, µου ήρθε µια εικόνα ότι ελπίζω να µην τα αφήσουν ρηµαδιό
-ως συνήθως οι διαδηλωτές αφήνουν ρηµαδιό- εκεί που κάνουν
διαδηλώσεις, ειδικότερα αυτοί που είναι οι ύψιστοι του περιβάλ-
λοντος. 

Διότι θυµάµαι, ας πούµε, την κ. Δούρου που είχε ρυπάνει όλο
το λεκανοπέδιο Αττικής προκλητικά, όταν ήταν υποψήφια περι-
φερειάρχης. Θυµάµαι και τον ΣΥΡΙΖΑ, που προσφάτως, βρόµισε
όλη την Αθήνα µε τις χιλιάδες κακόγουστες αφίσες. Και το ΚΚΕ
-συντεταγµένα µεν στη φωτογραφία- µε τα αυτοκόλλητα µέσα
στο Σύνταγµα όλων αυτών, που είναι εναντίον του νοµοσχεδίου
της Κυβέρνησης και του Κωστή Χατζηδάκη και πήγαν οι εργάτες
καθαριότητας που έχουν επωµιστεί όλο αυτό το τεράστιο βάρος
σε όλη αυτήν την περίοδο και κάθονταν οι άνθρωποι σκυφτοί να
τα ξεκολλάνε ένα-ένα στην ειρηνική διαδήλωση της Πρωτοµα-
γιάς.

Ήµουν αναγκασµένη να το πω, όπως θέλω να πω δηµόσια συγ-
χαρητήρια στον Δήµαρχο Αθηναίων, γιατί εγώ είµαι Βουλευτής
της Α’ Αθηνών και είµαι γέννηµα-θρέµµα του Κέντρου της Αθή-
νας και µπορώ να εκτιµήσω ειδικά σε δύσκολες συνθήκες έναν
Δήµαρχο, τον Κώστα Μπακογιάννη, που προστατεύει την ευρύ-
τερη έννοια του περιβάλλοντος και του αστικού, που το έχουµε
ξεχάσει τελείως. Θέλω να δώσω συγχαρητήρια στους εργάτες
και στο προσωπικό της καθαριότητας, της Δηµοτικής Αστυνο-
µίας και γενικά του πρασίνου και όλων των εργαζόµενων, γιατί
πολλά λέµε εδώ µέσα, αλλά κάποιοι άλλοι κράτησαν την Αθήνα
µας, έτσι όπως πρέπει σε δύσκολες συνθήκες.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, είναι τοµή. Και είναι τοµή, γιατί βγάζει
την Ελλάδα από την ακινησία και την άρνηση να παραδεχθεί τα
ευρωπαϊκά δεδοµένα, κύριε Υπουργέ. Γιατί η βιώσιµη ανάπτυξη
δεν είναι µονοσήµαντη, όπως την παρουσιάζουν µερικοί. Η βιώ-
σιµη ανάπτυξη αποτελεί το πλαίσιο ενός χωροταξικού µέλλον-
τος, όπου το περιβάλλον ζει και αναπνέει για τον άνθρωπο και
τα έµβια όντα και τα είδη και ο άνθρωπος το προστατεύει, για να
ζει και να αναπνέει και ο ίδιος µέσα σ’ αυτό και απ’ αυτό.

Προεκλογικά, ο Κυριάκος Μητσοτάκης έχει σε όλους τους τό-
νους διευκρινίσει ότι είναι υπέρ της επιτάχυνσης των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας και είχε πει και ανακοινώσει προκλητικά
και τολµηρά για τα ειωθότα ότι «λιγνίτης καρκινογόνος και εγ-
κληµατίας του περιβάλλοντος τέλος». Το έπραξε µε την αρχή
του. Αποδεικνύεται πραγµατικά, όπως το αναγνώρισαν και οι
Γερµανοί, ότι είναι «πράσινος Πρωθυπουργός». Ο δε Κωστής Χα-
τζηδάκης, είκοσι χρόνια ήταν Ευρωπαίος πολίτης, εξειδικευµέ-
νος σ’ αυτά και οι συνεργάτες του στο Υπουργείο, αυτοί που
έγραψαν αυτό το νοµοσχέδιο -που χτυπιούνται κάποιοι και λένε
«να αποσυρθεί, είναι εγκληµατικό»- είναι επίσης διακεκριµένοι
επιστήµονες, εξειδικευµένοι στο περιβάλλον. Άρα, πρέπει να τα
λέει και κάποιος ωµά. Αυτό θα κάνω εγώ.
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Επειδή δεν έχω πολύ χρόνο, ξεπερνώ κάποια πράγµατα και
πάω σε συγκεκριµένα θέµατα. Αυτό το νοµοσχέδιο στηρίζεται
αυστηρά σε ευρωπαϊκές οδηγίες, ακολουθεί πρότυπα-χώρες,
που συνήθως λέµε, «ναι, αλλά η Φινλανδία έχει το καλύτερο εκ-
παιδευτικό σύστηµα, έχει και το περιβαλλοντικό». Ακολουθούµε,
λοιπόν, τη Φινλανδία, την Ιρλανδία, την Πορτογαλία.

Είχε πει και κάτι ο κ. Μητσοτάκης, που ήταν πολύ βασικό, ότι
τέρµα πλέον σ’ αυτόν τον λαϊκισµό και σ’ αυτήν την αγριάδα που
εξέθρεψαν πληθυσµούς ολόκληρους κάποια κόµµατα και πολι-
τικοί λαϊκιστές και αριστεριστές και ακροδεξιοί, όπως για παρά-
δειγµα ότι οι ανεµογεννήτριες στειρώνουν τις κατσίκες, κύριε
Πρόεδρε. Είχαµε φθάσει να κουβεντιάζουµε για έναν λιγνίτη, που
στέλνει µε καρκίνο δεκάδες χρόνια εργαζόµενους, και να λέµε
ότι από τις ανεµογεννήτριες, που έχουν εξαπλωθεί σε όλη την
Ευρώπη, σε βουνά, σε λίµνες, σε θάλασσες, σε ποτάµια, εδώ -
ειδικά στη Σκύρο- θα στειρωθούν οι κατσίκες.

Πάµε στα δασαρχεία. Υπήρξαν και υπάρχουν εξαιρετικοί δα-
σάρχες, αλλά σας ευχαριστούµε πάρα πολύ, κύριε Χατζηδάκη,
εσάς και τους συνεργάτες σας, που τελικά ξηλώνετε το σύστηµα
του δασάρχη, που γράφει στα παλαιότερα της κρατικής του
σφραγίδας τις εντολές της Ευρώπης, της Κυβέρνησης, τα αιτή-
µατα των πολιτών και φθάνει να µας λέει µόλις το 2017 ένας δα-
σάρχης -λαµπρό παράδειγµα ευαισθητοποιηµένου στο
περιβάλλον!- ότι ο αεροδιάδροµος στο Ελληνικό ήταν δασική
έκταση και γέλαγαν τα ευρωπαϊκά παρδαλά κατσίκια µε αυτήν
την απόφαση. Πόσο πολύ καθυστέρησε όλο αυτό το τεράστιο
εθνικό έργο; Γιατί µιλάµε για ανεργία, µιλάµε γι’ αυτό που θα
έρθει µετά τον κορωνοϊό, αλλά δεν λέµε ότι κάτι πρέπει να γίνει,
γιατί το «λεφτόδεντρο», όπως είπαν και ο κ. Μπουκώρος και
Πρωθυπουργός προχθές, τελείωσε.

Πάµε τώρα στις αντιδράσεις των φορέων, πρώτα απ’ όλα, που
κόπτονται. Τα λέω βιαστικά. Κάποιοι απ’ αυτούς τους περιβαλ-
λοντικούς, φορείς που τώρα διαµαρτύρονται, πήγαν και εγκλη-
µάτησαν πριν από είκοσι χρόνια εναντίον του οράµατος του
Βασίλη Κωνσταντακόπουλου στη Μεσσηνία. Κάποιοι απ’ αυτούς
που σήµερα είναι απέξω, σταµάτησαν τη µεγαλύτερη επένδυση
του ευεργέτη, που όλος ο Νοµός Μεσσηνίας και οι όµοροι νοµοί
τον έχουν ανακηρύξει σε εθνικό ευεργέτη. Τώρα είναι έξω και
διαδηλώνουν. Φεύγουν, λοιπόν, οι σφραγίδες των δασαρχείων.

Πάµε τώρα στις σχεδόν οµόφωνες αντιδράσεις συγκεκριµέ-
νων φορέων για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Θέλω να κάνω
ένα ερώτηµα και κλείνω. Τελειώνει ο λιγνίτης σε δυο, τρία ή τέσ-
σερα χρόνια. Ηλεκτρικά υδροφράγµατα δεν θέλαµε. Θυµάµαι
εγώ, ως δηµοσιογράφος, που έλεγαν «πω, πω, µαύρες σηµαίες,
πνίγουν τα χωριά, τι τις θέλουµε τις λίµνες, θα προκαλέσουν σει-
σµό». Δεν τις θέλαµε. Τώρα τις απολαµβάνουµε. 

Τώρα δεν θέλουµε τις ανεµογεννήτριες, γιατί καταστρέφουν
τον τουρισµό, το περιβάλλον, τα ψάρια, τα πουλιά, όπως ακριβώς
δεν έγινε το έργο του Παναθηναϊκού στον Βοτανικό, που θα εί-
χαµε αποκτήσει ένα ωραιότατο πράσινο µέσα στο κέντρο της
Αθήνας. Ασφυκτιούµε οι Αθηναίοι, γιατί υπήρχαν στον Βοτανικό
µαζί µε τα µπάχαλα, τα σιδεράδικα, τα εγκαταλελειµµένα και τα
σκουπιδαριά, σπάνια πουλιά. Όλοι αυτοί, λοιπόν, θα πρέπει κά-
ποτε να έρθουν υπόλογοι στη Βουλή να µας πουν γιατί σταµά-
τησαν επενδυτικά έργα και θέλουν να σταµατήσουν και κάτι που
δεν µπορούν, γιατί το ψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Καλείται στο Βήµα η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµειολο-

γία πολλές φορές έχει ιδιαίτερη σηµασία και σε µια τόσο κρίσιµη
συγκυρία για την υγεία και την οικονοµία µόνο οργή µπορεί να
προκαλέσει το γεγονός ότι η Κυβέρνηση επιλέγει να επανέλθει
στο νοµοθετικό έργο µε ένα νοµοσχέδιο που διαλύει το περιβάλ-
λον, χαρίζοντας τη γη, το νερό και τον αέρα της χώρας στα µε-
γαλύτερα συµφέροντα. 

Απ’ όλα τα τερατουργήµατα αυτού του νοµοσχεδίου, θα ήθελα
να σταθώ, από την πλευρά µου, σ’ ένα από τα µεγάλα σκάνδαλα
που περιλαµβάνει. Αυτό είναι της παράδοσης της Βορειοανατο-

λικής Χαλκιδικής στην «ELDORADO GOLD». 
Με το παρόν νοµοσχέδιο, η πολυπόθητη ασυδοσία, που επί

τόσα χρόνια επιζητούσε η εταιρεία, γίνεται πράξη. Χαρίζεται ασυ-
λία στην εταιρεία για όσα παράνοµα έχει κάνει και για όσα έχει
σχεδιάσει να κάνει. Με τρία άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου
και µε τον συνδυασµό τους, η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» µπορεί
πλέον να τρυπάει όπου θέλει, να πετάει ό,τι θέλει και όπου θέλει
να το πετάξει. 

Δεν σας έγινε µάθηµα η διπλή πληµµύρα στην Ολυµπιάδα
φέτος; Δεν προβληµατιστήκατε για το γεγονός ότι µέσα στην πε-
ριοχή της µεταλλευτικής δραστηριότητας οι επιθεωρητές περι-
βάλλοντος ανακαλύπτουν κάθε τόσο παρανοµίες, εστίες τοξικής
ρύπανσης και αυθαίρετες παρεµβάσεις, που οδηγούν σε πληµ-
µύρες ρεµάτων, σε καταστροφή υδάτων και σε υποβάθµιση του
περιβάλλοντος και της ζωής της Χαλκιδικής; Δεν σας κάνουν αί-
σθηση οι ρηγµατώσεις σε δεκάδες κτήρια στη Στρατονίκη ούτε
σας συγκινούν οι απόκοσµες εικόνες από την παραλία του Στρα-
τωνίου µε τις µαύρες κηλίδες στην άµµο; 

Τίποτα από όλα αυτά δεν σας προβληµατίζει και συνεχίζετε να
υποστηρίζετε την κοροϊδία και τον εµπαιγµό από τους εκπροσώ-
πους του Συνδέσµου Μεταλλευτικών Επιχειρήσεων ότι οι εξορύ-
ξεις µετάλλων σε περιοχές «NATURA» είναι -λέει- συµβατές µε
την προστασία του περιβάλλοντος;

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα προηγουµένως να λέτε, πόσο
αγαπάτε το περιβάλλον. Χαίροµαι γι’ αυτό. Παίρνω την πρωτο-
βουλία, λοιπόν, να σας καλέσω στη Χαλκιδική, εσάς και τους
Υφυπουργούς σας, για διακοπές, στον Κοκκινόλακα, στη Στρα-
τονίκη που τα κτήρια είναι έτοιµα να πέσουν. Σας καλώ να έρθετε
στις Σκουριές. Είστε καλεσµένος. 

Θα σας περιµένουµε, κύριε Υπουργέ. 
Ας επιστρέψω, λοιπόν, στην εντύπωση που αποκόµισε κανείς

από τη συζήτηση στην επιτροπή. Η εντύπωση είναι ότι το σύνολο
της ηγεσίας του Υπουργείου Περιβάλλοντος, και ο Υπουργός και
Υφυπουργοί, είναι, όχι απλά φιλικά διακείµενοι στα αιτήµατα της
«ELDORADO GOLD», αλλά εµφανίζονται απολύτως πρόθυµοι να
τα προωθήσουν και µε ζήλο, µάλιστα, κουρελιάζοντας κάθε έν-
νοια πολιτικής και ηθικής δεοντολογίας.

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος σε αυτή τη συζήτηση στην επι-
τροπή λειτούργησε ως Γραφείο Τύπου της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ». Αυτό που κάνετε µε το παρόν νοµοσχέδιο θα αποβεί
ολέθριο για τη Χαλκιδική. Με τον συνδυασµό των άρθρων 1 και
4 δίνετε τη δυνατότητα στην «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» να εξαπα-
τήσει νόµιµα πλέον το δηµόσιο και να µην εφαρµόσει τις υπο-
χρεώσεις, που είχε αναλάβει µε τη σύµβαση του 2011. Όλοι
γνωρίζουν ότι στη συγκεκριµένη εταιρεία δεν αρέσει καθόλου να
πληρώνει για έργα περιβαλλοντικής αποκατάστασης, ότι δεν
θέλει να πληρώνει για την ασφάλεια εγκαταστάσεων και προσω-
πικού και ότι δεν θέλει να τηρεί δεσµεύσεις, σε σχέση µε τον
τρόπο παραγωγής. Αυτός είναι και ο λόγος, που σας έχει υπα-
γορεύσει µία νέα σύµβαση, η οποία την απαλλάσσει από όλα όσα
υποκριτικά υποστηρίζατε ότι θα υλοποιήσει το 2011, τότε που
κόπτονταν να της παραχωρηθεί η µεταλλευτική περιοχή για να
αρπάξει τις Σκουριές, για να αρπάξει τη Χαλκιδική από τα χωρά-
φια, από τους ανθρώπους της, για να αρπάξει από τον Κάκαβο. 

Με τα άρθρα λοιπόν, αυτά η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» µπορεί
χωρίς διατυπώσεις να παρατείνει και να τροποποιήσει την από-
φαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων που είχε λάβει το 2011.
Το δηµόσιο και το Υπουργείο Περιβάλλοντος µε τις διατάξεις
αυτές δεν θα έχουν καν το δικαίωµα να ελέγξουν τους ισχυρι-
σµούς της εταιρείας, αλλά θα υποχρεούνται απλώς να προσυ-
πογράφουν ό,τι εκείνη ζητάει προς το συµφέρον της.

Για το άρθρο 4, συγκεκριµένα, σας εγκαλεί και η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής και σας ζητάει να το διορθώσετε. Διότι µε
τη διατύπωση που έχετε, τώρα, καταργείτε την έννοια του δηµο-
σίου ελέγχου πάνω σε πολύ προβληµατικές επιχειρήσεις, όπως
είναι η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ».

Το συγκεκριµένο άρθρο έρχεται σε αντίθεση και µε το Σύν-
ταγµα, αλλά και µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Δεν πρόκειται να
σας αφήσουµε να το περάσετε και να το εφαρµόσετε τόσο εύ-
κολα, όσο νοµίζετε.

Το άλλο µεγάλο δώρο προς την «ELDORADO» είναι φυσικά,
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το άρθρο 119. Ακούσαµε τον εκπρόσωπο των µεταλλευτικών
εταιρειών και τον αρµόδιο Υφυπουργό, ο οποίος φαίνεται ότι
είναι ο προνοµιακός συνοµιλητής της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» να
αλληλοσυγχαίρονται. Έχετε καταλάβει, τι κάνετε µε αυτό το
άρθρο; Καταργείτε την υποχρέωση αδειοδότησης του ΧΥΤΕΑ
Κοκκινόλακα, ο οποίος σύµφωνα µε τους ελεγκτές περιβάλλον-
τος δεν έχει στεγανοποιηθεί, όπως θα έπρεπε. Και δίνετε πρά-
σινο φως στην εταιρεία, µε µία πολύ απλή γνωστοποίηση, να
πετάει ό,τι θέλει, όπως θέλει, όπου θέλει µέσα σε µία περιοχή
πενήντα πέντε χιλιάδων στρεµµάτων, µε µία απλή γνωστοποίηση.
Αν αυτό δεν είναι διάταξη µπανανίας, τότε τι είναι; 

Με το άρθρο αυτό, ανοίγετε την πόρτα στην «ELDORADO
GOLD» και για άλλες «Σκουριές». Εκµεταλλευόµενη τη διάταξη
αυτή περί υποχρέωσης γνωστοποίησης και όχι αδειοδότησης, η
εταιρεία θα µπορεί να ανοίγει και νέα µεταλλευτικά µέτωπα,
όπου θέλει µέσα στον χώρο που ελέγχει. 

Ξέρουµε όλοι ότι πολλές φορές, η εταιρεία έχει διώξει κακήν-
κακώς τους ελεγκτές περιβάλλοντος, που προσπάθησαν να την
ελέγξουν µέσα στη µεταλλευτική περιοχή, ενώ δεν έχει διστάσει
να τους απαξιώσει δηµόσια διαµέσου των στελεχών της σε κάθε
ευκαιρία.

Η µεταλλευτική αυτή η ζώνη µε το άρθρο 119 µεταβάλλεται
σε µία περιοχή που δεν ανήκει σε κανένα κράτος. Αυτή η ανά-
πτυξη είναι λατινοαµερικάνικου τύπου. Η κοινωνία της Χαλκιδικής
δεν την θέλει, κύριε Υπουργέ. Τι δεν καταλαβαίνετε; Το λέµε
τόσα χρόνια πια!

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Έχετε στο συρτάρι του Υπουργείου
σας τη νέα σύµβαση που θέλετε να υπογράψετε µε την «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ». Τη σύµβαση αυτή, εδώ και τρεις µήνες, δεν τη
δηµοσιοποιείτε, αλλά νοµοθετείτε πονηρά, για να της στρώσετε
τον δρόµο.

Εµείς σας προειδοποιούµε ότι οποιαδήποτε ελάφρυνση όρων
προς την εταιρεία, οποιαδήποτε παραχώρηση δεν πρόκειται να
γίνει αποδεκτή και θα την προσβάλλουµε µε κάθε νόµιµο και θε-
σµικό µέσο. 

Σας λέµε, λοιπόν, να φανερώσετε τώρα τι θα σας ζητάει η εται-
ρεία και να µην υπογράψετε τίποτα που θα δεσµεύει σκανδαλω-
δώς το δηµόσιο, γιατί θα λογοδοτήσετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ να τηρήσουµε τους χρό-
νους. Βλέπετε ότι η ώρα είναι 20.15’. Θα έρθει άλλος Υπουργός
στις 21.00’. Σας παρακαλώ, να προλάβουµε. Μη χρειαστεί να κό-
ψουµε κανέναν ή να κλείσω κάποιο µικρόφωνο. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να πω και από το Βήµα αυτό ένα µεγάλο ευχα-

ριστώ σε όλους εκείνους, που έδωσαν τη δική τους µάχη, για να
µπορούµε εµείς να µένουµε ασφαλείς στα δικά µας σπίτια. 

Μέχρι σήµερα, λοιπόν, το µεγάλο µας στοίχηµα ήταν το να µεί-
νουµε σπίτι. Το στοίχηµα πλέον των επόµενων ωρών, των επόµε-
νων ηµερών, των επόµενων εβδοµάδων είναι πιο δύσκολο, είναι
πιο σύνθετο, είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Το στοίχηµα πλέον είναι
να µείνουµε ασφαλείς. Πάλι όµως, θα τα καταφέρουµε σε όλες
τις µάχες που έχουµε πλέον µπροστά µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πλέον καθαρό ότι η κοι-
νωνία περιµένει πια από την πολιτική, αλλά και από τους πολιτι-
κούς διαφορετικά πράγµατα από αυτά τα οποία ενδεχοµένως να
περίµενε στο παρελθόν. Δεν είµαστε πλέον αναγκασµένοι να
συµφωνούµε, αλλά είµαστε υποχρεωµένοι να συζητούµε, γιατί
έχουµε έναν κοινό στόχο: µια πραγµατικά πράσινη πολιτική, φυ-
σικά µε τελικό στόχο µια βιώσιµη ανάπτυξη. 

Οι συνθήκες λοιπόν, έχουν ωριµάσει για αποτελεσµατικές,
αλλά και τολµηρές πολιτικές. Στα ζητήµατα προστασίας του πε-
ριβάλλοντος, ίσως πλέον ήρθε το πλήρωµα του χρόνου. Ίσως
πλέον, ήρθε η αναγνώριση ότι όλες οι προκλήσεις αυτές πρέπει
να αντιµετωπιστούν χωρίς καθυστέρηση και ότι αυτή είναι συν-

θήκη επιβίωσης, όχι πλέον µόνο για τη χώρα, αλλά και για τον
πλανήτη συνολικά.

Αυτή, λοιπόν, η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, τηρεί τις υποσχέσεις της για
την ενίσχυση της βιώσιµης και της αειφόρου οικονοµίας, για τον
ορθολογισµό της λειτουργίας του κράτους και για µια αποτελε-
σµατική προστασία των δηµοσίων αγαθών.

Με το παρόν λοιπόν, νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αναδεικνύεται πρωτίστως αυτό. Η Κυβέρνηση εκπληρώνει
µε συνέπεια τους στόχους, που είχε θέσει.

Ποιοι είναι αυτοί οι στόχοι; Ανάπτυξη µε ορθολογική αξιοποί-
ηση και ταυτόχρονη αποτελεσµατική προστασία του περιβαλλον-
τικού πλούτου και παράλληλα απλοποίηση διαδικασιών,
µεγαλύτερη σαφήνεια ρυθµίσεων και εξάλειψη των αγκυλώσεων,
µε στόχο την απελευθέρωση δυνάµεων σε κρίσιµες παραγωγικές
δραστηριότητες. Στον πυρήνα, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχε-
δίου είναι η ισορρόπηση της αποτελεσµατικής προστασίας των
περιβαλλοντικών αγαθών, αλλά και της παραγωγικής αξιοποί-
ησης των πόρων προς όφελος και των τοπικών κοινωνιών και της
τοπικής οικονοµίας.

Το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει νέες ρυθµίσεις, συχνά ανατρε-
πτικές -θα έλεγα- µε στόχο να επιτευχθεί η εξισορρόπηση της
προστασίας του περιβάλλοντος, αλλά και των παραγωγικών δρα-
στηριοτήτων σε κρίσιµα πεδία, όπως περιβαλλοντικοί όροι πα-
ραγωγικών δραστηριοτήτων, ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
διαχείριση περιοχών, χαρακτηρισµός δασικών εκτάσεων και όροι
δραστηριοτήτων εντός αυτών, επιπλέον χρήσεις γης σε ειδικές
περιοχές και διαχείριση των αποβλήτων.

Σαφώς, η ισορρόπηση είναι ένα δύσκολο στοίχηµα. Είναι ένα
πολυπαραγοντικό πρόβληµα, που συχνά απαιτεί διαφορετικές
λύσεις ανά πεδίο ή ανά περιοχή της χώρας. Σαφώς, σε αρκετά
πεδία, όπως στις ΑΠΕ ή και στη διαχείριση των αποβλήτων είναι
διαφορετικές οι όλες απαιτήσεις εφαρµογής µεταξύ νησιωτικής
και ηπειρωτικής Ελλάδας.

Σε κάθε περίπτωση, στο παρόν νοµοσχέδιο έχει γίνει σοβαρή
και υψηλού επιπέδου αξιολόγηση όλων των κρίσιµων παραµέ-
τρων και έχουν γίνει σταθµίσεις σε πολλά καίρια πεδία. Ωστόσο,
στο δύσκολο αυτό στοίχηµα ισορρόπησης της περιβαλλοντικής
προστασίας και της βιώσιµης αξιοποίησης των πόρων µπορεί να
χρειαστεί -θα έλεγα- παρακολούθηση και επαγρύπνηση όλων
όσων θα κληθούν να εφαρµόσουν τον επικείµενο νόµο και ίσως
σε κάποια σηµεία να χρειαστούν βελτιώσεις.

Το µείζον, όµως, είναι ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
αλλάζει σελίδα. Αλλάζει τη βαρύτητα των όλων πραγµάτων, ανα-
τρέποντας τη χρόνια προσέγγιση του κράτους συνολικά στα
πράγµατα. Η βαρύτητα δίνεται πλέον στην ουσία και όχι στη δια-
δικασία. Γίνονται τοµές σε θεσµούς, αλλά και σε πολλές διαδι-
κασίες.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, η Κυβέρνηση δίνει τολµηρές
λύσεις για την επίλυση χρόνιων προβληµάτων στον τρόπο λει-
τουργίας των θεσµών. Κεντρικοί άξονες του υφιστάµενου νοµο-
σχέδιο δεν είναι µόνο η επιτάχυνση και η απλοποίηση
διαδικασιών, αλλά και η εµπιστοσύνη στον πολίτη. Δίνουµε, λοι-
πόν, βαρύτητα στη γρήγορη επίλυση ζητηµάτων, δείχνοντας εµ-
πιστοσύνη στους πολίτες, στους επιχειρηµατίες, αλλά και στους
ιδιώτες επαγγελµατίες. Σε αρκετά πεδία εµπιστευόµαστε τους
ιδιώτες επαγγελµατίες για την υποστήριξη γνωµοδοτικών και
άλλων λειτουργιών.

Επιπλέον, διασυνδέονται υπηρεσίες και µητρώα και αξιοποι-
ούνται τεχνολογικά εργαλεία για διασταυρώσεις στοιχείων, ώστε
η όλη διοίκηση να ελέγχει αυτεπάγγελτα στοιχεία που µέχρι
τώρα ζητούσαµε από τους ενδιαφερόµενους πολίτες ή τους επι-
χειρηµατίες να αποδείξουν.

Στο παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και
κλείνω- αναδεικνύεται για άλλη µια φορά ότι η παρούσα Κυβέρ-
νηση έχει στόχο να λύσει προβλήµατα και να απελευθερώσει δυ-
νάµεις, αποσκοπώντας σε µια µεταρρυθµιστική τοµή στην
κατεύθυνση της βιώσιµης ανάπτυξης, επιλύοντας και βελτιώνον-
τας προβλήµατα δεκαετιών.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, σας καλώ να υπερψηφί-
σετε το παρόν νοµοσχέδιο.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα τη Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Φόρτωµα και για την τήρηση του χρόνο. Οι εκκλήσεις µου
εισακούστηκαν µόνο από τον κ. Φόρτωµα, που είναι από τις Κυ-
κλάδες.

Κύριε Κεγκέρογλου, είναι η σειρά σας. Έχω κάνει πολλές εκ-
κλήσεις -επειδή δεν ήσασταν µέσα- για τον χρόνο. Σας παρα-
καλώ πολύ κι εσάς. Έχουµε µετά συζήτηση κοινοβουλευτικού
ελέγχου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλ-
λαγής, για έξι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, τα έξι λεπτά είναι σηµαντικός χρόνος, αλλά
αρκεί να ήταν για όλους. Τα κουβαρνταλίκια ξεκίνησαν το πρωί
από το Προεδρείο και πρέπει να συµµορφωθείτε, σύµφωνα µε
τον κανόνα που πρέπει να είναι ενιαίος για όλους τους οµιλητές.
Αύριο που στριµώχνουν τα πράγµατα πιστεύω το πρωί να µην
έχουµε κουβαρντάδες, «large» Προέδρους οι οποίοι να αφήνουν
χρόνο εννιά, δέκα και δεκαπέντε λεπτά. Αλλά και εγώ τώρα αναγ-
κάστηκα να χαραµίσω από τον χρόνο µου, για να πω ότι δεν κά-
νετε καλά τη δουλειά σας, όχι εσείς προσωπικά, αλλά γενικότερα
το Προεδρείο. Να µας επιτρέπετε, εµάς που σας εκλέξαµε, να
ακούτε και την κριτική αυτή. Δεν κάνετε καλά τη δουλειά σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Επειδή είναι καλοπρο-
αίρετη, την ακούµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν
είναι για τα πρόσωπα. Είναι, δυστυχώς, ότι έτσι έχουµε µάθει.

Συζητάµε ένα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο, που έχει να κάνει µε
τον άνθρωπο, τη φύση, το µέλλον, µε τον άνθρωπο και τον κόσµο
του. Άρα, πρέπει να είναι σύµφυτο µε την έννοια της βιωσιµότη-
τας, αλλά και µε την έννοια της κοινωνικής δικαιοσύνης.

Όταν, πριν πολλά χρόνια, µιλήσαµε πρώτη φορά για πράσινη
ανάπτυξη, τότε από την Πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας µάς
είπαν «πράσινα άλογα». Είναι, λοιπόν, µια θετική εξέλιξη το ό,τι
µετά από δύο δεκαετίες ίσως, έρχονται να µας πουν: «Μα κι εµείς
της πράσινης ανάπτυξης είµαστε». Το άκουσα από πολλούς συ-
ναδέλφους και µάλιστα, από κάποιος που τότε ήταν οι εκφρα-
στές του «πράσινα άλογα» από το Βήµα της Βουλής. Είναι θετική
εξέλιξη. Όµως, είναι πράγµατι έτσι;

Πέρα από προσωπικές απόψεις είτε του Υπουργού είτε των
συναδέλφων, να δούµε αν η πολιτική αυτή έχει τα στοιχεία εκείνα
που πρέπει να έχει η πράσινη ανάπτυξη, που αφορά τον άν-
θρωπο και τον κόσµο του, δηλαδή το στοιχείο της βιωσιµότητας
και το στοιχείο της κοινωνικής δικαιοσύνης. Να δούµε, γιατί ο κύ-
ριος Υπουργός και η Κυβέρνηση γενικότερα, είχε επιλέξει την
εύκολη αντιπαράθεση µε τον λαϊκισµό του ΣΥΡΙΖΑ και τι τη βο-
λεύει. Τη βολεύει να κάνει αντιπαράθεση µε τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί του
λέει: «Και εσείς τα ίδια κάνατε», «εσείς τα κάνατε χειρότερα» ή
τέτοιες εκφράσεις. 

Δεν πρόκειται, όµως, περί αυτού. Το διακύβευµα δεν είναι αν
υπάρχει µια πεπατηµένη και πρέπει να την ακολουθήσουµε, αλλά
ποιες αλλαγές πρέπει να γίνουν, ούτως ώστε να συγχρονιστεί ο
κόσµος µας, να συγχρονιστεί η χώρα µας µε τις ανάγκες που
προκύπτουν από τη µια µεριά, τόσο από τους νέους κινδύνους
που αναδεικνύονται, όπως είναι η πανδηµία που µας υποχρεώνει
να αλλάξουµε µυαλά και να βάλουµε τον άνθρωπο και τον κόσµο
του στο επίκεντρο των πολιτικών µας και από την άλλη να ξανα-
θυµηθούµε τις δηµόσιες αξίες, να ξαναθυµηθούµε τα κοινωνικά
αγαθά, να ξαναθυµηθούµε ότι υπάρχουν και οι επόµενες γενιές
από τις οποίες έχουµε δανειστεί τούτο τον κόσµο.

Έτσι, λοιπόν, για να περάσω στα συγκεκριµένα, η πράσινη
ανάπτυξη συνδέεται µε την τοπικότητα, µε την τοπική κοινωνία,
µε τους ανθρώπους της κάθε τοπικής κοινωνίας, µε τους αγρό-
τες, µε τους ανθρώπους της υπαίθρου και δεν µπορεί να υπάρξει
χωρίς αυτούς. Με αυτούς και µε άλλους φυσικά ναι, αλλά όχι
χωρίς αυτούς.

Το λέω αυτό, διότι η φιλοσοφία της Κυβέρνησης σήµερα, που
εκφράζεται και από αυτό το νοµοσχέδιο, δεν λαµβάνει υπόψιν
τις τοπικές κοινωνίες, τους τοπικούς ανθρώπους και δεν είναι
µόνο η σηµερινή Κυβέρνηση. Αυτό είναι φαινόµενο και του πα-
ρελθόντος, ακόµα και από τις κυβερνήσεις τις δικές µας, µε

άρθρα και διαδικασίες, που παραγκώνιζαν την τοπική κοινωνία.
Σήµερα αυτό δεν επιτρέπεται µετά την εµπειρία τόσων χρόνων.

Βεβαίως, είναι εύκολο να αντιπαρατεθείς, παραδείγµατος
χάριν, στον κ. Βούτση, ο οποίος σήµερα είπε: «Μα, µε αυτό το
νοµοσχέδιο θέλετε να επανεκκινήσετε την οικονοµία». Εύκολο
είναι, ο κ. Χατζηδάκης να πει από την άλλη: Ναι, θέλουµε να την
επανεκκινήσουµε. Αυτό δεν είναι κατηγορία, δεν είναι ψόγος.
Άρα, του διευκολύνει το έργο.

Την επανεκκινούν όµως, µε τους κανόνες, που έχουν να κά-
νουν µε τη βιωσιµότητα και µε τον άνθρωπο, αλλά και µε την κοι-
νωνική δικαιοσύνη; Όχι. Και εξηγούµαι, µε πολλή συντοµία σε
συγκεκριµένα άρθρα. 

Με τα άρθρα 17 και 24, ενισχύονται οι µεγάλοι παραγωγοί, οι
µεγάλοι επενδυτές µάλλον, που δεν έχουν σχέση µε την τοπική
κοινωνία, ακόµα και σε περιουσίες που ανήκουν σε άλλους. 

Εδώ υπάρχει µία παραδοξότητα. Το κόµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που πιστεύει στην ιδιοκτησία, λέει ότι µπορεί κάποιος να
βγάλει άδεια χωρίς να είναι ιδιοκτήτης, χωρίς να ρωτήσει τον
ιδιοκτήτη, «γράφοντάς» τον κανονικά και η πολιτεία να τον ανα-
γνωρίζει και να τον χρηµατοδοτεί κιόλας να κάνει έργο σε ξένη
περιουσία. Περί αυτού πρόκειται, για τις αδειοδοτήσεις που δεν
ζητούν τίτλους κυριότητας. Αυτή δεν είναι απλοποίηση της δια-
δικασίας. Αυτά είναι δώρα. 

Το κράτος διανέµει δικαιώµατα µε το άνοιγµα της αγοράς της
«πράσινης» ενέργειας. Τι κανόνες οφείλει να τηρήσει για τη δια-
νοµή δικαιωµάτων; Να έχει ίσους όρους, τουλάχιστον ίσους
όρους για όλους, αν όχι -για µας- θετική σκοπιµότητα να στηρίξει
τους αδύναµους, να µπορεί το νοικοκυριό, να µπορεί ο αγρότης,
να µπορεί ο βιοτέχνης, να µπορεί ένας εργαζόµενος, να µπορεί
ένας δήµος περιφερειακός να συµµετέχει στο άνοιγµα της αγο-
ράς «πράσινης» ενέργειας και να επενδύσει. Αν δεν µπορεί να το
κάνει µόνος, να το κάνει µέσα από τον συνεταιρισµό, µέσα από
την ενεργειακή κοινότητα. 

Υπάρχει σήµερα το θεσµικό πλαίσιο για τις ενεργειακές κοινό-
τητες. Δυστυχώς υποβαθµίζεται, κύριε Υπουργέ. Τους πάτε σε
δεύτερη µοίρα, επιβάλλετε αναδροµικά αύξηση των τελών για
να κάνουν επενδύσεις, ενώ τι θα έπρεπε να κάνει µια κυβέρνηση
που πιστεύει πράγµατι στην «πράσινη» ανάπτυξη, την «πράσινη»
ενέργεια; Να βγάλει ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο, το οποίο να
αξιοποιήσουν δήµοι, φορείς, αλλά και νοικοκυριά και πρόσωπα,
όλοι οι πολίτες, προκειµένου να µπορέσουν να επενδύσουν µέσα
από τα συλλογικά σχήµατα στην «πράσινη» οικονοµία.

Άλλο άρθρο εκτός από τα άρθρα 17 και 24, τα οποία θα κατα-
ψηφίσουµε και θα θέσουµε και σε ονοµαστική ψηφοφορία, είναι
το άρθρο 20 που αφορά τη ΡΑΕ και τον παραγκωνισµό της. Λέει
για κάποια θέµατα. Η ΡΑΕ µπορεί να πηγαίνει στην άκρη και να
βγάζει απόφαση ο Υπουργός. Όχι, θα κάνουµε ονοµαστική ψη-
φοφορία και σε αυτό. Το λέω γιατί έχουν καταθέσει αίτηση ονο-
µαστικής ψηφοφορίας και άλλα κόµµατα, αλλά όχι γι’ αυτά τα
άρθρα. Έχουν βάλει σε κάτι περιφερειακά θεµατάκια.

Το άρθρο 27, αναφέρεται στον ΟΦΥΠΕΚΑ. Ονοµαστική ψηφο-
φορία και σε αυτό. Κρατικοποιεί ουσιαστικά µια διαδικασία η
οποία πρέπει να έχει και το κοινωνικό στοιχείο, την τοπικότητα,
την περιφερειακότητα. Την κάνει συγκεντρωτική κρατική υπηρε-
σία. 

Άρθρα 44 και 46. Στις περιοχές «NATURA» εισάγει το «µπείτε
σκύλοι, αλέστε». Βέβαια, υπάρχει εύκολη αντιπαράθεση µε τον
ΣΥΡΙΖΑ, διότι τις περιοχές, για παράδειγµα, για εξόρυξη υδρο-
γονανθράκων τις είχε αδειοδοτήσει ο ΣΥΡΙΖΑ και έρχεται τώρα
και λέει «µα, γιατί θέλετε να διευκολύνετε τη διαδικασία εξόρυ-
ξης;» στις περιοχές αυτές που εκείνοι έδωσαν τις άδειες. Γι’ αυτό
σας είπα ότι σας ευνοεί η αντιπολίτευση που κάνει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, διότι δεν µπορεί, δεν έχει τη δυνατότητα σήµερα
να αντιπαρατεθεί επί της ουσίας, πολιτικά και για το συµφέρον
του τόπου, γιατί τα είχε κάνει πράγµατι µπάχαλο και χειρότερα. 

Άρθρο 93. Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, όπως αποσύρατε –και
κάνατε πολύ σωστά- για περαιτέρω διαβούλευση αυτά που πρέ-
πει να ισχύουν για το κέντρο της Αθήνας, αποσύρετε και το
άρθρο 93 σε σχέση µε τους φορείς για τα νησιά. Το Σύνταγµά
µας λέει το εξής απλό πράγµα: «Όταν ψηφίζετε έναν νόµο ή ένα
προεδρικό διάταγµα ή εκδίδετε µια κανονιστική πράξη ή υπουρ-
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γική απόφαση κ.λπ., θα λαµβάνετε υπόψη σας τη νησιωτικότητα,
την ιδιαιτερότητα των νησιών». Αυτό το απλό µας λέει.

Δεν το κάνετε εδώ στο άρθρο 93. Ορισµένοι φορείς πάνε
καλά, όπως στην Κεφαλλονιά. Πάµε να τους χαλάσουµε. Και εκεί
που πάνε να δώσουν λύση, που ξέµπλεξαν από το τριπλό δυστύ-
χηµα, να έχουν δήµαρχο ΣΥΡΙΖΑ, περιφερειάρχη ΣΥΡΙΖΑ και κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, πάτε εσείς να τους µπλέξετε ξανά. Ε, όχι! Να
ξεµπλέξουν κάποτε από όλα αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ερχόµαστε στο άρθρο 110, που είναι το τελευταίο. Παραχω-

ρείτε άδειες, προβλέπετε τις αδειοδοτήσεις για εξορυκτικές δια-
δικασίες χωρίς καν τη γνωµοδότηση των ΟΤΑ. Είναι µια σειρά
άρθρα, τα οποία δυστυχώς ενισχύουν την άποψη αυτών που λένε
ότι σήµερα η προτεραιότητα δεν ήταν να υπάρξει µία βιώσιµη
λύση, µε ανάπτυξη της χώρας µας, αξιοποιώντας µε ορθολογικό
τρόπο τον φυσικό πλούτο που έχει και τις δυνατότητες, αλλά το
να δοθούν πραγµατικά δικαιώµατα, να διανεµηθούν δικαιώµατα
στους ισχυρούς. 

Η διανοµή δικαιωµάτων είναι βασική αρχή, κατά την άποψή
µας. Πρέπει να διακρίνεται από τη δικαιοσύνη, από το αίσθηµα
της ηθικής, γιατί και περί ηθικής πρόκειται εδώ, να µην δίνουµε
ουσιαστικά το δικαίωµα στους αδύναµους και σε αυτούς που
ανήκουν στα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα να συµµετάσχουν
στην ανάπτυξη ενός τόπου µε το άνοιγµα αυτής της αγοράς. 

Προανήγγειλα ότι τα άρθρα 17, 20, 24, 27, 44, 46, 93 και 110
θα τεθούν στο ονοµαστική ψηφοφορία στην αυριανή διαδικασία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Βα-

σίλειος Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θέλω πρώτα από όλα, να εκφράσω τη χαρά µου, που
επιστρέφω στο Μέγαρο της Βουλής και την Αίθουσα της Ολοµέ-
λειας, ύστερα από σχεδόν ενάµιση µήνα. Είµαι αισιόδοξος ότι η
προσπάθεια να ξαναβρούµε τον βηµατισµό µας θα είναι το ίδιο
επιτυχηµένη, όπως ήταν η µέχρι σήµερα διαχείριση των συνε-
πειών της πανδηµίας. Όλοι µας καλούµαστε να προσαρµο-
στούµε στη νέα κατάσταση. Είναι πολλά αυτά που έχουν αλλάξει
τους τελευταίους µήνες, αλλά και πρόκειται να αλλάξουν στο
µέλλον. 

Αυτό που δεν είδαµε ωστόσο να αλλάζει, είναι ο τρόπος που
αντιπολιτεύεται ο ΣΥΡΙΖΑ, ένας τρόπος που πλέον του έχει γίνει
δεύτερη φύση, όπως φάνηκε άλλωστε στη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου στις επιτροπές. Ακούστηκαν πάλι τα ίδια, µονότονα, στε-
ρεότυπα, για παράδοση του περιβάλλοντος σε επιχειρηµατίες
και κερδοσκόπους, για εξυπηρέτηση συµφερόντων, για ανάλγη-
τους νεοφιλελεύθερους, για παραβίαση του Συντάγµατος και
της κοινοτικής νοµοθεσίας, για κλείσιµο του µατιού σε ψηφοφό-
ρους. 

Ακούστηκαν επίσης πολλά για τη διαδικασία, ότι η διαµόρ-
φωση κρίσιµων διατάξεων έγινε µε συνοπτικές διαδικασίες,
κρυφά, χωρίς διαβούλευση και ότι ο τρόπος µε τον οποίον συζη-
τιέται και ψηφίζεται είναι αντικοινοβουλευτικός και αντιδηµοκρα-
τικός, ότι στην ακρόαση έπρεπε να συµµετάσχουν περισσότεροι
από εκατό φορείς, λες και είναι εφικτό ή σύµφωνο µε τον Κανο-
νισµό της Βουλής.

Έγινε περισσότερη κουβέντα για τη διαδικασία, λιγότερη και
ελάχιστη εποικοδοµητική κουβέντα για την ουσία. Γιατί η ουσία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι
απόλυτα σύµφωνο µε βασικούς στόχους αυτού, που λέγεται
«βιώσιµη ανάπτυξη», στόχους που ορίζονται στην ατζέντα 2030
του ΟΗΕ και η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει δεσµευτεί να πετύχει µε
τις πολιτικές της.

Η δέσµευσή µας σε ένα µοντέλο βιώσιµης ανάπτυξης διατρέ-
χει όλο το νοµοσχέδιο. Υπηρετείται η οικονοµική ανάπτυξη χωρίς
αποκλεισµούς, µε το βλέµµα στην ευηµερία και των µελλοντικών
γενιών. Με αυτόν τον στόχο δηµιουργούµε εκείνες τις συνθήκες
που διευκολύνουν τις επενδύσεις και θα δηµιουργήσουν περισ-

σότερες και καλύτερες θέσεις εργασίας, χωρίς να βλάπτεται το
περιβάλλον, τις πιο γρήγορες και πιο απλές διαδικασίες περιβαλ-
λοντικής αδειοδότησης, την επιτάχυνση των αδειοδοτήσεων για
την παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές. 

Ενθαρρύνοντας µάλιστα τις επενδύσεις σε ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, υπηρετούµε έναν άλλο στόχο της βιώσιµης ανάπτυ-
ξης, που είναι και στρατηγικός στόχος του νέου αναπτυξιακού
µοντέλου της χώρας µας, τη σταδιακή απολιγνιτοποίηση και την
παραγωγή καθαρής ενέργειας, µε σηµαντικά µειωµένη έως και
µηδενική επιβάρυνση για το περιβάλλον. 

Υπηρετείται ακόµα ο στόχος της υπεύθυνης διαχείρισης του
φυσικού περιβάλλοντος των νερών µας και των δασών µας. Σε
αυτό συµβάλλουν οι ξεκάθαροι και οριζόντιοι κανόνες για τις τέσ-
σερις ζώνες των περιοχών «NATURA», αλλά και το νέο πλαίσιο
για τη διαχείριση των προστατευόµενων περιοχών, που παρέχει
και µηχανισµούς για την καλύτερη προστασία τους. 

Υπηρετείται επίσης η βιώσιµη παραγωγή και κατανάλωση µε
την καλύτερη διαχείριση απορριµµάτων και άλλων αποβλήτων,
αλλά και µε τη σωστή εφαρµογή της ευρωπαϊκής οδηγίας για να
περιοριστεί η χρήση της πλαστικής σακούλας. 

Υπηρετείται, τέλος, ο στόχος της βιώσιµης ανάπτυξης, που
αφορά τη µείωση των εκποµπών αερίων, ώστε να πάµε σε µια οι-
κονοµία χαµηλών εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα. Σε αυτό το
πλαίσιο γίνεται και η ενσωµάτωση στο ελληνικό δίκαιο κοινοτικής
οδηγίας για την ενεργειακή απόδοση των κτηρίων. 

Από αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται σαφές ότι
αυτό που θέλουµε να πετύχουµε είναι η προστασία του περιβάλ-
λοντος µε αναπτυξιακή διάσταση. Γι’ αυτό και είναι άστοχο αυτό
που γράφτηκε στο υπόµνηµα µιας αναγνωρισµένης περιβαλλον-
τικής οργάνωσης ότι το νοµοσχέδιο δεν έχει ξεκάθαρο στίγµα.
Έχει στίγµα και αυτό είναι κρυστάλλινο. 

Καταλαβαίνω την αµηχανία των συναδέλφων της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, γιατί βλέπουν µια κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας να κάνει τη διαφορά εκεί που εκείνοι δεν κατάφεραν ή
δεν προσπάθησαν καν. Γιατί παρ’ ότι αυτοχαρακτηρίζονται ως η
«Αριστερά της Οικολογίας», δεν έδωσαν λύσεις στη διαχείριση
των απορριµµάτων στην Αττική και σε άλλες περιοχές της Ελλά-
δας. Γιατί δεν προχώρησαν σε γενναίες αποφάσεις για την απο-
λιγνιτοποίηση. Γιατί δεν αντιµετώπισαν αποτελεσµατικά τις
καθυστερήσεις στην αδειοδότηση των ΑΠΕ. Γιατί δεν έτρεξαν τις
περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις, αποθαρρύνοντας µεγαλύτε-
ρους και µικρότερους επενδυτές. Γιατί ανέχθηκαν το άναρχο και
αυθαίρετο καθεστώς χρήσεων γης στις περιοχές «NATURA».
Γιατί δεν προσαρµόστηκαν στο κοινωνικό περιβαλλοντικό δίκαιο
και έσυραν τη χώρα στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Γιατί επέλεξαν
την αντισυνταγµατική και αντιπεριβαλλοντική ρύθµιση των οικι-
στικών πυκνώσεων. 

Με τέτοιο αµαρτωλό παρελθόν, µε τέτοιες φτωχές επιδόσεις
σε έναν χώρο, που θεωρείτε ότι παίζετε εντός έδρας, είναι κατα-
νοητή η αµηχανία σας. Είναι αναµενόµενη η προσπάθειά σας να
πετάξετε την µπάλα στην κερκίδα, να κάνετε κριτική εκτός θέµα-
τος, να καταλαβαίνετε ό,τι σας βολεύει ότι καταλάβατε. 

Εµείς δεν θα σας ακολουθήσουµε. Θα συνεχίσουµε να µιλάµε
για την ουσία, αλλά δεν θα σας χαρίσουµε τις εντυπώσεις. Ερ-
χόµαστε τώρα εδώ έτοιµοι από καιρό και λέµε ότι το νοµοθέτηµα
αυτό έρχεται να ανταποκριθεί σε ανάγκες του περιβάλλοντος,
σε ανάγκες της οικονοµίας, σε ανάγκες της κοινωνίας και το
κάνει σε απόλυτη ευθυγράµµιση µε το Σύνταγµα, µε το κοινοτικό
δίκαιο και φέρνοντας καλύτερες πρακτικές από άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους δύο τελευταίους µήνες οι
πολίτες µάς έκριναν για την ψύχραιµη και µεθοδική διαχείριση
µιας κρίσης δηµόσιας υγείας που δεν είχε προηγούµενο. Από
εδώ και πέρα, θα κρινόµαστε όλο και περισσότερο, όλο πιο αυ-
στηρά και για την ικανότητά µας να επανεκκινήσουµε την οικο-
νοµία, να πιάσουµε ξανά το νήµα της ανάπτυξης και της
ευηµερίας που θα διαχέεται στους πολλούς. Αυτό κάνουνε και
µε αυτό το νοµοσχέδιο και ας στεναχωρούµε ορισµένους, επειδή
στα θέµατα του περιβάλλοντος τους βγήκαµε από τα αριστερά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Για ένα λεπτό, σας πα-
ρακαλώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας): Και λιγότερο, κύριε Πρόεδρε.

Παίρνω τον λόγο, για να πω απλώς στο Σώµα ότι καταθέτω ένα
πρώτο πακέτο νοµοτεχνικών βελτιώσεων -είκοσι τέσσερις νοµο-

τεχνικές βελτιώσεις- οι οποίες φαντάζοµαι ότι θα διανεµηθούν.
Βασικά, είναι σε αυτό το πακέτο νοµοτεχνικές βελτιώσεις στον

τοµέα της ενέργειας -όχι µόνο- αλλά και στον τοµέα του περι-
βάλλοντος. Επίσης, αρκετές από αυτές τις τεχνικές βελτιώσεις
λαµβάνουν υπόψη, όπως θα δείτε, παρατηρήσεις της Επιστηµο-
νικής Επιτροπής της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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12172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να διανε-
µηθούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή θα πρέπει να
προετοιµαστούµε και για πιθανή ονοµαστική ψηφοφορία και για
τις τοποθετήσεις κατά των άρθρων, θα θέλαµε να µας πείτε πε-
ρίπου πότε προβλέπετε να ολοκληρώσετε τις νοµοτεχνικές. Να
έχουµε µια ώρα για να προλάβουµε να δουλέψουµε, αν θα έρ-
θετε αύριο ή αν θα κάνετε τροποποιήσεις. στο άρθρο 99 δεν γνω-
ρίζω τελικά τι αφαιρέσατε. Οπότε θα θέλαµε να είναι
διευκρινισµένα όλα αυτά για να τοποθετηθούµε. 

Είπε ο Υπουργός ότι αποσύρει. Πρέπει να γνωρίζουµε όµως
τι. Πρέπει να διατυπωθεί στη Βουλή. Δεν έχει κανένα νόηµα το
ότι το είπε προφορικά. Καταλαβαίνετε. Πρέπει να κατατεθεί νο-
µοτεχνική, τροπολογία ή κάτι. Άρα καλά είναι να ξέρουµε και το
χρονοδιάγραµµα και το τι ακριβώς θα αποσυρθεί, γιατί είναι
απλά µια τοποθέτησή σας προφορική µέχρι στιγµής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας): Δεν µπορώ να σας πω µε ακρίβεια
πότε θα κατατεθούν αυτά. Δεν εξαρτάται από µένα. Δηλαδή είναι
µια νοµοτεχνική δουλειά που γίνεται πίσω από τις νοµοτεχνικές
αυτές διορθώσεις. Είναι η Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης,
η οποία, όπως ξέρετε, πάντοτε σε όλες τις κυβερνήσεις εγκρίνει.
Εποµένως, δεν είµαι απολύτως κύριος της διαδικασίας. Εµείς θα
προσπαθήσουµε, όσο νωρίτερα γίνεται, αλλά δεν µπορώ να σας
εγγυηθώ. Θα προσπαθήσω ό,τι καλύτερο. Κι εγώ έχω υπάρξει
Βουλευτής της Αντιπολιτεύσεως και αντιλαµβάνοµαι απολύτως
τον ρόλο σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για το άρθρο 99 κάτι συγκεκριµένο; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Εκείνο που αφορά το 99 είναι για τις διατάξεις
σε σχέση µε τις χρήσεις γης στο κέντρο της Αθήνας, ξενοδοχεία
κ.λπ..

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι όλο το 99. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Όχι, όχι.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μην γίνει παρανόηση. Απλά να ρυθ-

µιστεί αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Νι-

κόλαος Συρµαλένιος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

µιλήσω από τη θέση µου.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, µπαίνουµε σε µια στα-

διακή κανονικότητα, αλλά θα έλεγα ότι αυτή η σταδιακή κανονι-
κότητα για τη Βουλή θα έπρεπε να επιταχυνθεί και γι’ αυτό
παροτρύνω το Προεδρείο της Βουλής να πείσει την Κυβέρνηση
να οργανωθούν διαγνωστικά τεστ και στον χώρο της Βουλής και
για όλους τους Βουλευτές και για τους υπαλλήλους και για τους
συνεργάτες και σε όλους τους µεγάλους χώρους των επιχειρή-
σεων και στις υπηρεσίες να οργανωθούν αυτά τα τεστ, διότι δια-
φορετικά, θεωρώ ότι πάµε στα τυφλά. 

Εν πάση περιπτώσει, µπαίνω στο θέµα του νοµοσχεδίου. 
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, παρουσιάζετε ένα πολύ άθλιο και

περιβαλλοντοκτόνο νοµοσχέδιο, που έρχεται σε συνθήκες υπο-
λειτουργίας της Βουλής, αλλά και ουσιαστικού περιορισµού της
δηµοκρατίας. Παρ’ όλα αυτά, χιλιάδες πολίτες, λίγο πριν, στο
Σύνταγµα, διαδήλωσαν κατά του περιβαλλοντικού νοµοσχεδίου
και ζήτησαν την απόσυρσή του. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, να ψηφίσουµε σε συνθήκες νοµοθετικού
εξαναγκασµού και παραχάραξης της λαϊκής βούλησης αυτό το
νοµοσχέδιο, εφόσον υπάρχει και έχει εκδηλωθεί µια τόσο µεγάλη
αντίδραση εκ µέρους των άµεσα εµπλεκοµένων φορέων. 

Το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου έρχεται σε πλήρη αντιδια-
στολή µε την αναγκαιότητα επειγόντων µέτρων για την αντιµε-
τώπιση της κλιµατικής αλλαγής, αλλά και αυτής καθαυτής της
υγειονοµικής κρίσης, που σύµφωνα µε τη διεθνή επιστηµονική
κοινότητα είναι αποτέλεσµα και των αναπτυξιακών στρεβλώσεων
που υφίσταται ο πλανήτης τις τελευταίες δεκαετίες. 

Το νοµοσχέδιο αυτό δολοφονεί το περιβάλλον, παρά τα όσα
λέτε, κύριε Υπουργέ. Εκµηδενίζει το τοπίο και τη βιοποικιλότητα,
στο όνοµα των επενδύσεων, αγνοώντας πλήρως τις επιταγές για
βιώσιµη ανάπτυξη. Άλλωστε το είπατε: Τι θέλετε; Μετά τον κο-

ρωνοϊό να µην γίνουν επενδύσεις, µε βάση αυτό που έχουµε ως
θεσµικό πλαίσιο µέχρι σήµερα;

Η σύντµηση της εξέτασης των περιβαλλοντικών όρων στο
όνοµα της επιτάχυνσης και της αποτελεσµατικότητας των επεν-
δύσεων, η συρρίκνωση των υπηρεσιών περιβάλλοντος της δηµό-
σιας διοίκησης στην εξέταση του φακέλου και η συµµετοχή των
ιδιωτών αξιολογητών, αναδεικνύει το περιβάλλον ως εµπόδιο και
όχι ως οργανικό στοιχείο της ανάπτυξης, µε ό,τι βεβαίως αυτό
συνεπάγεται. 

Στην παραπάνω λογική, βεβαίως, εξυπηρετείτε επιλεγµένα και
φίλια ιδιωτικά συµφέροντα, στα οποία υποτάσσονται µια σειρά
ζητήµατα που αφορούν και ιδιαιτέρως τις νησιωτικές περιοχές,
που από µια τέτοια προέρχοµαι.

Το πρώτο ζήτηµα αφορά το θέµα των ΑΠΕ. Τα αιολικά βιοµη-
χανικά πάρκα µπορούν να εγκαθίστανται αδιακρίτως, ακόµη και
σε περιοχές «NATURA», ενώ παρακάµπτεται και αγνοείται το κρι-
τήριο της φέρουσας ικανότητας και του χωρικού σχεδιασµού,
που υποτίθεται ότι θα καθοριστεί µε το ειδικό χωροταξικό πλαί-
σιο για τις ΑΠΕ, που όµως δεν πρόκειται να ολοκληρωθεί σε λι-
γότερο από δύο χρόνια. Βεβαίως, η αδειοδότηση πλέον
αντικαθίσταται µε τη βεβαίωση παραγωγού µέσα από συνοπτικές
διαδικασίες, ενώ ταυτόχρονα, η άδεια των περιβαλλοντικών
όρων, η λεγόµενη ΑΕΠΟ µπορεί να παρατείνεται για πολλά χρό-
νια από την αρχή αδειοδότησης, χωρίς δικαίωµα παρέµβασης
από τις τοπικές κοινωνίες.

Οι νησιωτικές κοινωνίες είναι ανάστατες και κινητοποιηµένες
απέναντι στην προοπτική εγκατάστασης µεγάλων φαραωνικών
αιολικών πάρκων, που προσβάλλουν βάναυσα το τοπίο, το εξαι-
ρετικό φυσικό και χειροποίητο ανθρωπογενές περιβάλλον, δη-
λαδή τα πραγµατικά κίνητρα για µια βιώσιµη τουριστική
ανάπτυξη.

Σας προκαλώ, λοιπόν, και σας προσκαλώ ταυτόχρονα, εδώ και
τώρα, κύριε Υπουργέ -λείπει ο καθ’ ύλην αρµόδιος, φαντάζοµαι
ότι µιλάω σε κάποιους, επειδή βλέπω ότι είναι ο Γενικός Γραµ-
µατέας- να αποδεχτείτε την αναστολή τοποθέτησης όλων των
ανεµογεννητριών στα νησιά που δεν συνάδουν µε τις προδιαγρα-
φές της φέρουσας ικανότητας και του εξαιρετικού αρχέγονου
φυσικού τοπίου, µέχρι και την τελική θεσµοθέτηση του ειδικού
χωροταξικού, που θα είναι προϊόν διαβούλευσης µε τους νησιω-
τικούς δήµους και τις τοπικές κοινωνίες. 

Εχθές πληροφορηθήκαµε ότι ο συνάδελφος κ. Φόρτωµας είχε
έτοιµη µία τροπολογία να καταθέσει. Εγώ θα την προσυπέγραφα
αυτήν την τροπολογία, διότι ζητάει ακριβώς αυτό το οποίο λέω
εδώ, δηλαδή αναστολή εγκατάστασης αιολικών πάρκων, µέχρι
την ολοκλήρωση του ειδικού χωροταξικού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και θα τον εξαντλήσω.
Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι η ουσιαστική κατάργηση των Φο-

ρέων Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών. Αφού τους απα-
ξιώσατε, αφού αφήσατε σε εκκρεµότητα το προσωπικό, τώρα
τους καταργείτε και τους ενσωµατώνετε σε έναν κεντρικό
φορέα, αφαιρώντας την τοπικότητα και τον αποκεντρωτικό τους
χαρακτήρα.

Ειδικότερα για τις Κυκλάδες, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αντι-
λαµβανόµενη τη σηµασία της προστασίας των τριάντα έξι περιο-
χών βιοποικιλότητας, προχώρησε στην ίδρυση Φορέα
Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιοχών, µε προοπτική σύστα-
σης και επιµέρους τµηµάτων, ακριβώς για να υπάρχει δυνατό-
τητα ευρύτερης προστασίας των εξαιρετικά πλούσιων περιοχών
βιοποικιλότητας. Η ένταξη των φορέων στις µονάδες διαχείρισης
προστατευόµενων περιοχών που αναφέρονται σε πολύ ευρύτερα
γεωγραφικά πλαίσια αποδυναµώνει πλήρως τη δυνατότητα προ-
στασίας σε αποκεντρωµένη βάση και συρρικνώνει τη δυνατότητα
συµµετοχής των δήµων.

Το τρίτο ζήτηµα αφορά τις διατάξεις περί δασών, το άρθρο 48
και λοιπά. Αφού τινάζετε στον αέρα όλη τη µέχρι σήµερα προ-
σπάθεια κατάρτισης και ανάρτησης των δασικών χαρτών, αφού
νοµιµοποιούν αυθαίρετα µέσα σε δασικές περιοχές, σε ό,τι
αφορά ειδικότερα τις Κυκλάδες, το Ιόνιο, την Κρήτη, τη Μάνη,
κ.λπ., αντί να φέρετε προς ψήφιση τις διατάξεις του άρθρου 18,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 4 ΜΑΪΟΥ (ΠΡΩΙ) 2020 12173



παράγραφοι 2 και 3, του νοµοσχεδίου του ΣΥΡΙΖΑ επί Υπουργού
κ. Φάµελλου, τον Ιούνιο του 2019, που κατατέθηκε, αλλά λόγω
εκλογών δεν πρόλαβε να ψηφιστεί, που κατοχυρώνουν το τεκ-
µήριο κυριότητας των ιδιωτών έναντι του δηµοσίου, εξακολου-
θείτε να διαιωνίζετε το καθεστώς οµηρίας δεκάδων χιλιάδων
πολιτών, που τους ζητάτε να αποδείξουν µε δικαστικές αποφά-
σεις την κυριότητα των ιδιοκτησιών τους. Πρακτικά, αυτό σηµαί-
νει ότι αρνούνται τη µεταγραφή συµβολαιογραφικών πράξεων
σε ακίνητα των παραγράφων 5α και 5β του άρθρου 3 του
ν.998/1979, που αναφέρεται σε χορτολιβαδικές, βραχώδεις και
πετρώδεις εκτάσεις.

Το τέταρτο ζήτηµα αφορά τη Νάξο, κύριε Γενικέ Γραµµατέα.
Το λέω, επειδή έχετε ασχοληθεί µε τη σµύριδα. Σ’ αυτό το ζή-
τηµα βάζετε αυθαίρετα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε µ’ αυτό,
σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Δεν ολοκληρώνω µ’ αυτό, κύριε
Πρόεδρε. Με συγχωρείτε, αλλά έχω και ένα άλλο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ξέρω ότι είστε από
την περιοχή και ενδιαφέρεστε. Το καταλαβαίνω. Σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Έχουµε πάρα πολλά ζητήµατα.
Δεν υπάρχουν πολλοί συνάδελφοι από νησιωτικές περιοχές.
Πρέπει να µιλήσω. Αφήστε µε τώρα, φθάνουµε στο τέλος.

Καθορίζετε αυθαίρετα εκατόν πενήντα στατήρες ανά κεφάλι,
που αντιστοιχεί σε εβδοµήντα πέντε ένσηµα. Αυτό, όµως, παρα-
βιάζει την πραγµατική κατάσταση, εφ’ όσον µεγάλη µερίδα των
σµυριδεργατών παρέδωσε πολύ µεγαλύτερες ποσότητες, εξα-
σφαλίζοντας πλήρη ασφαλιστική κάλυψη. Η διατύπωση που προ-
τείνουν οι ίδιοι και το σωµατείο τους είναι να αντικαταστήσετε
την ασφάλισή τους, σύµφωνα µε τις καταστάσεις που παραδό-
θηκαν στο Γραφείο Σµυριδωρυχείων της Νάξου και όχι να ορί-
σετε εκατόν πενήντα στατήρες. Αυτό ζητάνε.

Το πέµπτο ζήτηµα αφορά το µεγάλο πρόβληµα της ίδρυσης
του περιφερειακού ΦΟΣΔΑ. Ακούστε. Βεβαίως, εδώ θέλετε να
µεταφέρετε όλη την περιουσία και την αρµοδιότητα των δήµων
για τη διαχείριση των απορριµµάτων σε έναν περιφερειακό
φορέα, ανώνυµη εταιρεία, µε ανοµολόγητο στόχο την ιδιωτικο-
ποίηση. Ας είναι καλά, βεβαίως, και κάποια ιδιωτικά συµφέροντα,
που σαν έτοιµα από καιρό, θα αναλάβουν αυτή τη διαχείριση,
αποκοµίζοντας φυσικά το µέγιστο δυνατό κέρδος, σε βάρος του
περιβάλλοντος και του δηµοσίου.

Έγινε, όµως, µια µεγάλη λαθροχειρία µε ένα έγγραφο, που
υπέγραψε ο Πρόεδρος της ΠΕΔ κ. Καµπουράκης, ότι δήθεν όλοι
οι δήµοι είναι οµόφωνοι.

Εγώ, λοιπόν, θα σας καταθέσω στα Πρακτικά, τώρα που θα τε-
λειώσω την επιστολή είκοσι δηµάρχων, η οποία έφτασε πριν από
µία ώρα, που βάζει το ζήτηµα απόσυρσης του νοµοσχεδίου, διότι
δεν έχει συζητηθεί το θέµα. Ζητάνε όλα τα δηµοτικά συµβούλια
να συζητήσουν µε άνεση, µε διαβούλευση. Γι’ αυτό σας λέµε ότι
φέρατε ένα νοµοσχέδιο µε εξήντα άρθρα, εκτός διαβούλευσης,
µε πολύ σοβαρά ζητήµατα, τα οποία αφορούν την καθηµερινό-
τητα των πολιτών. Ζητούν, λοιπόν, να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο
και να γίνει διαβούλευση. Αναφέρονται, βεβαίως και σε µία σειρά
άλλα ζητήµατα, τα δασικά που είπα προηγουµένως, αλλά και τα
αιολικά πάρκα.

Επίσης υπάρχει -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- και η επιστολή του
Δηµάρχου της Κω, που είναι εκτός των είκοσι, µε την οποία ζητά
και αυτός την απόσυρση.

Επίσης, υπάρχει και µια υπερεπείγουσα επιστολή του Περιφε-
ρειάρχη, ο οποίος, δυστυχώς, ως κοµµατάρχης της Νέας Δηµο-
κρατίας και όχι ως θεσµικός παράγοντας απευθύνεται µόνο
στους Βουλευτές Νέας Δηµοκρατίας και µόνο στους Υπουργούς,
αγνοώντας ότι υπάρχουν δύο Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ στο νότιο
Αιγαίο, τους οποίους βγάζει απ’ έξω από την κοινοποίηση αυτών
των θεµάτων και τη διεκδίκηση.

Τέλος, αναφορικά µε την ιδιωτικοποίηση του ΑΔΜΗΕ ,που
αφορά και τα νησιά, διότι είχε ξεκινήσει ένα πρόγραµµα υλοποί-
ησης και είχε ήδη προχωρήσει στην πρώτη και στη δεύτερη
φάση, τίθεται σε κίνδυνο ο προγραµµατισµός και, προφανώς, τα
ιδιωτικά συµφέροντα, τα οποία θα πάρουν τον ΑΔΜΗΕ, θα µπο-
ρούν να χαράξουν από εδώ και πέρα τον σχεδιασµό τους, µε

βάση όχι το δηµόσιο συµφέρον, αλλά τα δικά τους ιδιωτικά συµ-
φέροντα. Τα δίκτυα, δηλαδή, της χώρας µας παραδίδονται αλό-
γιστα σε κάποιους φίλους και ιδιωτικά συµφέροντα, φίλια προς
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Συρµαλένιος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΟΣ: Πάντως, κύριε Πρόεδρε, προκύπτει

θέµα λαθροχειρίας εγγράφου, όπως καταλαβαίνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, η καταγγελία

ήταν πράγµατι σοβαρή. Θα καταθέσει ο κ. Συρµαλένιος και θα
δούµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Είναι πλαστό, δηλαδή, το έγγραφο
του κ. Χατζηδάκη; Μισό λεπτό, γιατί ακούγονται πράγµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Οικονόµου. Είπε για λαθροχειρία. Ας το καταθέσει και θα το
δούµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εάν το έγγραφο δεν ήταν ακριβές,
κατά τη δήλωση αυτού που το έκανε, είναι άλλο πράγµα και άλλο
πράγµα είναι η λαθροχειρία. Ποια λαθροχειρία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το είπε. Αναλαµβάνει
και τις ευθύνες. 

Κύριε Οικονόµου, ας µην κάνουµε τώρα διάλογο. Θα δούµε το
έγγραφο και θα δούµε τι γίνεται. Έτσι είπε ο κ. Συρµαλένιος,
υπάρχει στα Πρακτικά. Σας παρακαλώ πολύ.

Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµικών, Εξω-
τερικών και Δικαιοσύνης κατέθεσαν σήµερα, 4-5-2020, σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µεταξύ της
Κυπριακής Δηµοκρατίας, του κράτους του Ισραήλ, της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας για ένα σύστηµα
αγωγού για τη µεταφορά φυσικού αερίου από την Ανατολική Με-
σόγειο προς τις ευρωπαϊκές αγορές».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Ταγαράς από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ

από την έναρξη της συζήτησης -από το πρωί- όλες τις θέσεις των
συναδέλφων σχετικά µε το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα
στην Ολοµέλεια. Δεν σας κρύβω ότι περίµενα, ο χρόνος -γιατί
ήταν πολύς- να ήταν πιο παραγωγικός και πιο δηµιουργικός.
Άκουσα πολλούς αφορισµούς, κατηγορίες, καταγγελίες. Προτά-
σεις, όµως, έλειπαν από πολλούς συναδέλφους, αν χρειάζεται
κάτι να βελτιώσουµε, να ακούσουµε και να γίνουµε καλύτεροι. 

Θα είµαι σύντοµος στις παρατηρήσεις µου, σεβόµενος και τον
χρόνο ο οποίος έχει περάσει, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να κάνω µόνο µία παρατήρηση. Κατ’ αρχήν, σε ό,τι
αφορά την αντισυνταγµατικότητα του άρθρου 48, που αναφέρ-
θηκε προηγουµένως, το Συµβούλιο της Επικρατείας, σε από-
φασή του το 2019, αναφέρει ότι η διατήρηση του µη δασικού
χαρακτήρα µιας έκτασης ισχύει υπό την προϋπόθεση ότι ο χα-
ρακτήρας που έχει ορισθεί µε απόφαση της διοίκησης -ο µη δα-
σικός δηλαδή χαρακτήρας- διατηρείται.

Από αυτό συνεπάγεται ότι, προϋπόθεση για να µην λογίζεται
ένα ακίνητο ως δασικό, πέρα από το να υπάρχει απόφαση νόµιµη
της διοίκησης για αλλαγή χρήσης, είναι η νέα χρήση να διατη-
ρείται. Αυτό που προστίθεται ως τροποποίηση ενισχύει την πε-
ριβαλλοντική εξασφάλιση. Είναι προς την πλευρά της ασφάλειας
και της προστασίας του περιβάλλοντος.

Έρχοµαι -εδώ θα κάνω µια πιο εκτεταµένη αναφορά- στους
δασικούς χάρτες, στις οικιστικές πυκνώσεις. Άκουσα ότι πρέπει
να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο και βεβαίως, να αποσυρθεί και ό,τι
αναφέρεται στους δασικούς χάρτες και τις οικιστικές πυκνώσεις,
διότι καταστρέφεται η διαδικασία, που είναι σε εξέλιξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν ο Υπουργός αποσύρει το
νοµοσχέδιο ή αποσύρει τη διάταξη που αναφέρεται στους δασι-
κούς χάρτες και τις οικιστικές πυκνώσεις, θα προχωρήσει η δια-
δικασία; Γιατί κοροϊδευόµαστε µέσα εδώ; Μετά την απόφαση του
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Συµβουλίου της Επικρατείας δεν µπορεί να προχωρήσει η ανάρ-
τηση των δασικών χαρτών, διότι θα πρέπει να αναρτηθούν ταυ-
τόχρονα και οι οικιστικές πυκνώσεις, οι περιοχές που
οριοθετούνται από τα ιώδη περιγράµµατα και γνωρίζουµε ταυ-
τόχρονα ότι είναι προϋπόθεση η ολοκλήρωση των δασικών χαρ-
τών για να ολοκληρωθεί και το Κτηµατολόγιο. Όταν
αναφερόµαστε στους δασικούς χάρτες, δεν είναι απλώς να τους
αναρτήσουµε. Θα πρέπει να είναι οριστικοί και ακριβείς, για να
µπορούν να χρησιµοποιηθούν ως προϋποθέση στην ολοκλή-
ρωση του Κτηµατολογίου.

Σε ό,τι αφορά στις οικιστικές πυκνώσεις, θα ήθελα να πω ότι η
όλη διαδικασία που προβλέπεται, για να µην υπάρξουν πάλι προ-
βλήµατα αντισυνταγµατικότητας, διότι η τελική απόφαση θα κρι-
θεί µε προεδρικό διάταγµα. Για την ασφάλεια δικαίου της
απόφασης που θα εξελιχθεί, αναφέρεται πολύ καλά µέσα από τα
βήµατα, τα οποία θα επεξεργαστούν οι επιτροπές αυτές που θα
συγκροτηθούν σε όλη τη διαδικασία, όπως προβλέπει το νοµο-
σχέδιο. Μέσα κατ’ αρχήν από τις οικονοµοτεχνικές µελέτες,
εστιάζοντας κατά περίπτωση, σε κάθε περιοχή, σε κάθε οικιστική
πύκνωση, µε συγκεκριµένα χαρακτηριστικά και τα οποία τελικώς
θα τεθούν, όπως είπα, µε προεδρικό διάταγµα για να διασφαλι-
στεί η συνταγµατικότητα των αποφάσεων αυτών, που είναι το µέ-
γιστο το οποίο µας επιτρέπεται και στο οποίο προβαίνουµε, για
να είµαστε ασφαλείς κι εµείς απέναντι σε ιδιοκτήτες, που περι-
µένουν µε πολύ µεγάλη αγωνία επί πολλά χρόνια την ολοκλή-
ρωση µιας διαδικασίας που ξεκίνησε πριν από χρόνια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την τιµή να είµαι ένας από
τους υπογράφοντες τον ν.4280/2014 και τον ν.4315/2014, που
αναφέρονταν σε επιτρεπτές επεµβάσεις σε δάση και δασικές
εκτάσεις και όχι µόνο. Τότε πολλοί από εδώ έφευγαν κατηγορών-
τας και καταγγέλλοντας τις διατάξεις που αφορούσαν και σε νο-
µιµοποιήσεις δεκαετιών εκχερσωµένων από αγρότες δασικών
εκτάσεων. Χαίροµαι, που µετά έγιναν αποδεκτές και επεκτάθη-
καν, όπως επίσης και για το πρόβληµα των οικιστικών πυκνώσεων
και των αυθαίρετων οικισµών εντός δασών και δασικών εκτά-
σεων.

Νοµίζω ότι όλη η διαδροµή, που έχουµε περάσει, θα πρέπει
όλους να µας κάνει καλύτερους και σοφότερους και, σε κάθε πε-
ρίπτωση, να συνεργαστούµε και να δώσουµε ανάσα σε οµηρίες,
αλλά και σε προβλήµατα δεκαετιών, που αφορούν χιλιάδες κό-
σµου, που ζουν έξω από εδώ. Είναι το ελάχιστο που οφείλουµε
από την πλευρά µας συνεργαζόµενοι µεταξύ µας. Πιστεύω ότι
έχουµε κοινά σηµεία για να µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε
αυτήν τη διαδικασία. Μπορεί να ξεκινήσαµε µε διαφορετικές
απόψεις, από διαφορετικές αφετηρίες, όµως µε αυτά τα οποία
έχουν προηγηθεί κι αυτά τα οποία περάσαµε, τα τελευταία, θα
πρέπει µε ευθύνη όλων µας απέναντι στις υποχρεώσεις και τις
ευθύνες, να δώσουµε διέξοδο και σε αυτούς τους ανθρώπους. 

Θα ήθελα, µε αυτήν την έννοια και τελειώνοντας, κύριε Πρό-
εδρε, να ισχυριστώ, αλλά και να προτείνω και στους συναδέλ-
φους την ψήφιση των διατάξεων, που το νοµοσχέδιο φέρνει
σήµερα στη Βουλή. Για τα επιµέρους, για τα άρθρα θα µιλήσω
αύριο, δεν θέλω σήµερα, όπως είπα, να κλέψω χρόνο. Νοµίζω
ότι είναι µια καλή ευκαιρία για όλους µας να συνθέσουµε από-
ψεις και να καταλήξουµε σε αποφάσεις που δίνουν διέξοδο σε
προβλήµατα της κοινωνίας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Τσίπρας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ενηµερώσω κατ’ αρχάς τους παρόντες Βουλευτές ότι πριν

από λίγο ο Πρωθυπουργός έδωσε µία συνέντευξη στο «CNN» και
µίλησε για ύφεση 10% φέτος. Μετά το 4,7% του κ. Σταϊκούρα, ο
οποίος παρίσταται, που έγινε 7,9% στην έκθεση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, τώρα έχουµε 10%. Όταν κάποια στιγµή σταθεροποιηθεί
η εκτίµηση µέσα, έξω, στις Ηνωµένες Πολιτείες και στην Ευ-
ρώπη, καλό είναι να πάρουµε και τα µέτρα, που δεν παίρνετε ένα
µήνα τώρα, γιατί από ό,τι φαίνεται, εκτιµάτε και εσείς οι ίδιοι ότι
η ύφεση θα είναι µεγάλη και άρα δεν είναι κάποια ανεδαφική
πρόβλεψη του ΣΥΡΙΖΑ. Βέβαια, µε ανησυχεί ότι ο Πρωθυπουρ-
γός αναφέρθηκε µε αυτοπεποίθηση για το µέλλον της ελληνικής

οικονοµίας. Η τελευταία φορά που µίλησε µε αυτοπεποίθηση
ήταν για 4% ανάπτυξη το 2019.

Θα ξεκινήσω µε τον ΑΔΜΗΕ και από µία µάλλον παλιά ιστορία.
Το 1991 επί πρωθυπουργίας Κωνσταντίνου Μητσοτάκη η ιδιωτι-
κοποίηση της «ΑΓΕΤ ΗΡΑΚΛΗΣ» ήταν η πιο εµβληµατική ιδιωτι-
κοποίηση της περιόδου. Γιατί αναφέροµαι σε αυτήν; Διότι τότε
οι ιδιωτικοποιήσεις δεν ήταν της µόδας, παρ’ ότι είχε προηγηθεί
µία δεκαετία Θάτσερ στη Βρετανία και Ρίγκαν στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες. Το βασικό -όχι το µόνο- επιχείρηµα ήταν ότι οι Έλληνες
φορολογούµενοι δεν µπορούν να πληρώνουν ζηµιογόνες επιχει-
ρήσεις. Έλα όµως, που η «ΑΓΕΤ ΗΡΑΚΛΗΣ» ήταν παραπάνω από
κερδοφόρα επιχείρηση! Όταν ρωτήθηκε, λοιπόν, ο τότε αρµό-
διος Υπουργός κ. Ανδριανόπουλος -νοµίζω ότι ήταν Υπουργός
Βιοµηχανίας- «γιατί πουλάτε την ΑΓΕΤ αφού δεν είναι ζηµιο-
γόνα;» η απάντησή του ήταν: «Οι επενδυτές τι θα πάρουν; Τη ζη-
µιογόνα; Την κερδοφόρα θα πάρουν». Προφανώς, το είπε
περιφρονώντας τη νοηµοσύνη του πανελληνίου. 

Το λέω αυτό για έναν λόγο, ότι δεν είναι µόνο η ρητορική, µια
νεοφιλελεύθερη ρητορική παλιάς κοπής και ξεπερασµένη πια
στις περισσότερες χώρες του κόσµου που εφαρµόστηκε, µε την
οποία προφανώς διαφωνούµε, αλλά είναι και το ότι αυτά που κά-
νετε απέχουν και από τη ρητορική σας.

Έρχοµαι στην ιστορία του ΑΔΜΗΕ. Ο κ. Χατζηδάκης έχει κάνει
σηµαία της πολιτικής του διαδροµής την ιδιωτικοποίηση της
«ΟΛΥΜΠΙΑΚΗΣ», µε βασικό επιχείρηµα ότι οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι γλίτωσαν ετήσιες ζηµιές που φόρτωνε η «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ»
κ .ο .κ.. Να δούµε τώρα τι θα κάνετε µε την «AEGEAN». Είναι ιδιω-
τική. Ο ΑΔΜΗΕ, όµως, δυστυχώς είναι µία πολύ κερδοφόρα επι-
χείρηση. Το πρώτο ενιάµηνο του 2019 έκλεισε µε 140
εκατοµµύρια κέρδη. Έπειτα, το ερώτηµα είναι γιατί δεν πρέπει
να παραµείνει το 51% στο δηµόσιο, όπως ήταν η εµβληµατική
διάταξη της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Στις περισσότερες χώρες της Δυτικής Ευρώπης το κράτος
είναι ο µόνος ή ο πλειοψηφικός µέτοχος σε εταιρείες διαχείρισης
ή διανοµής και στον ηλεκτρισµό και στο φυσικό αέριο. Σε όλο
τον ανεπτυγµένο κόσµο η τάση την τελευταία εικοσαετία ήταν
όχι η ιδιωτικοποίηση, αλλά η αποϊδιωτικοποίηση πολλών δικτύων
ενέργειας και όχι µόνο, τάση η οποία γνωρίζει ο κ. Χατζηδάκης
ότι τώρα θα ενταθεί, λόγω της πανδηµίας. Είναι δεδοµένο. Ο
ΑΔΜΗΕ, λοιπόν, γιατί; 

Το δεύτερο βασικό επιχείρηµα διαχρονικά ήταν η ανάπτυξη
υποδοµών. Δεν υπάρχει ίσως πιο ατυχές παράδειγµα από την πε-
ρίπτωση του ΑΔΗΜΕ. Όταν σας τον παραδώσαµε είχε πλάνο επεν-
δύσεων 3 δισεκατοµµύρια και στα τεσσεράµισι χρόνια της δικής
µας διακυβέρνησης προώθησε ή ολοκλήρωσε την ηλεκτρική δια-
σύνδεση Κρήτης-Αττικής, τη διασύνδεση Κρήτης - Πελοποννήσου,
την επέκταση συστήµατος 400ΚW στην Πελοπόννησο, την ανα-
βάθµιση του βορείου διαδρόµου διασύνδεσης των Κυκλάδων, τη
διασύνδεση των Σποράδων κ.λπ.. 

Συνεπώς, ο πλειοψηφικά δηµόσιος ΑΔΜΗΕ, όχι µόνο δεν είναι
ζηµιογόνος, αλλά αποδείχθηκε ότι µπορεί και προχωρά ταχύτατα
στην ανάπτυξη υποδοµών. Εσείς τον ιδιωτικοποιείτε ή καταργείτε
µια διάταξη που επιτρέπει την ιδιωτικοποίηση. Έχετε στα χέρια
σας κάποια µελέτη ότι θα αυτό θα είναι σε όφελος του δηµοσίου
συµφέροντος; 

H κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, παρά τις πιέσεις τότε της τρόικας,
διασφάλισε νοµοθετικά τον δηµόσιο χαρακτήρα. Δεν θα µπω -
για λόγους χρόνου- σε αυτό το οποίο συνεχώς επικροτεί ο κ. Χα-
τζηδάκης για τον ΔΕΣΦA: Είναι χαµηλού επιπέδου επιχείρηµα,
έχει απαντηθεί δεκάδες φορές και νοµίζω ότι δεν τον τιµά να το
συνεχίζει.

Το ερώτηµα παραµένει: Με βάση την κερδοφορία και την ικα-
νότητα ανάπτυξης των υποδοµών από την πλευρά του ΑΔΜΗΕ,
για ποιον λόγο σκοπεύετε να πουλήσετε; Σας πιέζει µήπως ο κά-
τοχος του 24%;

Η ρητορική σας αυτή, λοιπόν, που απέχει από την πραγµατι-
κότητα, είναι εξίσου υποκριτική και στο θέµα του περιβάλλοντος.
Δεν είναι το πρώτο περιβαλλοντοκτόνο νοµοσχέδιο. Ήταν πριν
από αυτό το «ΕΠΕΝΔΥΩ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ». Κάνετε τεράστιο ντόρο
για επικοινωνιακούς κυρίως λόγους για το ότι τάχα ξέρετε να επι-
ταχύνετε την απολιγνιτοποίηση. Δεν πρόκειται να επιταχύνετε τί-
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ποτα, όσο δεν υπάρχει κανένας σοβαρός σχεδιασµός για αντι-
κατάσταση της τοπικής οικονοµίας του λιγνίτη από άλλες οικο-
νοµικές δραστηριότητες, όχι επιδοµατικές, µπαλωµατικές
πολιτικές, αλλά αντικατάσταση µε άλλη κοµβική δραστηριότητα.

Ο κ. Μητσοτάκης ανήγγειλε την επιτάχυνση της απολιγνιτο-
ποίησης, χωρίς κανέναν άλλο σχεδιασµό, για ένα πρόβληµα που
είναι εξαιρετικά δύσκολο και δυσεπίλυτο, όχι µόνο εδώ, αλλά και
στην Ευρώπη. Υπάρχει ολόκληρη συζήτηση και χρόνια γίνεται η
συζήτηση και παίρνονται µέτρα ενόψει της απολιγνιτοποίησης.

Λοιπόν, δύο τινά συµβαίνουν: Είτε οι Ευρωπαίοι πνίγονται σε
µια κουταλιά νερό είτε εσείς στην πραγµατικότητα είστε επιστή-
µονες στην τσαπατσουλιά και την προχειρότητα ή βιάζεστε να
εξυπηρετήσετε όπως-όπως συµφέροντα.

Κόπτεσθε, λοιπόν, για την κλιµατική αλλαγή, αλλά όλα τα νο-
µοσχέδια που φέρνετε, µε κορυφαίο το παρόν, κινούνται στην
κατεύθυνση απορρύθµισης της περιβαλλοντικής προστασίας. Σε
µια περίοδο που, σε όλο τον κόσµο, µε εξαίρεση ίσως τις ΗΠΑ
του Τραµπ, οι περιβαλλοντικές νοµοθεσίες αυστηροποιούνται,
εσείς νοµοθετείτε την απορρύθµιση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ένα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Τελειώνω.
Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει πολύ απλά, πως η επιτάχυνση της

απολιγνιτοποίησης, που επαγγέλλεστε, όχι µόνο δεν πρόκειται
να πραγµατοποιηθεί, αλλά ακόµη χειρότερα η απολιγνιτοποίηση
είναι ο «φερετζές» µιας γενικά αντιπεριβαλλοντικής πολιτικής.
Χρησιµοποιείτε την πράσινη ανάπτυξη, για να σκοτώσετε το πε-
ριβάλλον και είναι τέτοια η υποκρισία που σε πολλούς, στελέχη,
Βουλευτές σας και Υπουργούς, όχι µια και δύο φορές τους τε-
λευταίους µήνες τούς ξεφεύγει και υποστηρίζουν ανοιχτά ότι η
περιβαλλοντική προστασία έχει εµποδίσει τις επενδύσεις τόσα
χρόνια. Πού βρέθηκε αυτό; Ποια µελέτη το λέει;

Να σας πω εγώ µια υπαρκτή µελέτη, µια έκθεση του ΟΟΣΑ για
τα διοικητικά βάρη επενδύσεων στην Ελλάδα. Τη µελέτη αυτή
προλόγισε εδώ στην Ελλάδα ο τότε Υπουργός Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης Κυριάκος Μητσοτάκης και σύµφωνα µε αυτήν την
έκθεση, η περιβαλλοντική νοµοθεσία είναι το µικρότερο από όλα
τα διοικητικά βάρη, µε µόλις 4,24%.

Τελειώνοντας, επειδή ουδέν κακόν αµιγές καλού, η πανδηµία
εµπέδωσε δύο τουλάχιστον υγιείς αντιλήψεις, που απειλούνται
από τις δικές σας πολιτικές και δικές σας αντιλήψεις. Η µία είναι
η αναντικατάστατη αξία του δηµόσιου συστήµατος υγείας -µέχρι
και ο κ. Μητσοτάκης το παραδέχτηκε- και η δεύτερη είναι η αυ-
τονόητη αλήθεια για το υπέρτατο αγαθό, τη ζωή. Όµως, όπως
είναι υπέρτατο αγαθό η ζωή, είναι εξίσου υπέρτατο αγαθό και η
ποιότητα ζωής, το περιβάλλον, να διατηρήσουµε δηλαδή ό,τι έχει
αποµείνει, ό,τι κληρονοµήσαµε, για να παραδώσουµε στα παιδιά
µας, από την εκβιοµηχάνιση και την εµπορευµατοποίηση πολλών
πεδίων για το µέλλον.

Ακόµη και από καθαρά οικονοµικής άποψης, επειδή το µπλέ-
κετε µε τις επενδύσεις, το περιβάλλον που έχουµε στην Ελλάδα
-και είναι ιδιαίτερο- είναι ένα από τα λεγόµενα συγκριτικά της
πλεονεκτήµατα και για οικονοµικούς λόγους και για επενδύσεις.
Συνεπώς, δηµιουργείται ένα καθεστώς περιβαλλοντικής ασυδο-
σίας για να ευνοηθούν τάχα επενδύσεις, αλλά µακροπρόθεσµα
κάνετε το ακριβώς αντίθετο: Υποβαθµίζετε πλεονεκτήµατα της
χώρας. Οι µόνες χώρες που έχουν ως συγκριτικό πλεονέκτηµα
την περιβαλλοντική ευκολία στις επενδύσεις σήµερα είναι οι
αφρικανικές, οι χώρες της λατινικής Αµερικής και πάει λέγοντας.
Ακόµη και αυτές αλλάζουν. Ούτε µία στην Ευρώπη.

Ένα µόνο παράδειγµα. Αναφέρει ο κ. Χατζηδάκης ότι υπάρ-
χουν ευρωπαϊκές χώρες, όπου οι περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις
δεν έχουν χρονικό όριο. Είναι σωστό αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Τσίπρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Είναι σωστό, αλλά υποτιµά τη νοηµο-
σύνη µας για τον εξής απλό λόγο. Στις χώρες στις οποίες ανα-
φέρεται ο κ. Χατζηδάκης υπάρχουν µηχανισµοί ελέγχου της
εφαρµογής. Εδώ, στην Ελλάδα, έχουµε ανανέωση των αδειών

ως υποκατάστατο, αφού δεν υπάρχουν σοβαροί µηχανισµοί
ελέγχου. Φέρτε µηχανισµούς ελέγχου και το συζητάµε. Δεν κα-
τεβάσατε ούτε έναν  καινούργιο µηχανισµό ελέγχου στο νοµο-
σχέδιο, το οποίο φέρατε. Πού καταλήγουµε, λοιπόν; Στην
ασυδοσία.

Ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. Νοµοθετείτε µε ανεξέλεγκτη
επέκταση των αιολικών πάρκων, χωρίς να υπάρχει ακόµα σύγ-
χρονος χωροταξικός σχεδιασµός που να καλύπτει τη χώρα. Σε
όλη τη δυτική Ευρώπη δεν τοποθετούν αιολικά πάρκα σε περιο-
χές φυσικού κάλλους και πάνω από τα χίλια µέτρα. Στις Άλπεις,
για παράδειγµα, δεν έχετε δει αιολικά πάρκα. Αν οι Άλπεις είχαν
την ατυχία να βρίσκονται στην Ελλάδα, η Κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη θα τις είχε «γαζώσει» στις κορυφογραµµές µε αιολικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κλείνουµε τη συνεδρίαση µε τον κ. Μάξιµο Σενετάκη από τη

Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προτού αναφερθώ στην πολιτική

ουσία του νοµοσχεδίου που έφερε το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
αλλά και στη διαδικασία µε την οποία το έφερε, την οποία ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έκανε σηµαία ευκαιρίας κατά τη συζήτηση στην Επιτροπή,
αλλά και εδώ σήµερα, στην Ολοµέλεια, επιτρέψτε µου ένα µικρό
σχόλιο για την πανδηµία, που µας κρατάει εδώ και ενάµιση µήνα
στα σπίτια µας.

Έρχοµαι από το Ηράκλειο και σας µεταφέρω ένα κλίµα προ-
βληµατισµού, αλλά και αισιοδοξίας. Ο προβληµατισµός είναι
αναµενόµενος. Προκύπτει από το γεγονός ότι η οικονοµία του
νοµού στηρίζεται σε µεγάλο βαθµό στον τουρισµό και ως εκ τού-
του, υπάρχουν συµπολίτες οι οποίοι ανησυχούν για το µέλλον
τους.

Η αισιοδοξία, όµως, δεν είναι αναµενόµενη, αλλά προκύπτει,
διότι παρά τις δυσκολίες που καλούµαστε να ξεπεράσουµε, οι
συµπολίτες µου διαπιστώνουν ότι κάτι σηµαντικό έχει αλλάξει και
η αλλαγή είναι πως επιτέλους υπάρχει µια Κυβέρνηση που σχε-
διάζει και εφαρµόζει, που βάζει στόχους και τους πετυχαίνει, που
εµπιστεύεται τους ειδικούς και εξηγεί, που πείθει και λογοδοτεί.
Και αν µέχρι σήµερα η ύπαρξη προβληµάτων ήταν γνώριµη
στους πολίτες, η µεθοδική αντιµετώπισή τους τους είναι πρωτό-
γνωρη. Αυτό δηµιουργεί µια νέα σχέση εµπιστοσύνης πολίτη-πο-
λιτείας, που παρά τον αναµενόµενο προβληµατισµό, γεννά µια
µη αναµενόµενη αισιοδοξία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
άλλο ένα στοιχείο, που επιτρέπει στους πολίτες να διατηρούν
την αισιοδοξία τους. Γιατί; Διότι συνιστά µέρος του σχεδίου ανά-
ταξης της οικονοµίας, που επειγόντως χρειαζόµαστε για την επό-
µενη µέρα. Το σχέδιο αυτό είναι απλό στη σύλληψή του. Έχει
στόχο τη δηµιουργία φιλοεπενδυτικού κλίµατος, ώστε να προ-
σελκύσει τις απαραίτητες επενδύσεις, που και νέο πλούτο παρά-
γουν και νέες θέσεις απασχόλησης δηµιουργούν. Δεν είναι αυτό
επείγον; Κατεπείγον είναι. 

Αναρωτιέµαι: Μπορούµε να ελπίζουµε ότι θα προσελκύσουµε
επενδύσεις, όταν µια περιβαλλοντική αδειοδότηση, σε πολλές
περιπτώσεις, χρειάζεται δύο έως τρεις χιλιάδες µέρες, όταν στις
ευρωπαϊκές χώρες δίνεται σε εκατό µε εκατόν πενήντα µέρες;
Μπορούµε να ελπίζουµε σε αύξηση της αγροτικής παραγωγής,
όταν εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες αγροτικές οικογένειες είναι
όµηροι των διατάξεων για τους δασικούς χάρτες, που θεσµοθέ-
τησε ο ΣΥΡΙΖΑ; Μπορούµε να ελπίζουµε ότι θα περάσουµε στην
εποχή των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όταν αδειοδοτούµε
φωτοβολταϊκά και αιολικά σε τέσσερα και οκτώ χρόνια; Μπο-
ρούµε να ελπίζουµε σε προσέλκυση ποιοτικού τουρισµού, όταν
στα περισσότερα µέρη φυσικού κάλλους της χώρας επικρατεί
αυτή η ανεκδιήγητη κατάσταση µε τα σκουπίδια και τα µπάζα,
που πετιούνται σε βουνά, ρέµατα, ποτάµια και θάλασσες;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή η κατάσταση πρέπει να αλ-
λάξει άµεσα και δεν είναι µόνο οικονοµικό το κίνητρο, αλλά είναι
και πολιτισµικό, διότι χώρα που δεν σέβεται το περιβάλλον της,
δεν λέγεται πολιτισµένη. 

Θα πουν κάποιοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: Μιλάτε
εσείς για το περιβάλλον; Η απάντηση είναι: Ναι, κύριοι, µιλάµε
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εµείς για το περιβάλλον και µιλάµε µε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο-
τοµή. Μιλάει ο Πρωθυπουργός µας, ο οποίος θεωρείται ο «πρά-
σινος» Πρωθυπουργός της Ευρώπης. Μιλάει ο Υπουργός, ο
Κωστής Χατζηδάκης, που µαζί µε τον Πρωθυπουργό είχαν το πο-
λιτικό σθένος να αγνοήσουν το πολιτικό κόστος και να βάλουν
τέλος στην παραγωγή του λιγνίτη. Βεβαίως µιλάει από µόνο του
το νοµοσχέδιο, που ενσωµατώνει τις ευρωπαϊκές πρακτικές και
οδηγίες για µια βιώσιµη ανάπτυξη, µε σεβασµό και προστασία
φυσικά στο περιβάλλον.

Ειδικά για τις περιοχές «NATURA», που αποτελούν το 30% της
ελληνικής επικράτειας, εφαρµόζουµε τα µοντέλα της Αυστρίας,
της Ιρλανδίας και της Φινλανδίας. Δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, να έχετε το µοναδικό και αποκλειστικό
προνόµιο της περιβαλλοντικής ευαισθησίας και να µην το έχουν
σε αυτές τις χώρες. Δεν λέω για εµάς, γιατί δεν πρόκειται να σας
πείσω, προφανώς. Δεν γίνεται να επικαλείστε σήµερα εσείς
αυτήν την αποκλειστικότητα, όταν κυβερνήσατε και οι λογαρια-
σµοί από την περιβαλλοντική σας ευαισθησία έρχονται ένας-ένας
στους πολίτες ακόµα. 

Επειδή αυτό το γνωρίζετε και το γνωρίζουν και οι πολίτες, που
κατάλαβαν τα κούφια σας «τα λόγια τα µεγάλα», ήρθατε σήµερα
εδώ για να µας µιλήσετε για την άλλη αποκλειστική ευαισθησία
σας, τη δηµοκρατική. Ναι, εσείς έχετε όλα τα µονοπώλια: Μονο-
πώλιο στην κοινωνική ευαισθησία, µονοπώλιο στην περιβαλλον-
τική ευαισθησία, µονοπώλιο και στη δηµοκρατική ευαισθησία. Και
τι είπατε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρώτον, χαρακτηρίσατε το νοµοσχέδιο πρωτοφανές περιβαλ-
λοντικό έγκληµα και κατηγορήσατε τον Υπουργό ότι αυτή η ρε-
τσινιά, αυτή η µελανιά δεν θα φύγει ποτέ. Κατά τα άλλα,
αυτοαποκαλείστε κόµµα εξουσίας µε σοσιαλδηµοκρατικό προ-
σανατολισµό.

Δεύτερον, ζητήσατε την απόσυρσή του γιατί -λέει- παραβιά-
στηκε η διαδικασία και η δηµοκρατία, καθώς το νοµοσχέδιο ήρθε
εδώ, ενώ η Βουλή δεν βρίσκεται σε πλήρη λειτουργία. Προφα-
νώς, κάτι τέτοιο δεν συνέβη.

Όµως, για να µην µπερδεύουµε τον κόσµο µε τα του Κανονι-
σµού της Βουλής και τα σχετικά, δύο απλά ερωτήµατα που τα
καταλαβαίνουν όλοι:

Πρώτον, για πόσο διάστηµα θεωρείτε ότι θα πρέπει η Βουλή
να µη νοµοθετεί; Για πόσο καιρό να µην παίρνουµε αποφάσεις,
που άπτονται της επόµενης µέρας, η οποία όλοι αναγνωρίζουµε
ότι θα είναι δύσκολη;

Δεύτερον, λέτε πως δεν υπάρχει κατεπείγον ζήτηµα. Σοβαρά;
Δεν είναι επείγον να οργανωθούµε για την επόµενη µέρα; Θα κα-
θόµαστε άπραγοι να συζητάµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Κατηγορείτε την Κυβέρνηση ότι δεν

συζήτησε το νοµοσχέδιο και το έφερε αιφνιδιαστικά. Μα, πόσο
καιρό θα κοροϊδεύετε τον κόσµο; Δεν ξέρετε ότι το νοµοσχέδιο
συζητείται από τον περασµένο Οκτώβριο; Δεν ξέρετε ότι το
Υπουργείο σε µία πρωτόγνωρη διαδικασία -την οποία εσείς οι
υπερευαίσθητοι περιβαλλοντικοί ούτε διανοηθήκατε να κάνετε-
άκουσε όλες οι περιβαλλοντικές οργανώσεις; Δεν ξέρετε ότι
έγινε δεύτερη διαβούλευση, αµέσως µετά την παρουσίαση του
νοµοσχεδίου στα τέλη του Φεβρουαρίου και ότι όταν τελείωσε
και αυτή η διαβούλευση, ξεκίνησε µια άλλη για τις δύο ευρωπαϊ-
κές οδηγίες; 

Πώς κατηγορείτε την Κυβέρνηση ότι αιφνιδίασε µέσω πανδη-
µίας; Και πώς -ακόµα χειρότερα- την κατηγορείτε για αντιδηµο-
κρατικό ατόπηµα και κοινοβουλευτική εκτροπή, όταν εδώ
είµαστε, όταν ο Υπουργός είναι εδώ; Έκανε δεκτές και τις παρα-
τηρήσεις σας, έφερε νοµοθετικές βελτιώσεις, για να τις δείτε,
κύριε Φάµελλε, και όπου ζητάτε θα γίνει και …

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πότε έγινε αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μη διακόπτετε παρα-

καλώ, κύριε Φάµελλε.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Τώρα έγινε, κύριε Φάµελλε. Σας τις

έφερε. 
Πολύ φοβάµαι ότι µετά την περιβαλλοντική σας υπερευαισθη-

σία εξαντλήσατε και την δηµοκρατική σας υπερευαισθησία και
το µόνο που σας απέµεινε είναι ύβρεις και µεγαλοστοµίες. Συνε-
χίστε έτσι. Καλό µάς κάνετε.

Εµείς θα κάνουµε τη δουλειά µας. Στα κούφια λόγια τα δικά
σας θα απαντάµε µε νοµοθετικά έργα, για να γίνουν έργα στη
χώρα, για να γίνουν δουλειές, για να βρουν δουλειές οι άνθρω-
ποι. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Εκ-
συγχρονισµός περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, ενσωµάτωση στην
ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών 2018/844 και 2019/692 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου και λοιπές διατά-
ξεις».

Έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας από τους
Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, η οποία θα διεξαχθεί αύριο Τρίτη 5 Μαΐου
2020.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.25’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Δευ-
τέρα 4 Μαΐου 2020 και ώρα 21.26’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

O ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                           ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


